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DAMES EN HEREN, 

Het debat over de beg;oting vau hel Ministerie van 
Sociale Voorzorg voor het dienstjaar 1967 dat vier verga 
deringen van uw commissie in beslag nam, wordt door de: 
Minister van Sociale Voorzorg ingeleid met de volgende 
uiteenzetting : 

INLEIDING VAN DE MINISTER VAN SOCIALE 
VOORZORG TOT DE BESPREKING VAN DE 

BEGROTING OVER HET DIENSTJAAR 1967. 

De pogingen die de Regering aanwendt om het budget 
tair evenwicht binnen het kader van een normale stijging 
van de staatsuitqaven te houden, zijn door de leden van 
de Commissie voldoende bekend. De Regering heeft 
echter steeds voorgehouden dat deze pogingen geen oor 
zaak mogen zijn van sociale stilstand; met het oog op een 
overzicht van de sociale verwezenlijkingen voor 1967 ver 
wijzen wij naar de bladzij de 55 van de Algemene Toelich 
ting van de Begroting van Ontvangsten en Uitgaven voor 
het dienstjaar 1967. 

De tabel bevat de toelagen met sociale inslag ten laste 
van het Rijk. Hieruit blijkt het volgende : 
l. - qat in de sector maatschappelijke zekerheid van 

de: loontrekkenden de: Staat een toelage voorziet van 22 mil 
jard 400 miljoen voor 1967 tegenover 21 miljard 200 mil 
joen aangepaste begroting t 966, 

2. - dat de Staatstussenkomst in de maatschappelijke 
zekerheid van de zelfstandigen 3 miljard 600 miljoen be 
draagt tegenover 3 miljard 700 miljoen aangepaste begro 
ting 1966; 

3. - dat voor de maatschappelijke zekerheid van de 
vrijwillig verzekerden een rijksbijdrage van I miljard 900 
miljoen is voorzien tegenover 1 miljard 800 miljoen in 1966. 

4, - dat in de: andere sectoren van het maatschappelijk 
verzekermqsweaen, gespreid over andere Departementen 
een rijksbijdrage voorzien is van 17 miljard 700 miljoen 
tegenover 15 miljard 200 miljoen in 1966. 

Het algemeen totaal van rijksbijdragen voor 1967 is 
45 miljard 600 miljoen tegenover 41 miljard 900 miljoen 
voor 1966. 
Op bladzijde 56 van dezelfde algemene toelichting vinden 

de leden een tabel die een overzicht geeft van het geheel 
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58 

59 

MESDAMES, MESSIEURS, 

Le débat relatif au budget du Ministère de la Prévoyance 
sociale pour l'exercice 1967, auquel ont cté consacrées qua 
tre réunions de votre commission, a été introduit pur le 
Ministre de la Prévoyance sociale dans les termes suivants : 

EXPOSE INTRODUCTIF DU MINISTRE 
DE LA PREVOYANCE SOCIALE LORS 

DE LA DISCUSSION DU BUDGET 
POUR L'EXERCICE 1967. 

Les efforts faits par le Gouvernement en vue de main 
tenir l'équilibre budqétairc clans le cadre d'une augmen 
tation normale des dépenses de l'Etat sont suffisamment 
connus des membres de la Commission. Le Gouvernement 
a cependant toujours affirmé que ces efforts ne pouvaient 
être à l'origine du ne pause sociale; nous renvoyons qui 
conque souhaite obtenir un aperçu des réalisations sociales 
prévues pour 1967 à la page 55 de: l'Exposé général du 
budget des Recettes et des Dépenses pour l'exercice 1967. 

Le tableau comprend les subventions à caractère social 
qui sont à charge de l'Etat. De ce tableau, il apparaît : 

I. - que. dans le secteur de la sécurité sociale des travail 
leurs salaries. l'Etat prévoit pour 1967 une subvention 
de 22 milliards 400 millions, au lieu des 21 milliards 200 mil 
lions du budget ajusté pour 1966. 

2. - que l'intervention de l'Etat dans le régime de la 
sécurité sociale des travailleurs indépendants est de 3 mil 
liards 60Q millions, au lieu des 3 milliards 700 millions du 
budget ajusté pour 1966. 

3. - qu'en faveur du régime de sécurité sociale des assu 
rés libres est prévue une contribution de l'Etat de l'ordre 
de 1 milliard 900 millions, au lieu de 1 milliard 800 millions 
ponr 1966. 

4. - que, dans les autres secteurs des assurances sociales. 
est prévue une contribution de l'Etat - ventilée sur .d'au 
tres départements - de 17 milliards 700 millions, au lieu 
des l 5 milliards 200 millions pour 1966. ' 

Le total général des contributions de l'Etat pour 1967 
s'élève à 45 milliards 600 millions, au lieu des 41 milliards 
900 millions pour 1 966. 

A la page 56 du même Exposé généra!, les membres 
trouveront un tableau donnant un aperçu de l'ensemble 
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van de maatschappelijke prestaties qcf inancie rd door een 
bcdraq dat de optelling is van de tussenkomsten van hel 
Rijk over verschillende sectoren met de bijd1,1gr;n die door 
de belang hebben den worden gestort. 
Voel' 1967 wordt aan maatschappelijke prestaties een 

som besteed van 136 miljard 200 m iljocn tegenover 125 mil 
jard 800 miljoen in 1966: met dergelijke cijfers voor ogen 
kan er bezwaarlijk van een sociale achteruitgang noch van 
een sociale stilstand worden gesproken, 
No deze algemene beschouwingen achten wij het qepast 

deze inleiding onder te verdelen in drie hoofdstukken : het 
wetsontwerp op de bijkrcdieten, het wetsontwerp op de 
hcgroting voor ck pensioenen, en de eigenlijke begroting 
van het Departement van Sociale Voorzorg. 

Het wetsontwerp op de btjkrcdieten. 

Hieronder volgt een beknopt overzicht van de belang 
rijkste posten in verband met het sociaal beleid. 

1 ° Begroting van Pensioenen : totaal bijkredieten 
1.087 miljoen. 

Hierin zijn bijkredicten bcqrepcn ten belope vc1n 
596 miljoen voor de pensioenen, afhangend van Sociale 
Voorzorg 

- 414 miljoen : aanpacsinq van de Rijksdotatie voor 
de pensioenen der vrijwillig-verzekerden; 
- 168 miljoen : pensioenen van de mijnwerkers ( ou 

derdomspensioenen : 78 miljoen, iuvalidlrcitspcnsioenen : 
90 miljoen). 

2° Begroting van Sociale Voorzorg 
joen, waarvan : 

totaal 

4° Begroting P,Hl Volksgezondheid en Gezin 
365 miljoen, waarvan 

des pres lat ions sociales [innucécs pil r une somme rep ré 
sentant l'a dclït ion des Intervenuons de l'Etat pour les divers 
secteurs c t cles c:otisat-io1ts versées par les intéressés. 

En 1967. sera affectée aux prestations socia lc s Lll1C 
som me de 136 milliards 200 millions, au lieu de 125 mil 
forcis 800 millions en l 966: la lecture de tels chiffres rend 
cli[ficilc toute assertion relative à une r éqrcasio n ou à une 
pause sociales. 

Ces considérations qcnèralcs étant émises. il convient. 
il notre avis. de subdiviser cet exposé introductif en trois 
chapitres. le premier traitant du projet de loi concernant 
les crédits supplémentaires, le deuxième. du projet de loi 
contenant le budget <les Pensions el le troisième du budqet 
proprement dit du département de la Prévoyance soc ia le. 

Projet de loi concernant les crédits supplémentaires. 

Voici un aperçu succinct des postes les plus importants 
se rapportant a ln politique sociale. 

1 ° Budget des Pensions : total des crédits supplémentai 
res : 1 .087 millions. 

Dans ce chiffre sont compris des crédits supplémentai 
res à concurrence de 596 millions pour les pensions rele 
vant de la Prévoyance sociale : 

41 ':I millions : adaptation de la dota tion de l'Etat 
pour les pensions des assurés libres; 

168 millions : pensions des ouvriers mineurs ( pen 
sions de vieillesse : 78 millions : pensions d'invalidité : 
90 millions), 

852 mil- 1 2° Budget de _la Préooijnncc sociale- : total : 852 millions, 
dont 

13,5 miljoen : tegemoetkoming aan gebrekkigen en 
verminkten. 
~ 597,5 miljoen : Ziekte- en invalîditeitsverzekerinq 

voor loontrekkenden ( algemene stijging der uitgaven se 
dert opmaken van de oorspronkelijke RI.Z. I.V .-begroting 
en weerslag van de indexstijging): 
- 279,6 miljoen : Stelsel van kinderbijslag voor zelf 

standigen ( voornamelijk dekking van het deficit voor 
1966 : 266 miljoen). 

3° Begroting 1,an Tewerkstelling en Arbeid : Totaal : 
325 miljoen, waarvan : 

~ 50 miljoen : Wederaanpassingshulp voor mijnwer 
kers ( toekenning van een herpluatslnqsprenue bij mijnslui 
ting); 
- 345 miljoen : Werkloosheidsuitkeringen ( voorname 

lijk stijging van het dagelijks gemiddelde werklozen 
92.000 i.p.v. oorspronkelijk 84.900); ( de bijdrage van Bel 
gië in het Europees sociaal fonds van de E.E.G. kon daar 
entegen verminderd worden ten belope van 60 miljoen). 

totaal 

- 129,2 miljoen : sanitair opvoedende of voorbehoe 
dende organismen ( verhoging der uitgaven voor medisch 
schooltoezicht en voor de profylaxis tegen de tuberculose): 

-- 167,8 miljoen : speciaal fonds voor behoeftigen (ver 
hoging van het verpleeggeld per dng voor tuberculose- en 
kankerlijders en voor geesteszieken): 

13,5 millions : intervention en faveur des estropiés et 
des mutilés; 
~ 597,5 millions : assurance maladie-invalidité des tra 

vailleurs salariés ( augmentation générale des dépenses 
depuis l'établissement du budget initial de l'I.N.A.M.I.; 
incidence de la hausse de l'index): 
~ 279,6 millions : régime d'allocations Iamihales des 

travailleurs indépendants ( principalement la couverture 
du déficit pour 1966 : 266 millions). 

3° Budget- de l'Emploi et du Traoai! total 
lions, dont : 

325 mil- 

- 50 millions : aide de réadaptation aux ouvriers mi 
rieurs ( octroi cl' une prime de reclassement en cas de Ferme 
ture de charbonnage); 
- 345 millions : allocations de chômage ( résultant pr in 

cipaleruent de l'augmentation de Ja moyenne journalière du 
nombre des chômeurs : 92,000 au lieu des 84.900 chômeurs 
prévus initialement); ( en revanche, la contribution de ki 
Belgique au Fonds social européen de la C.E.E. a pu être 
diminuée de 60 millions). 

4" Budget de la Santé publique et de la Famille : total 
365 millions, dont : 

~ 129,2 millions : organismes éducatifs ou prophylacti 
ques sanitaires (augmentation des dépenses pour l'inspec 
tion médicale scolaire ainsi que pour la prophylaxie contre 
la tuberculose); 
~ 167,8 millions : fonds spécial pom indigents ( majo 

ration du prix de la. journée d'entretien pom les tubercu 
leux. cancéreux et aliénés); 
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- 77,3 miljoen : verhoging der toelaq en aan de Natio 
nale Werken (Kinderwelzijn, Oudstrijdcrs en Oorlogs 
invaliden); 
-·• 67,3 miljoen bouwprcrniën (verhoginH van het aan 

tal aanvragen), 

5" .Begroting Pan f ustit ic totaal 30'1 miljoen, waar- 
van : 

172,2 miljoen : onderhoud der geplaatste kinderen 
( aangroei van het aantal kinderen en herziening van de 
onderhoudsprijs). 

6° Blikrcdietcn 1966 ooor ooorqu ande dienstjaren 

Dit beknopt overzicht werd beperkt tot bijkredieten 
voor het lopend dienstjaar 1966. De aangevraagde supple 
menten voor vorige dienstjaren behelzen, wat het departe 
ment van Sociale Voorzorg betreft, bijkredieten ten belope 
van: 

....• 250 miljoen tot gedeeltelijke dekking van het sinds 
1961 gecumuleerd deficit van de invaliditeitsverzekering 
der mijnwerkers; 

...- 111 miljoen voor de aanvullinq van het tekort der 
Rijksbijdrage voor 1964 aan de ziekte- en invaliditeitsver 
zekering voor loontrekkenden. 

VOORUITZICHTEN 1967. 

I. - Begroting voor de Pensioenen 
over het dienstjaar 1967. 

Het is U bekend dat op deze begroting belangrijke 
rijksbijdragen voorkomen bestemd voor de pensioenen die 
afhangen van het Departement van Sociale Voorzorg. 

De evolutie ziet er uit als volgt : 

(ln miljoen F). 

- 77,3 millions : a uq rnent ation des subvc nt Ions aux 
CEuvres nationales {Enfance, Anciens combattants et 
Invalides de guerre): 
- 67,3 millions : primes i1 la construction (n uqmenta 

tion du nombre de de n.andes]. 

5° Bttdqct de la fus/ree : total 304 millions, dont 

- l 72,2 millions : entretien des enfants placés ( aug 
mentation du nombre dcn Ia nt s et reviston du prix de Ja 
journée d'entretien). 

6° Crédits supplémentaires pour l 966 Pisan/ des exercices 
nntérieurs : 

Cet aperçu succinct ,L été limité m1 seuls crédits supplé 
rnentaires pour I' exercice 1966 actuellement en cours, Les 
crédits supplémentaires sollicités pour les exercices anté 
rieurs comportent, po1.11· ce qui est du département de la 
Prévoyance sociale, des crédits s upplèmentarrcs à con 
currence de : 

- 250 millions, e1L vue de la couverture partielle: du 
déficit accumulé depuis 1961 par l'assurance invalidité 
des ouvriers mineurs; 
-- 111 millions, e11 vue de combler le déficit de l'inter 

vention de l'Etat pour 1 ~64 dans l'assurance maladie-inva 
lidité des travailleurs salariès. 

PREVISIONS POUR 1967, 

l. ~ :Budget des Pensions 
pour l'exercice 1967. 

A ce budget, vous 11e l'ignorez pas, figurent d'importantes 
interventions de l'Etat, destinées aux pensions relevant de 
la Prévoyance sociale. 

En ce domaine, la situation a évolué comme suit 

(Bn millions de F'). 

1966 1966 1967 1965 ( oors pronkel. ( aan qcpaste ( voorste lien ) (uitgaven) voorstellen) kredieten) ~ ~ - - (propo- (dépenses) ( propositions , ( crédits 1 
initiales) 

1 
ajus tés) sitions) 

1 
Arbeiderspensioenen . - ... •·· ...... ,., 2 500,0 2 500,0 · 2 500,0 2 525,0 Pensions des ouoriers . 

Beduindenpensiocnen . . . . . . . . . . . . . . . . . 443,J ~ - 46,1 Pensions de s cmployês. 

Mijmverkcc-spcnsiocrœn: Pe,isiorts des ouvriers mineurs: 

- rust- en overleving , .. "' ... "' ... 2 810,7 2 968,9 3 047, 1 

1 

3 282.8 _. retraite et survie, 

- invaliditeit .................. '" ... 2 718,5 2 950,0 J 010,0 3016,0 - i nvalidité. 

~ oudcrdorns- en wcdu wcrcnten ... 60,5 63.5 635 65,0 - rentes dt" vieillesse et de veuve 

5 589,7 5 982,4 6150,6 6 363,8 

P('nsioe11e11 der urijwil/ig oei zekerden ... ï60,0 40,0,0 814,3 800,0 Pensions des assurés libres. 

Ouâerdoms- en u.cdnusercntc n (arbeiders. Rentes de vieillesse ei de tJC!iVC 

bcdtr-ndcn, vrij verzekerden) ... " ... 305,8 135,0 135,0 82,0 ( ouvriers, employés, assurés libres). 
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De Rijksdotatie voor de vrijwillig verzekerden werd aan 
de werkelijke noodwendigheden aangepast en van 400 op 
800 miljoen gebracht. In de toekomst zal aldus kunnen 
vermeden worden dat schatkistvoorschulten dienen toe 
qcstaan en bijkrcdieten moeten aauuevraélf]d worden. 
Zoals i11 1966. en in dezelfde vo orw aar dc n , werden de 

staatstusscnkom sten ten voordele van de oude rsche idcn 
pensioenstelsels globaal met 1,2 miljard verminderd, zon 
der evenwel de financiering der prestaties ten bate van de 
uepensioneerdcn in gevaar te brengen, De bcsr hi k bnre 
reserves maakten het inderdaad mogelijk deze bcz uim 
ginf!sopera tie een tweede maal door te voeren. Het is 
echter noodzakelijk de st rukturen van de financiering der 
pensioenen aan een grondig onderzoek te onderwerpen, ten 
einde meer eenvormig heid te bereiken. Met het oog op een 
volledige voorlichting omtrent de flnanciëlc evolutie van 
de pensioensectoren voor arbeiders en bedienden wordt 
verwezen naar het financieringsplan (Bijlagen I en II) 
opgesteld overeenkomstig de kredieten ingeschreven op de 
Be\,}roting van pensioenen voor het dienstjaar 1967. 

ll. - Begroting van Sociale Voorzorg voor het 
dienstjaar 1967. 

Sociaal Statuai der Zelfstandigen. 

De Regering heeft het inzicht belangrijke wijzigingen 
door te voeren in het stelsel der maatschappelijke zekerheid 
ten voordele \ an de zelfstandigen. 

Met het oog op de voorbereiding van deze hervorming 
werd een technische commissie opgericht die als opdracht 
kreeg ee11 onderzoek in te stellen naar de verschillende 
maatregelen die kunnen worden genomen ter rationalisatie, 
vereenvoudiging en éénmakiuq in de drie sectoren, nl. de 
kinderbijslagen, de pensioenen en de ziekteverzekering, die 
de sociale zekerheid der zelfstandigen uitmaakt. Deze Com 
missie die samengesteld was uit technici van de onder 
scheiden instellingen heeft op 26 september 1966 haar 
advies aan de Regering overgezonden. 

Dit. advies maakt thans het voorwerp uit van een aan 
dachtig onderzoek op het regeringsvlak; de Regering zal 
binnen afzienbare tijd haar hervormingsplan kenbaar ma 
ken. 

Onderzoek van de begroting, 

Het begrotingsontwerp van het Ministerie van Sociale 
Voorzorg voor het dienstjaar 1967, dat aan Uw Commissie 
ter bespreking wordt voorgelegd, bedraagt 15 757 miljoen, 
Dit cijfer vertegenwoordigt ruim 7 % van het globaal 

bedrag van de gewone Rijksbeqrotinq en meer dan 34 % 
van de kredieten met sociaal karakter, verspreid over de 
begroting van de verschillende departementen, die betrok 
ken zijn bij de sociale politiek van de Regering. 

Zoals blijkt uit het neergelegd dokument, doet de evolutie 
van de begrotingskredieten betreffende het departement 
zich voor als volgt : 

1965 (uitgaven) 12 460 miljoen 

1966 (oorspronkelijke voor- 
stellen) .. . .. . . .. .. . . .. 14 380 miljoen 

La dotation de l'Etat en faveur des 11ssu rés libres a été 
il jusrce en fonction des nèccssih's r{:ellcs et portée de 400 
il 800 millions. Ainai, il scra possible dóv il.er à l'avenir de 
devoir accorder des avances de trésorerie- et d'être contraint 
de solliciter des crédits supplémenta ires. 

Les interventions de l'Etat en faveur des divers ré qimcs 
de pension ont élè réduites, comme en 1966 et dans les 
mêmes conditions, de 1.2 milliard au total. sans toutefois 
mettre en péril le Iinanccmeut des prestations en faveur des 
pensionnés, Les réserves disponibles 011!, eu effet, permis 
de répéter cette mesure d'économie. Il est toutefois néces 
sain: de soumettre les structures du financement des pen 
sions à un examen approfondi. en vue de les uniformiser 
d ava nt aqe Dans le but de donner des informations com 
plètes sur l'évolution financière subie par les secteurs des 
pensions pour ouvriers et pour employés, il est renvoyé 
nu p lan de Imanccment (Annexes I et II) élaboré en Ionc 
tion des credits inscrits au budget des Pensions pour 
I' exercice 1967, 

Il. - Budget du Ministère de la Prévoyance sociale 
pour l'exercice 1967. 

Statut social des treoaillcurs indépendants. 

Le Gouvernement a l'intention d'apporter des modifica 
tions importantes au régime de la sécurité socinle des tra 
vailleurs indépendants. 

En vue de préparer :::ttc réforme a été institutée une 
commission technique chargée d'étudier les diverses mesures 
qui pourraient être prises pour rationaliser, simplifier et uni 
formiser les trois secteurs - à savoir les allocations fami 
liales, les pensions et l'assurance maladie - qui constituent 
la sécurité sociale des travailleurs indépendants. Cette Com 
mission, qui était composée de techniciens des diverses insti 
tutions, a transmis son avis <1u Gouvernement le 26 septem 
bre 1966. 

Cet avis fait actuellement l'objet d'un examen attentif au 
niveau du Gouvernement; celui-ci rendra son plan de réfor 
me public à bref délai. 

Examen du bndqet. 

Le projet de budget du Ministère de la Prévoyance 
sociale pour l'exercice 1967 qui est soumis aux délibérations 
de votre Commission s'élève à 15 757 millions. 
Ce chiffre représente environ 7 o/o du montant global du 

budget ordinaire de l'Etat et plus de 34 % des crédits à 
caractère social. étalés sur le budget des divers départe 
ments qui collaborent à la politique sociale du Gouver 
nement. 

Il ressort du document qui a été déposé que l'évolution 
des crédits budgétaires prévus pour le département se 
présente comme suit : 

l 965 (dépenses) 12 460 millions 

1966 (propositions initiales) 14 380 millions 
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1966 ( met inbegrip van de 
hijkredieten) ... ... .. . 15 232 miljoen 

1967 ( huidige voorstellen) 15 757 miljoen 

De onderlinge vcrqclijkinq van deze cijfers doet uitschi j 
ncn dat de aanqevranq de kredieten voor 1967 stijgen met: 

9,5 % tegenover de init ia lc begroting Vi111 1966; 

J,4 % tegenover de aangepaste kredieten van 1966. 

Dit laatste verhogingspercentage is in feite weinig repre 
sentatief voor de financiële inspanning die de huid iqc 
be·windsploeg zich in 1967 zal getroosten voor de handha 
ving en de verdere uitbouw van het sociaal beleid, In liet 
overzicht van het globaa 1 bedrag der kredieten met sociale 
inslag, uitgetrokken op de Rijksbegroting 1967, komt deze 
inspanning duidelijk tot uiting. 

Wat de eigenlijke begroting van het departement voor 
1 967 aangaat wenst de minister echter aan te stippen dat bij 
de vergelijking tussen 1967 en 1966 aangepast, moet reke 
ning gehouden werden met volqcn de elementen, die Lie 
zoëven vermelde verhoging van 3,4 'f'é, in een ander daglicht 
stellen : 

- De toelage aan het Nanonaal Pensioenfonds. voor 
Mijnwerkers ter aanvulling van de patronale bijdrage 
inzake aanvullende vakantie der: ondergrondse mijnwerkers 
wordt voor 1967 om redenen van budgettaire orthodoxie, 
naar de begroting van Economische Zaken overgeheveld 
voor een bedrag van 139 miljoen, De vermindering ten 
opzichte van 1966 bedraagt in werkelijkheid slechts 3 mil 
joen, dan wanneer in hogervermelde vergelijking, het weg 
vallen van deze subsidie een negatieve post van 142 miljoen 
betekent. 
- De met de bijkredieten aangepaste begroting 1966 

behelst een uitzonderingstoelage van 266 miljoen tot dek 
king van het tekort in het stelsel van kinderbijslag voor 
zelfstandigen. Aangezien voor 1967 verwacht wordt dat het 
evenwicht in dit regime zal hersteld zijn zonder bijkomende 
staatstussenkomst. wordt de normale Rijkssubsidie voor 
1967 vergeleken met een uitzonderlijk hoge tussenkomst 
In l 966. 

- Ten slotte worden op het stuk van ziekte- en invali 
diteitsverzekering, o.m , ingevolge de saneringsmaatregelen 
te treffen op grond van de wet van 7 juli 1966, bespartnqen 
in 't vooruitzicht gesteld die de staatstoelaqe aan het 
R_ I, Z. I. V. voor 1967 beïnvloed eh, doch weinig of gem 
incidentie zullen hebben op de kredieten van 1966. Boven 
dien wordt het Rijksinstituut gemachtigd het teveel aan 
toelagen in 1964 en 1965 gestort ten voordele van het 
Z.I. Vi-stelsel voor z elfstandiqen, te benuttigen tot dek 
king van een gedeelte der uitgaven van 1967. Het krediet 
voor dit jaar werd dienovereenkomstig verminderd tea 
belope van 50 miljoen. 

'Al deze faktoren hebben verhinderd dat de begroting 
1%7 t.a.v. de aanq epnste begroting 1966 een stijging zou 
vertonen, die meer in overeenstemming zou geweest zijn 
rnet het groeirythme van het globaal bedrag der kredieten 
voor de sociale sector in het algemeen. 
Hiernavolgende tabel geeft een overzicht van de evolutie 

der kredieten betreffende de belanqrijkste posten van de 
begr:oting van Sociale Voorzorg. 

1966 (y compris les crédits 
supplement aires] .. . ... 15 232 millions 

196 7 ( propositions actuel- 
les) ... ... ... ... .. . ... 15 757 millions 

LéJ comparaison de ces chiffres entre eux foit ressortir 
que Ies crédits sollicités pour 1967 sont en augmentation de: 

9, 5 <;~ par rapport au budget initial de 1966; 

J,-4 % par rapport aux crédits ajustés de 1966. 

Ce dernier taux dnccrotssement est, en fait, peu repré 
scntau f de I' effort Hnancicr que la présente équipe gouver 
nemen tale consentira en 1967 en vue de maintenir et de 
déve lopper la politique sociale, Cet effort est clairement 
mis e11 évidence dans l'aperçu du montant total des crédits 
à caractère social prévus au budget de l'Etat pour 1967. 

En ce qui concerne le budget propre du département pour 
l 967, le Ïvl in istr e tient toutefois à mettre l'accent sur le fait 
que, clans la comparaison entre les crédits pom 1967 et les 
crédits ajustés de 1966, il faut tenir corr.pte des éléments 
suivants, qui jettent un jour différent sm l'augmentation de 
3,4 'Jo dont il vient d'être question : 

- Pour des motifs d'orthodoxie budgétaire, la subven 
tion all Fonds national de retraite des ouvriers mineurs en 
vue <le compléter la cotisation patronale en matière de 
vac artc es complémentaires des ouvriers du fond a été trans 
férée. en 1967, au budget des Affaires économiques à 
concurrence d'un montant de 139 millions, La diminution 
par rapport à 1966 nutteiu t en réalité que 3 millions, alors 
que dans la comparaison ci-dessus la disparition de cette 
subvention représente: un poste négatif de 142 millions. 

- Le budget pour 1966, ajusté par des crédits supplé 
mentaires, prévoit une subvention exceptionnelle de 266 mil 
lions en vue de couvrir le déficit du régime des allocations 
familiales pour travailleurs indépendants. Etant donné que 
k rétablissement de l'équilibre de ce régime est escompté 
pour l 967 sans nécessiter d'intervention supplémentaire 
de 11 part de l'Etat, b subvention normale de l'Etat pour 
1967 est comparée avec une intervention particulièrement 
élevée en 1966. 

,-, Enfin, en matière d'assurance maladie-invalidité, des 
économ les sont escomptées notamment par suite des mesu 
res d• assainissement qui devront être prises sur la base de 
la loi du 7 juillet 1966; ces économies exercent une influence 
sur la subvention de l'Etat à I'I. N.A. M.I., mais n'auront 
que peu ou pas d'incidence sur les crédits de 1966. En 
outre, l'Institut national est autorisé à utiliser, en faveur 
du réçiime de I'A. M.I. pour travailleurs indépendants et en 
vue de la couverture d'une partie des dépenses de 1967, 
l'excédent des subventions versées en 1964 et en 1965. Le 
crédit de cette année a été réduit en conséquence de 
50 millions. 

Tous ces facteurs ont empêché le budget pour 1967 de 
présenter, par rapport élu budget ajusté de 1966, une aug 
men ta tion qui correspond rait mieux au rythme de croissance 
du montant global des crédits du secteur social en général. 

Le tableau ci-après donne un aperçu de l'évolution des 
crédits relatifs aux postes les plus importants du budget 
de la Prévoyance sociale. 
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(ln miljoen ["). (En millions de ['). 

1966 
( oorspronkc- 1966 l 967 1965 lijke (aange-p;1ste (voorstellen) (uitgaven) voorstellen) kredieten) - -- - - (propo- 

(dépl'IlSCS) (propo- ( crédits 
sitions ajustés) sitions) 

initiales) 
1 

t\tfminkfrë1ticvr uitgaven ......... 117,2 l38J 141,9 147,4 1 Dépenses d'administration. ... 

Stn"tstuss~nkomsten ten voordek van 1 Interventions de l'Etat au bénéfice des 
rCgimcs t 

AI i}nu wrkc-rs : ()uul"lcrs tnincurs : 

- aanvul lende v akantic ..... , ..... 172.1 172,0 159.5 l7,5 __. vctcances complémentaires, 

.-- [aarlijks« vakantie .. ..... ... . ' ... 27,5 22,1 22, I - ~ vacances annuelles. 

- rclsbtl] cttcn . .. .. . . . . . . . , . . .. .. . .. . 41.3 45,0 41.0 40,0 -· billets de voyage. 

"-·-~ -----~---- 

Totaal ......... 240,9 239.l 242.6 57,5 Total. 

Verplichte verzekerini: Z. l. V.: A. M. I. obligatoire : 

- loontrekkenden ........ , , .......... 7 986,0 10001.0 10 598,0 11 l00,0 - travailleurs salariés, 

- zelfstand iqen .............. , ..... 592,Î 671,3 6585 608,4 ~ travailleurs indépendants. 

- zeelieden . . ... ... ... ... ... ... ... 3,2 l l.3 13,4 14.5 -~ marins . 

------ 

Totaal ......... 8 581.9 10 683,6 11 269,9 11 722,9 Total. 

Vrije muiuuliteit svcrzckerinp , ........... 1 083,7 l 029,0 1 007,1 970.5 Assurance mutualiste libre. 

1vliruler ih1!iden : Handicnpës physiques, 

- qcbrekkiqen ('n verminkten .. . " .. ~ 948,0 1 320,7 1334,2 1 415,0 - estropiés et mutilés. 

- arbc idsonqevallcn-zr-elleden ......... 10,7 10.5 10,S 10,5 - accidents de travail-mar lns, 

- beroepsziekten (pneumoconiose) ...... 0,4 132,0 132,0 180.0 - maladies profesionnelles (pneumo- 
conlose}. 

'Totaal ..... , ... 959, l 1463,2 1476,7 l 605,5 Total. 

Kinderbijslng: Allocations [nmllieles , 

•- loontrekkenden ................ , .... 620,0 182,0 187,0 584,4 -- travailleurs salariés. 

- zelfstandrqen ..................... 670,0 545,0 824,6 572,3 ~ travailleurs indépendants. 

~--- - ··-•·-~·~- ----··---·-·-- 

Totaal ......... 1 290,0 727,0 1011.6 l 156,7 Total. 

Bovenstaande kredieten worden hierna afzonderlijk 
besproken bij de verschillende hoofdstukken betreffende de 
belangrijkste activiteiten van het departement van Sociale 
Voorzorg. 

Sociale zekerheid. 

Een wetsontwerp tot wijziging van de besluitwet van 
28 december 1911 betreffende de maatschappelijke zeker 
heid der arbeiders is thans in voorbereiding. Dat ontwerp 
heeft een drievoudig doel. Het brengt geen diepgaande 

Les crédits susmentionnés seront commentés séparément 
dans les divers chapitres se rapportant aux principales acti 
vités du département de la Prévoyance sociale. 

Sécurité sociale. 

Un projet de loi modifiant l'arrêté-lol du 28 décembre 
1914 concernant la sécurité des travailleurs est actuellement 
en préparation; ce projet a un triple objectif. Sans modifier 
profondément l'arrêté-loi du 28 décembre 1941 concernant 
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w1jz1g111g aan in de bcshutwcr van 2S december 1 9-14 
betreffende de: m aat sc happclij ke zckerl.eid der arbeiders. 
doch houdt in de eerste plants een principiële uitb rc idrnq 
van hel toepassi nqsqcbied ervan in; verder voert het voor 
de Rijksdienst voor maatschappelijke zekerheid een riieuwc 
regeling in m.b.t. de wijze van invordering van de ver 
schuldigde bedragen en ten slotte rationaliseert en vereen 
voudigt het diverse bepa llnqen von die besluitwet. 

De uitbreiding van het toepassingsgebied strekt ertoe 
in de regeling voor sociale zekerheid werknemers op te 
nemen die ervan uitgesloten zijn. alhoewel zij in dienst, 
verbond werkz aarn zijn, bij voorbeeld het pcrsoric el dat 
aan qeworven werd om tijdelijk ter beschikking gesteld 
te worden van derden en dat de R. M.Z. nog niet hij<lra 
geplichtig heeft kunnen maken omwille van een tegenstrij 
dige rechtspraak en wegens de verscheidenheid van de 
tussen partijen aangegane overeenkomsten. Deze li übre i 
ding van het toepassingsgebied strekt e1' eveneens toc éé n 
zelfde juridische grondslag te geven aan de bijdrageplicht 
van de personen, die krachtens andere wetsbepalingen dan 
die welke thans vervat zijn in de besluitwet van 28 d ecem 
ber 1944, onder een van de in de regeling voor sociale 
zekerheid opgenomen sectoren vallen of zullen vallen. 
Thans beschikt de R. M. Z. voor de invordering van de 

verschuldigde bedragen over een rechtsvordering voor de 
burgerlijke rechtbanken. Die rechtspleq in q is echter over 
het algemeen van lange duur en, proportioneel gezien, vaak 
duur. Zij strekt ertoe, aan de R. M.Z., buiten de betalings 
termijnen welke de rechter aan de schuldenaars toekent 
en die in de praktijk dikwijls verlenqd worden door de 
R. M. Z. zelf. een recht van uitvoering te verschaffen. Het 
wetsontwerp behoudt die wijze van mvordertnq , maar 
maakt het de R. M. Z. bovendien mogelijk om door middel 
van· een uitvoerbaar dwangbevel een rechtspleging te voeren 
welke, met vrijwaring van de rechten van de schuldenaars, 
de Dienst in staat moet stellen de invorder inqcn te bespce 
digen en meteen de rechtspleging eenvoudiger en goedkoper 
te laten verlopen. 
De besluitwet van 28 december 1941 vormt, ingevolge de 

talrijke wijzigingen die erin zijn aangebracht, een moeilijk 
leesbaar stel versnipperde bepalingen. Het ontwerp strekt 
ertoe die tekst te verbeteren en hem te vervangen door een 
duidelijke redactie van sommige art ike le n en door een 
logische volgorde te geven aan de erin voorkomende bepa 
lingen. 

Kinderbijslag voor werknemers. 

De wederinvoering, ten belope van 400 miljoen, van de 
toelage die de Staat traditioneel aan die sector verleent, zal 
ongetwijfeld de mogelijkheid scheppen om sommige gezins 
uitkeringen te verhogen. Het spreekt vanzelf dat de- ter 
heschikkinq staande middelen zullen voorbehouden worden 
voor de gezinnen die er het meest behoefte aan hebben. 
De wetgeving zal eveneens uitgebreid worden tot geval 

len die op bijzondere wijze de aandacht opeisen. 

Die maatregelen hebben onder meer betrekking op : 

- de gehandicapten, zowel de rechthebbenden (kinde 
ren) als de titularissen (vaders), of deze laatsten al dan 
niet werken: 
- de wezen van vader of moeder die door de overle 

vende ouder verlaten werden; 
de gehuwde studenten die één of meer kinderen ten 

laste hebben; 
- de ongehuwde of verlaten moeders die niet k un nen 

werken: 
- de gedetineerden, geïnterneerden of gevangenen die 

kinderen ten laste hebben. 

lei sécurité sociale des t rnvaillcurs, il comporte dnbord une 
extension de pvincipe de: son champ dapp licario». instaure 
ensuite au profit de l'Office n at iona I de sécurité sociale un 
nouveau mode de recouvrement d(· ses créances, rationalise 
et simplifie enfin les diverses dispositions de cet arrêt é-Ioi. 

L'extension du champ d',1pplication vise il foire béné 
ficier du régime de b sécurité: sociale. des trnvailleurs qui, 
bien que trnva illant dans un état de subordinnnon. sont 
né amuoins exclus de ce rè cim c: t cl est, notamment. le cas 
du personnel recruté en vue dctre mis tcm porniremcnt à 
la disposition de tiers et dont l'O. N. S. S., en ra ison d'une 
jurisprudence contradictoire et de la diversité des conven 
tions entre parties, n'est pas parvenu il provoquer I'nssu 
jett isscrucnt. Cette extension du champ dapp lication a éga 
lement pour objet de donner une base juridique unique à 
l'assujettissement de personnes qui. en vertu de disposi 
tions légil les autres que celles actuellement contenues dans 
l'arrêté-loi du 28 décembre 1944, sont soumises ou sont 
appelées à être soumises à un ou plusieurs secteurs englobés 
dans le régime de la sêcnrité sociale. 
Pour le recouvrement des sommes qui lui sont dues 

l'Office national de Sécurité sociale dispose actuellement 
d'actions à intenter devant les juridictions civiles. Ces pro 
cédures sont généralement longues et proportionnellement 
souvent coûteuses. Elles visent, indépendamment des délais 
que le juge accorde aux débiteurs et qui dans la pratique 
sont fréquemment étendus par !'O. N. S. S. lui-même, à 
mettre œ dernier en possession d'un titre exécutoire. Le: 
projet de loi donne à I'O. N. S. S., en plus de ce mode de 
recouvrement maintenu, la possibilité de recourir à une 
procédure de contrainte exécutoire qui, tout en sauveqar 
dant les droits des débiteurs, permettra à cet organisme 
d'accélérer ses opérations de recouvrement en concomitance 
avec une' simplification de ses procédures et une économie 
de frais à exposer. 
Par suite des modifications nombreuses qui y ont été 

apportées, le texte de l'arrêté-loi du 28 décembre 1944 se 
présente sous forme d'un ensemble de dispositions dispa 
rates et de lecture très difficile. Le projet vise à améliorer 
ce texte en le remplaçant par une rédaction claire de 
certains de ses articles et en établissant un ordre logique 
dans la succession de ses dispositions. 

Allocations familiales pour salariés, 

Le rétablissement, à concurrence de 400 millions, du sub 
side que l'Etat accorde traditionnellement à ce secteur per 
mettra sans doute de majorer certaines prestations Familiales, 
Il va sans dire que les ressources disponibles seront réser 
vées aux familles qui en ont le plus besoin. 

Une certaine extension de b législation à des cas parti 
culièrement dignes d'intérêt sera également réalisée, 

Ces mesures, visent notamment : 

,-, les handicapés, tant le bénéficiaire (enfant) que l'at 
tributaire (père), que ce dernier travaille ou non: 

- les orphelins de père ou de mère, abandonnées par 
I' auteur survivant; 
- les étudiants mariés ayant un ou plusieurs enfants à 

charge; 
- les mères célibataires ou abandonnées qui ne peu 

vent travailler; 
- les détenus, internés ou incarcérés qui ont des enfants 

à charge. 
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Tenslotte zal de verccnvoudiqiuq en de rationalisatie van 
de regelen van best uur art ief uitgevoerd worden. Ald11s 
zullen bijvoorbeeld de compensatiekassen binnenkort moe 
ten voorzien in de toekenning van de qe z insuitkcrinqcn aan 
de gezinnen van de werklozen. 

Kinderhijslaq voor niet-werknemers, 

Tijdens de jongsle jaren vertoonde deze sector rcqelma 
tig een structureel tekort. 

Deze toestand is het gevolg v,111 de verbeteringen die 
einde 1964 en begin 1965 in de regeling aauqebracht wer 
den, zonder dat nieuwe financiële middelen voorzien werden. 

Het ging onder meer om volgende maarrcqclcn : 

- verhoging van de kinderbijslag voor het 4,, kind; 
- verhoqinq en toegekend aan de gehandicapte kin- 

deren; 
- verhogingen toegekend aan de kinderen van invaliden; 
,....... toekenning van bijslag aan de studenten tot de leef 

tijd van 25 jaar. 

Tijdens het dienstjaar 1965 werd het tekort ten laste 
gelegd van de reserves van de regeling. Daaruit is een 
uiterst benarde Iüianciële toestand voortgevloeid, bij zover 
dat die reserves per 31 december 1965 opnieuw moesten 
aanqevuld worden door de inschrijving op het bijblad van 
een bijkrediet van 245 miljoen. Er werd zojuist een gelijk 
aardige maatregel getroffen ten einde 'de reserves per 31 de, 
cernber 1966 opvhun oorspronkelijk peil te brengen. Voor 
die maatregel was een bijkrediet nodig van 266 miljoen. 
Er werd nochtans beslist dat die buitengewone tussen 

komst niet meer zou hernieuwd worden. Het financieel 
evenwicht van de regeling zal clan ook vanaf het dienst 
jam 1967 hersteld worden. 

* * * 

Ook in deze sector zal de vereenvoudiging en de ratio 
nalisatie van de regelen volgens welke de gezinsuitkeringen 
toegekend worden, voortgezet worden. Deze bedoelingen 
zullen geconcretiseerd worden door aanpassingen die gelijk 
lopend zijn met die welke ontworpen zijn voor de sector 
van de werknemers. 

Arbeidsongevallen. 

Er zijn maatregelen genomen om de toestand van de 
slachtoffers van a rbeldsonqevallen enigszins te verbeteren. 

Zoals bekend, worden bijkomende vergoedingen via de 
Steun- en Voorzorqskas toegekend om de oorspronkelijke 
koopkracht van de renten te behouden en om de betrokke 
nen althans een onontbeerlijk minimuminkomen te waar, 
borgen. 

Bij koninklijk besluit van 28 juni 1966, dat uitwerking 
heeft op 1 januari 1966, werden de basisbedragen met 
10 % verhoogd. Dientengevolge is de bijkomende ver 
goeding en ook het aantal rechthebbenden groter gewor 
den. 

De slachtoffers van arbeidsonqevallen wier blijvende 
arbeidsongeschiktheid beneden 30 % blijft, kunnen slechts 
aanspraak m akcn op een bijkomende vergoeding indien 
ze in nood verkeren. Ook de inkomensgrenzen die de 
noodtoestand bepalen, zijn met 10 % verhoogd. 

* * * 

Enfin, la simplificar ion et b 1,1tio11;ilis,1tio11 des règles 
aclniinistratives sera acttveme nt poursuivre. C'est a insi , par 
exemple. que les caisses de comnc nsnf ior: n uronl bientôt à 
assurer l'octroi des prestations fomiliaks aux familles des 
chômeurs. 

Allocations Iamilalcs pour non-salariés. 

Ce secteur ,1 co111n1 réçruliè-rement au cours des dernières 
années un déficit structurel. 
Cette situation résulte des a m è lior at ions apportées <Ill 

régime fin 1964 et début 1965. sans que des ressources 
financières nouvelles aient été prévues. 

Il s'agissait notamment des mesures suivantes 

augmentation de lallocarion du 1'' enfant; 
majorations octroyées aux enfants handicapés; 

majorations octroyées aux enfants d'invalides; 
octroi des allocations aux étudiants jusqu'à l'âge de 

25 ans, 

Au cours de l'exercice 1965, le déficit a été mis il cha rq e 
des réserves du régime. Il en est résulté une situation 
Itnanciè re extrêmement précair e. 11u point que lesdites réser 
ves ont dû être reconstituées à la date du 31 décembre 1965 
par l'inscription au feuilleton, d'un crédit supplémentaire de 
245 millions. Une mesure similaire vient d'être prise en vue 
de ramener les réserves à leur niveau primitif à la da te cl u 
31 décembre 1966. Cette mesure a nécessité l'octroi d'un 
crédit supplémentaire de 266 millions. 
Il a, toutefois, ét('. entendu que cette intervention excep 

tionnelle ne se répéterait plus. L'équilibre financier du 
régime sera dès lors, rétabli dès l'exercice l 967. 

* • * 

La sim plif icat ion et la rationalisation des règles qui pré 
sident à l'octroi des prestations familiales seront également 
poursuivies dans ce secteur. Ces intentions se tr adu iront par 
des aménagements parallèles à ceux projetés dans le sec 
teur des salariés. 

Accidents du travail. 

Des mesures ont été prises afin d'apporter certaines 
améliorations à la situation des victimes des accidents du 
travail. 

L'on n'ignore pas que les allocations supplémentaires, 
octroyées par le canal de ln Caisse de: Prévoyance et de 
Secours, n'ont d'autre objet que de narantir aux rentes 
leur pouvoir cl' achat initial et d'assurer un rn in imu rn vital 
aux intéressés. 
Un arrêté royal datant du 28 juin 1966 et entrant en 

vigueur le Jc1• janvier 1966 a majoré les taux de: base 
de JO %. ce qui a eu pour conséquence d'augmenter le: mon 
tant de l'allocation supplémentaire et d'étendre le champ 
des bénéficiaires. 

Les victimes des accidents du tr ava il dont l'incapacité 
permanente n'atteint pas 30 % ne peuvent prétendre à 
l'a llocation supplémentaire que s'ils se trouvent en état 
de besoin. Les plafonds déterminant cet état ont, eux aussi, 
été majorés de 10 !fr;. 

* * • 
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Hel spreekt vr.nzcl] dat de hierboven geschetste maatre 
qclcn slechts een eerste stap zijn in de rich unq vau een 
geleidelijke hcrwaardcrmq van de aan de door arbeids 
onqcvalleu getroffenen toegekende renten. 

Andere etappes zullen nog volgen: .. 
Er Lill b.v. gerust overwoq e n worden het begrip 

« behoeftestaat >> buiten beschouwing te laten bij de toe 
kenning van de bijkomende vergoeding. Er zou een grote 
stap in die richting worden gedaan, door dit begrip toc te 
passen op de slnchtoffcrs van arbeidsongevallen met een 
blijvende arbeidsongeschikt-heid van 20 t;:.- i.p.v. de thans 
vereiste 30 i;'lr,. 

Met het oog op een aanpassing van de regeling kan 
ook worden overwogen de li jfrenle in kapitaal te laten 
uitkeren wanneer de blijvende ongeschiktheid beneden 
10 r;~ blijft. Thans is de grens vastgesteld op 5 %. Een 
dergelijke rnaatreqe! zou onq etwij fcld zeer gunstig ont 
haald worden door de betrokkenen en zou tevens een 
merkelijke vereenvoudiging betekenen. 
Ten slotte is cr nog de eigenlijke modernisering van die 

sociale sector. 
Deze kan b.v. geschieden volgens een regeling die steunt 

op de afschaffinq van de categorieën, de eenmaking van het 
basisloon en de afschaffing van het begrip noodtoestand. 

Jaarlijkse vakantie. 

De wet van 13 juni 1966 tot integratie van de derde 
week vakantie in het stelsel van de jaarlijkse vakantie der 
werknemers (Belgisch Staatsblad van 18 juni 1966). 

De desbetreffende bepalingen voerden met name een 
overqanqsregelinq in, welke in 1966 van toepassing werd. 
In de loop van dat dienstjaar werd het vakantiegeld voor 
de derde week zowel voor de arbeiders als voor de bedien 
den rechtstreeks door de werkgever uîtgekeerd. 
Van 1967 af zal het traditionele stelsel weer in zwang 

zijn. Zulks komt erop neer dat de betaling van het vakantie 
geld in de sector arbeiders door bemiddeling van de vakan 
tiefondsen zal worden uitgekeerd, 

De uitvoertnqsbesiulten zijn in voorbereiding. Zij zullen 
de volledige tenuitvoerlegging van de regeling bewerk 
stelligen. 

Gebrekkigen-Verminkten. 

Een koninklijk besluit dd. 28 juni 1966 (Belgisch Staats 
blad van 2 juli 1966} heeft met ingang van I januari 1966 
het bedrag van de aan de gebrekkigen-verminkten, conge 
nitale gebrekkigen, blinden, doven en stommen toegekende 
vergoedingen verhoogd. Bedoelde verhoging stond in ver 
houding tot de graad van arbeidsongeschiktheid van de 
belanghebbenden. 
Ook de maxima voor behoeftigheid toegepast op degenen 

onder de gehandicapten die geen beroep uitoefenen, werden 
vermeerderd. Hetzelfde geschiedde - zij het in een ruimere 
mate - met de maxima voor arbeidende gehandicapte 
vrouwen. Die bepalingen hebben tot gevolg gehad dat het 
aantal personen die op de vergoeding aanspraak kunnen 
maken, toegenomen is, · 

• * • 

\Vat zijn de vooruitzichten in deze sector? 
Sommige maatreqelen voor de gehilndicapten liggen op 

het terrein v,111 de kinderbijslag. 
Er zijn echter nog andere ontwerpen in studie genomen. 

Zo wordt gedacht aan een uitbreiding van het toepassings 
gebied der verzekering « geneeskundige verzorging » tot 
de gebrekkigen en de verminkten die geen arbeid verrichten 
en niet ten laste van een werknemer zijn. 

Il va sans dire que les mesures qui vicnnr n! d'être é vo 
quécs ne constituent q uu ne première étape en vue d'as 
surer la revalorisauon proqrcssivc des rentes ouroyées 
aux vie times des accldcnts du travail. 
D'autres étapes suivront ... 
Ainsi, il pourrait p.ufn itcrncnt être envisagé dè liminer 

proqresxive ment l,1 notion d'état de besoin lors de l'octroi 
de l'allocation supplcmen tairc. I~éscrver l'n pplicat îo n de 
cette notion aux victimes dont l'incupacité permanente 
atteint 20 ~:i - a11 lieu des 30 ')i· requis actuellement 
constituerait un qrand pas dans cette direction. 

Dans la perspective d'une adaptation du régime. il pour 
mit également être envisagé d'accorder Ic puiernent de la 
rente viaqèrc en capita 1 lorsque la dépréciation perma 
nente ne dépasse pas l O r;-;,. Actuellement l,1 limite se situe 
à 5 %. Il s'nqrrait là d'une mesure qui serait certes fort 
bien accueillie par les intéressés, tout en constituant une 
notable simplification. 

Reste, enfin, ki modernisation proprement dite de ce 
secteur socia l, 
Celle-ci pourrait. par exemple, être réalisée par la mise 

au point d'un régime basé sur la suppression des caté 
gories, lunif ormisat ion du salaire de base, la supp ression 
de J' état de besoin. 

Vacances annuelles, 

La loi intégrant la troisième semaine de vacances dans 
le régime des vacances annuelles des travailleurs date du 
13 juin 1966 (Monitwr belge du 18 juin 1966) _ 
Ces dispositions instauraient, notamment, u11 rêgime tran 

sitoire applicable en 1966. Au cours de cet exercice, le 
pécule afférent à la 3"'• semaine fut, tant pour les ouvriers 
que pour les employés, payé directement par l'employeur. 

A partir de 1967, l'on en reviendra au régime tradition 
nel. C'est-à-dire que, <lans le secteur ouvrier, le paiement 
du pécule s'effectuera par l'intermédiaire des caisses de 
vacances. 

Les arrêtés d'exécution sont en cours de préparation. Ils 
consacreront la complète mise au point du régime. 

Estropiés-Mutilés. 

Un arrêté royal datant du 28 juin 1966 (Moniteu» ~elge 
du 2 juillet 1966) a augmenté avec effet au l ••· janvier 
1966, le montant des indemnités accordées aux estropiés 
mutilés, aux infirmes congénitaux, aux aveugles, aux: sourds 
et muets. La majoration a été d'autant plus importante que 
le pourcentage d'incapacité des intéressés était plus élevé. 

Les plafonds d'état de besoin appliqués à ceux d'entre 
ces handicapês qui n'exercent aucune profession ont égale 
ment été relevés. Il en a été de même, dans une mesure 
plus large, des plafonds afférents aux femmes handicapèes 
qui travaillent. Ces dispositions ont eu pour conséquence 
d'étendre le nombre de personnes susceptibles de bénéficier 
de l'indemnité, . " . 
Quelles sont les perspectives offertes dans ce secteur? 
Certaines mesures dédiées aux handicapés se situent dans 

le domaine des allocations familiales, 
Mais il y a d'autres projets en cours d' examen, Ainsi 

la possibilité est envisagée d'étendre le champ d'application 
de I'assurance « soins de santé » aux estropiés et mutilés 
qui ne travaillent pas et qui ne sont pas à charge d'un 
travailleur- 
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Die mcatrcqcl is toepasselijk op I Seront visés par cette mesure : 

-· de gerechtigden op de vergoeding voor gebrekkigen 
verminkten die minstens voor 66 % invalide zijn. alsmede 
op degenen die, hoewel zij dat percentage n ie ! bereiken. 
erkend zijn als kunneride geen winstgevende arbeid ver 
rie hten : 

~~ de gewezen gerechtigden op de vergoeding voor 
gebrekkiçien-vcrminkten. die geen recht hebben op de mm 
vullende ouderdomsvergoeding; 
- de weduwen van de belanghebbenden, hun wezen. 

de personen die te hunnen laste zijn. . . . 
Ten slotte werd besloten tot de oprichting van een 

« werkgroep », die tot taak zal hebben de grondslagen 
te leggen van een aan de zwaar gehandicapten eigen 
scciaal statuut. 

In die groep zullen vertegenwoordigers van de belang 
hebbende kringen en afgevaardigden van de ministeriële 
departementen welke met die problemen te maken hebben. 
zitting hebben 

Beroepsziekten. 

1. Bij koninklijk besluit van 28 juni 1966 werden de 
aanvullende toelagen toegekend aan sommige slachtoffers 
van beroepsziekten met 10 % verhoogd. 

Het betreft slachtoffers die gerechtigd zijn op basis van 
de wet van 24 juli 1927, maar die geen aanspraak kunnen 
maken op de voordelen van de wet van 24 december 1963. 

De verhoging van 10 % betreft de basisbedragen die op 
hun beurt gebonden zijn aan de schommelingen van het 
indexcijfer der kleinhandelsprijzen. Achterstallen werden 
betaald. 

2. Uitbreiding van de lijst der erkende beroepsziekten. 
Bij koninklijk besluit van 18 januari 1964 werd een eerste 
lijst van erkende beroepsziekten afgekondigd. Het ligt in 
de bedoeling van de Regering de lijst der erkende beroeps 
ziekten uit te breiden. De geplande uitbreiding is een 
belangrijke stap in de richting van de erkenning van de 
volledige zogenaamde Europese lijst, t.t.z , de lijst der 
beroepsziekten voorgesteld en aanbevolen door de Europese 
Commissie. 

Het Beheerscomité van het Fonds voor de Beroepsziekten 
bestudeert het financieringsplan van de voorgenomen uit 
breiding. Oit plan zal dan samen met het advies van het 
Beheerscomité voorgelegd worden aan de Minister van 
Sociale Voorzorg. 

3. Vermoeden van blootstelling aan het risico van 
beroepsziekte - artikel 29 van de wet van 24 december 
1963. Het slachtoffer moet nu nog steeds bewijzen dat het 
blootgesteld werd aan het risico. 
Op grond van artikel 29 kan de Koning, na advies van 

de technische Raad van het Fonds voor de beroepsziekten 
een vermoeden van blootstelling instellen. 
Het ligt in de bedoeling van de Regering de hiervoor 

nodige maatregelen te treffen. Deze zullen echter pas geno 
men worden bij uitbreiding van de lijst der erkende beroeps 
ziekten. ten einde niet voortdurend wijzigingen te moeten 
aan bren gen. 

4. Gelijkstelling met een arbeidsdag van de dag waarop 
de werknemer een geneeskundig onderzoek ondergaat om 
een eventuele beroepsziekte vast te stellen. 
Er wordt onderzocht welke maatregelen zich opdringen 

om de gelijkstelling te regelen in het raam van het geheel 
der maatschappelijke zekerheid. 

- les bénéficiaires de l'indemnité dcs+ropic-mut ile 
atteints d'une invalidité de 66 t;·r au moins. ninsi que ceux 
qui, tout en n'at re iqnant pas ce pourcenraqe. sont reconnus 
Incapables d'effectuer u11 t ravai] lucrnt if: 

- les anciens bénéficiaires de I'indcm nitc dcst ropic 
mutilé, qui n'ont pas droit à l'allocation crimp lèm c ntn ire de 
vieillesse: 
- les veuves des intéressés. leurs orphelins. les person 

nes qu'ils ont à charge. . . . 
Enfin. la constitution dun « groupe de travail » a été 

décidée. Celui-ci aura pour mission de déterminer les bases 
d'un statut social propre mix handicapés graves. 

Ce groupe compren.dra des représentants des milieux 
intéressés, ainsi que des départements ministériels confron 
tés avec ces problèmes. 

Maladies professionnelles. 

1. Par arrêté royal du 28 juin 1966, les allocations sup 
plémentaires octroyées à certaines victimes de maladies 
professionnelles ont été- majorées de 10 % . 

Il s'agit de victimes b énè hciaires en vertu de la loi du 
24 juillet 1927, mais qui ne peuvent revendiquer le bénéfice 
des avantages prévus par la loi du 24 décembre 1963. 

La majoration de 10 % porte sur les montants de base, 
lesquels sont, à leur tour, liés aux variations de l'indice 
des prix de détail. Les arriérés ont été payés, 

2. Extension de la liste des maladies professionnelles 
reconnues. Par arrêté royal du 18 janvier 1964, une pre 
mière liste de maladies professionnelles reconnues a été 
publiée. Il entre dans les intentions du Gouvernement de 
compléter cette liste des maladies professionnelles recon 
nues. L'extension prévue constitue un pas important sur la 
voie de la reconnaissance de la totalité de la liste dite 
européenne, c'est-à-dire la liste des maladies profession 
nelles, proposée et recommandée par la Commission euro- 
péenne. . 
Le Comité de gestio11 du Fonds des maladies profession 

nelles étudie actuellement le plan de financement de l'exten 
sion prévue. Ce plan, accornpaqné de l'avis du Comité de 
gestion, sera ensuite soumis au Ministre de la Prévoyance 
sociale. 

3. Présomption d'exposition au risque de maladie pro 
fessionnelle - article 29 de la loi du 24 décembre 1963. 
Actuellement encore, la victime doit prouver qu'elle a été 
exposée au risque. 
Aux termes de l'article 29, le Roi peut, sur avis du Con 

seil technique du Fonds des ma ladies professionnelles, 
instaurer une présomption d'exposition. 

Il entre dans les intentions du Gouvernement de prendre 
les mesures requises à cette fin. Toutefois, ces mesures ne 
seront prises qu'après l'extension de la liste des maladies 
professionnelles reconnues. afin de ne pas devoir apporter 
de modifications continuelles. 

4. Assimilation à un jour du travail du jour où le travail 
leur subit un examen médical en vue du constat d'une 
maladie professionnelle éven tu elle. 

Il est actuellement procédé à l'examen des mesures requi 
ses pour régler cette assimilation dans le cadre de l'ensern- 

- bie de la sécurité sociale. 
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'i. Vrije vcrz cker.in q. 
Bij koninklijk besluit w111 1 7 Iebruari 1965 werd bij hel 

Fonds voor de Beroepsziekten een technisch Comité opqc 
richt <lilt belast is met de voorstudie van de vrîje vcrz ckc 
rin~J tegen beroepsziekten. Eerstdaaq s wordt de Co1mnissie 
Sil mengesteld. 

9. Cu 111 ulatie verçioeding beroepsziekte en andc re voor 
delen van mnatschappelijkc zekerheid. 

Koninklijk hes luit van 1 0 maart 1965 houdende regeling 
van afstand en beslag op vergoedingen vcrschu ldiqd aan 
de slachtoffers van beroepsziekten of aan hun rechtheb 
benden. 

Hel is de bedoeling het Fonds voor de beroepsziekten 
in de mogelijkheid te stellen ten onrechte betaalde sommen 
ambtshalve af te houden en deze te vereffenen met het 
organisme dat ze verstrekte. 

1 O. Adviserende Commissie voor de bezwaarschriften. 
Talrijke beslissingen van het Fonds voor de Beroeps 

ziekten zijn het voorwerp van een vraag om ad::'i€s bij de 
adviserende Commissie ingericht bij wnoemd Fo nds, 
Talloze vragen hopen zich op, zodat de sla chtoffe rs 

maanden moeten wachten alvorens hel advies verleend 
wordt. 

Maatregelen dringen zich op om aan deze toestand een 
einde te maken. Het Beheerscomité van het F 011ds voor 
de Beroepsziekten werd uitgenodigd advies uit te brengen. 
omtrent de te nemen maatreqelen. 

ll. Medica-technisch centrum van Ma nemont-Morlan 
welz ( « Achille Delattre - Stichting Koningin Elisabeth»). 

Bij koninklijk besluit van 15 april 1965 wordt dit centrum 
door het Nationaal Pensioenfonds voor mijnwerkers ter 
beschikking gesteld van het Fonds voor de beroepsziekten 
volgens een overeenkomst af te sluiten tussen de t w ce instel 
linqcn van openbaar nut. 

De twee organismen hebben echter nog geen basis van 
overeenkomst gevonden. Voorstellen voor een overeenkomst 
tussen de twee organismen zijn thans ter studie. 

12. Financiering van het Fonds voor de Beroepsziekten. 
Artikel 53, 2° van de wet van 21 december E>63 ~ Voor 

komingsbijdrage. 
Volgens de huidige wetq evinq moet de voockornings 

bijdrage het verschil dekken tussen uitgaven en inkomsten 
van het Fonds voor de Beroepsziekten en steeds minstens 
15 % van de uitgaven bedragen. 
Daar de voorkomingsbijdrage moet berekend worden op 

basis van statistische gegevens van de laatste drie dienst - 
jaren is zij nog nooit toegepast geworden. 

Gelet echter op de dringende noodzakelijldieid voor het 
financieel evenwicht van het Fonds voor de beroepsziekten 
hebben wij reeds op 27 mei 11. aan lut Beheerscomité van 
het Fonds voor de beroepsziekten çrevraaHd ons zo snel 
mogelijk zijn advies voor te leggen. Oit Comité bestudeert 
thans de verschîllende standpunten zodat wi] 1-iopen dat 
ons eerlang een voorstel zal kunnen voorgelegd werden. 

Pensioenen. 

De verschillende pensioemegelin ~Jen hebben tijdens liet 
afgelopen jaar een werkelijke inspa nrun q ged<1an om de 
uitvoering van de wet van 13 juni 1966 en de er bijbeho 
rende koninklijke besluiten te verzekeren. 
Vooral de Rijkskas voor rust- en over lev in gspmsioenen 

heeft een buit enqcwone prestatie geleverd door i11 de maand 
juli 1966, dus minder dan een maand n a het publiceren va n 
de wet, reeds 667.589 gepensioneerden ht111 verhoogd 
bedrag, hun achterstallen en hun vacantiegeld te betalen 

5. Assur;mce libre. 
Par mrê(è royal du 17 février 1965, il a dé créé, au sein 

d11 Fonds des ma ln die s profr-ss.on nelles, un Comité tech 
nique chargé d'Oudier l'orqarusntlon et le fonctionnement 
c1c: l'n ssu rn ncc libre contre les m aladics professionnelles. Cc 
comité sera constitué dans les [ottt prochains jours. 

9. Cumul de l'i11dcm11ilé po ur nliiladic profcsslonnc llc et 
d'autres avantaqcs de la Sécurité sociale. 

Arrêté royal du 10 mars 1965 réqlant lil cessibilité et la 
sn isissabilitc des indemnités dues aux victimes de maladies 
professionnelles o u à leurs avants droit. 

Le Gouvcmcmcnt n l'intention de permettre au Fonds 
des maladies professionnelles de retenir d'office les sommes 
indûment payées et de rembourser celles-ci à l'orqanismc 
qui en a effectué le paiement. 

1 O. Commission consultative de réclamation. 
De nombreuses décisions d11 Fonds des maladies profes 

sionnelles font l'objet d'une demande d'avis auprès de la 
Commission consultative créée au sein dudit Fonds. 

D'innombrables demandes se ntasxcn]. si bien que les 
victimes doivent attendre des mois avant que ne soit 
émis l'avis. 

Des mesures s'imposent pour mettre fin à cette situation. 
Le Comité de gestion du Fonds des maladies profession 
nelles a été invité à émettre un avis sur les mesures qu'il 
conviendrait de prendre. 

11. Centre mëdtco-rechnique de Marienwnt-Morlanwelz 
(«Achille Delattre - Fondation Reine Elisabeth»). 
L'arrêté royal du 15 avril 1965 stipulait que le Fonds 

national de retraite des ouvriers mineurs mettrait ce centre 
à la disposition du Fonds des maladies professionnelles, 
selon un accord restant à conclure entre les deux établis 
sements d'utilité publique. 
Toutefois, les deux orq anism es n'ont pas encore pu trou 

ver une hase d'accord. Des propositions d'accord entre les 
deux Fonds sont actuellement à l'étude. 

12. Financement du Fonds des maladies professionnelles. 
Article 53, 2", de la loi du 24 décembre 1963 - cotisation 

de prévention. 
Aux termes de 1a législation actue lle. la cotisation de 

prévention doit couvrir la di fffrence entre les dépenses et 
les recettes du Fonds des maladies professionnelles et 
atteindre, en tont cas, 15 % au moins des dépenses. 
Comme la cotisation de prévention doit être calculée sur 

la base de données statistiques des (rois derniers exercices, 
elle n'a jamais été appliquée jusqu'à présent. 
Toutefois. étant donné qu'un équilibre financier du Fonds 

des maladies professionnelles s'impose d'urgence, nous 
avons, dès le 27 mai dernier, demandé au Comité de gestion 
du Fonds des maladies professionnelles d'émettre son avis 
au plus tôt. Ce comité étudie actuellement les divers points 
de vue. de sorte que nous espérons qu'une proposition pour 
ra nous être soumise sous peu. 

Pensions. 

A 11 cours de l'année écoulée, les divers régimes de pen 
sion ont fait un effort réel en vue cl' exécuter la loi cl tt 13 juin 
1966 ainsi que les arrêtés royaux y relatifs. 

La Caisse nationale des pensions de retraite et de survie 
surtout, a fourni un effort extraordinaire en payant au mois 
de juillet 1966, donc moins d'un mois après la publication de 
la loi. à 677 589 pensionnés le taux majoré, les arriérés et 
le pécule de vacances. A l'heure actuelle. il reste encore 



l 13 J 4-XViH ( 1%(i-1%/) N. 2 

Thans blijven cr noçr :!·. 50 000 speciale ~1ev<1llen over en 
alles laat voorzien dat voor het einde van het jaar deze 
laaste gevallen zullen geregeld zijn. 
De herzieningen die door de loekcnningsorganismcn het 

zij ambtshalve, hetzij op aau vt,rng dienden te (:Jebcuren 
verlopen aan een vlot tcu.po en een groot aantal hebben 
reeds hun beslissing op basis van de bepa lmqcn van de 
wet van 13 juni 1966 outvanqen. 

Op 1 oktober werd een be\1in qe m aakt met het overhe 
velen van de- bundels van de dienst van de ge-mengde 
loopbanen naar de verschillende basisreqelinqeu. Deze 
overheveling zal rond half november beëindigd zijn. Op 15 
oktober waren er nog 10 360 bundels in onderzoek. 

vVdkc zijn de oooruit zicht cn roor het jaar 196ï? 

De vereenvoudiging inz ake pensioenen in qevoerd door de 
wet van 1.3 juni 1966 z al vcrd er doorgedreven worden door 
de rationalisering van het administratief apparaat nl. door 
de centralisatie van de hoofdbesturen Vé111 de pc nsiocudien 
sten in de Zuidertoren en door de uitbouw van de decon 
centratie van de gewestelijke diensten. 

Met het oog op een steeds vlugger toekennen van de 
pensioenen en dank zij de wet van 13 juni 1966, zal er 
kunnen worden overgegai1n tot het vroeger indienen van de 
aanvragen, wellicht een jaar op voorhand. 
Maatregelen zullen getroffen worden om het gelegen 

heidswerk voor gepensioneerden te versoepelen. 
Tijdens het jaar 1967 zal eveneens gestreefd worden naar 

een verregaande centralisatie en unificatie van de pensioen 
regelingen voor loontrekkenden. 
De werknemers van de privé-sector zijn verspreid over vier 

verschillende pensicenreqelingen. Door de economische evo 
lutie van de laatste jaren is er een bestendige aangroei in be 
paalde sectoren tegenover een regelmatige daling in andere 
sectoren. Hieruit vloeit voort dat bepaalde pensioenregelin 
gen niet meer leefbaar zijn, terwijl andere door een ruimere 
basis onnodige reserven vergaren. Bovendien, zijn de werk 
voorwaarden zo veranderd dat een catalogeren van de 
werknemer in de gekendi:: categorieën van dag tot dag van 
zijn waarde verliest. 

De oplossing die zich opdringt is dus het afschaffen 
van de verschillende regelingen waarin de werknemers thans 
ingedeeld zijn. 

Welke problemen worden hierdoor gesteld? 

1. Het uniformiseren van het financieringsmechanisme. 
Dit behelst een enig fonds dat het geheel van de financiële 
middelen dient te ontvangen. 

2. Het eenvormig maken van de principiële bijdragen 
voor de ganse massa van werknemers. 

3. Het vaststellen van een eenvormig plafond inzake 
afhouding. 

4. Het afschaffen van iedere vorm van verplichte per 
soonlijke kapitalisatie. 

5. Het bepalen van gelijke toekenningsvoorwaarden voor 
iedereen en het afschaffen "Van de verschillen in de for 
faitaire pensioenbedragen. 

6. Persoonlijk recht op de rente voortvloeiend uit gekapi 
taliseerde bijdragen. 

De administratie bestudeert op dit ogenblik deze pro 
blemen; het is echter voorbarig bepaalde conclusies te 
trekken. 

"! ''iO 000 ms spcciau« et tout laisse prévoir que ces derniers 
pourront i'lrc réglés avant la fin ch- lanncc. 

Les rcvlsions que les organismes iiq uidat eurs doivent 
effectuer soit dof hcc. soit sur demande se font ù un rvrh me 
rapide, et nombreux sont les cas pour lesquels une décision 
il déjà été prise sur la base des dispositions de la loi du 
13 juin 1966. 

Le transfert des dossiers du service des carrières mix tes 
aux divers régimes de base ,1 débuté le premier octobre el 
sera terminé vers la mi-novembre. A 11 1 5 octobre, 10 360" 
dossiers étaient encore à l'cxnmcn. 

Quelles son/ ln priPisions porti' lannée 196ï? 

La simplification en matière de pensions, introduite par Lei 
loi du 13 juin 1966, sera poursuivie pm la rationalisation de 
l'appareil admlnist ratif. notamment par la cenrrnlisanon des 
administrations centrales des services des pensions dans la 
Tour du Midi et par le développement de la déconcentration 
des services régionaux. 

En vue de permettre l'octroi plus rapide des pension, 
la loi du 13 juin 1966 permettra d'introduire les demandes 
plus tôt, probablement une année d'avance. 

Des mesures seront prises en vue d'assouplir les prescrip 
tions en matière de travail occasionnel des pensionnés. 

Une unification et line ce ntral isation poussées des régi 
mes de pensions pom les travailleurs salariés seront égale 
ment des objectifs visés en 1967. 

Les travailleurs du secteur privé relèvent de quatre régi 
mes de pension différents. Du fait de l'évolution de l'écono 
mie au cours des dernières années, un essor continu s'est 
manifesté dans certains secteurs, tandis que d'autres 
étaient en régression. li s'ensuit que des régimes de pen 
sion déterminés ne sont pas viables, alors que d'autres, en 
raison de leur assise plus vaste, ace urn ulent des réserves 
inutiles. De plus, les conditions de travail se sont modifiées 
de manière telle que toute classification des travail leurs dans 
les catégories traditionnelles perd de plus en plus de signi 
fication. 
La solution qui s'impose est dès lors la suppression des 

différents régimes dont relèvent actuellement les travail 
leurs. 

Quels sont les problèmes posés de ce fait ? 

1. L'uniformisation du mécanisme de financement. 11 
s'agit d'un fonds unique appelé ~1 recueillir l'ensemble des 
moyens financiers. 
2. L'uniformisation des cotisations de principe pour l'en 

semble des travailleurs. 
3. L'établisse-ment d'un plafond uniforme en matière de 

retenues. 
4. La suppression de toute forme de capitalisation per 

sonnelle obligatoire. 
5. La fixation des mêmes conditions d'octroi pour tous et 

l'élimination des différences en matière de taux de pensions 
forfaitaires. 

6. Le droit personnel à la rente qui résulte de la capitali 
sation des cotisations. 

L'adm[nistration étudie actuellement ces problèmes; il 
est toutefois prématuré pour tirer déjà des conclusions dé 
terminées de cette étude. 
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Ziekte- en invaliditeitsverzekering, 

In de sector van de verplichte ziekteverzekering werd 
op de begroting van het departement een bcdrnq van 
11,l milj,1rcl ingeschreven voor het a lqcmee n regime en 
60/l,5 miljoen F voor het regime van cte ccllst andiqeu. 

Het bcdrnq van ll. l miljard in het ril gemeen regime is 
onderverdeeld in 3.7 m iljard voor de uitkeringen en 7,4 mil 
jmd vcor de qcnecskundiqc verzorging. 

l kt corrcsponderend cijfer voor 1 966 ( bij kredieten inbc 
wq,cn) bedroeg 10,6 miljard, zodat de globale verhoging 
der Sturustoc laqcn. overeenkomstig de regeringsverklaring. 
ongeveer 5 % bedraaqt in verge !ijking met het vorige begro 
tinHS jaar. 
Voor hel reqime der zelfstandigen werd 608,4 miljoen F 

Inqcschr cve n. tE'ç:enover 658,5 miljoen F in 1966. Deze 
vcrm inderin q is w~recht vaardiqd op grond van het feit dat 
het R. I. Z. 1. V. de te veel gestorte Staatstoelagen betref 
fenclc de jaren 1964 en 1965 mag aanwenden voor het 
beqrotin qsjaar 1967. 

Bij het inschrijven van deze begrotingscijfers werd reke 
ning gehouden met de maatreqclen waartoe de Regering 
zich genoodzaakt ziet ter uitvoering van de wet van 7 juli 
1966. De leden van de Commissie weten dat de Minister op 
30 september ll. een brief heeft gestuurd naar de Voorzitter 
van het R. L Z. L V.-Beheerscomité van de Dienst voor 
geneeskundige verzorging, waarin het advies van dit Comité 
wordt gevraagd omtrent een aantal sanerinqsmaatre 
qclen. Het antwoord wordt verwacht tegen uiterlijk 31 okto 
ber. De Minister staat aldus op zijn beurt voor de delicate 
maar volstrekt noodzakelijke taak, die ook de vorige rege 
ring moest vervullen, deze namelijk om de uitgaven te rem 
men zonder aan de wezenlijke rechten van de sociaal ver 
zekerden afbreuk te doen. Er weze maar even herinnerd aan 
het feit : 
- dat bij de aanvang van dil jaar, naast de bijdraqe 

vcrhoqmq met 0,75 % , een groter persoonlijk aandeel werd 
gevraagd aan de verzekerde bij de aflevering van genees 
middelen; 
- dat het percentage van de administratiekosten der 

verzekeringsinstellingen teruggebracht werd van 8,83 % 
tot 7,5 %: 
- dat een inkomstengrens werd opgelegd voor de gepen 

sioneerden, weduwen en wezen die de kosteloze zorgen 
kunnen genieten; 
- dat tenslotte voor de specialiteiten van Belgische 

oorsprong de prijzen met 5 of 10 % werden verlaagd. 

In de eerstgenoemde brief aan het Beheerscomité werd 
vooreerst voorgesteld de waarde van de sleutelleter K, die 
thnns op 12,60 is vastgesteld, tot l O terug te brengen in 
de afdelingen radiologie, radio- en radiumtherapie en kli 
nische biologie, Deze vermindering lijkt gerechtvaar 
digd, omwille van het feit dat het aandeel van de kosten 
minder zwaar doorweegt op het ereloon van de afzonder 
lijke prestaties. en dit om een dubbele reden : enerzijds de 
aanzienlijke aanqroci van het volume der prestaties en 
anderzijds de technische vooruitgang die een rationalisatie 
van de werkmethoden heeft voor gevolg gehad, 

De nadruk moet gelegd worden op het feit dat uit het 
doorvoeren van deze maatregelen geen nadeel voor de 
verzekerden mag voortvloeien. Voor zover de Minister niet 
de zekerheid kan bekomen dat de geneesheren in akkoord 
met de verplegingsinstellingen, de verlaagde tarieven vrij 
willig zullen naleven, moet de verplichting daartoe worden 
opgelegd op grond van artikel 52 van de eenheidswet. 

Door de wet van 7 juli 1966 werd aan de Koning de 
moqelijkheid geboden om een persoonlijk aandeel voor de 
verzekerde te voorzien voor de technische geneeskundige 

Assurance maladie-invalidité. 

Pour Ic secteur de I'ussurancc obligatoire contre la ma la 
die et l'invalidit é • un crédit de l 1,1 milliar ds a él'é iuscri: 
au budget du département pour le r{'.gime qcuéral et un 
crédit de F 608,5 millions pour le ré qime des r rava il lcurs 
indépendants. 

Le crédit de 11, 1 milliards, prévu pour le régime général, 
se subdivise en 3,7 nullinrd s pour les indcm nités et 7,4 mil 
liards pour les soins de santé. 

Le crédit correspondant pour l 966 ( y compris les cré 
dits supplémentaires] s'élevait à l 0.6 mil liard s, de sorte 
que, conformément à la déclaration du Gouvernement, 
l';iugmentation globale des subventions de l'Etat est envi 
ron de 5 % par rapport à I' exercice budgétaire précédent. 
Pour le régime des travailleurs indépendants, un crédit 

de 608,4 millions a été prévu contre 658.5 millions en 1966. 
Cette diminution se justifie· du fait que, pour l'exercice 
budgétaire 1967, l'i. N.A. M. J. peut utiliser les excédents 
des subventions de l'Etat versées pour les années 1964 et 
1965. 

Lors de l'inscription de ces crédits budqétnircs. il n été 
tenu compte des mesures que le Gouvernement se voit 
contraint de prendre en exécution de la loi du 7 juillet 1966. 
Les membres de la Commission savent que le 30 septembre 
dernier le Ministre a envoyé une lettre au président du 
Comité de gestion du Service des soins de santé de 
l'I. N.A. M.I. pour demander l'avis de ce comité au sujet 
dun certain nombre de mesures d'assainissement. La 
réponse est attendue pour le 31 octobre au plus tard. Il 
appartient donc au Ministre d'accomplir la tâche combien 
délicate mais absolument nécessaire dont le Gouvernement 
précédent devait également s'acquitter, à savoir celle de 
freiner les dépenses sans porter atteinte aux droits essentiels 
des assurés sociaux. Il suffit de rappeler : 

- qu'au début de cette année, une augmentation de 
cotisation de 0,75 % a été appliquée en même temps qu'une 
majoration de l'intervention personnelle de l'assuré lors de 
la dlspensation des médicaments; 
- que le pourcentage des frais d'administration des 

orqanismes assureurs a été ramené de 8,83 % à 7,5 %: 

- qu'un plafond de revenus a été imposé aux pension 
nés, veuves et orphelins pouvant bénéficier des soins gra- 
tuits; · 
- enfin, que les prix des spécialités d'origine belge ont 

été réduits de 5 à l O %. 

Dans la lettre précitée au comité de gestion, la proposi 
tion a d'abord été faite de ramener à 10 la valeur de la 
lettre-clé qui est actuellement fixée à 12,60 pour la radio 
logie, la radiothérapie et radium thérapie ainsi que la bio 
logie clinique, Cette réduction semble justifiée en raison du 
fait que l'incidence· des frais est moins lourde sur les hono 
raires des prestations isolées et ce pour un double motif : 
d'une part, en raison de l'augmentation considérable du 
volume des prestations et, d'autre part, par suite du progrès 
technique gui a entraîné la rationalisation des méthodes de 
travail. 

Il convient de mettre l'accent sur le fait que l'application 
de ces mesures ne peut pas entraîner d'inconvénient pour les 
assurés. Si le Ministre ne peut avoir la certitude que les 
médecins, en accord avec les établissements hospitaliers, 
observeront de plein gré les tarifs réduits, l'obligation leur 
en sera imposée sur la base de l'article 52 de ln loi unique. 

La loi du 7 juillet 1966 donne au R.oi la possibilité de 
prévoir une intervention personnelle de l'assuré pour les 
prestations techniques médicales et les prothèses. Un usage 
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prestaties en de prothesen. Van deze mogelijkheid werd 
in de nieuwe voorstellen een :".Cl't' be,:chcidcn 9cbruik 
~Jemaakt. Het persoonlijk anndcc l :'.OU alleen worden voor 
zien in clc ,1fdc-linç.1 ,, physiothcrnpic », c n dan nog wordt 
het niet toq_iep,lst , oor de sociale catc qorrcë». 

De overige m aa n cgclcn hebben betrekking op de pro 
th escn. In somn!ir,c ncvilllcn werd voorqestcld de tc ruq 
bctillin(J te schrnppcr . Dit is in hoof dr ank het geval voor 
de aders par kousen. Tijdens de jongste ja rc n hebben zich 
bij de aflcverin!l van dccc kousen veelvuldige misbruiken 
voorqedaan, meer bepaald door de vcra lqerncende ,1fle 
vcrinq van kousen die niet aan de voorziene critcr ia bcant 
woorcle n en waarvan de prijs nevoclig laqer ligt dan dc~•i 
die in de overeenkomsten werd voorz icn. 

Omwille van deze misbruiken en van de practische on 
rnogelij k hcid om terz ak.e een afdoende controle te organi 
seren, lijkt het verkieslijk de terugbetaling voor de 
aderspatkousen uit de nomenclatuur te schrappen. Tevens 
lijkt het redelijk een prijsverlaging door te voeren voor 
andere prothesen, vooral voor corsetten en qe hoorappnra 
ten. 
Volgens de berekeningen die door de statisnsche dien 

sten van het R. 1. Z. I. V. werden opgemaakt, beloopt de 
financiële weerslag van de overwogen maatregelen 520 
miljoen F. Dît bedrag is nog niet toereikend om een volle 
dig sluitende begroting in de sector geneeskundifle ver 
zorging op te maken. Een bijkomende inspanning zal hier 
voor tijdens de komende weken nodig zijn, De diensten 
van het departement zijn thans bezig met het onderzoek 
van de hiervoor vereiste maatrcqelen. 

De verbintenissen en de represeniatioitcit der 
geneeskundige beroepsorganisaties. 

Een ander vraagstuk dat de Regering op dit ogenblik 
bekommert is dat van het welslagen van 4e verbintenissen. 
ln de verklaring die de Minister van Sociale Voorzorg 
op 1 2 mei jl. voor het Parlement aflegde werd de 
bedoelmq kenbaar gemaakt om de nationale commissie 
artsen-ziekenfondsen zodra mogelijk bijeen te roepen, 
teneinde tot een nieuw stelsel van verbintenissen te komen. 
Het was de uitdrukkelijke wens van de Minister intussen 
het vraagstuk van de representativiteit der geneeskundige 
beroepsverenigingen op een volledig bevredigende wijze 
te regelen. Alles werd gedc1an wat redelijkerwijze van de 
Regering kon verwacht worden, om de federatie _van 
syndikale kamers onder de leiding van Dr Henrard opnieuw 
een passende vertegenwoordiging te geven in de verschil 
lende raden en comités van het R. 1. Z. 1. V. 
Maar de Regering heeft moeten vaststellen dat deze 

federatie gaandeweg standpunten is gaan innemen in ver 
band met het stelsel der verbintenissen, die niet met de 
huidige wetgeving te verzoenen zijn. Het zou tot niets heb 
ben gediend de nationale commissie van geneesheren 
en ziekenfondsen samen te roepen om eindeloze en uitzicht 
loze discussies te zien plaatsvinden over andere voorwaar 
den en modaliteiten van de verbintenissen, Het thans 
bestaande stelsel is het resultaat van lange en moeizame 
onderhandelingen met het geneesherenkorps, en kan als een 
compromis worden beschouwd tussen uiteenlopende strek 
kingen. 

De Regering evenmin als de verzekeringsinstellingen 
kunnen een wijziging van het wettelijk stelsel ovcrwe 
gea, die de behaalde resultaten opnieuw op losse schroe 
ven • zou zetten. Daarom heeft de Eerste Minister op 
21 september jl. aan de drie geneeskundige beroepsorqa 
nisaties een ondubbelzinnig en onvoorwaardelijk antwoord 
qevraaqd omtrent twee punten : 

très modéré de celle fncultL' ,1 (·((· fait dans les nou vc lle s 
prcposiuons. L'uu c rvcnt io n p crscmncllc ne scrnit prévue que 
pour l,1 p11y~--iot!.(·1,-pie cl, même c-la11s cc cas. elk ni: xcrait 
p;:.-; :ippLc,:'.;lc LHL\'. c;_1~énorie_1.: sociales. 

Les aut r c s ric su rcs concernant les prothèses. On ,l pro 
pos-: de '"L1ppr ir:1cr le rcmbourscmcnt dans r e rtruns (,1s, 
prlncipalcmcnt en n· qu i concerne lrs hils pour varices . .1\u 
cours de ces der ni, rcs nnnccs. de uornbrcu x abus se sont 
prcc!uils claus 1.i fourniture de ces has. plus pn rt iculièrcrnent 
p,1r suite de b fourniture 9énérnliséc de bas qui 11(~ répon 
'dent pas aux critères prévus el dont le prix est sensiblement 
inférieur fi celui q11i est prévu dans les conventions. 

En raison des abus et de limpossibilitc pratique qu'il 
y a d'orqauiser un contrôle cfflcncc en ce domaine. il 
semble préfcrublc de supprimer de la nomenclature le rem 
boursement des bas pour: varices. Par ailleurs, il semble 
ralsounable de réduire Ic prix des autres prothèses, surtout 
des corsets et des appareils auditifs. 

Selon les calculs établis par les services des stntistiq ues 
de l'i. N.A. M.I., la répercussion Iinancièrc de la mesure 
envisagée est de 520 millions de francs, Ce montant n'est 
pas encore suffisant pour établir un budget complètement 
en équilibre dans le secteur des soins de sanré. Un effort 
supplèmentaire sera nécessaire e11 ce domaine au cours 
des prochaines semaines, Les services du departement sont 
en train d'étudier les mesures requises à 'cette fin. 

Les engagements et lil rcptéscniatioité 
des organisations professionnelles des médecins. 

Un autre problème qui préoccupe le Gouvernement pour 
l'Jnstant, c'est celui de la réussite des engagements. Dans 
la déclaration que le Ministre de la Prévoyance sociale a 
faite le 1 2 mai dernier devant le Parlement. il a exprimé 
son intention de convoquer dès que possible la Commission 
nationale mèdico-rnutua list e en vue de mettre sur pied un 
nouveau régime d'engagement. C'était son vœu exprès de 
régler entretemps d'une manière satisfaisante le problème 
de la représentativité des assoctations professionnelles des 
médecins. Le Gouvernement a fait tont ce qui pouvait être 
raisonnablement attendu de lui pour rendre à 18 fédération 
de chambres syndicales dirigée par le Dr. Henrard une 
représentation adéquate dans les divers conseils et comités 
de rt. N.A. M.I. 

J'ai dû constater cependant qu'en ce qui concerne le 
régime des conventions, cette fédération a, peu à peu. 
adopté des positions qui ne sont pas conciliables avec la 
législation actuelle. Il n' mirait servi à rien de convoquer 
la Commission nationale mèdico-mutualiste pour provo 
quer des discussions interminables et sans issue sur d'au 
tres conditions et modalités en matière d'engagements. Le 
régime actuellement en viqu cur est le résultat de longues 
et difficiles négociations avec le corps médical et peut être 
considéré comme un compromis entre des tendances diver 
gentes. 

Le Gouvernement. pas plus que les organismes assu 
reurs, ne peuvent envisager une moclihcation du régime 
lègal, laquelle compromettrait une fois de plus les résul 
tats obtenus. Pour cette raison. le Premier Ministre a 
demandé, le 2 l septembre dernier. que les trois organisa 
tions professionnelles de médecins donnent une réponse 
inconditionnelle et sans équivoque sur les deux points sui 
vants : 
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l) de <1i1J1Vil,Hdin~1 van het re q irne der vrr·bintenissen 
dat in de viqcre nde wetqevinq vervat ligt. en meer be 
paald de individuele onderschrijving van een verbintenis. 
en het overmaken van de vcrbint c nisfortnu licrcn aan de 
na tlona le corn missie van geneesheren en zickcnfon d sc 11; 

2) de bereidheid om gebruik te maken van de reglemen 
taire documenten van de verzekering en desgevilllend een 
einde te maken aan ge~7eve11 wachtwoorden in verband 111et 

de adminisrraticve sraktnq. 

Terwijl de antwoorden va,n de Federatie der Syndikale 
Kamers-strekking Dr Wynen en van het Algemeen Syn- 
dika at op beide vragen duidelijk positief waren, ÇJElf het 
antwoord van de Federatie der Syndlkalc Kamers-strekking 
Dr Henrmd aan de Regering niet de qcvraaqde waarbor 
gen. De Voorzitter van deze federcltie heeft geweigerd de 
administratieve staking in te trekken en gaf bovendien een 
interpretatie van het verbintenissenstelsel. vooral inzake de 
mededeling van de verbintenissen, die niet conform met de 
huidige .wetgeving werd bevonden. 

In die omstandigheden heeft de Regering gemeend dat 
verdere onderhandelingen nutteloos waren. Zij heeft haar 
verantwoordelijkheid opgenomen en de mandaten in de 
Algemene Raad, het Beheerscomité van de dienst voor 
geneeskundige verzorging en in de nationale commissie van 
geneesheren en ziekenfondsen toevertrouwd aan vert eqe n 
woordigers van de federatie der syn dikale kamers - strek 
king Dr Wynen • - en van het Algemeen Syndikam. 
Eerstdaags zal de nationale commissie artsen-zieke n 

fondsen opnieuw van wal steken om een alqemcen 
akkoord voor te bereiden. Er wordt stellig verwacht 
dat beide partijen, in een geest Van loyauteit en met begrip 
voor elkaars problemen. hun werkzaamheden tot een goed 
einde zullen brengen. 
Inderdaad, de nieuwe wetgeving op de ziekteverzekering 

valt of staat met het welslagen van een duurzaam verbin 
tenissenstelsel. 

De [islcale strook. 

Het probleem van de Hskale strook behoort niet recht 
streeks tot de bevoegdheid van het departement van Sociale 
Voorzorg, maar het spreekt vanzelf dat het verband houdt 
met de ziekteverzekerin q, al was het maar omdat de aan de 
zieken af te leveren bescheiden een geheel uitmaken rn et 
de strook die de geneesheer ter beschikking van de admi 
nistratie van Financiën moet houden. De geneesheren zijn 
trouwens verplicht, krachtens de wet op de ziekteverzeke 
ring, om de reglementaire bescheiden in te vullen, en zijn, 
na waarschuwing, strafbaar met geldboete indien zij bij 
herhaling weigeren dit te doen. 

De Fiskale strook kan sedert 1 oktober jl. door de genees 
heren worden gebruikt. Om materiële redenen heeft de 
Minister van Financiën zich echter verplicht gezien de ver 
algemeende toepassing uit te stellen tot 1 januari 1967. 

Uitkeringen, 

Ten slotte nog enkele woorden over de sektor der uit 
keringen. De evolutie in deze sector wekt enige bezorgd 
heid, Het begrotingsontwerp dat door de administratie 
aan het Beheerscomitê van de dienst uitkeringen voor het 
dienstjaar 1967 werd voorgelegd laat een tekort van 390 
miljoen F voorzien, Het Beheerscomité van de dienst uit 
keringen heeft op 30 september jl. een eerste maal beraad 
slaagd over het ontwerp van begroting. Het heeft aan een 
werkgroep de taak toevertrouwd om de middelen te onder 
zoeken, die tot een stabilisatie van de uitgaven kunnen lei 
den. Op zijn eerstvolgende vergadering zal het Beheers- 

l) lacccptal ion du rc quuc des Cll\Jél~Jcments prévu dans 
b Iè qislat ion en vigueur cl, plus pa rric u lièrcntcnr, la sous 
cription individuelle d'un c nqaqerncnt et J,1 transmission 
des formules cl'engagcment à li1 Commission nnrtonalc 
mcchco-mnr un liste; 
2) I' util isation des documents réglementaires de 1' assu 

rance cr, le cas échca nt. I'aunulation du mot d'ordre de 
grève ndnrinistrnuvc. 

Alors que les réponses de la Fèderatron des Chambres 
syndicales (tendance Wynen) et de l'« Algemeen Syndi 
kaal ⇒ à ces deux questions ont dé positives, celle de la 
Fédération des Chambres syndic alcs-tcndnnce Hcurard n'a 
pas présenté au Couvernement lr-s garanties requises. Le 
Président de cette fédération a refusé de décommander la 
grève admlnistranve et a donné du régime des engage 
rnenls, surtout en ce qui concerne la communication de 
ceux-ci, une interprétation qui n'est pas apparue conforme 
à la législation actuelle. 
Dans ces circonstances. le Gouvernement a estimé inutile 

toute négociation ultérieure. Il a pris ses responsabilités et a 
confié les mandats au Conseil général. au Comité de gestion 
du service des soins de santé ainsi qu'à la Commission 
nationale méd ico-mutualiste à des représentants de la fédé• 
ration des chambres syndicales - tendance Dr Wynen - 
el de l'« Algemeen Syndikant ». 

La Commission nationale médïco-mutualiste tentera sous 
peu à nouveau de préparer un accord général. Le ferme 
espoir existe que les deux parties, dans un esprit de loyauté 
et de compréhension de leurs problèmes réciproques, par 
viendront à mener leurs travaux à bonne fin. 

En effet, notre nouvelle législation relative à l'assurance 
maladie est liée à la réussite d'un système durable en 
matière d'engagements. 

La souche fiscale. 

Le problème de la souche Fiscale n'est pas de la compé 
tence directe du département de la Prévoyance sociale, 
mais il est évident qu'il est lié à l'assurance maladie. ne 
fût-ce que parce que les documents qui doivent être délivrés 
aux malades forment un tout avec la souche que les méde 
cins doivent tenir à la disposition de l'administration des 
Fina11ces. Les médecins sont d'ailleurs tenus, aux termes 
de la loi relative à l'assurance maladie, de remplir les docu 
ments réglementaires et ils peuvent, après avertissement, 
être punis d'une amende s'ils persistent dans leur refus. 

Les médecins peuvent faire usage de la souche fiscale 
depuis le 1er octobre dernier. Le Ministre des Finances s'est 
toutefois vu obligé, pour des raisons d'ordre matériel, cl' en 
différer au 1 ••· janvier 1967 l'application t1é:n0ralisée. 

Indemnités. 

Pour terminer, je dirai quelques mots du secteur des 
indemnités. Le projet de budget soumis par l'administration 
au Com ité de gestion du Service des indemnités pour l'exer 
cice 1967 laisse prévoir un déficit de 390 millions de francs. 
Le Comité de gestion du Service des indemnités a délibéré 
une première. fois, le 30 septembre dernier, du projet de 
budget. Il a confié à un groupe de travail la mission d' étu 
dier les moyens qui pourraient avoir pour résultat une 
stabilisation des dépenses. Lors de sa prochaine réunion, 
le Comité de gestion prendra connaissance des propositions 
formulées par ce groupe de travail, mais il est douteux 
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comité inznqc k rijqc n van de voorstellen. die door deze 
werkgroep zijn geformuleerd, mam het is twijfelachtig of 
deze voorstellen, die o.m. verband houden met een meer 
efficiënte controle op de vroegtijdige werkonqcschikthc id. 
een oplossing zullen brengen voor het thans best aan de 
deficit. Men kan zich in dit stadium van de discussies nog 
niet uitspreken over de maatreqelen die zich eventueel kun 
nen opdringen, maar er zal niettemin voor gew,:rnkt worden 
dat het bevoegde Beheerscomité met bekwame spoed zijn 
adviezen en voorstellen overmaakt 

Het lijdt geen twijfel dat, volgens de economie van de 
wetgeving de Beheersconutc's een sluitende begroting moe 
ten voorleggen, of bij ontstentenis voorstellen moeten indie 
nen om dit evenwicht te bereiken. 

ALGEMENE BERAADSLAGING 

I. - Inleidende beschouwingen, 

In zijn inleidende uiteenzetting had de Minister herin 
nerd aan de pogingen die door de Regering zijn gedaan om 
het budgettair evenwicht binnen het raam van een normale 
aanwas van de staatsuitqaven te verwez enhjken. maar er 
tevens op gewezen dat z'ulks geen oorzaak mocht zijn 
van sociale stilstand. ln dit verband had de Minister 
verwezen naar de op blz. 55 van de Algemene Toelich 
ting bij de Begroting van Ontvangsten en Uitgaven voor 
1967 voorkomende tabel. 
Toen volgde er gedurende verscheidene commissiever 

gaderingen een belangrijk en hooqstaan d debat waaruit 
de zorg en de bekommernis van de leden is gebleken. 

Samenvattend kwamen hun interventies neer op het vol 
gende: 

Enkelen onder hen konden het optimisme van de Minis 
ter niet delen. Volgens hen is er in bepaalde sectoren 
een zekere vermindering van de staat st ussenkomsten 
waar te nemen. Dit is o.m. het geval voor de sociale 
zekerheid van de zelfstandigen. Ook moet de inkrimping 
van de toelagen voor de huisvesting vermeld worden. 
Ee:n ander commissielid kwam op voor het sociaal sta 

tuut van de thuisblijvende moeder zonder beroepsarbeid. 
ln een periode dat de vrouw meer en meer haar plaats 
inneemt in de wereld van morgen kon het niet anders of 
deze principiële vraag moest tijdens de be raads.laqinq over 
deze begroting gesteld worden. 
Zeer ·groot was de belangstelling van de commissie 

leden bij het onderzoek van het probleem van de kinder 
bijslagen voor de loon- en weddetrekkenden, maar ook 
van het statuut en de positie der zelfstandigen als 
logische rechtvaardiging van de globale staatst ussen 
komst inzake kinderbijslagen. 

Het is overbodig te zeggen dat de ziekteverzekering 
een grote plaats innam in de bespreking, 

ln het kader van de discussie over dit onderwerp ging 
o.m. de aandacht naar de verbintenissen en de representa 
tiviteit van de medische beroepsverenigingen. 

Het is vanzelfsprekend dat de: voorgenomen bezuinigin 
gen in de ziekteverzekering eveneens aanleiding gaven tot 
vele vragen om opheldering en kritieken. 
Verder in het verslag zal men de talrijke beschouwin 

gen en bedenkingen kunnen lezen omtrent de toepassing 
van de pensioenwet van 13 juni 1966 en omtrent de leemten 
in de huidige wetgeving vooral wat de gemengde loop 
banen betreft. 

que ces propositions. qui concernent notamment un con 
trôle plus efficace de l'Incapncïrc de travail prématurée, per 
mettent de résoudre le problrmr- du présent déficit. All stade 
actuel des ciscussiom;, il est encore impossible de se pro 
noncer sur les m csu rcs qui peuvent s'imposer, mais le 
Ministre vciliern ué.m moins ù ce que le Comité de gestion 
ccrnpct cnt transmette ses avis cl' propositions avec la d ili 
~Jence voulue, 

Il ne fait aucun doute que, d'après l'économie de 1<1 légis 
larron. les Comités de gestion doivent présenter un budget 
en équilibre ou, à défaut, doivent formuler des propositions 
pour réaliser un tel équilibre. 

DISCUSSION GENERA.LE. 

I. ~ Considérations préliminaires. 

Dans son exposé introductif, le Ministre a rappelé: les 
efforts faits pa, le Gouvernement pour équilibrer le budget 
tout en maintenant les dépenses de l'Etat dans les limites 
d'une augmentation normale, mais il a également fait obser 
ver que ceci ne pouvait avoir pour conséquence une pause 
sociale, A ce propos, le Ministre s'est rélé ré au tableau 
figurant à la page 55 de l'Exposé général du budget des 
Recettes et des Dépenses pour l'exercice l 967. 

Pendant plusieurs réunions de la Commission s'est alors 
déroulé un débat d'une grande élévation de pensée, 
au cours duquel les préoccupations des membres ont trouvé 
à s'exprimer. 
En résumé, leurs interventions peuvent se ramener à ce 

qui suit: 

Quelques-uns n'ont pas pu partager l'optimisme du 
Ministre. A leur avis, une certaine diminution des interven 
tions de l'Etat peut être constatée dans certains secteurs, 
Tel est notamment le cas de la sécurité sociale des travail 
leurs indépendants. Il faut également citer la réduction des 
subventions pour la politique du lo$ement, 
Un autre membre de la Commission s'est prononcé en 

faveur du statut social de la mère restant au foyer et n'effec 
tuant pas de travail professionnel. A une époque où la femme 
prend de plus en plus la place qui lui revient dans le monde 
de demain, il était fatal que cette question de principe soit 
posée lors de la discussion du présent budget. 

Les membres de la Commission ont manifesté un très 
grand intérêt pour le: problème des allocations familiales 
pour les travailleurs salariés et appointés, mais aussi pour 
celui du statut et de la position des travailleurs indépendants 
en tant que justification logique de l'intervention globale de 
l'Etat en matière d'allocations familiales. 

Il est superflu de préciser que les débats ont été consacrés 
en grande partie à !' assurance maladie. 
Au cours de la discussion y consacrée, l'attention s'est 

notamment portée sur les engagements et la représentativité 
des associations professionnelles de médecins. 

Il est évident que les économies préconisées dans le sec 
teur de l'assurance maladie ont également donné: lieu à de 
nombreuses demandes d'explication et critiques. 

Le rapport contient en outre de nombreuses considéra 
tions sur l'application de la loi du 13 juin 1966 relative aux 
pensions et sur les lacunes que présente la législa tian 
actuelle, surtout dans le cas des carrières mixtes, 
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Zeer ncvaricerd ,._·,is de bespreking inzn kc de verlcn 
ging va n de arbctdstijd 1m het be re ik en van de pe nsioc n 
lee lt ijd en de positie voorn! v.m degenen die inqcvo lq« ~il'kl-c 
of invn liditcit vcrvrocqd op pensioen zijn moeten g,1nn. 

Er w as een ülgcmenc en roerende censtcm m iq held om 
trent het lot van de gebc1ndikaptcn. Alle sprekers waren 
van oordeel dat het meer dan hocq tijd is ebt de qcha ndi 
kapten worden ingeschakeld in de ziekteverzekering. 
De vrnaq is alleen : wanneer e11 hoe / 
Nat uur luk was er ook scherpe kritiek. Zo werd aan 

gevoerd dat de beloofde sociale voordelen o.m. op het 
stuk van de werkloosheid, door de werknemers uit hun 
eigen zak moeten worden betaald. 
Kritiek en wederwoord was cr ook betreffende de ve r 

hoging van de kinderbijslagen : moet die verhoging 
i11g aan van het eerste kind of von het tweede kind af? 

Het ml dan ook niemand verwonderen dat de lange reeks 
vragen en de daarop gegeven antwoorden het groots te 
deel van dit verslag innemen. Daarom werden de 
vragen zoveel mogelijk volgens onderwerp gegroepeerd, 
onmiddellijk gevolgd door het antwoord van de Minister, 
ln ieder geval konden wij ons verh cuqcn over een 

vruchtbare bespreking en vooral over de opbouwende 
wijze waarop zij werd gevoerd. Laat ons hopen dat zij 
mag bijdragen tol meer sociale welvaart en rechtvaardig 
heid. 

• * * 

De Minister dankte alle Commissieleden voor de 
belangsteiling die ::ij getoond hebben en die tot uiting komt 
in de vele vragen welke omtrent het sociaal beleid van de 
Regering werden gesteld. 

II. - Algemene problemen, 

a) Een eerste vraag betreft het aandeel van de sociale 
sector in de algemene Stentsbeqrotino. Sommige leden zijn 
de mening toegedaan dat de soda le sector het aandeel zoals 
voorzien in de Regeringsverklaring, niet verkregen heeft. De 
Minister meent deze bewering te moeten tegenspreken. De 
sociale politiek van de Regering komt niet alleen tot uiting 
in de begroting van Sociale Voorzorg, maar moet als een 
geheel beschouwd worden, waarvoor de kredieten verspreid 
liggen over eeu aantal deparlementele begrotingen. 

Voor 1967 komt de Staat tussenbeide voor een globaal 
bedrag van 45,6 miljard, Dit betekent een verhoging met 
16 o/o tegenover de oorspronkelijk goedgekeurde begroting 
1966 (39,.3 miljard), en een verhoging met 9 % in vergelij 
king met de aangepaste begroting 1966 d.w.z. met inbegrip 
van de bij kredieten ( 11,9 miljard). Dit verhogingspercen 
tage overtreft zelfs de in de regeringsverklaring aangekon 
digde stijging der sociale uitgaven met 6% ten overstaan 
van de geïndexeerde bedragen voor 1966. 

De progressie vastgesteld in het globaal b~drag der 
staatstoelagen inzake sociale politiek is ongeveer in dezelfde 
mate merkbaar in de vooruitzichten voor prestaties ten gun- 
stc v1111 de sociaal verzekerden en bun rechthebbenden. 

Het geheel van de verstrekkingen in het raa m van de 
maatschappelijke zekerheid, gezamenlijk gdinancierd door 
de Staat, de werkgevers en de werknemers, wordt voor 1 967 
geraamd op 136,2 miljard tegenover J 25,8 miljard voor 
1966. 

Llnc d iscusxion n lativt~ ù des point» divers ,1 eu lir u 
c nsuit c. J1()\:1mmc11t illl su jet clc la prolonfJiltion de l'nct i 
vite profc1;•.ionndk ,1 u-d e l à de l'äqc de l.i rel mile et de h 
si tu nt ion dcs pcr1;~11111•_'s q u i ont dt' cont rulurc s de dem,mdn 
lc ur pension nut icip éc par ,,uik de 1n,1bdic ou cl'invnlidtré. 

11 y cut un acco.rd un anime et i:111orn·,111t quanr au sort des 
haudicnpcs. Chacun des mtc rvc nant s était d'avis qu'il (:téiil 
plus que temps d'intégrer les h,1ndic,qiés d,111:, lassurnncc 
maladie. La seule question qui se pose est de snvoir quand 
et commenl le faire. 

Il y eut naturcllcrncn t des critiques sévères. Ainsi, il a été 
affirmé que les avantaqcs sociaux promis. not auuucnt en 
matière de chômage, sc nueut payes des propres deniers des 
travailleurs, 

Il y eut égalern:211.I des critiques et des répliques coucer 
nant la majoration des nllccanons f anultnles : cette majo 
ration doit-elle être appliquée ù partir du premier ou du 
deuxième enfant ? 

Dès lors, personne ne s'étonnera que la longue série de 
questions et les réponses qui y ont été données occupent 
la majeure partie du présent rapport. Pour cette raison, 
les questions ont é:lé: groupées autant que possible par sujet 
et sont suivies directement de ln réponse du Ministre. 

Nous pouvons, en. tout cas, nous réjouir de la discussion 
fructueuse et surtout de la manière constructive dont elle a 
été menée. Espérons qu'elle puisse contribuer à auqmeuter 
la prospérité et la j ustrce sociale, 

..• .• 1c 

Le Ministre a remercié tous les membres de la Commis 
sion de l'intérêt qn 'ils portent à la politique sociale du 
Gouvernement et gui s'est traduit par les nombreuses ques 
tions qu'ils ont posées à ce sujet. 

II. - Problèmes d'ordre général. 

a) Une première question concerne la part réseroée au 
secteur social dans le budget général de l'Etat, Certains 
membres estiment que: le secteur social n'a pas obtenu la 
part que lui réservait la d écla rution gouvernementale, Le 
Ministre, quant à lui, croit pouvoir affirmer le contraire. 
E11 effet, la politique sociale du Gouvernement ne se tra 
duit pas seulement dans Je budget de la Prévoyance 
sociale, mais elle doit être considérée comme un ensemble 
dont les crédits sont répartis sur divers budgets départe 
mentaux. 
En 1967, l'intervention de l'Etat s'élèvera à 45,6 mil 

liards au total, soit une augmentation de 16 % par rap 
port au budget initial voté pour 1966 (39,3 mil 
liards) et une anqme nt arion de 9 '/o par rapport au budget 
ajusté de 1966. c'est-à-dire comprenant également les cré 
dits supplémentaires {11,9 milliards}. En pourcentage, cette 
auqrnentation dépasse même de 6 % celle qui avait été 
annoncée clans la déclaration gouvernementale en ce qui 
concerne les dépenses sociales par rapport aux montants 
indexés de 1966, 
La progression constatée dans le montant global des 

interventions de l'Etat en matière sociale se retrouve à 
peu près dans la m êrne mesure dans les prévisions des 
prestations en faveur des assurés sociaux et de leurs 
ayants droit. 
Pour 1967, l'ensemble des prestations financées con 

jointement par l'Eta t, les employeurs et les travailleurs 
dam le cadre de la sécurité sociale, est évalué à 136,2 mil 
liards au lieu de l25,8 milliards pour 1966. 
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Hieruit blijkt dat de vooruitzichten voor 1967, 8, (; ho~7cr 
liggen dnn de vermoedelijke uitgaven voor 1966, 

b) Een tweede berncrkinq wordt gemaakt omtrent de 
raming der uit1pl'cn, Gaat het hier wel degelijk om een 
objectieve ramlnq ? 
De begrotingskredieten lig9en zo dicht mnqclijk bij de 

werkelijk heid: maar het blijven steeds ramin qcn. zoals uiter 
aard alle begroti119svot,ruitzichten. 
Als voorbeeld kan hier aa n qehaald worden dat de kre 

dieten voor de pensioenen der vrijwilligvcrzekcrdcn voor 
heen steeds onderschat werden op de oorspronkelijke be 
groting met het gevolg dat regelmatig bijkrcdictcn moesten 
worden aangevraagd. 
Welnu op de begroting 1967 werd een krediet van 800 

miljoen uitgetrokken tegenover 100 miljoen op de oorspron 
kelijke begroting 1966, zodat op het bijblad 1967 geen bij 
krediet zal moeten uitgetrokken worden vermits van nu af 
aan reeds rekening wordt gehouden met de vermoedelijke 
behoeften in deze sector. 

Wat de kredieten voor de Ziekte- en Invaliditeitsverze 
kering betreft. stelt zich echter de vraaq of deze kre 
dieten inderdaad zullen beantwoorden aan de werkelijke 
behoeften. De Staat heeft immers verplichtingen die door de 
wet vastgelegd zijn. ln het raam van de noodzakelijke be 
sparingen heeft de Regering bezuinigingsmaatregelen voor 
gesteld die een dubbel doel hebben : 

1, de overconsumptie afremmen en bepaalde misbruiken 
uitroeien; 

2, de begroting van het Rijksinstituut voor Ziekte- en 
Invaliditeitsverzekering in evenwicht brengen, 

De Rijkstegemoetkoming wordt vastgesteld met inacht 
neming van de wettelijke verplichtingen enerzijds en van 
de bezuinigingsmaatregelen anderzijds, 
Op de vraag of er voor de begroting van Sociale Voor 

zorg geen bijkredieten zullen moeten worden aangevraagd, 
kan slechts geantwoord worden dat in het verleden steeds 
bijbladen met bijkredieten werden ingediend wegens on 
voorziene ·omstandigheden. 
Er zal echter naar gestreefd worden door middel van een 

strenge kontrole op de uitvoering van de begroting, de bij 
kredieten zo veel mogelijk te beperken. 

c) Een derde bemerking wordt gemaakt inzake de zo 
genaamde ongelijke verdeling uan de stentstnssenkcnn sten 
tussen de stelsels voor loontrelckcnden eensdeels en die voor 
zelf standiqen anderdeels, 
Onderstaande vergelijking van de staatstussenkomsten 

voor 1967 in de drie sectoren van de maatschappelijke zeker 
heid voor werknemers eensdeels en zelfsl<mdigen ander 
deels, doet genoegzaam uitschijnen dat deze bewering niet 
gegrond is, 

In miljoen F 
Loontrekkenden Zelfstandigen 

Il s'ensuit que les prcvisions pour 1967 sont supérieu 
res de 8 ~,; aux dépenses présumées pom 1966. 

b) Une deuxième remarque concerne l'c i-oluntion des 
cl cpc nsi:s. C:2Lle {'.v,1luatio11 est-elle bict1 objective? 

Les c rédir s budqétn ircs cernent la réalité d' missi près 
que possible; mais, comme toutes les prévisions d'ordre 
budgétaire, ils demeurent, par définition, des évaluations, 

Rilppelons. à titre d'exemple, que jadis les crédits pom 
les pensions des assurés libres ont toujours été: sous-évalués 
dans Ic budget initial, ce qui nécessitait régulièrement le 
recours à des crédits supplémentaires. 

Or, Je budget pour 1967 prévoit un crédit de 800 mil 
lions au lieu des 400 millions du budget initial pour 1966, 
ce qui permettra de se passer de crédits supplémentaires 
pour cc poste en 1967, puisqu'il a été tenu compte dés à 
présent des exigences présumées dans ce secteur, 

Pour ce qui est des crédits destinés à l'assurance mala 
die-invalidité, il convient toutefois de SC demander si ces 
crédits répondent aux exigences réelles. L'Etat a, en effet. 
des obligations consignées dans Ja loi, Dans le cadre des 
économies nécessaires. le Gouvernement a proposé des 
mesures d'assainissement, dont l'objet est double : 

1. freiner la surconsommation et éliminer certains abus: 

2, équilibrer le budget de l'Institut national d'assurance 
maladie-invalidité. 

L'intervention de l'Etat est fixée en tenant compte des 
obligations légales. d'une part, et des mesures d'économie, 
d'autre part. 

A la question portant sur la nécessité de crédits supplé 
mentaircs pour le budget de la Prévoyance sociale, il faut 
bien répondre qu'il y a toujours e11. par le passé, dépôt des 
feuilletons de crédits supplémentaires _pour parer aux cir- 
constances imprévues. , 
On s'efforcera cependant. par un contrôle rigoureux de 

l'exécution du budget, de limiter autant que possible le 
recours aux crédits supplémentaires, · 

c) Une troisième observation vise la répartition, préten 
dument inégale, des interventions de l'Etat entre le régime 
des treuellleurs salariés, d'une part, et celui des trevnilleut s 
indépendants, dautre part. 
'Le tableau comparatif ci-après, où figure l'intervention 

de l'Etat en 1967 dans les trois secteurs de la sécurité 
sociale, d'une part, pour les travailleurs salariés et appoin 
tés, d'autre part pour les indépendants, démontre à suffi 
sance que cette affirmation n'est pas fondée. 

En millions 
Travailleurs 
salariés 

et appointés 

de F 

Travailleurs 
indépendants 

Pensioenen: Pensions: 

Arbeiders en bedienden 2 653 Ouvriers et employés 2 653 
Mijnwerkers ......... 6363 0 uvri ers mineurs , , . . . , 6 363 

--- ----- 
9 016 2 323 9 016 2 323 

Kinderbijslag .. . ., . 584 572 Allocations familiales 584 .572 

ZiektePerzekering 11 100 608 Ass(lrancc mi!ladie .,, 11 100 608 
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Uit vorettstaaude ver qelijk inq blijkt dat : 
l ") wat de pensioenen betreft, de Stantstusscnkorust on 

geveer op hetzelfde peil ligt ten behoeve van de zelfstandi~Jrn 
eensdeels, en van de arbeiders en bed.cnden nndcrclcds.Mcn 
is inderdaad gerechtigd bij de vergelijking de kredieten ten 
gunste van de pensioenregeling voor mijnwerkers buiten 
beschouwing te laten, gekt op de zeer speciale toestand in 
deze sector waar o.a. de volledige last van de invaliditeits 
pensioenen op de Rijksbegroting drukt, 

2") wat de lrinderbijslag betreft, er eveneens een gelijk 
waardige subsidiëring bestaat ongeacht de ongelijke toe 
stand inzake rechtverkrijgenden in de twee beschouwde sec 
toren, zoals trouwens op te maken is uit ondr-rstaande tabel : 

Loontrekkenden Zelfstandigen 

Verhouding in o/o tussen 
de Staatstoelage en 
bijdragen .,, ,,, . 

Staatstoelage berekend per 
kind en per jaar . . . . .. 

de 
2,61 % 

318 F 

27,56 % 

1 136 F 

Jo) wat de ziektcuetzekcring betreft, werd de Staats 
tussenkomst wettelijk éénvormig vastgesteld zowel voor 
loontrekkenden als voor zelfstandigen : 

op 27 o/o inzake geneeskundige verzorging; 
op 95 % inzake behandeling van de sociale ziekten. 

Het verschil in subsidiëring, vanzelfsprekend propor 
tioneel berekend naar rato van het aantal rechthebbende 
werknemers eensdeels en zelfstandigen anderdeels, is boven 
dien te wijten aan het feit dat : 
- de ziekte- en invaliditeitsverzekering voor zelfstandi 

gen beperkt is tot de dekking van de zogeheten zware 
risico's; 
- de uitkeringsverzekering voor zelfstandigen niet voor 

zien is. 

d) Naar luid van een vierde bemerking zozz de Regering 
geen sociale progrnmmatie hebben uoor 1967. De Rege 
ring houdt zich aan de verklaring afgelegd bij haar samen 
stelling in de maand maart 1966, die, wat de sociale 
uitgaven betreft, als volgt luidt: « ln 1967 zullen de tege 
moetkomingen van de Staat in de sociale sector die in 
1966 ongeveer 40 miljard belopen, met 6 % verhogen tegen~ 
over. de geïndexeerde bedragen van 1966. De aanwending 
van deze verhoging zal later nader bepaald worden». Zoals 
reeds werd aangetoond, heeft de Regering deze belofte vol 
ledig ingelost. Zij is eveneens gebonden door de volgende 
zeer duidelijke passage : « In dat opzicht zullen wij slechts 
één prioriteit in acht nemen maar dan ook een volstrekte: de 
bestaansvoorwaarden van de nederigsten en de meest 
benadeelden van onze burgers te verbeteren». 

In deze periode van we lstand moet onze aandacht gaan 
naar de minstbedeelden. De Regering is voornemens hieraan 
bijzondere aandacht te besteden. 

e) Waar beweerd werd dat de Regering geen sociale 
programmatie voorziet, zijn verscheidene leden meer 
bepaald van oordeel dat in het overzicht van de uitgaven 
met sociale inslag ( zie blz. 55 van de Algemene Toelichting 
van de Begroting van Ontvangsten en Uitgaven voor het 
dienstjaar 1967) er een regressie merkbaar is voor sommige 
rubrieken ten ouersraan u,m 1966. Dit geldt o.a. op het 
stuk van de kredieten inzake kinderbijslag voor zell stendi 
gen en uan de kredieten tJOOl' de huisoestinq. 

De celte comparaison il résulte: 
I") qu'en mat+ère de pensions, l'intervention de l'Etat 

a tl cint à peu près le mè me niveau pour les travailleurs ind é 
pcnda nts d'une part. et pour les ouvriers et les employés. 
d'autre: part 1.1 est p,1rf<1itement lé~1itimc, en effet. de ne pas 
foire figurer dans la co mp ataison les c-réclils destinés au 
régime de pensions des ouvriers mineurs, étant donné la 
situation très pa rticu licr-e q ui existe clans ce secteur, où 
notamment les pensions cl invalidité sont entièrement à 
chmne du budget de lEtar. 

2") qu'en matière cl 'allocations f nmilinlcs . les subventions 
sont également èqulvalcntcs. indépendamment des différen 
ces de situations dans le chef des ayants droit des deux 
secteurs en cause. ainsi qu'il appert d'ailleurs du tableau 
suivant : 

Travailleurs 
sa lnriés 

Rapport en % entre les sub 
ventions de l'Etat et les coti- 
sations , . . . . . , , , .. , . . . , . , 

Subvention de l'Etnt, calculée 
par enfant et par an . . . . .. 

Travailleurs 
indépendants 

2.61 % 

318 F 

27,56 % 

1 136 F 

3°) qu'en matière d'assurance maladie, l'intervention de 
l'Etat a été fixée uniformément par la loi, aussi bien pou!' 
les travailleurs salariés que pour les travailleurs indépen 
dants : 

à 27 % pour les soins de santé: 
à 95 % pour le traitement des maladies sociales. 

La différence dans le subventionnement. calculé évidem 
ment au prorata du nombre d'avants droit, qu'ils soient 
travailleurs salariés ou travailleurs indépendants, est due 
en outre au fait que : 
- l'assurance maladie-invalidité des travailleurs indé 

pendants se borne à couvrir ce qu'on appelle les gros ris" 
ques: 
- l'assurance indemnités n'a pas été prévue en ce qui 

concerne les travailleurs indépendants, 

d) D'après une quatrième observation, le Gouvernement 
neurelt pas de programmation sociale pour 1967. Le 
Gouvernement s'en tient à la déclaration qu'il a faite 
lors de sa constitution au mois de mars de 1966, et qui, 
pour ce qui est des dépenses sociales, disait : « En 1967, 
les interventions de l'Etat dans le secteur social qui, en 
1966, s'élèvent approximativement à 10 milliards, aug 
menteront de 6 % par rapport aux montants indexés de 
1966. L'affectation de cette augmentation sera précisé ulté 
rieurement. Ainsi qu'il a été déjà démontré, le Gouvernement 
a parfaitement tenu cette promesse. Il est également lié par 
le passilge suivant, lequel est très explicite : « A cet 
égard nous n'observerons qu'une priorité, mais une prio 
rité absolue : améliorer les conditions cl' existence des plus 
humbles et des plus défavorisés de nos concüoyens. » 
Pendant l'actuelle période de prospérité, notre attention 

doit se porter sur les plus défavorisés, Le Gouvernement 
a l'intention de se préoccuper tout particulièrement d'eux. 

e) Alors que certains prétendent que le Gouvernement 
ne prévoit pas de programmation sociale, plusieurs membres 
sont plus particulièrement d'avis que l'aperçu des dépenses 
à caractère social (voir p. 55 de l'Exposé général du 
budget des Recettes et des Dépenses pour l'exercice 1967) 
permet de noter pour certaines rubriques une régression par 
rapport à 1966. li en est notnmment ainsi en ce qui concerne 
les crédits en matière d'nllocutions familiales pour les tra 
oailleurs indépendants et ceux relatifs à la politique du 
logement. 
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Rovendicn wordt voor 1967 een provisie van 900 mil 
joen uitgetrokken voor de indexstijging, provisie- die in 
1966 niet voorkwam, wilt cle regeringscijfers gunstig beïn 
vloedt. 

Er is ook nergens sprake van verhogil1H v,111 de pen 
sioenen voor werknemers en evenmin van m aat reqclen ten 
gunste van de invaliden en de gebrekkigen; slechts de 
werklozen zullen een verhoging van 10 S'lr ontvangen, doch 
ten nadele van de werknemers zelf, aanqczïcn de Eerste 
Minister aanqckondiqd heeft dat de loongrens waarop de 
afhouding voor de maat sch appe lijke zekerheid ÇJeschiedt, 
zal worden verhoogd. 

In dit verband dringt een lid speciaal aan op de vast 
stelling van een eenvormige loongrens voor de inhoudingen 
van de sociale bijdragen, 

Sommige leden maken zich eveneens zorgen omtrent het 
overdragen van het krediet bestemd voor de aanvullende 
vakantie der ondergrondse mijnwerkers, naar het Minis 
terie van Economische Zaken. Znl dit krediet niet tot 
andere doeleinden worden aangewend ? 

· Dit krediet krijgt bovendien dusdoende het karakter van 
een indirecte toelage aan de steenkoolnijverheid en de 
vraag rijst of het in die vorm dan nog strookt met de ver 
bintenissen die ons land tegenover de E. G. K. S. heeft 
aangegaan. 

Antwoord: 

Behoudens voor de hierna vermelde rubrieken, vertonen 
alle in de bedoelde overzichtelijke tabel opgenomen kredie 
ten voor 1967 een verhoging ten overstaan van 1966. 
Wat de vermindctinq merkbaar bij sommige kredieten 

betreft, dient de aandacht te worden gevestigd op het frit 
dat, inzake jaarlijks verlof, ten einde een hergroepering 
mogelijk te maken van alle staatstussenkornsten zowel 
rechtstreekse als onrechtstreekse ten voordele van de steen 
kolennijverheid, de subsidie aan het Nationaal Pensioen 
fonds voor Mijnwerkers inzake aanvullende vakantie der 
ondergrondse arbeiders van de begroting van Sociale Voor 
zorg overgebracht werd naar het Ministerie van Econo 
mische Zaken. Dit krediet zal van zijn oorspronkelijke 
bestemming niet worden afgeleid. 

De globale subsidie op de begroting van Economische 
Zaken is niet strijdig met het verdrag van de E.G. K. S. 
zoals blijkt uit de commentaar betreffende het Steenkolen 
beleid op blz. 48 van de Algemene Toelichting bij de 
Rijksmiddelenbegroting. 
Wat de kinderbijslag voor zelfstandigen betreft, behelst 

het krediet van 1966 een uitzonderlijke tussenkomst van 
266 miljoen tot dekking van het tekort van het stelsel voor 
1966, 
Uit de vergelijking tussen het bedrag van de normale 

rijkssubsidie voor 1966 (558 miljoen) en de voorstellen 
voor 1967 (572 miljoen) blijkt een vermeerdering van 
14 miljoen, 
Ten slotte, is het verkeerd te beweren, dat voor 1967 de 

Regering geen sociale programrnatie heeft. Deze opwerping 
wordt weerlegd door de inhoud van d?: persconferentie 
gehouden op 25 oktober 1966 en die op aanvraag van som 
mige leden als bijlage tot dit verslag wordt opgenomen. 

f) Personeelsaangelegenheden. 
Een lid is van oordeel dat de maatregel met betrek- 

king tot het stopzetten van de aanwerving van personeel 
in tegenspraak is met de wet op het paritair beheer, Inder 
daad de genoemde wet legt aan de beheerscomités de ver 
plichting op de aan hun zorgen toevertrouwde instellingen 
te besturen; zulks is echter slechts mogelijk indien het 
onontbeerlijke personeel aanwezig is om de: opdrachten uit 
te voeren. Sommige instellingen hebben af te rekenen met 
ernstige moeilijkheden waaraan dringend een einde moet 
worden gemaakt. 

En outre, une provm on de 900 millions en fonction de 
b hausse de l'indice des prix est prévue pour 1967; celle 
provision n'était pas prévue pour 1966, ce qui influence 
Iavornblemcnt les chiffres du Gouvernement. 

De plus, il n'est question nulle part d'augmentation des 
pensions des travailleurs, pas plus que de mesures en faveur 
des invalides et des estropiés: seuls les chômeurs obtiendront 
une auqme ntnrion de ID s·1c. mais cela aux dépens des tra 
v.ullcurs eux-mêmes étant donné que le Premier Ministre 
,l annoncé Ic relève ment du plafond sous lequel s'opèrent 
les retenues pour la sécurité sociale. 

A ce sujet, un membre insiste tout particulièrement pour 
que les traitements soient plafonnés à un niveau uniforme 
en vue de la retenue des cotisations sociales. 
Certains membres s'mquiètent également du transfert au 

Ministère des Affaires économiques du crédit destiné aux 
vacances complémentaires des ouvriers mineurs du fond, 
Ce crédit ne sera-t-il pas affecté à d'autres fins ? 

Ce crédit prend en outre le caractère d'un subside indi 
reet à l'industrie charbonnière et la question se pose dès 
lors de savoir s'il est encore conforme aux engagements 
que le pays a contractés à l'égard de la C.E.C.A. 

Réponse: 

Sauf dans le cas des rubriques citées ci-après, tous les 
crédits pour 1967 repris au tableau très clair en question 
sont en augmentation par rapport à 1966. 
En ce qui concerne la diminution de certains crédits, il 

convient d'attirer l'attention sur le fait qu'en matière de 
vacances annuelles la subvention au Fonds national de 
retraite des ouvriers mineurs a été transférée du budget de 
la Prévoyance sociale à celui du Ministère des Affaires 
économiques, en vue de permettre le regroupement de toutes 
les interventions, tant directes qu'Indirectes, de l'Etat en 
faveur de l'industrie charbonnière, Ce crédit ne sera pas 
détourné de sa destination initiale. 

Ainsi qu'il ressort du commentaire relatif à la politique 
charbonnière publié à la p. 48 de I'Exposë général du 
budget des Voies et Moyens, la subvention globale prévue 
au budget des Affaires économiques n'est pas contraire au 
traité de la C. E. C. A. 
En ce qui concerne les allocations familiales pour tra 

vailleurs indépendants, le crédit de 1966 comprend unr 
intervention exceptionnelle de 266 millions en vue de cou 
vrir le déficit du régime en 1966, 

La comparaison entre le montant de la subvention nor 
male de l'Etat pour 1966 (55 8 millions) et celui des propo 
sitions pour 1967 (572 millions) permet de constater une 
augmentation de 14 millions, 

Enfin, il est inexact de prétendre que le Gouvernement 
n'a pas de prngrammation sociale pour 1967, Cette affir 
mation a été réfutée lors de la conférence de presse qui s'est 
tenue le 25 octobre 1966 et qui, à la demande de certains 
membres, sera publiée en annexe au présent rapport. 

f) Q1Zestions de personnel. 
Uu membre estime que la mesure concernant le blocage 

du recrutement du personnel est contraire à la loi sur la 
gest[on paritaire. En effet, la Ioi précitée impose aux comités 
de gestion I' obligation d'administrer les établissements con 
fiés à leurs soins; ceci rr'est cependant possible que si l'on 
dispose du personnel nécessaire pour exécuter les ordres. 
Certains établissements ont à faire face à des difficultés 
sérieuses auxquelles il convient de mettre fin sans tarder. 
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/sntiooord , 

De maat rcqcl die de Rcgerin[J uenornen heeft inzake stop 
:o:etf'ing der aanwe rvinqe n moet als een a lqcmccn geldend 
principe worden beschouwd ZO\\'Cl t o.v , de para st at alc 
sector als van de eigenlijke Rijksbcstu ren. De wet van 
16 maart 195·1 betreffende de contrô le op souuni qe instel 
lingen van openbaar nut. bepaalt inderdaad dat elke aan 
werving van personeel onderworpen is aan het voorafq aan 
delijk akkoord van de Minister clic hel' Opcnbaa r Arnbl 
in zijn bevoegdheid heeft. 
Wat de toestand in de parastatale instellingen afh;ingend 

van het Ministerie van Sociale Voorzorg betreft, worden 
op dit ogenblik een reeks vragen tot afwijking van de 
getroffen maatrcqcl voorbereid. die door bemiddeling va n 
de Minister van het Openbaar Ambt aan het bevoegd minis 
terieel comité zullen worden voorgelegd. 

g) Begroting onn de instellingen uan openbaar nui »oor 
1967. 
Verscheidene leden betreuren dat de begroting van de 

instellingen van openbaar nut afhangend van het Ministerie 
van Sociale Voorzorg nog niet werden gepuhliceerd, en 
dat een ernstige controle van de waarheidsgetrouwheid van 
de begroting daardoor wordt bemoeilijkt. 

Antwoord: 

De publikatie van de beg rolingen voor 1967 van de 
instellingen van openbaar nut, kon tol: hiertoe nog niet 
verzekerd worden omwille van het groot aantal tnstcllinqen 
dat onder het departement van Sociale Voorzorg ressor 
teert eensdeels en van de tijdrovende procedure inzake 
onderzoek en goedkeuring der voorstellen anderdeels. 

Inderdaad, deze voorstellen worden opgemaakt door de 
onderscheiden instellingen. door hun beheersorganen vast 
gelegd en overgemaakt aan de voogdijminister, die de 
begrotingen goedkeurt ha grondig onder aoek o.m. naar 
de onderlinge overeenstemming der vooruitzichten van de 
instellingen inzake overdracht der bijdragen van maatschap 
pelijke zekerheid en opneming der Rijkstu sserikomsten. 

De beqrotinqen worden daarna aan het Ministerie van 
Financiën overgezonden, waar zij meer in het bijzonder 
uit budgettair~technisch oogpunt onderzocht worden alvo 
rens gepubliceerd te worden. Een laatste reeks van 15 beqro 
tingen werd onlangs aan het bedoelde departement toege 
zonden met verzoek de publikatie ervan zo spoedig mogelijk 
te verzekeren. 

III. - Maatschappelijke zekerheid. 

Een lid vestigt de aandacht op de noodzakelijkheid het 
toepassingsgebied van het stelsel van de maatschappelijke 
zekerheid uit te breiden tot andere kategorieën o. m. tot de 
kunstenaars in de vermakelijkheidsbedrijven. 

Antwoord: 

De uitbreiding van het toepassingsgebied van het stelsel 
van de maatschappelijke zekerheid die een der objectieven 
uitmaakt van een in voorbereiding zijnde wetsontwerp, 
beoogt eveneens de mogelijkheid de toestand te regelen 
van de werknemers bedoeld door het lid. Het ontwerp zal 
eerlang aan de Wetgevende Kamers worden overgelegd. 

Dit ontwerp streeft een driedubbel doel na : 

1. - De uitbreiding van het toepassingsgebied tot be 
paalde kategorieën die thans van het stelsel verstoken zijn. 

.Réponse: 

La mesure prise par le Gouvernement en matière de 
blocaqc du recrutement est censée constituer une mesure 
d'ordre général applicable, en principe, tant pour le secteur 
parnstatnl que pour les administrations-de l'Etat proprement 
dites. La loi du 16 mars 1954 relative au contrôle de certains 
orqanismes d'intérêt public prévoit en effet que tout recru 
tement de personnel est soumis à l'accord préalable du 
Ministre ayant hi Ponction publique dans ses attributions. 

En ce qui concerne ln situation des institutions parasta 
tales qui dépendent du Ministère de la Prévoyance sociale, 
une série de demandes de dérogation á la mesure prise est 
en préparation et sera soumise au comité ministériel compé 
tent par l'intermédiaire du Ministre de la Fonction publique. 

g) Budget pollr 1967 des organismes d'intérêt public, 

Divers membres regrettent que le budget des orqanisrncs 
cl 'intérêt public r<' levant du Ministère de la Prévoyance 
sociale n'ait pas encore été publié et que ce fait rende 
malaisé tout contrôle véritable de la sincérité du budget. 

Réponse: 

La publication des budgets pour 1967 des organismes 
d'intérêt public n'a pu être assurée jusqu'à ce jour en raison, 
d'une part, du nombre élevé d'organismes relevant du 
département de la Prévoyance sociale et, d'autre part, de 
la longue procédure d'examen et d'approbation des propo 
sitions. 

Ces propositions sont, en effet, élaborées par les divers 
organismes, elles sont arrêtées par leurs organes de gestion 
et transmises au Ministre de tutel le , lequel approuve les 
budgets après un examen approfondi, portant notamment 
sur la concordance des prévisions des organismes en ce 
qui concerne le transfert de:s cotisations de sécurité sociale 
et l'inscription des interventions de l'Etat. 
Ensuite, les budgets sont transmis au Ministère des 

Finances, où, avant d'être publiés, ils sont examinés plus 
particulièrement du point de vue de la technique budgétaire. 
Une dernière série de 15 budgets a tout récemment été 
envoyée 1.1u département en question, et celui-ci a, en même 
temps, été prié d'en assurer, dès que possible, la publication, 

III. - Sécurité sociule, 

Un membre attire l'attention sur la nécessité d'une exten 
sion du champ d'application du régime de la sécurité sociale 
à dautres catéqories. notamment aux artistes de variétés. 

Réponse: 

L'extension du champ d'application du régime de la sécu 
rité sociale, objet d'un projet de loi en cours d'élaboration, 
vise également la possibilité de régler la situation des travail 
leurs auxquels le membre fait allusion. Le projet sera trans 
mis sous peu aux Chambres Législatives. 

Le présent projet poursuit un triple objectif: 

1. - L'extension du champ d'application à certaines 
catégories qui ne bénéficient pas encore du régime, 
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Deze uitbreiding z al wsc hi eden hij in Muiisr crrand over 
lcqd koninklijk besluit Cil n,1 advies van de Nanonnlc 
Arbcidsr;1i1d. 

2. - Vereenvoudiging in de procedure tot het innen 
van de aclucrst al liqc bijdrnq cn. 
3. -- Coörclin;ilie va n de huidige teksten teneinde de 

lezinf] c n dus ook de loep,issing ervan li:' vcrgcrnakkdijkeu. 

IV. ~ Sociaal statuut der zelfstandigen 

Verscheidene leden stellen nagrn nopens de Regerings 
plannen inzake uitwerking van het sociaal statuut der zelf 
standigen. Zijn de vooruitzichten gunstig wat de voorge 
nomen rationalisering betreft? Sommige leden zijn van oor 
deel dat de belanqhebbenden onderling verdeeld zijn over 
het Iinan cierin qss+e lsc] in de drie sektoren. Een lid spreekt 
bovendien de vrees uit dat, in het kader van de voorqeno 
men hervorming. bepaalde sectoren die thans onder het 
Departement vn n Sociale Voorzorg ressort-eren, naar andere 
Departementen zouden overgeplaatst worden. 

Een lid meent dat men zich moet inspannen om tot een 
een makin q van het tocpassinqsqebicd in de verschillende 
sectoren van de maatschappelijke zekerheid tussen loon" 
trekkcnden en zelfstandigen te komen; men zou hierbij best 
beginnen met de sector van de pensioenen liever dan bv. met 
die van de kinderbijslag, waar men dreigt op grotere moei 
lijkheden te stuiten. 

In dit verband doet het lid eveneens opmerken dat het 
kadastraal inkomen als basis voor de bijdrageberekening 
in hel stelsel van de kinderbijslag voor zelfstandigen is 
voorbijgestreefd; drie vierden van het door de onderlinge 
kassen geleverde werk heeft trouwens betrekking op de 
berekening van die basis; een wijziging in dit opzicht kan 
een besparing van ettelijke miljoenen met zich brengen. 

'Ten slotte meent een intervenant dat een vernieuwde dis 
crirninatie ten nadele van de zelfstandigen op het stuk van 
de kinderbijslag niet de geschikte manier is om dît statuut 
aangekondigd voor 1967, in te luiden. 

Antwoord: 

De Regering heeft een Commissie belast met de studie 
van de technische aspekten van het sociaal statuut der zelf 
standigen. De opdracht van deze commissie werd als volgt 
omschreven : een onderzoek in te stellen naar de verschil 
lende maatregelen die kunnen genomen worden ter ratio 
nalisering, vereenvoudiging en éénmaking in de drie sectoren 
(kinderbijslag. pensioenen en ziekteverzekering) die de 
sociale zekerheid der zelfstandigen uitmaken. 
Deze opdracht slaat dus hoofdzakelijk op de berekeninq 

en de inning van de bijdragen. 
Inzake uitkeringen komt de commissie waarvan sprake 

tot de volgende conclusie: « Zo het aangewezen is alle 
verrichtingen die voor de drie sectoren van het sociaal 
statuut gemeenschappelijk zijn, in éénzclfde instelling te 
bundelen. dan is het evenzeer noodzakelijk de verrichtingen 
die verschillend zijn per sector te behouden en aan gespe~ 
cialiseerde instellingen toe te vertrouwen. Dit is vooral waar 
voor de uitkering. Het recht op uitkering dient door gespe 
cialiseerde instellingen te worden vastgesteld omdat de 
wettelijke bepalingen en orn standiqhedcn totaal verschillend 
zijn en de uitkeringen ook van een totaal andere aard zijn 
per sector. De bestaande instellingen inzake kinderbijslag, 

Cette: extension se fera par voie d'arrêté royal délibéré 
en conseil des ministres et après consultation du Conseil 
national du Travail. 

2. - La simplification de: la procédure en vue du recou 
vrement des arriérés de cotisation. 

3. ,-- La coordination des textes actuels en vue d'en 
faciliter la lecture et, partant. l'application. 

IV. - Statut social des travailleurs indépendants, 

Plusieurs membres posent des questions relatives aux 
intentions du Gouvernement quant à l'élaboration du sta 
tut social des travailleurs indépendants. Les perspectives 
sont-elles fnn1t·ables en ce qui concerne la rationalisation 
cnvis;ig(,e ? Ccrt.1ins membres sont d'avis que les intéressés 
sont divisés entre eux sur la question du régime de finance 
ment dans les trois secteurs. P,11' ailleurs. un membre craint 
que. dans le cadre de li\ réforme proposée. certains secteurs 
déterminés, qui relèvent actuellement du département de la 
Prévoyance sociale soient transférés à d'autres départe 
ments. 
Un membre estime qu'en ce qui concerne le champ dap 

plication dans les différents secteurs de la sécurité sociale, il 
faut s'efforcer d'aboutir à une égalité entre les travailleurs 
~alôriés et les travailleurs indépendants; pour cela, il serait 
préférable de commencer par le secteur des pensions, plutôt 
que par celui des allocations familiales, où l'on court le 
risque de se heurter à des diffict1ltés plus grandes. 
A ce propos, le même membre fait également observer 

que le choix du revenu cadastral comme base de calcul de 
la cotisation dans le régime des allocations familiales pour 
travailleurs indépendants est dépassé. En effet, les trois 
quarts du travail fourni par les caisses respectives porte sur 
le calcu 1 de cette base; une modification de celle-ci peut 
entraîner une économie de plusieurs millions. 
Enfin, un intervenant estime que l'Instaurat ion d'une nou 

velle discrimination au détriment des travailleurs indépcn 
dants dans le domaine des allocations familiales ne constitue 
pas la bonne manière d'inaugurer le statut annoncé pour 
1967. 

Réponse: 

Le Gouvernement n chargé une commission d'étudier 
les aspects techniques du statut social des travailleurs 
indépendants. La tâche de cette commission a été définie 
comme suit : procéder ;'1 un examen des diverses mesures 
qui peuvent être prises en vue de rationaliser, de simplifier 
et d'uniformiser les trois secteurs ( allocations familiales, 
pensions et assurance maladie) qui composent la sécurité 
sociale des travailleurs indépendants. 
Cette tâche porte donc, en ordre principal, sur le calcul 

et la perception des cotlsations. 
En ce qui concerne les indemnités. la commission précitée 

aboutit à la conclusion suivante : s'il sïndique de réunir 
dans un organisme unique toutes les opérations communes 
aux trois secteurs du statut social, il est tout aussi néces 
saire de maintenir les opérations qui diffèrent selon le sec 
teur et de les confier à des institutions spécialisées. C'est 
surtout vrai pour l'indemnité. Le droit à l'indemnité doit 
être constaté par des institutions spécialisées, parce que les 
dispositions légales et les circonstances diffèrent totalement 
et que les indemnités sont. également de nature tout à fait 
différente d'un secteur à l'autre. Les institutions existantes 
en matière d'allocations familiales, de pensions et d'assu- 
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pensioen en z iektever zekerurq zouden dus hun eigen 
opdracht inznke beheer v,111 de hun toevertrouwde fondsen, 
inzake het vaststellen van het recht op nit keringen en van de 
uitbetalingen zelf onveranderd moeten behouden. 
Dit geldt zowel voor de vrije mstellln qen nan de basis als 

voor de officiële instellingen. » 
Het verslag van deze Commissie werd overgelegd aan 

de werkgroep belast met de studie van dit rapport: de 
Regering hoopt in een nabije toekomst in het bezit te wor 
den gesteld van de definitieve b csluücn: zij heeft het voor 
nemen zo vlug mogelijk de passende voorstellen tot ratio 
nalisering en vereenvoudiging Inzake bijdrageverplichtin 
gen door te voeren. 
Ten einde tegemoet te komen aan de tijdens de bespre 

king van de begroting geuite wens. werd de tekst van 
het advies door de Commissie der e xpert en uitgebracht 
ter beschikking gesteld van de leden van de Commissie 
van Sociale Voorzorg. 

V, - Kinderbijslagen voor loontrekkenden. 

Vraag: 

Een lid stipt aan dat de Regcrir1g inzake kinderbijslag 
een reeks maatregelen aankondig t waarvan sommige een 
aanpassing van de wetgeving beogen en waaronder men 
anderdeels beslissingen vindt die zouden kunnen genomen 
worden door de raadgevende commissie bij het departement 
van Sociale Voorzorg. 
Sommige leden verklaren zich tegenstander van de poli 

tiek van de Regering die er toe strekt de kinderbijslag te 
verhogen vanaf het tweede kind en niets te voorzien voor 
het eerste. Deze politiek is in tegenspraak met de redelijk 
heid die elke Regering ertoe moet aanzetten alle kinderen 
ertoe op een voet van gelijkheid te behandelen. 

In dit verband stelt een lid voor de kinderbijslag van het 
zesde levensjaar af te verhogen. Hij was bovendien van 
mening dat de thans van kracht zijnde wetgeving onrecht 
vaardig is t.o.v, de minstbedeelde kinderen. en met name 
t.o.v. de kinderen die van de leeftijd van 14 jaar af werken 
gaan. Inderdaad, voor die kinderen worden de kinderbij 
slagen niet meer uitbetaald. Voor de studenten worden de 
bedoelde bijslagen uitgekeerd tot de leeftijd van 25 jaar. 
Nochtans moet rekening worden gehouden met het feit 

dat talrijke jonge werknemers na hun dagtaak avondlessen 
volgen; het lid stelde voor dat aan de: betrokkenen kinder 
bijslag zou toegekend worden tot de leeftijd van 21 jaar. 

Verscheidene leden wijzen tenslotte erop dat de door de 
Regering aangekondigde maatregelen van aard zijn om 
de reserves uit te putten; deze politiek « van dag tot dag » 
is zeer gevaarlijk voor de toekomst van het stelsel. 
Zij dringen dan ook aan opdat nadere inlichtingen zou 

den worden verstrekt omtrent de financiële gevolgen van de 
aangekondigde maatregelen en hun weerslag op de reser 
ves. 

Antwoord: 

De Regering is van oordeel dat thans een nieuwe stap 
moet worden gezet in de rtchting van de lotsverbetering 
van de gezinnen, die dit het meest nodig hebben, door 
terzelfdertijd een onmisbaar demoqrafisch beleid na te 
streven. 

Met het oog hierop worden maatregelen overwogen, 
waarvan hierna een overzicht gegeven wordt. 

rance maladie dcvratcru donc conserver intacte leur tâche 
propre dans le domaine de la 9es1·io11 des fonds qui leur 
sont con liós de l'établissement du droit à l'indemnité el des 
puicme nts. 

Cc qui prfrède vaut, à la hase, autant pour les institu 
tions libres que pour les institutions officielles. 

Le tJfClllpt de rr ava il s'est vu soumettre le rapport de 
cette commission pour examen. Le Gouvernement espère 
pouvoir obtenir les conc lusions définitives dans un proche 
avenir; il a l'intention de concrétiser, dès que possible, les 
propositions adéquates de rationalisation et de simplifi 
cation des obligations en matière de cotisation. 

Afin de rencontrer le vœu exprimé nu cours de la discus 
sion du budget, le texte de l'avis émis par la commission des 
experts a été mis à la disposition des membres de la 
Commission de la Prévoyance sociale. 

V. - Allocations familiales pour travailleurs salariés. 

Question : 

Un membre signale qu'en matière dallocattons familiales, 
le Gouvernement annonce une série de mesures, dont eer 
certaines visent des ajustements de la législation et dont 
d'autres constituent des décisions qui pourraient être prises 
par la Commission consultative au département de la Pré 
voyance sociale, 

Certains membres se déclarent adversaires de la politique 
du Gouvernement tendant à augmenter les allocations fami 
liales à partir du deuxième enfant et à ne rien prévoir pour 
le premier. Cette politique va à l'encontre de la raison qui 
doit inciter chaque Gouvernement à traiter tous les enfants 
sur un pied cl' égalité. 

Un membre propose à ce sujet de majorer les alloca 
tions familiales à partir de la sixième année d'âge. Il estime 
en outre que la législation actuellement en vigueur est 
injuste à l'égard des enfants les moins favorisés, c'est-à-dire 
ceux qui vont travailler à partir de l'âge de 14 ans. Ces 
enfants, en effet, ne bénéficient plus du paiement d'allo 
cations familiales, Celles-ci continuent cependant d'être 
payées aux étudiants jusqu'à l'âge de 25 ans. 

Il convient toutefois de tenir compte du fait que nom, 
breux sont les jeunes travailleurs qui suivent des cours 
du soir après leur tâche journalière: le membre propose 
l'octroi des allocations familiales aux intéressés jusqu'à 
l'âge de 21 ans. 
En fin, plusieurs membres attirent !' attention sur le fait 

que les mesures annoncées par le Gouvernement sont de 
nature à épuiser les réserves: cette politique « à la petite 
semaine» compromet gravement l'avenir du régime. 

Ils insistent dès lors pour que soient fournis des rensei 
gnements complémentaires au sujet des conséquences finan 
cières des mesures annoncées et leurs répercussions en ce 
qui concerne les réserves. 

Réponse : 

Le Gouvernement estime qu'il convient à présent de 
franchir une étape nouvelle clans Je sens de l'amélioration 
de la situation des familles qui en ont le plus besoin en pour 
suivant simultanément une politique dèrnoqraphïque indis 
pensable. 

A cette fin sont envisagées des mesures dont voici un 
aperçu : 
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De kosten van die maatregelen, gez in sva kantiebijslaq 
inbcqrcpcn. kunnen als volgt worden 0cri1i11,1d : 

900 F voor het tweede kind . . . . .. 30.3 miljoen - 900 F au deuxième enfant .30.3 millions 
I 250 F voor de volgende kinderen ·126 miljoen -~ 1 250 F aux enfants suivants 426 millions 
diverse sociale maatregelen 71 miljoen - mesures sociales diverses ... 71 millions 

Totaal 800 miljoen Total 800 millions 

Naar de mc niuq van de Minister dienen die maatregelen 
vergeleken te worden met die welke van krachr werden 
op I januari l 966. Her ~7in51 0111 volqe ndc punten: 

uitbreiding van de aanvullende bijslag 
volgens de leeftijd ( 10/14 jaar ] tot de 
enige kinderen en de jongstgeborenen 
810 F aan het tweede kind . 
1 123,25 F aan de volgende kinderen 

Totaal . 

359 miljoen 
278 miljoen 
1.32 miljoen 

769 miljoen 

De twee voornoemde etappes zullen dus voor alle rechr 
hebbende kinderen een gevoelige verbetering meegebracht 
hebben. De globale kosten ervan kunnen als volgt geraamd 
worden: 

uitbreid inq van de aanvullende bijslag 
volgens de leeftijd, vooral ten voordele 
van het enig rechthebbend kind 
! weede kind . . . . . . .. . 
volgende kinderen . 
diverse maatregelen . 

Le coût de ces mesures, allocations familiales de vacan 
ces y comprises, peut être évalué comme suit : 

De l'avis du Minist rc. il convient de· rapprocher ces 
mcsu rc s de celles qui sont entrées en vigueur le l"' janvier 
1966. Il s'agis:,ail des points suivants: 

Totaal 

359 miljoen 
581 miljoen 
558 miljoen 
71 miljoen 

l 569 miljoen 

* * * 

De rubriek « Diverse sociale m aatreqelen » bevat een 
reeks initia lieven in verband met sommige toestanden die 
bijzondere aandacht verdienen. 

Deze maatregelen kunnen als volgt worden samenge 
vat : 

1. - Toekenning van een supplement van 1 050 F voor 
de minder-oelide kinderen van minder dan 25 jaar, onge 
acht de groep waartoe ze behoren (kinderen van werkne 
mers, gepensioneerden of invaliden, evenals de wezen) en 
ongeacht de rang die zij in het gezin innemen. 
2. - Gelijkstelling van wezen v<111 vader of moeder die 

door de overlevende ouder verlaten zijn, met volledige we 
zen. 
3. - Versoepeling van de voorwaarden tot toekenniuq 

van verhoogde bijslag voor kinderen c0ç111 slachtoffers ua11 
beroepsziekten en onqeoullen, 
4. - Toekenning van verhoogde bijslag voor kinderen 

uan ten minste uoor 66 ~:{ getrofl'en gchandic0pten die 
loontrekkende worden mits een stage van 1 jaar als loon 
trekkende. 
5. - Recht op verhoogde bijslag voor kinderen uan ten 

minste voor 66 'X, getrof[en gehandicapten die een tege 
moetkoming nl s pehrckhge of oerminkte genieten en geen 
beroep cütoe] ene 11. 
6. - Recht op bijslag voor zieke of gehandicapte kinde 

rcll, die lessen per bric{wissclin1J 1',ll! het Ministerie 1',lrl 
Nationale Opuoeding volgen. 

7. -< Recht op bijslag voor kinderen onder leercontract, 
afgesloten met een familielid. 

8. - Recht op bijslag voor kinderen oan een ioed uioe 
van een werknemer of gepensioneerde, die zelf een pen- 

extension aux enfants uniques et aux 
benjamins du supplément d'âge 10/14 
ans . 
810 F au deuxième en font . 
1 123,25 F aux enfants suivants 

Total ... 

359 millions 
278 millions 
132 millions 

769 millions 

Les deux phases qui viennent d'être évoquées auront donc 
apporté de sérieuses améliorations dédiées à tous les en lants 
bénéficiaires. Leur coût global peut être évalué à : 

extension du supplément d'âge, surtout 
à l'avantage de l'enfant bénéficiaire 
unique 
deuxième 
enfants 

enfant 
suivants 

mesures diverses 

Total 

359 millions 
581 millions 
558 millions 
71 millions 

1 569 millions 

* * * 

La rubrique « mesures sociales diverses », comprend un 
ensemble d'initiatives susceptibles de répondre à certaines 
situations particulièrement dignes d'intérêt. 

Ces mesures peuvent être résumées comme suit 

1. - Octroi d'un supplément de 1.050 F aux en[ants 
handicapés de moins de 25 ans, sans qu'il soit tenu 
compte du groupe auquel ils appartiennent ( enfants de 
travailleurs, de pensionnés ou d'invalides et orphelins) et 
du rnng qu'ils occupent dans le ménage. 

2. - Assimilation des orphelins de père ou de mère, 
abandonnés par le parent survivant, aux orphelins de 
père et de mère. 

3. -- Assouplissement des conditions mises à l'octroi 
d'allocations majorées aux enfants de oictimes de mala 
dies professionnelles et d'accidents de treoeil. 

4. ,- Octroi d'allocations majorées aux enfants handi 
capés à 66 ')i-J au moins, reconvertis en traoailleurs salariés, 
après un staqc d'un an en cette qualité. 

5. - Droit aux allocations majorées pour les enfants 
des handicapés à 66 % ,w moins, bénéficiaires d'une 
allocation d'estropié ou de mutilé et n'exerçant aucune 
profession. 

6. - Droit aux allocations pour les enfants malades 
ou handicapés suivent les cours paz· correspondence du 
Ministère de lEducetion nationale. 

7. - Droit aux allocations pour les eniant« soumis à 
ttn contrat d'apprentissage conclu avec un membre de 
leur famille. 

8. - Droit aux allocations pour les enfants de la 
UL'HPe d'un travailleur ou d'un pensionné, bénéficiant 
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siocnuitkerluq geniet en nid lier! rouwd i., of qce n huis 
houden vormt. 
9. - Recht op bijsl,10 voor kinderen i-n n ç;cclctinccrdc 

werknemers. 
10. - Recht op bijslag voor l,ind,·1cn 1•nn ychrrn•,I,· s/11- 

dcnten, die zelr niet ten laste zijn. 
11. - Aanpassing van de voorwaarden voor de toeken 

ning v,111 bijslag (en gunste van jonycrc broers c1i z ttstcrs, 
12. -- Gelijkstelling van de urcrkorouivcn met de andere 

rechthebbende werknemers. 
13. -- Overnangsmaatrcgcl m qcva l van 11crlati11g uan 

het ge.zin door de rechthebbende vader, wam-bij de bijslag 
aan de moeder zonder beroep gedurende drie maanden ver 
der uit qekeerd wordt. 

14, - Afsch<1ffing van het systeem van uitbetaling op 
basis van 1 /3 - 2/3 voor de f]cplailtstc mindcr-onlidc kin 
deren. 

15. - Wijziging inz a ke uitbetaling van krnam9c/J 

Recht op uitbetaling vanaf de achtste maand zwanger 
schap. 

16. - Toevertrouwen aan de compensa! iekasscn van de 
uitbc tn lmq van kin,derbijslag aan de werklozen. ook inqeval 
win tijdelijke uitsluiting van werkloosheidsuitkering. 

• * • 

Wat de reserves betreft van de R. K. W. d.w.z, de eigen 
lijke reserves en het beschikbaar reservefonds, deze beliepen 
5 253 miljoen op 1 januari 1966. Op 31 december van 
ditzelfde dienstjaar zal dit bedrag herleid zijn tot 5 121 mil 
joen. 

In 1967 zal dit stelsel een toelage van 400 miljoen ont 
vangen, Anderzijds werd overeengekomen dat deze subsidie 
vanaf het dienstjaar 1968 terug 600 miljoen zou bedragen. 
Daarenboven zal het verschil van 200 miljoen dat betrek 
king heeft op het dienstjaar 1967 aan dit stelsel weldra wor 
den teruggegeven. Naar alle waarschtjn lïjkhc.Id zal het 
stelsel weldra over dit bcdraq kunnen beschikken. 

Rekening houdend met de verschillende elementen die 
hierboven werden vermeld, zullen de totale reserves van 
de R. K. W. op 31 december 1970 nog ten minste drie mil 
jard bedragen. 
Op dat ogenblik zullen de vereiste kasmiddelen ongeveer 

2 785 miljard bedragen. Het evenwicht van deze kinderbij 
slagregeling blijft dus volledig verzekerd. 

* * * 
Vraa17: 

Een lid vreest dat de overdracht van de bevoegdheid 
inzake betaling van de kinderbijslagen van de sector werk 
loosheid aan de compensatiekassen verwikkelingen zal 
meebrengen voor de grensarbeiders. Hoe zal men hun aan 
sluiting tot stand brengen ? 

Antwoord: 

Er z.:11 met de bijzondere toestand die voor de grensarbei• 
ders geschapen wordt, rekening worden gehouden op het 
ogenblik dat de aangekondigde mélatregelen worden uitge 
vaardiqd. . . . 
Vraag: 

Ee.11 lid dankt de Minister voor de merhvaardige inspan 
ning die o.m. op het gebied van verhoging van de kinder 
bijslagen voor loontrekkenden wordt geleverd ( 800 mil 
joen), terwijl een regeling in het verschiet ligt voor een reeks 
toestanden waaromtrent de leden van de Commissie zich se 
dert jaren bekommeren en die door deze Regering worden 
opgelost. 

elle-même d'une pension d qui ne s'est ni rc m nrié e. ni remise 
en ménage. 

9. - Drnil aux allocations pour les enfants de t ia 
otullcurs dctc nu«, 

10. -- Droil aux allocauons pour les cnfilnt-, iles 6/u • 
cliarits 111ari,0s qui ne son! pils c1.1.,--n11'nws ù cha rqc. 

11. - Adaptation des conditions d'octroi d'allocations 
en Iaveur des frères et sœurs puînés. 

12. - Assunilation des fcmmrs c/'orwrngc ,111x autres 
travailleurs ayants droit. 

1 :l. - Mesure trnns irouc en ms dnbn ndon de famille 
par le père ayant droit, les allocations continuant alors à être 
versées pendant trois mois à la mère nc xetçant aucune pro 
fession. 

14. - S1.1ppression du système de paiement sur b base 
de l/3 - 2/3 pour les enfants handicapés plncé s. 

15. - Modification en cc qui concerne Ic pnicment des 
a/locations de nnissuncc, 

Droit audit paiement à partir du huitième mois de la gros 
sesse. 

16. - Con fier aux Caisses de compensation le~ p aiciucnr 
des allocations familiales aux chonieurs. même en cas de 
suppression temporaire de l'allocanou de chômage. 

* * * 

Quant aux réserves de l'ONAFTS, c'est-à-dire les réser 
ves proprement elites et le fonds de réserve disponible, elles 
atteignaient 5 253 millions au l •·•· janvier l 966. Au 31 dé 
cembre de ce même exercice, ce montant sera ramené à 
5 121 millions. 
En 1967, le régime bénéficiera d'un subside de: 400 mil 

lions. -· Il a été entendu, d'autre part, que cc subside serait 
à nouveau norté à 600 millions à nartir de l'exercice 1961<.. 
Par ailleurs, la différence de 200 millions afférente à l'exer 
cice I 967 sera récupérée par le régime. Tout permet de 
croire que le réqime pourra disposer bientôt de cette somme. 

Compte tenu des divers éléments qui viennent d'être évo 
qués, le total des réserves de l'ONAFTS s'élèvera encore 
à 3 milliards au moins à la date du 31 décembre 1970. 

A ce moment, le fonds de roulement nécessaire serait de 
quelques 2,785 milliards. L'équilibre du régime reste donc 
entièrement assuré. 

• • * 
Question : 

Un membre redoute que k transfert d'attributions en 
matière de paiement des allocations familiales· du secteur 
chômage aux Caisses de compensations n'entraîne des com 
plications pour les ouvriers frontaliers. De quelle manière 
entend-on régler leur assuietissement ? 

Réponse: 

Au moment où les mesures annoncées seront prises, il 
sera tenu compte de la situation particulière ainsi créée 
pour les ouvriers frontaliers. 

* * * 
Qui>stion : 

Un membre remercie le Ministre pour Je remarquable 
effort consenti notamment dans le domaine de la majora 
tion des allocations familiales pour travailleurs salariés 
( 800 millions) et ce, alors qu'une solution est en vue pour 
une só rie de situations qui préoccupent depuis des années 
les membres de la Commission et que le présent Gouverne 
ment est en train de régler. 
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Hij heeft waarderinq voor de aangekondigde verhoging 
van de bijslaqen voor hel l weed e (900 F) en het derde kind 
( J 250 F). Toch zou de bijslag voor het derde kind nog 
moeten worden verhoogd en bv. op 1 500 F moeten worden 
gebracht. omdat vooral van het derde kind ,1f de moeder 
in de praktische onmogelijkheid verkeert nog buitenshuis te 
gaan werken. 

Antwoord : 

De Regering is zeer gevoelig aan deze vmag doch moet 
met spijt erkennen dat de financiële toestand van het stelsel 
niet toelaat op dit ogenblik het gevraagde bedrag te voor 
zien. 

In de mate dat de financiële middelen voorhanden zijn, 
zal steeds gestreefd worden naar een financiële verbetering 
van het lot van de gezinnen, mel dien verstande, dat de 
gezinnen met de hoogste behoeften, steeds de voorrang zul 
len krijgen. 

* * * 
Vragen: 

Een lid stelde de volgende vragen : 

- hoewel men zich moet verheugen over de verhoging 
win de kinderbijslag voor loontrekkenden, vernam zij graag 
uit welke kas de kinderbijslagen ten bate van de kinderen 
van gehandicapten, studerenden en thulswerkenden zullen 
betaald worden : 
- langs welk kanaal kunnen degenen kinderbijslag ont 

vangen die niet via hun arbeid onder een of ander regime 
ressorteren, bv. de ongehuwde moeder die niet uit werken 
gaat? 

,..... in verband met de geboortebijslag wenst zij te ver 
nemen of het kind dat in de zevende maand geboren wordt 
ook recht geeft op het volledige bedrag; en quid wanneer 
het kind in de achtste of de negende maand dood wordt 
geboren? 

Antwoorden : 

De betaling van de kinderbijslagen ten bate van de kin 
deren van gehandicapten, studerenden en thuiswerkenden 
wordt verricht door de uitbetalingsinstellîng waarvan de 
persoon die het recht op bijslag opent, afhangt. 
Wat de personen betreft, die voor het o~/enblik niet onder 

een of ander stelsel ressorteren, zou de uitbetaling van de 
kinderbijslagen bijvoorbeeld aan de Rijksdienst voor kin 
derbljslag voor werknemers kunnen toevertrouwd worden. 

De kostprijs van die maatregelen zou nochtans niet door 
de nationale verevening kunnen worden gedragen. Derhalve 
zal naar onafhankelijke financieringsmiddelen moeten 
gezocht worden. 
Het kraamgeld wordt normaal betaald voor een levend 

geboren kind, welke ook de periode zij waarin het geboren 
wordt. Het wordt eveneens betaald bij de geboorte van een 
doodgeboren kind. Als doodgeboren wordt beschouwd het 
kind dat na de 180° dag van de zwangerschap zonder leven 
ter wereld komt. 

* * * 

Vragen: 

Ten slotte wenste een ander lid nog het volgende te 
vernemen: 

In de bestaande wetgeving kunnen werknerners.. mits 
aan bepaalde voorwaarden te voldoen, aanspraak maken 
op kinderbijslag ten gunste van jongere broers en zusters : 
o.a mogen de gezamenlijke inkomsten van het gezin 

li apprccie l'auqmc nt nuon annoncée des allocations en 
faveur <les deuxième (900 F) et troisième ( 1 250 F) en 
Iant s. L'allocation pour Ic troisième enfant devrait nénn 
moins ecore èrrc maj orc e et portée. par exemple. à 1 500 F 
parce que c'est surtout dès Ja naissance <lu troisième en Ia nt 
que la mère se trouve pratiquement dans l'impossibilité de 
quitter son domicile pour aller travailler. 

Réponse : 

Le Gouvernement est très sensible à cette question. mais 
il doit reconnaître à regret que la situation financière du 
régime ne permet pas. pour l'instant, de pourvoir au paie 
ment du montant demandé. 
Dans la mesure où les moyens financiers sont disponibles, 

on s'efforcera toujours <l'améliorer financièrement le sort 
des familles, étant entendu que les familles dont les besoins 
sont les plus grands auront toujours la priorité. 

* " • 
Questions : 

Un membre a posé les questions suivantes : 

- bien qu'il convienne de se réjouir de l'augmentation 
des allocations familiales pour les travailleurs salariés, il 
souhaiterait savoir quelle caisse sera chargée de payer les 
allocations familiales pour les enfants des handicapés, des 
étudiants et des travailleurs à domicile; 
- par quel canal les personnes ne ressortissant pas par 

leur travail à l'un ou l'autre régime - par exemple la mère 
célibataire qui ne va pas travailler - peuvent-elles recevoir 
les allocations familiales ? 
- en ce qui concerne l'allocation de naissance, il aime 

rait savoir si l'enfant. né: au cours du septième mois, a égale 
lement droit au taux plein; et quelle est la solution retenue 
lorsque, au cours des huitième ou neuvième mois, l'enfant 
est mort-né? 

Réponses : 

Le paiement des allocations familiales dues aux enfants 
des handicapés, des étudiants et des travailleurs à domicile 
est assuré par l'organisme payeur dont relève la personne 
qui ouvre le droit à ces allocations. 
Pour ce qui est des personnes qui ne ressortissent actuel 

lement pas à l'un ou l'autre régime, le soin de payer les 
allocations familiales pourrait, par exemple, être confié à 
l'Office national d'allocations familiales pour travailleurs 
salariés. 

Le coût de ces mesures ne pourrait, toutefois, être assuré 
par la compensation nationale. Il conviendra, dès lors, de 
rechercher des moyens de financement indépendants. 

L'allocation de naissance est normalement payée en faveur 
d'un enfant né vivant, quelle que soit l'époque de sa nais 
sance. Elle est également payée lors de la naissance d'un 
enfant mort né. Est considéré comme mort né, l'enfant sorti 
sans vie du sein de la mère après le I 80" jour de la gestation. 

• * " 

Questions: 

Enfin, un autre membre souhaite obtenir les précisions 
suivantes: 

A condition de satisfaire à certaines exigences, les 
travailleurs peuvent, selon la législation actuelle, prétendre 
aux allocations familiales en faveur de leurs frères et sœurs 
puînés: l'ensemble des revenus du ménage ne peut, par 
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bepaalde maxima niet overschrijden. Deze inkomsten mogen 
slechts ten belope van l / l O van de vastgestelde max ima 
opbrengsten van kapitalen of onroerende goederen bevatten. 
Deze bepaling is thans sociaal niet meer verantwoord, o.m. 
voor de kleine landbouwers. Kan deze toestand niet worden 
verholpen? 

Antwoord: 
In de opsomming van de verschillende initiatieven die de 

Regering voornemens is te nemen inzake kinderbijslag voor 
loontrekkenden, zijn maatrcqelen in uitzicht gesteld tot 
aanpassing van de voorwaarden voor de toekenning van 
kinderbljslaq ten gunste van jongere broers en zusters. 

VI. - Kinderbijslagen voor zelfstandigen, 

Verscheidene leden zijn van oordeel dat het financieel 
evenwicht van deze sector voor 1967 niet verzekerd is. Een 
ander lid wenst de beqrotinqsvoomitztch ten voor 1967 van 
de Rijksdienst voor Kinderbljslaq voor Zelfstandigen te 
kennen. 
Een lid twijfelt er aan of men nog tijdig het sociaal 

statuut van de zelfstandigen zal kunnen doorvoeren om op 
basis daarvan een financieel evenwicht le vestigen; zoals 
gezegd, zal dit evenwicht - indien men een verhoging van 
de bijdragen wil vermijden - slechts via tussenkomsten van 
Staatswege kunnen worden verwezenlijkt, Welnu, aldus 
een ander lid, die Staatstussenkornsten worden niet ver 
hoogd, maar integendeel verminderd. Bovendien valt het, 
volgens de eerste spreker, te betreuren d at de hoop op een 
gelijkschakeling van de zelfstandigen en de loontrekkenden, 
wat de kiuderbijslaqen van het derde kind af betreft, wordt 
teleurqesteld: die gelijkschakeling is wettelijk vastgelegd 
voor de geboortebijslag : het zou wellicht goed zijn dat een 
gelijkaardige wettelijke regeling voor de hogerbecloelde 
kinderbijslagen wordt getroffen; in dit opzicht schijnen 
zich trouwens geen onoverkomelijke financiële problemen 
te stellen. 

Antwoord: 

Onafgezien van de studie die door een werkgroep zal 
gewijd worden aan het verslag van de Commissie der 
cxperten, waarvan sprake in de rubriek <, Sociaal statuut 
der zelfstandigen», werd de beheerraad van de Rijksdienst 
voor Kinderbijslag voor zelfstandigen verzocht concrete 
voorstellen uit te werken die het moeten mogelijk maken 
het financieel evenwicht in deze sektor voor 1967 zonder 
bijkomende Staatstussenkomst te verwezenlijken. 

De vereiste maatregelen zullen door de Regering worden 
getroffen zodra deze voorstellen in haar bezit zijn. 

De begrotingsvooruitzichten van de R. K. Z. voor 1967 
bedragen 1 121 miljoen voot de ontvangsten en 1 374 mil 
joen voor de uitgaven. Deze vooruitzichten houden even 
wel vanzelfsprekend geen rekening noch met vorenbedoelde 
voorstellen, noch met de weerslag op de begroting van 
J 967 ( nl. inzake tegeldemaking van effecten) van de uit 
zonderingstoelage van 266 miljoen uitgetrokken op het bij 
blad 1966, en bestemd tot dekking van het tekort voor 1966. 

VII. - Gehandikapten. 

Gcbrckkiqcn en verminkten. 

Een lid stipt aan dat de supplementaire kinderbijslag 
soms wordt geweigerd ingevolge de verwarring die heerst 
op het stuk van de administratieve formules en forma lit ei- 

exemple. dépasser des ma x imu ms déterminés. Ces revenus 
ne peuvent être constitués du produit de capitau x on dl'. 
biens immobiliers qu'à concurrence de 1/10"'° des maximums 
déterminés. Du point de vue social, cette disposition ne se 
justifie plus, notamment pour les petits agriculteurs. Ne 
peut-on remédier à cette situation ? 

Réponse: 

Parmi les diverses initiatives que le Gouvernement a 
l'intention de prendre en matière d'allocations Eanuliales 
pour les travailleurs salnriés, des mesures sont prévues 
concernant I' adaptation des conditions d'octroi des alleen 
tions familiales en faveur des frères et sœ urs puînés, 

Vl. - Allocations familiales 
pom travailleurs indépendants. 

Plusieurs membres estiment que l'équilibre financier de ce 
secteur n'est pas assuré pom l'exercice 1967. 
Un a ut.re membre désire con naître les prévisions budgé 

taires pour 1967 de l'Office national d'allocations fami 
liales pour travailleurs indépendants. 
Un membre doute que le statut social des travailleurs 

indépendants puisse être parachevé en temps utile pour 
assurer, sur base de celui-ci, un équilibre financier; comme 
il a été dit précédemment, si l'on veut éviter une auq men 
tation des cotisations, l'équilibre ne pourra être réalisé que 
grâce à des interventions de l'Etat. Or. d'après un autre 
membre, ces interventions de l'Etat 11e sont pas majorées : 
elles font, au contraire, l'objet de compression. De plus, le 
premier orateur déplore que soit déçu l'espoir d'une assi 
milation des travailleurs indépendants aux: travailleurs sala 
riés. en ce qui concerne les allocations familiales pour le 
troisième enfant; cette assimilation est assurée par la loi 
pour l'allocation de naissance: il serait peut-être bon de 
prévoir une disposition légale analogue pour les allocations 
familiales. A cet égard, il ne paraît cl 'ailleurs pas se poser 
de problèmes financiers insurmontables. 

Réponse: 

Indépendamment de l'étude qui sera consacrée par le 
groupe de travail au rapport de la commission des experts 
dont question à la rubrique « Sta tut social des travail 
leurs indépendants», le conseil d'administration de l'Of 
fice national d'allocations familiales pour travailleurs 
indépendants a été invité à élaborer des propositions con 
crètes qui doivent permettre de réaliser, dans ce secteur, 
I' équilibre financier pour l'exercice 1967, sans intervention 
supplémentaire de l'Etat. 

Les mesures requises seront prises par le Gouvernement 
dès que ce dernier sera en possession de ces propositions. 

Les prévisions budgétaires de l'O. N.A. F. T. I. pour 
1967 s'élèvent à 1 121 millions pour les recettes et à 1 374 
millions pour les dépenses. Toutefois, il va de soi que ces 
prévisions ne tiennent compte, ni des propositions précitées, 
ni de l'incidence sur le budget polir 1967 (notamment en 
matière de réalisation d'effets) du subside exceptionnel 
de 266 millions prévu au feuilleton de crédits supplémen 
taires pour 1966 et destiné à couvrir le déficit de l'exer 
cice 1966. 

VII, - Les handicapés. 

Mutilés et estropiés. 

Un membre signale que les allocations familiales sup 
plémentaires sont parfois refusées en raison de la confusion 
en matière de formules et de forma lités administratives; 
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Len: dit geldt bv. meer bepaald voor het geneeskundig 
onderzoek van qecstelijk qchnndtcapteu waarbij, bij uehrek 
aan een objectieve wetenschappelijke formule, verschil 
lende instanties ( bv. p_ l\.1. C. eensdeels, door de vrederech 
ter aanqewezen qeneesheer anderdeels) tot soms teqenstrfj 
dige conclusies komen, 

Een lid ondcrvraaqt de Minister over de vooruitzichten 
ter verbetering van het lot van de gehandikapten met het 
Hroo[ste mvaiiclücitspercentaqe. Een lid uit bovendien de 
wens dat de diensten voor gehandikapten zouden gecentra~ 
liseerd worden. 

Antwoord: 

Afgezien van de uitbreidinq der verplichte verzekering 
inzake gezondheidszorgen tot de gebrekkigen en vermink 
ten, zal eerlang een werkgroep worden opgericht met de 
opdracht de grondbeginselen van een. sociaal statuut voor 
de zware gehandicapten uit te werken. 
Deze werkqr ocp zal samengesteld zijn uit vertegenwoor 

digers van de gehandikapten en uit afgevaardigden van de 
bevoegde ministeriële departementen. 

Er zal vanzelfsprekend ter gelegenheid van dit onderzoek 
aandacht gewijd werden aan de noodzakelijke centra lisa tie 
van de administratieve diensten aan de vereenvoudiging 
der administratieve formaliteiten inzake toekenning van kin 
derbijslagen aan de gehandikapten, 

Vraag: 

Een lid wenst te weten hoever het staat met de in de 
wet bepaalde opneming van gehandikapten zowel in privé 
bedrijven als in overheidsdiensten. Hier stelt zich nochtans 
een nijpend probleem van valorisatie vooral van de fysisch 
gehandikapten. 

Antiooord : 

De vraag behoort tot de bevoegdheid van de Minister 
van Tewerkstelling eu Arbeid. Zij zal ongetwijfeld ook bij 
de beraadslaging over de desbetreffende begroting worden 
opgeworpen en beantwoord. 

Slachtoffers van arbeidsongevallen. 

De maatregelen die inzake vergoeding der slachtoffers 
van arbeidsongevallen voorzien worden, zijn ingedeeld in 
drie fazen : 

1. - Verhoging van de toelage verleend door de Steun 
en Voorzorgskas aan de slachtoffers van arbeidsongeval 
len. Deze verhoging werd reeds verwezenlijkt door het 
koninklijk besluit van 28 juni 1966, met toepassing met in 
gang van l januari 1966. 
2. - De grens van de behoeftigheid zou worden terug 

gebracht van 30 % op 20 o/o, zodat een groter aantal slacht 
offers van arbeidsongevallen voortaan de hierboven be 
doelde verhoging zouden genieten. 

3, - De volledige hervorming van de wetgeving ligt 
thans ter studie, nadat reeds drie wetsontwerpen werden 
ingediend die echter tot nu toe nog niet werden goedge 
keurd. 

VHI. - Beroepsztekten. 

Verscheidene leden komen tussenbeide met betrekking tot 
de problemen gesteld inzake beroepsziekten. De aandacht 
wordt gevestigd op de volgende punten : de uitbreiding van 
de lijst van de beroepsziekten, de toepassing van de wet 
van 1963 op de mijnwerkers die vóór 1963 door silicose 
waren aangetast, de interpretatie van artikel 70 in ver 
band met de rechten van de weduwen, de normale wer 
king van de commissies van advies, de vrije verzekering, 

il eu est ainsi, plus part iculiè rc mc nt . pour l'examen mcdicnl 
des han d icapc» rucu tau x au su jet desquels des instances 
différentes (pé11· exemple un centre P. M. S. d'une part. le 
mé dccm désigné pilr Ic ju~ie de pn ix. daurrc purt ] aboutrs 
sent parfois il des conclusions conr rad icroircs ù ddau t d'une 
lormulc scientifique objective. 

Un membre interroge: Ic Ministre sur les prévisions qu,1111 
à l'amélioration du sort des handicupès dont le taux d'in 
validité est plus élevé. Un membre souhoire en outre que 
soient ccntrnhsés les services s'occupant des lwndir21pés. 

Réponse : 

Outre l'extension de l'assurance-soins de santé obliga 
toire aux estropiés et aux mutilés, il sera procédé sous peu à 
la création d'un groupe de travail. chargé de mettre au point 
les principes de base d'un statut social des personnes grave 
ment handicapées. 
Ce groupe de travail sera composé de représentants des 

handicapés et de délégués des départements ministériels 
intéressés. 

Il va de soi qu'à l'occasion de cet examen, I'nttention sera 
portée sur le problème de la centralisation nécessaire des 
services administratifs et sur Jc1 simplification des Iorrnali 
tés administratives en matière d'octroi d'allocation familia 
les aux handicapés. 

Question: 

Un membre aimerait savoir où en est l'intégration, prévue 
par la loi, des handicapés tant dans les entreprises privées 
que dans les services publics. En effet, il s'agît en l'occu 
rence d'un très urgent problème de valorisation particuliè 
rement en ce qui concerne les handicapés physiques 

Réponse: 

Cette question étant de la compétence du Ministre de 
l'Emploi et du Travail, sera, sans aucun doute, soulevée lors 
de la discussion du budget de son département et recevra 
la réponse adéquate. 

Victimes d'accidents du treoeil. 

Les mesures prévues en ce qui concerne l'indemnisation 
des victimes d'accidents du travail sont réparties en trois 
phases : 

1. - Augmentation de la subvention octroyée par la 
Caisse de prévoyance et de secours en faveur des victimes 
d'accidents du travail. Cette nuqmcntation a déjà été réali 
sée par l'arrêté royal du 28 juin 1966, avec effet à partir du 
1 .,. janvier 1966. 
2. - La limite de l'état de besoin serait ramenée de 30 % 

à 20 % , de sorte qu'un plus grnnd nombre de victimes des 
accidents du travail pourront jouir de I'auqmentatlon en 
question. 
3, _, La réforme complète de lil législation est actuelle 

ment à l'étude, tandis que trois projets de loi ont déjà été 
introduits, lesquels n'ont toutefois pas encore été adoptés 
jusqu'à présent . 

VIII. - Maladies professionnelles. 

Plusieurs membres interviennent au sujet des problèmes 
qui se posent en matière de maladies professionnelles, Ils 
attirent l'attention sur les points suivants : l'extension de la 
liste des maladies professionnelles, l'application de la loi de 
1963 aux ouvriers mineurs atteints de silicose antérieure 
ment à 1963, interprétation de l'article 70 relatif aux 
droits des veuves, le fonctionnement normal des commis 
sions consultatives, l'assurance libre, la solution apportée en 
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de reqelinq omtrent de terbesch ikk iuqstcll in q van het Ccn 
trum te Maricmonr en de financ iële toestand van het st else l. 

In verband met dit laatste punt acht een lid het ver 
heugend dat de Europese lijst van beroepsziekten. overeen 
komstig de wil van de wctqevcr wordt gevolgd. maar ander 
deels stelt hij toch vast dat de door de 'Regering uitgetrok 
ken kredieten ontoereikend zijn zowel voor de last voort 
vloeiende uit de pneu rnoconiosc als voor de u itb rc idiriq van 
de bedoelde lijst van beroepsziekten. Hei op rlar punt voor 
1967 te verwachten tekort -zal niet onbelangrijk zijn. 
Het tekort wegens de bedoe ]de uitbreiding van de lijst 

zou nagenoeg 200 miljoen bedragen. 
Opneming van de pneumoconiose op de lijst zou onge 

veer 536 miljoen uitgaven met zich brengen, waarvan 268 
miljoen ten laste van de Staat, terwijl het daartoe uitgetrok 
ken krediet slechts 180 miljoen bedraagt. 
Anderzijds wordt de financiële teruqslaq V8n de inter 

pretatie w111 artikel 70 op 400 miljoen geraamd, waarvan 
200 miljoen ten laste van de Staat. 

Antwoord: 

De Minister verwijst naar de inlichtingen die hij gegeven 
heeft ter inleiding van· de bespreking en waarin reeds op 
een aanzienlijk gedeelte. van de thans gemaakte opmerkin 
gen werd. geantwoord. 
De moeilijkheden in verband met de financiering van het 

Fonds voor de beroepsziekten spruiten niet zozeer voort uit 
de op de begroting voor 1967 uitgetrokken kredieten. Deze 
zijn immers berekend op basis van de toegestane kredieten 
voor 1966, met inachtneming van een vertraagde progres 
sie van de aanvragen. 
Wat de Minister echter meer bezorgd maakt is het frit 

dat de voorkomingsbijdrage die uitdrukkelijk in de wet is 
voorzien, tot op heden niet geïnd werd. Voor 1967 zou zij 
ongeveer 100 miljoen moeten opbrengen. 
Volgens verklaringen van zijn voorganger zou ze vanaf 

1965 toegepast worden. Daar dit nog steeds niet gebeurd 
was, heeft de Minister op 27 mei 1966 het advies van het 
Beheerscomité omtrent deze kwestie gevraagd. Dit comité 
werkt voor het ogenblik zijn advies uit. 
De moeilijkheden die rijzen omtrent de voorkornmqs 

bijdrage alsmede _het bedrag ervan voor de financiering van 
het Fonds laten vermoeden dat die financiering zal moeten 
gewijzigd worden. 
Het Beheerscomité zal in dit verband geraadpleegd woe 

den, 
Het Beheerscomité zal in dit verband geraadpleegd wor 

werkt met het oog op de uitbreiding van de lijst der erkende 
beroepsziekten. Zodra de Regering in het bezit is van alle 
nodige gegevens zal zij de passende maatregelen treffen. 

De uitbreiding van de wet van 1963 tot de mijnwerkers 
die vóór 1 963 door silicose: waren aangetast alsmede de 
eventuele rechten van de weduwen van overleden mijn 
werkers stellen ernstige financiële problemen, 
Omtrent deze aangelegenheid werd het Beheerscomité 

rechtstreeks niet om advies verzocht doch op 27 januari 
1966 heeft de voorganger van de Minister aan het Beheers 
comité van het fonds gevrnagd de eventuele prioriteit der 
hangende problemen aan te duiden, 

Op 16 februari 1966 heeft het Beheerscomité volgend 
antwoord gegeven : 

- de vertegenwoordigers van de werkgevers zijn van 
mening dat prioriteit moet worden verleend O.éI. aan de 
problemen betreffende de mijnwerkers. De oplossing van 
die problemen vereist een wetswijziging. 

cc qui conc crnc li! mise ù la disposition du Centre de Marie 
mont et la situation financière du régime. 

A ce dc mic r l\prd un membre fait observer que. si on 
peul se réjouir de cc que la liste- européenne des ma ladies 
prnfesiionncllcB soit nppliquée. conformèruent d'ail leurs à 
la volonté d11 légisbtcur. il faut constater que le Gouverne 
ment 11';,1 pils prévu les crédits suffisants tant en ce qui con 
cern e la chnrqe de la pucumoconiose qu'en cc qui con 
cerne cette extension, On peut s'attendre h il un mali assez 
sóricux en 1967. 
En cc qui concerne l'extension de b liste. Ic rn ali serait 

de quelque 200 millions. 
La pneu moconiosc entraüiernit des dépenses de l'ordre 

de quelque 536 millions dont 268 millions à charge. de 
l'Etat alors que Ic crédit prévu est de 180 millions seulement. 

D'autre part l'incidence financière des interprétations de 
I' article 70 est évaluée à 400 millions dont 200 millions à 
charge de l'Etat. 

Réponse : 

Le Ministre se réfère aux informations qu'il a données 
en guise d'introduction à la discussion et qui contenaient 
déjà la réponse à une partie importante des observations 
formulées, 

Les difficultés relatives au financement du Fonds des 
maladies professionnelles ne découlent pas tant des crédits 
prévus au budget de l 967. En effet, ceux-ci sont calculés 
sur la base des crédits accordés pour 1966, compte tenu 
d'une lente progression des demandes. 

Ce qui préoccupe davantage le Ministre, c'est le fait que 
la cotisation de prévention. expressément prévue par fa loi, 
n'a pas encore été recouvrée jusqu'à présent. En 1967, 
celle-ci devrait rapporter environ 100 millions. 
D'après les déclarations de son prédécesseur, cette coti 

sation aurait dû être appliquée à partir de 1965. Comme 
ce n'est toujours pas le cas. le Ministre a demandé, le 
27 mai 1966, l'avis du comité de gestion. Celui-ci élabore 
actuellement son avis. 

Les difficultés au sujet de la cotisation de prévention ainsi 
que l'importance de celle-ci pour le financement du Fonds 
permettent de présumer que le financement devra être modi 
fié. 

Le comité de gestion sera consulté à ce sujet. 

Le comité de gestion a élaboré un plan de financement en 
vue de l'extension de la liste des maladies professionnelles 
reconnues, Dès qu'il sera en possession de tous les éléments 
nécessaires. le Gouvernement prendra les mesures qui s'im 
posent. 

L'application de la loi de 1963 aux ouvriers mineurs 
atteints de silicose avant 1963, ainsi que les droits éventuels 
des veuves des ouvriers mineurs décédés posent de sérieux 
problèmes financiers. 

Le comité de gestion n'a pas été prié directement de 
formuler son avis en ce qui concerne cette question, mais 
le 27 janvier 1966 le prédécesseur du Ministre a demandé 
au comité de gestion du Fonds de fixer la priorité éventuelle 
des problèmes en suspens. 

Le 16 février 1966, le comité de gestion a fait la réponse 
suivante: 

- les représentants des employeurs estiment qu'il faut 
donner la priorité aux problèmes relatifs aux ouvriers 
mineurs. La solution de ce problème requiert une modifica 
tion de la loi; 
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- de vertegenwoordigers vnn de werknemers opt eerden 
voor een wijziging van artikel 70, ~ 1 om op die manier de 
uit.gesloten mij nwerkcrs ook van de vocrde len van de hui 
dige wet te laten qcnietcn. 

Deze antwoorden waren echter niet ver~1ezeld van een 
financieringsplan zoals nochtans duidelijk werd gevraagd. 

De konunenraar die in antwoord op een parlementaire 
vrn aq onlangs gegeven werd nopens de draagwijdte van 
artikel 70, § 1 van de wet van 24 december 1963, was 
gesteund op een tekstuele en louter ju1·idisrhe interpretatie 
die te eng is omdat zij deze paraqranf toraal uit de globE1le 
contekst van de wet rukt. 

Het strookt immers niet met de economie van de wet de 
daarin voorziene prestaties toe te kennen aan de recht 
hebbenden van een persoon die. indien deze geleefd had, 
zelf ervan zou uitgesloten geweest zijn. Bij afwezigheid van 
het hoofdrecht kan er geen ,1fgeleid recht bestaan. 

De: juistheid van deze stelling kan zonder twijfel afgeleid 
worden uit het financieringsplan dat aan he:t verslag van de 
Senaat was gehecht. 

Dezelfde stelling werd bovendien eenparig door het 
Beheerscomité van het Fonds voor beroe:pszie:kten ingeno 
men. 
Noch de toenmalige Regering noch de wetgever van 

1963 hebben de bedoeling gehad aan genoemde weduwen 
een recht toe te kennen dat uitdrukkelijk aan het slachtof 
fer zelf werd geweigerd. 

IX, ~- Pensioenproblemen, 

a) Met betrekking tot de pensioenen vestigen bepaalde 
leden de aandacht op het gebrek aan sociale proqrammntie 
voor 1967, Deze leden zijn van oordeel dat, spijts de terzake 
gedane belofte, de uitvoering van de Regeringsverklaring 
Harmel in het gedrang komt; naar het oordeel van deze le 
den moest inderdaad voor 1967 een nieuwe verbetering ten 
voordele van de gepensioneerden worden doorgevoerd. 
Genoemde: leden vestigen tevens de aandacht op de 

financiële: weerslag die voortspruit uit het feit dat de aan 
vullende Rijksbijdrage, door de wet voor 1967 opgelegd, 
gespreid wordt over een periode van 10 jaar. Deze maat 
regel heeft tot gevolg dat de volgende generatie de last zal 
moeten dragen van een uitgave bestemd voor 1967. Er 
wordt aangedrongen opdat het Financlerin qsplan zowel 
voor de sector arbeiders- als bediendenpensioenen, in het 
verslag zou worden opgenomen. 

Antwoord: 

De verklaring van de. Regering Harmel voorzag niet in 
een verhoging van de pensioenen voor 1967. 
De huidige Regering heeft verklaard de sociale tussen 

komsten te zullen verhogen met 6% tegenover de geïnde 
xeerde bedragen van 1966. 
De Regering is van oordeel dat zij deze verplichting 

naleeft zoals in de algemene bespreking reeds werd onder 
streept. 
Wat de specifieke pensioensector betreft, zal de Regering 

alles in het werk stellen om, op het nationale vlak. de cen 
tralisatie te bespoedigen door het ouderbrcnqen van de 
diensten in de Zuidertorcn, en om op het regionale vlak. de 
deconcentratie te: volledigen. Deze maatregelen zullen onge 
twijfeld ten goede komen aan de: vlugge afhandeling van de 
pensioennanvra qen en zullen tevens toelaten bepaalde dien 
sten op het nationale vlak te centraliseren met het oog op 
een meel· efficiënte en zuiniger werking van de administratie. 

- les reprè sentnn ts des travailleurs ont opté pour la 
modification de l'articl« ïO, § l"', en vue d'étendre égale 
ment le bénéfice des a van ta ges de la présente loi aux 
ouvriers mineurs, qui en sont exclus. 

Toutefois, ces réponses ne contenaient aucun plan de 
financement, contrairement fi ce qui avait été expressément 
demandé. 

Le commentaire fourni récemment en réponse à une 
question parlementaire sur la portée de l'article 70, § t •·•·, 
de la loi du 24 décembre 1963. se basait sur une interpré 
tation textuelle et purement juridique, qui est trop étroite 
parce qu'elle détäche totalement ce paragraphe du contexte 
général. 

Il n'est d'ailleurs pas conforme à l'économie de la loi 
d'allouer les prestations qui y sont prévues à des ayants 
droit d'une personne qui, si elle avait vécu, aurait elle-même 
été exclue de leur bénéfice. En l'absence de droit principal, 
il ne peut y a voir de droit dérivé. 

L'exactitude de cette manière de voir peut, sans aucun 
doute, sin Iérer du plan de financement annexé au rapport 
du Sénat. 

En outre, le Comité de gestion du Fonds de maladies 
professionnelles a adopté. à l'unanimité la même position. 

Ni le: Gouvernement de l'époque, ni le législateur de 1963 
n'ont eu l'intention d'accorder à ces veuves un droit qui 
avait été refusé expressément à la victime elle-même. 

IX. -- Problèmes relatifs aux pensions. 

a) En ce qui concerne les pensions, certains membres 
ont attiré l'attention sur l'absence de programmation sociale 
pour 1967. Ces membres estiment qu'en dépit des promes 
ses, l'exécution de la déclaration du Gouvernement Harmel 
se trouve compromise; à leur avis. il fallait en effet appor 
ter, en 1967, une nouvelle amélioration en faveur des pen 
sionnés. 

Les mêmes membres attirent également l'attention sur 
l'incidence Hnancière découlant du fait que l'intervention 
supplémentaire de l'Etat, imposée par la loi pour 1967, est 
Halée sur une période de 10 ans. Cette mesure a pour effet 
d'imposer à la génération suivante la charge d'une dépense 
destinée à l'exercice 1967. Il est insisté pour que le plan de 
financement du secteur des pensions ouvrières, aussi 
bien que de celui des pensions pour employés, soit repris 
dans le rapport, 

Rr?ponse: 

La déclaration du Gouvernement Harmel ne prévoyait 
pas de majoration des pensions pour l'exercice 1967. 

Le Gouvernement actuel il déclaré vouloir majorer les 
interventions sociales de 6 % par rapport aux montants in 
dexés de 1966. 

Le Gouvernemenr estime avoir respecté ces engagements, 
ainsi que l'a déjà mis en lumière la discussion géné 
rale. 
En ce qui concerne le secteur des pensions proprement 

dit, le Gouvernement mettra tout en œuvre afin, d'une 
part, de hâter la centralisation sur le plan national, en abri 
tant les services dans la tour du Midi et, d'autre part, de 
réaliser ln déconcentration sur Ic plan régional. Ces mesu 
res favoriseront sans conteste l'examen rapide des deman 
des de pension et permettront également de centraliser cer 
tains services au niveau national. assurant ainsi un Ionc 
tionnement plus efficace et plus économique de l'administra 
tion. 



».xvm (1%r1%7) N. 2 r 32 J 

Wat de afhande hnq va n de dossiers betreft moet worden 
onderstreept dat de toepassing van elke nieuwe wet, in haar 
rodaqepc node, aanlcidinq fJCdt lot ndrruuist ratievc moei 
lijkheden: dit is eveneens het geval met de wet van 13 juni 
1966 die wegens de regeringscrisis lanltijdig werd goed 
gekeurd doch waarvan de t oepassinqsduur ingewian is op 
l janua ri 1966. De aanvrnqcn die gedurende die overgnngs 
periode worden ingediend, alsmede de aanvraqcn lot hcrz ic 
ninq ingevolge de sterk doorqed revcn vereenvoudiging, 
gevl:'.n de diensten aanvullend werk dnr. qcpanrd aan de 
normale bezigheden, van hunnentwege een buitengewone 
inspanning vergt. 
Wélt de plannen voor 1967 betreft, wordt verwezen naar 

de inleiding waar in onderstreept werd dat de Regering het 
voornemen heeft te streven naar een verregaande centralisa 
tie en unificatie van de pensioenregelingen voor loontrekke n 
den. Deze eenvormigheid zal bepaalde voordelen inhouden 
waaromtrent echter op dit ogenblik llOtJ geen nadere inlich 
tingen kunnen worden verstrekt daar deze aangelegenheid 
nog het voorwerp moet uitmaken van besprekingen met de 
betrokken partijen. 
Onverminderd deze eenvormigheid zal de regeling van 

het gelegenhcids·-verk voor de gepensioneerden worden ver 
soepeld en zal tevens een bijkomend pensioen worden toe 
gekend aan diegenen. die na hun 'pensioenleeftijd nog een 
volledige betrekking blijven uitoefenen. . . . 

b) Verscheidene leden waarschuwen de Regering voor 
de financiële terugslag van een uitbreiding van het gelegen• 
heidswerk op de verschillende pensioenregelingen, hetgeen 
een moeilijk en ingewikkeld probleem is waarover de menin 
gen verdeeld zijn. Het staat vast dat deze uitbreiding in alle 
pensioensectoren zal leiden tot een stijgend aantal aanvra 
gen tot het bekomen van een vervroegd pensioen. Zij zou er 
bovendien kunnen toe leiden dut het principe zelf van de 
pensioengerechtigde leeftijd op 65 jaar voor de mannen en 
op 60 jaar voor de vrouwen in het gedrang wordt gebracht 
en. meel." nog, dat er een verlaging van de pensioengerech 
tigde leeftijd uit volgt. Zij zou eveneens aanleiding kunnen 
geven tot bepaalde wantoestanden op het gebied van het 
overlevingspensioen. Zoals bekend, kunnen de weduwen 
thans reeds hun individueel pensioen samenvoegen met het 
overlevingspensioen, en zodoende 90 % bekomen van het 
gezinsbedrag terwijl dit voordeel niet toegekend wordt 
aan de weduwnaar; zal men hun bovendien toelaten be 
roepsarbeid te verrichten die er hen nog meer toe aanzet 
een vervroegd pensioen aan te vragen ? 
Zouden niet eerder de pensioenbedragen. welke kennelijk 

ontoereikend zijn, dienen verhoogd te worden? 
Een lid wijst er vervolgens op dat het expansieritme 

van de opbrengst van de bijdragen een weerspiegeling zou 
moeten vinden in een gelijkaardige expansie van de toege 
kende voordelen. Maar de bezorgdheid van de Regering 
schijnt niet verder te: reiken dan de automatische verhoging 
van deze voordelen welke voortvloeit uit het groeiend aan 
deel van het loon in de pensioenvorming. 
Hetzelfde lid heeft het daarna over de gebrekkige toe 

passing van de pensioenwet van 13 juni 1966. 
Hij herinnert eraan dat deze wet een dubbel doel na 

streefde, namelijk enerzijds de bedragen te verhogen en 
anderzijds de modaliteiten inzake berekening en toekenning 
win het pensioen te vereenvoudigen. 
Het lid meent dat dit doel nog niet is bereikt. 
Volgens dit lid bestaat de begane fundamentele vergis 

sing hierin dat men de mogelijkheden tot omkering van het 
vermoeden dat, voor de ja ren 1926 tot 1945, op het jaar 
1946 gegrond was, beperkt heeft. Deze beperking leidt tot 

En ce qui concerne l'exam cn des dossiers, il est fi souli 
\J11Cr que lapplicnricn de toute nouvelle loi donne lieu. dans 
!;CT période de rodage, A certaines cliffirnlU·s d'ordre admi 
nistrar if: c'est le cas ég,ilcment pour ln loi du IJ juin 1966, 
qui n d~ arlcptóc tardtve mcnr en raison de la crise f]OU 
vcrncn-c nta lc niais dont l'e ntree en npplication a dé Iixcc 
au 1 •·1 janvier 1966. Les demandes. introduites pendant 
cette periode transiton-c. ainsi que les demandes de revision. 
introduites en raison de la simplification très accentuée. 
entra încnt pour les services, un surcroît de truva i] qui. 
sajoutant aux activités normales. cxiqc des services un 
effort exceptionnel. 

Pour ce qui a trait aux plans polll· 1967. il y n lieu de 
se référer à l'introduction, dnns laquelle il il été souligné 
que le Gouvernement a l'intention de réaliser une forte 
centralisation et une uniforrnisa tion poussée des régimes de 
pension pour travailleurs salariés. Cette uniformité compor~ 
tcrn certains avantriqcs qu'il n'est pas encore possible 
actuellement de préciser, la question devant encore faire 
l'objet de discussions avec les parties intéressées. 

Indépendamment de cette unifo rruisa tion. sera assouplie 
la réglementation relative au travail occasionnel des pen 
sionnés, et une pension complémentaire sera également 
octroyée à ceux qui. après l'âge de l,1 pension, continueront 
à exercer un emploi à temps plein. 

" " " 
b) Plusieurs membres mettent le Gouvernement en garde 

contre les incidences Hnancières que peut avoir sur les dif 
férents régimes de pensions une: extension du travail occa 
sionnel qui constitue un problème controversé, diffi_cile et 
complexe. Il est certain que dans l'ensemble des secteurs de 
pension. cette extension provoquera un nombre accru de 
demandes de pension anticipée. Elle pourrait, en outre, 
avoir pour conséquence que le principe même de la mise 
à la retraite à l'âge de 65 ans pour les hommes et de 60 ans 
pour les femmes soit mis en cause, et à plus forte raison. 
un abaissement de l'âge de la pension. Elle pourrait égale 
ment donner lieu ù certaines situations excessives nctam 
ment en matière de pensions de survie. On sait que les veu 
ves peuvent déjà à l'heure actuelle cumuler leur pension 
individuelle avec la pension de survie, et atteindre ainsi 
90 % du taux ménage, avantage qui n'est pas accordé au 
mari devenu veuf; va-t-on de surcroît leur permettre d'e xer 
eer une activité professionnelle qui ne manquera pas de les 
inciter davantaqe à demander une pension anticipée ? 

Par ailleurs. ne serait-il pas plus indiqué de relever 
d'abord les taux de pension manifestement insuffisants. 
Un membre souligne ensuite que le rythme d'expan 

sion du produit des cotisations devrait se refléter dans une 
expansion identique des avantages. Mais les préoccupations 
du Gouvernement ne semblent pas dépasser le relèvement 
automatique des dits avantages par le jeu de l'intervention 
plus importante de la partie salaire dans la constitution 
de la pension. 

Le même membre traite ensuite des lacunes que présente 
l'app licatron de la loi sur les pensions du 13 juin 1966. 
Il rappelle que cette loi poursuivait un double objectif. 

à savoir le relèvement des avantages, d'une part, la simpli 
fication des modalités de calcul et d'octroi de la pension 
cl' autre part. 
Selon le membre, ces objectifs n'ont pas été: atteints. 
L'erreur fondamentale qui a été commise, affirme le mem 

bre. consiste en la limitation des possibilités de renver 
sement de la présomption axée. pour les années l 926 à 
1945, sur l'année 1946, limitation qui aboutit à des situations 
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onlogische en onrechtvnardiqc toestanden. z oals het toeken 
nen van laqcrc pensloenbedraqe n. eu zulks in het kader va n 
een wct qevinq die de bc drnqen vcrhooqt. 
In dat verband zou l.ct besluit van 7 juli 1966. genomen 

ter uitvoerm q van de: wet van 13 juni 1966. moeten herzien 
worden. 
Tot staving van zijn mening geeft het lid hierna enkele 

voorbeelden waaruit een reeks gebreken in de wetgeving 
naar voren treden. 

I. - Volgens de wel en het koninklijk besluit w a arv.m 
hierboven sprake. wordt het voor de jaren 1926 tot 1945 
toe te kennen pensioen in geval van gemengde loopbaan in 
1946 bepaald door de regeling waaronder de langste acti 
viteitsperiode tijdens bedoeld jaar valt. Die formule op 
zichzelf kan reeds aanleiding geven tot onlogische toestan 
den. 

Doch om het voordeel van de tijdens het jaar 1946 over 
heersende regeling te kunnen genieten, moet de ganse acti 
viteitsperiode bovendien aan de minimumeisen vnrt elk der 
regelingen beantwoorden, d.w.z. : 

185 dagen arbeid : werklieden.. en zelfstandigenloop- 
baan; 

200 dagen arbeid : bediende; 
216 dagen arbeid : mijnwerker; 

Hier treedt het onlogische van de toestand volkomen 
aan het licht. Inderdaad : 

90 dagen als zelfstandige + 100 dagen als werkman : 
rustpensioen als werkman. 

100 daqcn als zelfstandige •+ l 00 dagen als bediende : 
rustpensioen als bediende: 

75 dagen als werkman + 125 daqe n als bediende + 15 
dagen als mijnwerker = O. 

Logischerwijze dient de betrokkene onder de bedienden 
regeling te vallen. 

II. - Toestand van de bediende die in 1946 qeleqcn 
heidsarbeid heeft verricht als werkman. 

Hoewel de betrokkene gedurende zijn ganse loopbaan 
bediende is geweest, behalve gedurende een tijdvak van zes 
maanden en één dag in 1946, kan hij het voordeel van het 
vermoeden niet genieten noch. bij gebrek aan toereikende 
bijdragen, al zijn rechten doen gelden in de pensioenreqe 
lin q voor bedienden. 

De onrechtvaardiqheid blijkt uit de volgende voorbeel 
den: 

1) Iemand die loontrekkende. handelaar of rentenier was 
tot 30 april 1946. wordt op die datum bediende tot de 
datum van zijn pensionering, d.i. 1 februari 1967 met een 
gemiddeld jaarloon van l 00 000 F. 

Zijn pensioen bedraagt : 

66 520 X 29 100 000 X 0.75 X 1 2 
+ -------- 47050 + 

41 41 
2l 951 = 69 000 F (129.25). 

2) Iemand die tot I mei 1940 bediende was. arbeider 
van 1 jauunri 1946 tot 31 juli l 946 en opnieuw bediende 
van 1 augustus 1946 tot de da turn van zijn pensionering. 
d.i. 1 februari 1967. met een gemiddeld jaarloon van 
100 000 F. Vóór 1940 bleven zijn bijdragen alle beneden 
het vereiste m in imu m. 

i lloq iqu es et incqui.ab lcs. telles l'octroi de pensions i n Ió 
ricure s dans le- cadre d'une lcq islnr+on à t.iux plus ólcvcs. 

ll Iauclreit. à cet éwud. revoir l'n uêté du 7 i uill ct 1 %(i 
port aru c x cr ut ion de la loi du 13 juin l 96ó. 

Pour soutcnir s,t thèse cl exemples il l'appui Ic membre 
révèle ensuite une: série de déficiences. 

l. - Scion b loi et l'arrêté royal susdits. en cas d 'act ivit é 
mixte dans Ic courant de 1 <)46, le régime dont relève la plus 
lonquc période d'activité au cours de ladite année déter 
mine k1 pension à accorder pour les années 1926 à 1945. 
Cette formule peut déjà à elle seule aboutie à des illogismes. 

Mais il fout daut re part que, pour pouvoir bénéficier du 
régime prépondérant au cours de l'année 1946. I' ensemble 
de I'activité réponde aux conditions 111inim11 de chacun des 
régimes, c'est-à-dire : 

185 jours d'activité carrière ouvrier et indépendant: 

200 jours d'activité employé: 
216 jours d'activité ouvrier mineur; 

ki. l'Il loqisme prend toute son ampleur. En effet : 

90 jours indépendant + 100 jours ouvrier pension de 
retraite ouvrier; 

100 jours indépendant ·I· 1 00 jours employé : pension 
de retraite employé; 

75 jours ouvrier + 125 jours employé + 15 jours ouvrier 
mineur = O. 

Or. la logique exigerait que l'intéressé émarge an régime 
employé. 

Il. - La situation de l'employé. ouvrier occas ionnel en 
1916. 

Bien qu'ayant été employé pendant toute sa carrière sauf 
pendant six mois et un jour en 1946, l'intéressé ne pourra 
ni bénéficier de la présomption ni à défaut de cotisations 
suffisantes. foire valoir tous ses droits clans le régime 
employé. 

L'injustice paraît aux exemples : 

1) Quelqu'un, salarié, commerçant ou rentier jusqu'au 
30 avril 1946 devient employé à cette date jusqu'à sa mise 
à la retra ite nu 1 e,· février 1967. avec salaire moyen de 
100 000 F l'an. 

La pension sera de : 

66 520 X 29 100 000 X 0,75 X 12 
-----+-------- = 47050 + 

41 41 
21 951 = 69000 F (129.25). 

2) Quelqu'un employé jusqu'au 1•r mai 1940 est ouvrier 
du I 1·• janvier 1946 au 31 juillet ! 916 et redevient employé 
du l ,,,. août 1946 à sa mise à la retraite le l er février 1967. 
Traitement moyen de 100 000 F par an. Avant 1940, aucune 
cotisation n'a atteint les minima requis. 
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Zijn pensioen bedraagt : 

50 133 X 21 
------------- + 

41 
60 607 F. 

66 520 X 8 

41 
+ 

100 000 >: 0,75 X 12 

4 l 

Op grond van de wet van 3 april 1 962 bedraaqr zijn 
pensioen tegen de vroegere uitkeringsvoet : 

48 175 63 520 X 28 
+ 

41 41 
66 778 F of 6 171 F meer, 

Zijn pensioen bedraagt : 

50 133 66 520 X 28 
---- + ---- + 
41 41 

66 600 X 0,75 

100000 X 0,75 X 12 

41 

3) Gesteld hetzelfde geval. waarbij de activiteit ophoudt 
op 31 juli 1 966 en het pensioen ingaat op 1 Februari 1967. 
Het vermoeden komt niet in aanmerking. 

- 67 990 F of 7 183 F meer. 
41 

Op andere punten nog kan kritiek worden uitgebracht. 

- Verkregen rechten. 

De wet voorziet niet in verkregen rechten voor de pensioe 
nen die ingaan vanaf 1 januari 1966. 

Nog een andere onlogische en onrechtvaardige toestand 
betreft het lot dat voorbehouden wordt aan de aanvragen 
naargelang zij al dan niet onderzocht waren of klaar om 
behandeld te worden vóór 14 juni 1966. 

..- Vereiste bijdragen. 

De wet voorziet in de indeplaatsstelling van de regeling 
voor de jaren 1926-1945 naar gelang van de betaalde bij 
dragen. 

Maar het koninklijk besluit van 7 juli 1966 voorziet in 
nog hogere bijdragen, De samenvoeging van de bijdragen 
zou integendeel moeten worden toegestaan, te meer daar 
de arbeidsperioden achteraf worden samengevoegd. 

Voorbeeld: 

l l maanden arbeid als bediende tegen 620 F + 1 maand 
( twaalfde maand) als arbeider tegen 25 F : nihil, omdat het 
bedrag van de bijdrage als bediende ( 630 F) ( jaren 1932 
tot 1941) niet bereikt is . 
Daarentegen zou de betrokkene die gedurende 100 dagen 

als bediende, 90 dagen als arbeider en 95 dagen als zelf 
standige werkzaam is geweest, volgens de wet van 3 april 
1962 het bediendenpensioen hebben genoten. 

De verplichte indeplaatsstelling kan ook nadelig zijn voor 
de mijnwerkers, van wie sommigen het gevaar lopen dat zij 
voor de betrokken jaren een pensioen zullen ontvangen dat 
lager ligt dan dat van een arbeider omdat hun pensioen bere 
kend wordt in 45•1•· in plaats van 40't'', evenals voor de 
krijgsgevangenen, politieke gevangenen, weggevoerden en 
weerstanders die tijdens de oorlogsjaren niet regelmatig bij 
dragen hebben kunnen storten. 
Zo men, in de praktijk, voor de mijnwerkers de nadelen 

van voornoemde toestand heeft kunnen verhelpen, dan 
gebeurde: dat door middelen die buiten het kader vallen 
van de wet van 1966. 

La pension sera de : 

50133 X 21 

41 
,, 60.607 F 

66 520 X 8 
! ----- 

41 

Sur base de la loi du 3 avril 1962 sa pension aux anciens 
taux est de 

48 175 

41 

63 520 X 28 

41 
I· 

+ 
100 000 X 0,75 X 12 

11 

100000 X 0,75 X 12 

41 
66 778 F ou 6 171 F en plus. 

3) Supposons le même cas cessant le 31 juillet 1966, 
la pension prenant cours au 1°•· février 1967. 

La présomption ne jouera plus. 

La pension sera de : 

100000 X 0,75 X 12 150133 66520 X 28 100000 X 0,75 X 12 
+ I -- I· ----- + ----- --- + 

41 1 41 41 41 
66 600 X 0,75 

41 
67 990 F ou 7 183 F en plus. 

D'autres critiques peuvent encore être formulées: 

-- Droits acquis : 

La loi ne prévoit aucun droit acquis en ce qui concerne les 
pensions prenant cours à partir du 1 "" janvier 1966. 
Autre illogisme et iniquité : le sort qui est fait aux 

demandes selon qu'elles étaient ou n'étaient pas instruites 
ou prêtes à traiter avant Je 14 juin 1966. 

Cotisations requises 

La loi prévoit la substitution du regime pour les années 
1926-1945 en fonction des cotisations versées, 

Mais l'arrêté royal du 7 juillet 1966 prévoit des. taux 
encore assez élevés. Or, on devrait au contraire admettre 
le cumul des cotisations, d'autant plus qu'il y a ultérieure 
ment cumul d'activités. 

Exemple: 

11 mois d'employé à 620 F + 1 mois (lzm•) ouvrier 
à 25 F : néant, parce que le taux employé de 630 F 
(années 1932 à 1941) n'est pas atteint. 

Par contre, dans le système de la loi du 3 avril 1962 l'in 
téressé ayant eu une activité employé 100 jours + ouvrier 
90 jours + indépendant 95 jours, aurait bénéficié de la pen 
sion employé. 

La substitution obligatoire: peut également porter prëju 
dice aux ouvriers mineurs dont certains risquent de se voir 
octroyer pour les années en question une pension inférieure 
à celle cl' ouvrier en raison du calcul de leur pension en 45°" 
au lieu de 40"5, ainsi qu'aux prisonniers de guerre, prison 
niers politiques, déportés et résistants qui n'ont pu cotiser 
régulièrement pendant les années de guerre, 

Enfin si, dans la pratique, pour les ouvriers mineurs il a 
pu être remédié aux inconvénients de la situation susvisée, 
c'est par des moyens qui sortent du cadre de la loi de 1966. 
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De om kcrin q van het vermoeden kan eveneens een pro 
bleem doen rij zen voor de pensioenaanvragers die v,111 
1926 tot I 930 in F1,111krijk verbleven, waar destijds nog 
rJecn pensioenwetgeving bestond. Zo men immers nogal 
vaak een oplossing vindt voor dit vraagstuk in de definitieve 
regeling, dan leidt dA altijd tot aanz icnlijke vertraging in 
de voorlopige regeling. 
Wat de vercenvoucliqlnqsmaaucqc len betreft. deze ble 

ken in verschillende oprichten niet doeltreffend le zijn. 
Het bewijs van de loopbaan vóór 1940 wordt verder 

geëist van hm die reel.ten hebben in het buttcn ln nd : de 
weigering tot cmkcrin q van het vermoeden noodzaakt tot 
berekening vóór het pensioen. 
De a Ischa iflnq van de Dienst der gemengde loopbanen 

heeft niets opgelost. wel integendeel. 
Ondrn1ks de spoed en de overhaasting bij de herverdeling 

van de dossiers waar van de gevolgen trouwens weinig guns 
tig waren ingevolge de risico's voor het uiteenvallen van 
de dossiers heeft het onderzoek van de aanvraqen ernstige 
vertraging opgelopen. onder meer in de sector gemengde 
loopbaan arbeiders. 
De afschaffing v,111 de Dienst der gemengde loopbanen 

lag eveneens ten grondslag aan vele uiteenlopende: geval 
len waarin conservatoir beroep werd aantekend bij de recels 
met werk overladen beroepscommissies, en zulks meer spe 
cia a l in geval van samenvoeging van de pensioenen der 
echtgenoten, wat - meer dan andere aanvragen - ç1c111- 
leiding geeft tot het zoeken naar het hoogst mogelijke 
voordeel alsmede tot complicaties. 
Over het algemeen is de coördinatie tussen de diensten, 

wat het onderzoek van de dossiers betreft, uiterst gebrek 
kig : men heeft een dienst opgeheven om er in de respectieve 
administraties van de verschillende pensioenstelsels een 
aantal andere - zonder uezag overigens - op te richten. 
Een andere leemte in de wetgeving heeft betrekking op 

de aanvragen om herziening van het overlevingspensioen 
op grond van de artikelen 5, ~ 2, en 10, § 2, van de wet van 
3 april 1962, gewijzigd door de wet van l 3 juni 1966. 
Vooreerst moet deze herziening aangevraagd worden 

indien het pensioen vóór 1 januari 1966 is ingegaan. 
Bovendien slaat deze herziening op het ganse pensioenbe 

drag, terwijl de noemers ongewijzigd blijven. 
Men kan moeilijk beweren dat - alle verhoudingen in 

acht genomen - deze maatregelen een gevoelige verbete 
ring betekenen in de toestand van de weduwen in vergelij 
king met hetgeen hun was toegekend bij de wet van l 962. 

Er is nog een andere leemte : de weigering tot herziening 
van het maximum van 85 % van het gemiddelde loon, welk 
maximum werd toegepast op de vóór l januari 1966 toege 
kende pensioenen. Dat maximum is nochtans opgeheven 
voor de berekening van het pensioen dat ten grondslag ligt 
aan een eventuele herziening. 
Het lid denkt ook aan de toekomst, Hij hoopt dat de wet 

van 13 juni 1966 slechts een etappe zal betekenen welke 
door andere zal gevolgd worden. 
Deze beschomving brengt het lid tot de suggestie dat 

men zich vooruitziende moet tonen door de subrogatie van 
de renten op te heffen, en dat men zowel aan de weduw 
naars als aan de weduwen het voordeel moet toekennen van 
de samenvoeging van ouderdomspensioenen met overle 
vingspensioenen, enz.,. 

Antwoord: 

Het is verkeerd te beweren dat bij de likwidatie van de 
dienst der Gemen11de Loopbanen overhaastig werd tcwerk 
gegaan. Deze dienst zal op 1 december e.k. volledig overge 
nomen zijn door de verschillende instellingen: op I novem 
ber blijven nog 11 personeelsleden ter plaatse om de laatste 
zaken te regelen. 

Le renversement de ln p rc soinption peut égrdement pré· 
sentcr \Ill problème pour ceux parmi les sollicitauts en pen 
sion qui. de 1926 ù 1930, ont résidé en Franr c où, à l'épo 
que, il n'existait pas encore de JégislHtion sur la pension. En 
effet. si l'on trouve assez fréquemment une solution à ce 
problème en rl'gime définitif, il est toujours à l'origine 
de retards impressionnants en régime provisoire. 
Quant aux mesures de simplification celles-ci se sont, à 

plusieurs é(Jards, montrées inefficaces. 
Les preuves de la c a rric rc avant 1940 continuent à être 

réclamées de ceux qui ont des droits à l'étranger; Ic refus de 
renversement oblige au calcul avant pension. 

La suppression du Service des carrières mixtes n'a rien 
résolu. au contraire. 
Malgré la hâte et b précipitation dont on a fait· preuve 

dans la redistribution des dossiers - hâte et précipitation 
qui ont d'ailleurs été peu bénéfiques en raison des risques 
de dislocation des dossiers - l'examen des demandes souf 
fre de sérieux retards. notamment dans le secteur carrière 
mixte ouvrier. 

La suppression du Service des carrières mixtes a été aussi 
à l'origine de recours conservatoires multiples et variés 
devant les commissions d'appel déjà surcharqèes et ce, plus 
particulièrement. dans les cas de cumul des époux qui don 
nent - plus que d'autres demandes - lieu à la recherche 
de l'avantage le plus élevé et à complications. 

D'une manière gênêrale la coordination entre services 
au point de vue examen des dossiers est plus que boîteuse : 
on a supprimé un service pour en recréer un certain nom 
bre d'autres - sans autorité - au sein des administrations 
respectives des différents régimes. 
Une autre lacune de la législation concerne les demandes 

en révision de la pension de survie sur base des articles 5, 
§ 2 et I 0, § 2 de la loi du 3 avril 1962 modifiée pur la loi 
du l3 juin 1966. 
Tout d'abord cette revision doit être demandée si la date 

de prise de cours est antérieure au l "" janvier 1966. 
Ensuite cette révision porte sur le taux complet de la 

pension, les dénominateurs restant toutefois inchangés. 
On pourrait difficilement soutenir que ,....., toutes propor 

tions gardées - ces mesures comporteraient une améliora 
tion notable du sort des veuves par rapport à la situation qui 
leur avait été faite par la loi de 1962. 

Autre lacune encore : le refus de revision du plafond de 
85 % de la moyenne des rémunérations appliqué aux pen 
sions accordées antérieurement au Ier janvier 1966. Ce pla 
fond a pourtant été supprimé pour le calcul de la pension 
q ui sert de base à une revision éventuelle. 

Enfin, le membre envisage aussi l'avenir. Il espère que 
la loi du 13 juin l 966 n'aura été qu'une étape qui en 
appelera d'autres. 
Cette considération 1' amène à suggérer que !' on honore 

la prévoyance en procédant à l'abrogation de la subrogation 
de rentes, que l'on accorde aux veufs comme aux veuves 
l'avantage du cumul pension de retraite - pension de sur 
vie, etc .. 

Réponse: 

On a tort de prétendre que la liquidation du Service des 
carrières mixtes s'est faite dans la hâte. Au 1 •r décembre 
prochain, ce service aura été: repris entièrement par les 
divers organismes; au 1er novembre, il reste encore sur 
place 11 mem bres du personnel pour rég Ier les dernières 
affaires. 
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I-let c côrchnuticcorn itc voor sociale pensioenen heeft drie 
maal het problectu onderzocht en een Jik widnrieform ule 
voor qcstcld clic ,ils volgt kan sa111('t1ÇJCVilt worden : 

Na de goedkeuring v,111 de wet werden de nieuwe aan 
vraqen aan de bcvoeq d« clic nstcn. en dus niet meer ann de 
Gemengde Loopbanen ovcrqeruaakt. Laatstgenoemde dienst 
besliste: omtrent de aanvraqcn die voordien ware n overge 
zonden, tot op l november Il.: de bundels die: op l oktober ll. 
nog niet volledig waren. werden aan de tockenningsorga 
nisme:n over qezondcn naar~Jebng de qcvranqde in lichtingen 
binnenkwamen: deze bundels zullen binnen de eerstko 
mende maanden worden afgehandeld. 
Met betrekking tot het gelrgenheidswcrk voor gepen 

sioneerden werd advies gevraagd aan de Nationale 
Arbeidsraad met het oog op het: toelaten van half-time 
arbeid. 
Aan de hand van konkrete voorbeelden heeft een lid i11 

detail de wet van 13 juni 1966 onderzocht tot de vast 
stelling te komen dat het beoogde doel niet steeds werd 
bereikt. 
Hierop kan worden geant·woord dat voor elke sociale 

wetgeving randgevallen kunnen worden voorgelegd voor 
dewelke een oplossing niet moet worden gevonden in de 
enge toepassing van de wetgeving doch meer in een geest 
van sociaal begrip. Voorbeeld : een werknemer die tijdens 
het jaar 1946 75 dagen als arbeider, 125 dagen als be 
diende en 15 dagen als mijnwerker heeft gewerkt en dus 
slechts 215 dagen in plaats van 216 bewijst alhoewel hij 
als arbeider en bediende samen slechts 200 dagen beroeps 
aktiviteit nodig heeft; toen een gelijkaardige vraag gesteld 
werd mm de bevoegde dienst antwoordde de betrokken 
ambtenaar dat in dit geval de 15 dagen mijnwerker over 
het hoofd moeten worden gezien zodat het recht op een be 
diendenpensioen niet kan worden betwist; dit was een 
realistisch antwoord. 

Omtrent de mogelijkheid tot het keren van het vernroe 
den voor de jaren vóór 1946 meent het lid dat een werk 
nemer tewerkgesteld als bediende, en die geen inspan 
ning gedaan heeft voor een pensioenvorming, rechten kan 
laten gelden op een hoger pensioen dan een arbeider. Zijn 
vraag om de subrogatie van de rente af te schaffen wijst 
op het tegenovergestelde. 

Bij de: studie omtrent een hervorming van onze pensioen 
regeling waarmede een aanvang werd gemaakt, zal rekening 
gehouden worden met de suggestie inzake afschaffing van 
de subrogatie van de rente. 
Wat betreft de jaren die in de pensioenregeling voor 

mijnwerkers dienen te worden toegekend, en waaruit een 
lager pensioen als dit van een gewone arbeider zou kunnen 
voortvloeien, mag worden meegedeeld dat, bij een nadere 
ontleding van de bestaande teksten, deze hypothese dient 
te worden verworpen; om elk misverstand uit te sluiten zal 
de Ministerraad .zich eerstdaags uitspreken over een aan 
gepaste tekst. 
Met betrekking tot de provisionele beslissingen zullen de 

verschillende instellingen gewezen worden op de onge~ 
rijmdheid van bepaalde voorlopige beslissingen. 

De stortingen die aangehouden werden om te bepalen dat 
een jaar dient toegekend in de regeling van de bedienden, 
werden door de betrokken instellingen, aan de hand van 
de ondervinding, vastgesteld, 
Het feit dat de beperking van het pensioen tot 85 % 

van het loon slechts afgeschaft is voor de pensioenen die 
ingaan na 31 december 1965 vloeit voort uit de bepaling 
van de wet. Aangezien van jaar tot jaar het pensioenbedrag 
meer en meer de invloed van het loon ondergaat werd er 
geoordeeld dat voor de toekomst de beperking tot 85 7o 
van dit loon minder noodzakelijk was. 
De herziening van de overlevingspensioenen is mogelijk 

zowel wat het vermoeden van een volledige loopbaan als 

Le cornitè de coorrlinnrion des pensions sociales a examiné 
le prob lè mc à trois rcp risr-s el a proposé une formule de 
liquidation pouv.mr ;;e r1•.~u111cr comme suit : 

Après l'adoption de lil 101, les demandes nouvelles ont él'é 
transmises aux sei·vircs compétents et non plus, au Ser 
vice des carr iè rcs mixtes. Ce dernier service statunit sur 
les demandes introduites auparavant jusqu'au J •·•· novembre 
dernier: les dossiers; qui, au t •·< octobre dernier, n' étaient 
pas complets ont été transrnis aux orqanismes cf attribu 
t.on au fur et i: mesure que parvenaient les rensciqne 
meurs: ces dossiers seront traités dans les tout prochains 
mois. 
En œ qui concerne le travail occasionnel des pensionnés, 

l'avis du Conseil national du Travail a été demandé en 
vue d'éiutoriser Ic trnvail à mi-temps. 

Se basant sur des exemples concrets, un membre examine 
en détail la loi du 13 juin 1966 et constate qu'elle n'atteint 
pas toujours son but. 

En réponse à ces asscrt ions. il est permis d'affirmer que, 
pour chaque législation sociale. il est possible de citer des 
cas limites pour lesquels une solution ne doit pas être trou 
vée dans l'application trop rigoureuse de la loi, mais plutôt 
dans un esprit de compréhension sociale. Par exemple : un 
travailleur a été occupé en 1946 pendant 75 jours en qualité 
d'ouvrier, pendant 125 jours en qualité d'employé et pen 
dant 15 jours comme ouvrier mineur et il ne peut donc justi 
fier que 215 jours au lieu de 216, bien qu'en qualité d'ouvrier 
et d'employé son activité professionnelle totale ne doive 
atteindre que 200 jours. Lorsqu'une question comme celle-là 
flit posée au service compétent, le foncnonnaire intéressé 
répondit que, dans un tel cas, il ne fallait pas tenir compte 
des 15 jours prestes en qualité d'ouvrier mineur de sorte 
que le droit à une pension d'employé ne pouvait être con 
testé. C'était donner là une réponse réaliste. 
Au sujet de la possibilité de renversement de la prêsornp 

tion pour les années antérieures à 1946, Je membre estime: 
qu'un travoillcur. qui est occupé en qualité d'employé et 
n'a fait aucun effort en vue de b constitution d'une pension 
peut prétendre une pension supérieure à celle d'ouvrier. Sa 
demande en vue de supprimer lil subrogation de la rente 
dénote le contraire. 

A l'occasion de l'étude. déjà entamée, d'une réforme 
de notre régime des pensions, il sera tenu compte de la sug 
gestion relative à la suppression de la subrogation de la 
rente. 
Quant aux années qui doivent être comptées dans le 

régime des pensions des ouvriers mineurs et dont il pour 
rait résulter une pension inférieure à celle d'un ouvrier 
ordinaire, il est permis de déclarer qu'après une analyse 
plus approfondie des textes actuels. cette hypothèse doit 
être rejetée; pour exclure tout malentendu, le Conseil des 
Ministres se prononcera très prochalnemcnt sur un texte 
modifié en conséquence. 
En ce qui concerne les décisions provisoires, les diverses 

institutions se verront signaler l'absurdité de certaines 
d'entre elles. 

Les versements qui ont été: retenus pour établir s'il 
faut compter une année dans Je régime des· employés ont 
été déterminés à la lumiére de l'expérience par les institu 
tions intéressées. 

Le fait que la limitation de la pension à 85 % du salaire 
n'est supprimée que pour les pensions qui prennent cours 
après le 31 décembre 1965 résulte d'une disposition de la 
loi. Etant donné que, d'une: année fi l'autre, le montant de 
la pension est de plus en plus influencé par le salaire. on 
a estimé que. pour l'avenir, la limitation à 85 % dudit 
salatre était mo.ins nécessaire. 

La révision des pensions de survie est possible tant en ce 
gui concerne la présomption cl' une carrière complète que 
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van een qedceltelrjkc loopbaan betreft, voor de weduwen 
wier man overleden is vóór het ingaan van zijn pensioen. 
terwijl slechts hel vermoeden van een volle diqe loopbaan 
kan in qeroepcn worden door de weduwe wier man 
overleden is na het inq aan van zijn pensioen. Dit verschil 
is verantwoord, eensdeels omdat voor de rustpensioenen, 
inqe qaan vóór 1 januari 1966, neen herziening kan worden 
bekomen met het OOSJ op het toepassen van een kleinere 
breuk en anderdeels ornclat de voordelen vervat in de nieu 
we wct qcvinq voor de jol!gcre weduwe gunstiger zijn dan 
voor de weduwe wier man de pensioenleeftijd had over 
schreden op het ogenblik van het overlijden . . " .. 
Vraag: 

De wet van J 3 juni 1966 kent een volledig pensioen toe 
aan de werknemers die met ingang van I januari 1946 het 
bewijs van hun beroepsaktlviteit kunnen leveren; dit bete 
kent vanzelfsprekend een meer-uitgave. Een lid wenst tr 
vernemen of deze meer-uitgave kan geramnd worden. 

Antwoord: 

Deze meer-uitgave mag voor de pensioenregeling voor 
arbeiders geschat worden op 200 miljoen en op 60 miljoen 
voor de pensioenregeling voor bedienden. 

* * * 
Vraag: 

Een lid herinnert aan de belangrijke voordelen vervat in 
de wet van 13 juni 1966 betreffende het rust- en overle 
vingspensioen voor arbeiders en bedienden. 
Hij dringt erop aan dat de afhandeling van de dossiers 

zou worden bespoedigd en vestigt o.rn. de aandacht op de 
achterstand in de afhandeling van de dossiers op naam 
van arbeiders die in het buitenland hebben gewerkt. 
Er wordt vastgesteld dat sommige landen, o.m, Duitsland, 

maanden ten achter zijn in de uitbetaling; daarom wordt 
aanqedronqen opdat de Belgische instanties het pensioen 
volledig zouden uitbetalen tot op het ogenblik dat de buiten 
landse instantie het verschuldigd bedrag heeft afgerekend. 

Antwoord: 

Het is juist dat wegens hun speciale aard er steeds 
een achterstand is geweest en nog bestaat in de afhan 
deling van de dossiers ten gunste van arbeiders die ge 
durende enkele jaren in het buitenland hebben gewerkt. 
, Om dit enigszins te verhelpen hebben de Belgische 
instellingen sedert jaren de gewoonte een voorschot uit te 
betalen gelijk aan het bedrag dat de aanvrager zou 
genieten indien hij geen aanspraak kon maken op een bui 
tenlands pensioen, 
Ondertussen wordt alles in het werk gesteld om de afhan 

deling van deze dossiers te bespoedigen, Er zal bij de be 
voegde instellingen worden aangedrongn opdat kontakt zou 
worden genomen met het buitenland ten einde een vlugge 
afhandeling van de amwraag te bekomen. 

.•• * 

Vraag: 

Een lid spreekt de wens uit dat voor alle pensioenaanvra 
gers, die met een gemengde loopbaan inbegrepen, de bewijs 
voering slechts van 1946 af zou worden gevraagd. 

,·clll' d'une caniáe partielle, pour les veuves dont Ic con 
joint est ckcC·d~ nvant la prise de cours de la pension, alors 
que seule l,1 p n.somption dunr. c,1rriè·re l'Omplr·le peut être 
invoquée par Li veuve dont Ic conjoint est dccc dé après 
l.1 pris.c de COLll''., de s,1 pension. Cette différence se justifie, 
d'une part. parce que les pensions de retraite qui ont pris 
cours avant le Je, j anv ie r 1966 ne peuvent faire l'objet 
d une revisio n en vue de lapplicat.on d'une fraction int c 
r ie urc et. d'autre part, parce que les avantaqcs contenus 
clans b nouvelle l(:nislation sont plus Iuvorables pour Jes 
veuves plus jeunes que pour celles dont le conjoint avait 
dépassé l'âge de la pension au moment du décès. 

Question: 

La loi du 13 juin 1966 accorde une pension complète 
aux travailleurs qui justifient d'une activité professionnelle 
à partir du l 1'' janvier 1946; il est évident que cette dispo 
sition entrainera un supplément de dépenses. Un membre 
voudrait savoir s'il est possible d'évaluer ce supplément 
de dépenses. 

Réponses: 

Le supplément de dépenses peut être évalué à 200 mil 
lions pour Ie régime des pensions pour ouvriers et à 60 mil 
lions pour le régime des pensions pour employés. 

* * * 

Question: 

Un membre rappelle les avantages considérables de la loi 
du 13 juin 1966 relative à la pension de retraite et de 
survie des ouvriers et employés. 
Il insiste pour que l'examen des dossiers soit accéléré 

et attire l'attention notamment sur le retard dans l'examen 
des dossiers des travailleurs ayant, été occupés à l'étranger 

On constate que certains pays, dont l'Allemagne, 
accusent un retard de plusieurs mois dans la liqui 
dation; c'est la raison pour laquelle on insiste afin que les 
instances belges payent intég.ralement la pension jusqu'au 
moment où les instances étrangères auront calculé le mon 
tant. dû. 

Réponse: 

Il est exact qu'en raison de leur caractère spécial, il 
y a toujours eu et il subsiste toujours un retard dans 
l'examen des dossiers des travailleurs ayant été occupés 
pendant quelques années à J' étranger. 
Afin d'y remédier dans une certaine mesure, les orga 

nismes belges ont, depuis des années, l'habitude de payer 
une avance égale au montant dont bénéficierait l'intéressé 
s'il n'avait pas droit à une pension étrangère. 

Entre-temps, tout est mis en œuvre pour accélérer 
l'examen de ces dossiers. Le Ministre promet d'insister 
auprès des organismes compétents afin que ceux-ci pren 
nent contact avec l'étranger dans le but d'obtenir un examen 
rapide des demandes. 

* * * 

Question: 

Un membre souhaite que, pour toutes les demandes de 
pension, y compris celles afférentes aux carrières mixtes, 
la preuve ne soit plus exigée qu'à partir de 1946, 
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Antwoord: 

Deze vraag is reeds ingewilligd in uitvoering van de wet 
van 13 juni 1966 wanneer de belanqhebbendc een loopbaan 
als werknemer heeft gehad in een of meer stelsels. 

Het lijkt financieel onverantwoord deze maatregel uit 
te breiden tot diegenen die met ingang van 1946 een loop 
baan als zelfstandige hebben gch;;id en dit om twee rede 
nen: 

1. ~ de berekening van het pensioen voor zelfstandigen 
geschiedt op een heel andere basis dan dat voor werk 
nemers; 

2. - in het stelsel van de zelfstandigen wordt nog steeds 
de bewijsvoering gevorderd van 1926 af. 

* * * 
V_raag: 

Kan niet worden voorzien in een volledig pensioen op 
een vroegere datum dan de normale pensioenleeftijd voor 
de arbeiders tewerkgesteld in de ongezonde bedrijven ? 

Antwoord: 

Naar luid van de wet van 21 mei l 955 betreffende het 
rust- en overlevingspensioen voor arbeiders stelt de Koning 
de voorwaarden vast waaronder de paritaire cornité's be 
palen : 

a) de bijzonder ongezonde beroepen; 
b) in voorkomend geval, de bijzondere regelen volgens 

welke, voor die beroepen, de pensioengerechtigde leeftijd en 
het bedrag van de in aanmerking te nemen lonen bepaald 
worden: 

c) de wijze, waarop de uit de toepassing van voormelde 
regelen voortvloeiende financiële last gedragen wordt. 

Bij artikel 31 van het koninklijk besluit van 17 juni 1955 
tot vaststelling van het algemeen reglement betreffende het 
rust- en overlevingspensioen voor arbeiders worden deze 
voorwaarden bepaald. 
Tot op heden heeft geen enkel paritair comité de wens 

geuit hieromtrent te beraadslagen. 
,. ,. ,. 

Vraag: 

Een lid wenst nadere uitleg omtrent de deconcentratie 
van de instellingen voor pensioenen en hoofdzakelijk de 
Nationale Kas voor Bediendenpensioenen. De dossiers van 
de pensicenaanvraqende bedienden worden niet altijd over 
gezonden aan het provinciaal bureau dat terzake bevoegd is. 
Zo worden o.rn. de dossiers van de bedienden van Limburg 
naar Antwerpen doorgezonden. 

Antwoord: 

Deze klacht zal met de bevoegde instelling worden onder 
zocht; er zal worden aangedrongen opdat de deconcentratie 
volledig en op een eenvormige wijze zou worden doorge 
voerd. 

•. ,. * 

Vraag : 

Een lid wenst te vernemen wat er gebeurt met de dos 
siers van de vroegere dienst van de Gemengde Loopbanen : 
vóór de afhandeling, na de afhandeling? 

Réponse: 

Il a déjà été foit droit à cette demande en exécution de 
la loi du 1 3 juin 1 966, lorsque I' in téressf a eu une car 
rière comme travailleur dans 1111 ou plusieurs régimes. 

Du point de vue financier. il nous semble injustifiable 
d'étendre cette mesure à ceux qui ont eu, à partir de 1946. 
une carrière comme travailleur indépendant, et ceci pour 
cieux raisons , 

1. - le calcul de la pension des travailleurs indépen 
dants se fait sur une base autre que celle des travailleurs: 

2. - dans le régime des travailleurs indépendants, la 
preuve continue d'être exigée à partir de 1926. 

.• * .•.. 

Q!lcstion: 

Ne serait-il pas possible de prévoir l'octroi d'une pension 
complète à une date antérieure à l'âge normal de la pension, 
pour les travailleurs occupés dans les entreprises insalu 
bres ? _.;, :,i;:;iS.l 

Réponse: 

La loi du 21 mai 1955 re lat ive à la pension de retraite 
et de survie des travailleurs dispose que le Roi fixe les 
conditions dans lesquelles les commissions paritaires déter 
minent: 

a) les métiers particulièrement insalubres; 
b) le cas échéant, les règles spéciales suivant lesquelles 

sont déterminés pour ces métiers I' âge de la pension et le 
montant des rémunérations à prendre en considération; 

c) la façon dont sera supportée la charge financière 
qui résulterait de l'application des règles susdites. 

L'article 31 de l'arrêté royal portant règlement général 
du régime de retraite et de survie des ouvriers fixe ces 
conditions. 

Jusqu'à présent, aucune commission paritaire n'a exprimé 
le désir de délibérer à ce sujet. 

* * * 
Question: 

Un membre souhaite obtenir des éclaircissements com 
plémentaires sur la déconcentration des organismes admi 
nistratifs de pensions et, principalement, de la Caisse natio 
nale des pensions pour employés. Les dossiers des demandes 
de pensions des employés ne sont pas toujours transmis élu 
bureau provincial compétant en la matière. C'est ainsi que 
des dossiers concernant notamment des employés du Lirn 
bourg sont transmis à Anvers. 

Réponse: 

Cette plainte sera examrnee conjointement avec l'orqa 
nisme compétent; il sera insisté pour que la déconcentration 
se réalise pleinement d'une manière uniforme. 

• * • 

Oueetion : 

Un membre désire savoir ce qu'il adviendra des dossiers 
de l'ancien Service des carrières mixtes, avant et après 
l'examen de ceux-ci ? 
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Antwoord : 1 Réponse : 

De normale procedure tot afhandeling van de dossiers 
Gemengde Loopbanen is élis volqt vastgelegd : 

1. - Gemengde T .oopbaan arbeider + bediende 
De pensioenaanvraqer richt zich tot het gemeentebestuur 

waar één enkel aanvraaqformulter wordt ingevuld. Dit dos 
sier wordt overgezonden door het gemeentebestuur aan een 
van de beide instellingen; de afhandeling Heschicdt echter 
door de instelling die bevoegd is voor de laatste tewerk 
stelling. De aanvrager ontvangt één gemeenschappelijke 
notificatie ondertekend door een ambtenaar van elk van de 
beide instellingen. Het dossier wordt in de behandelende 
instelling bewaard. 

La procédure normale d'examen des dossiers du régime 
des carrières mixtes est fixée comme suit : 

1. - Carrière mixte ouvrier + employé : 

La personne qui sollicite sa pension s'adresse à l'adminis 
tration communale, où elle n'a qu'un seul Iorm nlaire à rem 
plir. Ce dossier est transmis par l'adrninistrntion comrnu 
nale à l'un des cieux organismes: Ic dossier est traité à l'in 
tervention de l'organisme compétent pour l<1 dernière 
occupation. Le demandeur ne reçoit qu'une seule notifica 
tion commune, contresignée par un fonctionnaire de chacun 
de ces deux organismes. Le dossier figure aux archives de 
lorqa nism e qui l'a traité. 

2. - Gemengde loopbaan loontrekkende -f- z elf stan- 1 2. - Carrière mixte travailleur salarié + travailleur 
diqe : indépendant : 

De pensioenaanvraq er wendt zich tot het gemeentebe 
stuur waar één enkel formulier wordt ingevuld en gestuurd 
naar één van de betrokken instellingen. Deze maakt orimid 
dellij k een afschrift van het dossier en stuurt de nodige ge 
gevens naar de centrale dienst van de andere instellingen. 
Elke instelling handelt het dossier af voor dat qedeelte van 
de loopbaan dat valt onder haar bevoegdheid, met dien ver 
stande dat indien nodig, op het provinciale vlak de nodige 
kontakten worden gelegd. 
Zodra een van de instellingen een beslissing heeft geno 

men, wordt onmiddellijk een betalingsmandaat gestuurd aan 
de Rijkskas voor Rust, en Overlevingspensioenen die tot de 
uitbetaling van dat gedeelte kan overgaan. Hierdoor wordt 
vermeden dat de belanghebbende moet wachten op de 
volledige afhandeling van zijn dossier vooraleer hij de eerste 
uitbetaling ontvangt. Indien de andere instelling later een 
beslissing heeft genomen, worden op het vlak van de Rijks 
kas voor Rust- en Overlevingspensioenen de mandaten bij 
mekaar gebracht en tot één enkele uitbetaling versmolten. 
De dossiers worden bewaard in de instellingen die ze heb 

ben behandeld. 
* • * 

Vrac1g: 

Een lid vestigt de aandacht op de toestand van sommige 
arbeiders waarop de maatschappelijke zekerheid na 1946 
werd toegepast; dit is o. m, het geval voor de landbouw, 
arbeiders. Hij vraagt of met betrekking tot de bewijsvoe 
ring van de loopbaan geen afwijkingen op de huidige regel 
kunnen worden voorzien ? 

Antwoord: 

De samengeordende wetten betreffende de rust. en over 
levingspensioenen waren op de landbouwarbeiders toepas 
selijk en de werkgevers waren gehouden de voorgeschreven 
stortingen te verrichten: indien deze wettelijke verplichting 
werd nagekomen ontstaat er geen enkele moeilijkheid wat 
de afhandeling van het pensioendossier betreft. 

Indien in bepaalde gevallen de werkgever nagelaten heeft 
de stortingen te doen, kan de arbeider de regularisatie aan 
vragen bij de Rijksdienst voor Arbeiderspensioenen. 

Deze aanvragen worden steeds met de meeste welwillend 
heid onderzocht. 

* * * 
Vraag: 

Een lid wijst op een schijnbare tegenspraak tussen het 
wetsontwerp op de ondernemingsraden ingediend door de 

La personne qui sollicite sa pension s'adresse à l'admi 
nistration communale où elle n'a à remplir qu'un seul for 
mulaire et à l'envoyer à l'un des deux organismes intéres 
sés, Celui-ci établit immédiat ernent une copie du dossier 
el' envoie les données nécessaires an service central des 
mitres organismes. Chaque organisme traite le dossier pour 
lil partie de la carrière qui est de son ressort, sous réserve 
de prendre, le cas échéant, les contacts nécessaires sur Ic 
plan provincial. 

Dès que I' un des organismes a pris une décision, un man, 
dat de paiement est envoyé à la Caisse nationale des pen 
sions de retraite et de survie, laquelle est habilitée à procé 
der à ce paiement partiel. Cette procédure permet d'éviter 
à l'intéressé de devoir attendre l'examen complet de son 
dossier avant d'obtenir le: premier palernent. Lorsque l'autre 
organisme aura pris ultérieurement une décision, les man 
dats seront ré u nis au niveau de la Caisse nationale des 
pensions de retraite et de survie et fusionnés en un seul 
paiement. 

Les dossiers sont conservés dans les archives des organis 
mes qui les ont examinés. 

" * * 

Qoestion: 

Un membre attire l'attention sur la situation de certains 
travailleurs auxquels la sécurité sociale a été appliquée 
après 1916; tel est notamment le cas des ouvriers agricoles. 
Il demande si, en ce qui concerne la preuve de la carrière, 
des dérogations à la règle actuellement en vigueur ne peu 
vent être prévues. 

Réponse: 

Les lois coordonnées sur les pensions de retraite et de 
survie étaient applicables aux ouvriers agricoles et les 
employeurs étaient tenus de faire les versements prévus; 
si cette obligation légale a été remplie, rien n'empêche 
l'examen normal du dossier de pension. 

Si, dans certains cas, l'employeur a négligé de faire les 
versements, le travailleur peut demander la régularisation 
de sa situation à l'Office national des pensions pour 
ouvriers. 
Ces demandes sont toujours exarn iués avec la plus grande 

bienveillance. 
* * * 

Question: 

Un membre attire l'attention sur une contradiction qui 
semble exister entre le projet de loi sur les conseils d'en- 
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heet· Servais. Minister v,111 Tewerkstelling en Arbeid. en 
waarin de arbeiders van meer dan 65 jam uitgesloten wor 
den van elke kandidnntstcll in q (Stuk Kamer n' 264/1). 
terwijl de Minister van Sociale Voorzorg het inzicht heeft 
een hoger pensioen te verlenen aan de arbeiders die na 
hun 65"'0 jaar blijven voortwerken. 

Antwoord: 

Uit inlichtingen ingewonnen bij de heer Minister van 
Tewerkstelling en Arbeid blijkt dat de door hem voor 
gestelde maatregel het gevolg is van een advies van de 
Nationale Arbeidsraad. 
Artikel 19 van de wet van 20 september 1948, zoals 

gewijzigd bij het wetsontwerp n' 264/1. bepaalt dat om 
als vertegenwoordiger van het personeel verkiesbaar te zijn, 
de werknemers o.m. de pensioengerechtigde leeftijd niet 
mogen bereikt hebben ( art. 19, eerste lid, 5°). 

Inzake de bijzondere bescherming, die de leden en 
kandidaten van de ondernemingsraad genieten, bepaalt arti 
kel 21, § § 3 en 4, van dezelfde wet, zoals gewijzigd bij 
het wetsontwerp n" 26'!/1, dat die bescherming niet meer 
wordt toegekend aan de werknemers (leden of kandidaten) 
die de pensioengerechtigde leeftijd bereiken, behoudens 
wanneer de onderneming de gewoonte heeft de categorie 
van werknemers, waartoe zij behoren, in dienst te houden. 

Deze bepalingen werden voorgesteld door de Nationale 
Arbeidsraad, in zijn advies n' 196 dd. 30 april 1964. Dit 
advies is geformuleerd als volgt : 

« De Raad is anderdeels eenparig van oordeel. dat moet 
vermeden worden, dat de leden van de raden en comités 
hun loopbaan onbepaald verlengen dank zij de speciale 
beschermingsmaatregelen, en tevens dat ze zouden worden 
afgedankt bij het bereiken van dé pensioenleeftijd, terwijl 
de andere werknemers verder zouden mogen werken. 

Het is in die geest, dat hij voorstellen doet met betrek- .. 
king tot artikelen 80 (nieuw punt 5°) en 90 (derde lid). » 

Deze artikelen 80 ( nieuw punt 5°) en 90 ( derde lid) zijn 
respectievelijk geworden de hierboven aangehaalde bepalin 
gen van artikel 19, eerste lid, 5°, en artikel 21, § 3 en § 4. 

Dezelfde maatregelen werden voorgesteld voor de veilig 
heidscomités: het wetsontwerp n" 264/1 heeft deze maat 
regelen overgenomen. 

De maatregel voorgesteld met betrekking tot de pensioe 
nen is gesteund op het feit dat de arbeiders die na hun 
65 jaar blijven voortwerken verder bijdrageplichtig zijn 
zodat een verhoogd pensioen verantwoord is. 

X. - Ziekte- en lnvalidlteltsveraekerlnq. 

Algemene interventies. 

Verscheidene leden spreken over de verzekering tegen 
ziekte en invaliditeit. 
Een lid stelt vast dat de toestand op dit gebied kritiek 

blijft : de door de Regering bij haar aantreden genomen 
maatregelen hebben het geneesherenkorps niet kunnen over 
tuigen dat zij er belang bij hebben met de Z. I. V. samen 
te werken; zij zouden integendeel tot resultaat kunnen heb 
ben dat bij de artsen unaniem verzet tegen een dergelijke 
medewerking ontstaat: de kwestie van de vertegenwoordi 
ging der geneesherenorganisaties in de medisch-mutualis 
tische commissie kon niet opgelost worden, terwijl de maat 
regelen welke onlangs door de Minister van Sociale Voor- 

trcprisc. qui " (·I(' ckpo~è par l'v1. Servais. Ministr« de 
l'Emploi et du Trii\,lil. et tend à écarter de toute cn ndüln 
turc les ouvriers de plus de (î':i ans (Doc. Chambre 
11" 261.'l). et les intentions du Min.strc de Li Prévoynncr 
sociale. qui sont d'octroyer une pension plus c lcvce aux 
ouvriers cont inn ant i'l travailler après leur 65•· année. 

Rc'ponsc: 

Des renseignements recueillis auprès du Ministre 
de l'Emploi et du Travail. il ressort que la mesure proposée 
par œ dernier découle'. d'un avis du Conseil national du 
Travail, 

L'article 19 de la loi du 20 septembre 1948. tel qu'il 
a éré modifié par le projet de loi 11° 264/1. stipule que, pom 
être éli!Jiblcs comme délégués du personnel. les travailleurs 
ne peuvent avoir atteint l'i'iue de la rdraitc (art. 19. pre 
mier alinéa. 5°). 
En ce qui concerne la protection spéciale dont jouissent 

les membres et les candidats des conseils d'entreprises. 
l'arttcle 21. ~~ 3 et 4. de Ici même loi. tel qu'il a été modi 
fié par le projet de loi 11° 264./l, stipule que cette protection 
n'est plus accordée aux travailleurs ( membres 011 candi 
dats) qui atteignent l'âge de la retraite. sauf s'il est de 
pratique constante dans l'entreprise de maintenir en service 
la catéqorie de travailleurs à laquelle ils nppar tien ncnt." 

Le Consèil national du Travail a proposé ces dispositions 
dans son avis n" 196 du 30 avril 1964. Cet avis est formulé 
comme suit : 

« Le Conseil est, d'autre part, unanime à considérer qu'il 
faut à la fois empêcher que des membres des conseils et 
comités ne prolongent indéfiniment leur carrière à la faveur 
des mesures spéciales de protection. et prévenir le licencie, 
ment de ces personnes à l'âge de la retraite alors que les 
autres travailleurs pourraient continuer à travailler. 
Dans cet esprit, il formule des propositions aux articles 80 

(point 5c nouveau) et 90 (troisième alinéa). » 

Ces articles 80 (poinr S" nouveau) et 90 (t rolslèm e alinéa) 
sont devenus respectivement les dispositions mentionnées 
ci-dessus de l'article 19, alinéa 1". 5°, et l'article 21, § 3 
et § 4. 
Des mesures identiques ont été proposées en ce qui con 

cerne les comités de sécurité .. Le projet de loi n° 264/1 a 
repris ces mesures. 

La mesure proposée en ce qui concerne les pensions est 
basée sur le fait que les travailleurs qui continuent à tra 
vailler après leur 65"'0 année, restent redevables des cotisa 
tions, l'octroi d'une pension majorée étant, de ce fait, justi- 
fiée. · 

X. ~ Assurance maladie-invalidité. 

Interventions d'ordre général. 

Plusieurs membres interviennent en matière d'assurance 
maladie-invalidité. Un membre a constaté qu'en cette 
matière la situation reste critique : les mesures prises par 
le Gouvernement à son entrée en fonction, loin de convain 
cre le Corps médical de l'intérêt qu'il aurait à collaborer 
à !'A. M.I., pourraient avoir pour résultat de ressouder 
une opposition unanime à une telle collaboration: le pro 
blème de la représentativité des organisations de médecins 
au sein de la commission rnédico-mutualiste n'a pu être 
résolu, tandis que les mesures récentes proposées par le 
Ministre de la Prévoyance sociale au Comité de gestion 
du Service des soins de santé de l'I. N.A. M. I. ont suscité 
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ZOI'\J m111 het Bchccrscomrte van de Di('nst voor qcncr-s 
k undlqo v c rz crq in q van de Z. 1. V. zijn voorgesteld. vijan 
dige reacties in de hingen v,111 de sociaal verzekerden en 
onder de z icke n tcwccqqebracht hebben. 

Het is immers zo dat de vrijgcving der honorn r ia niet 
alleen nieuwe lasten voor de sociaal verzekerden met zich 
heeft gebracht, maar deze laatsten ook zonder beschcrrning 
heeft gelaten, zonder dat daarom nieuwe overeenkomsten 
in uitzicht tJesteld konden worden. De zieke is aan de wille 
keur van de dokters ovcrqe latcn. Op dit moment nu stelt de 
Minister voor om de reruqbctallnqstnrieven te verminderen, 
zonder dat de Regering genoe9 gezag heeft om de tarieven 
te doen toepassen, waardoor nieuwe lasten voor de sociaal 
verzekerden ontstaan, die het gevaar lopen dat de dokters de 
kosten van de verhoging \'i111 het remgeld door hen laten 
draqen, ln dit verband wijst het lid erop dat de op het stuk 
van radiumrhe rapie overwogen maatregelen met name de 
kankerbestrijding zullen belemmeren. 
Op het gebied van de geneeskundige verzorging moet 

men volgens het lid cle wet toepassen. want de commissies 
voor de overeenkomsten hebben in de laatste dagen belang 
rijke resultaten bereikt door met de betrokken krrnqer: te 
onderhandelen, 

Het is dus volstrekt geraden nieuwe verminderin 
gen voor te stellen, zoals de Minister heeft gedaan, zonder 
eerst de bevoegde organen van de Verzekering te raad 
plegen. 
De overweging geldt overigens voor de gehele aanpas 

sing van de nomenclatuur, die, indien men er het evenwich 
tige karakter van wil handhaven, onophoudelijke werk 
zaamheden en contacten vereist. 
Het lid is van mening dat de opneming van de gebrek 

kigen en verminkten in de verplichte verzekering een goede 
zaak was - waarin overigens bij de wet van 9 auqirstus 
1963 is voorzien - en hij vestigt de aandacht op de drama 
tische toestand van de vri jwilliqe verzekering, die gevan 
gen zit in een vicieuze cirkel wegens de daling van het 
aantal aangeslotenen enerzijds en de voortdurende stijging 
van het aantal ernstiqe ziekten en der lasten anderzijds, 
en waarvoor trouwens geen toereikende begrotingskredie 
ten zijn uitgetrokken. 
Volgens hetzelfde lid is er slechts één uitweg in deze 

situatie: de gehele bevolking aansluiten bij de verplichte 
z. r.v. 

Het Jid betoogt dat het verzet van zijn fractie: teqen de 
door de Minister van Sociale Voorzorg in uitzicht gestelde 
maatregelen op het gebied van de ziekte- en invaliditeits 
verzekering is ingegeven door het feit dat de voordelen van 
de sociale verzekerden worden verminderd, zonder dat in 
ruil daarvoor hun belangen werkelijk gevrij,vaard worden en 
zonder dat de doelmatigheid van de regeling erdoor: wordt 
verzekerd, noch de offers rechtmatig verdeeld. In dat op 
zicht heeft de Regering door de meerderheid de wet laten 
goedkeuren welke de vermindering der voordelen voor de 
verzekerden mogelijk maakt. door aan te kondigen dat de 
fiscale strook vanaf l oktober zou worden toegepast. Nu 
is deze laatste maatregel een dode letter gebleven. De 
Regering beeft de uitvoering ervan tot l januari 1967 uit 
gesteld. Zal die dan niet nog eens worden uitgesteld ? 
Anderzijds doet de Minister niets tegen de administra 

tieve staking welke thans in verschillende provincies wordt 
gehouden. 
Het lid verklaart. evenals verscheidene co lleqa 's bezorgd 

te zijn om de moeilijke toestand van de verp leqinqslnrlch 
tingen, welke eveneens drukken op de financiële toestand 
van de gehele Z. 1. V. Welke conclusies z al men bij het 
ingaan van de definitieve periode, d.w.z. op l januari 1967, 
kunnen trekken i.v.rn. de vaststelling van de prijs per 
verpleegdag ? 

des rèactions hostiles dans les milieux des assures sociaux 
et parmi les 111almlcs, 

En effet. la lihó ration des honoraires. outre qu'elle a 
entraîné de nouvelles c luuqcs pour les assurés sociaux, 
a bissé ceux-ci sans protection, sans pour autant qu'on ait 
pu envisager de nouvelles conventions. Le malade est laissé 
à l'nrbitrairc des médecins. C'est à cc moment que le 
Ministre propose des réductions de remboursement sans que 
le Gouvernement ait l'nutor itó suffisante pour faire appli 
quer les t,uifs. d'où nouve llcs charqes pom les assurés 
sociaux qui risquent de se voir endosser par les médecins 
les frais des majorations des tickets modérateurs, Dans 
cet ordre d'idées Ir membre signale que les mesures envi 
sagées en matière de r adiumthé rap!e notamment porteront 
préjudice à la lutte contre le cancer. 

En matière de soins de santé, il fout faire fonctionner, 
selon le membre, les mécanismes de b loi cm les com 
missions de conventions sont arrivees. ces derniers jours, à 
des résultats importants par la nèqoc ia tion entre les milieux 
intéressés, 

Il est donc con tr e-ind iquè de présenter, comme l'a Ialt 
le Ministre, de nouvelles formules de réductions à l'emporte 
pièce sans consultation préalable des organes compétents 
de I'Assurance. 

Cette considération vaut d'ailleurs pour l'ensemble de 
l'adaptation de la nomenclature qui, si on la veut équilibrée, 
réclame un travail et des contacts permanents. 

Estimant que l'incorporation des estropiés et mutilés dans 
l'assurance obligatoire était une bonne chose, prévue d'ail 
leurs antérieurement par la loi du 9 août 1963, le même 
commissaire a attiré l'attenlion sur la situation dramatique 
de l'assurance libre qui est prise dans un véritable cercle 
vicieux en raison de la diminution du nombre d'affiliés 
d'une part, de l'augmentation constante des cas de maladies 
graves et des charges d'autre part, et pour laquelle d'ailleurs 
des crédits budgétaires suffisants n'ont pas été prévus. 

Selon le membre il n'y a qu'une issue à cette situation 
c'est d'assujettir l'ensemble de la population à l'A. M. J, 
obligatoire. 

Ce qui détermine l'opposition de son groupe aux mesures 
prévues par le Mmistre de - la Prévoyance sociale en ma 
tière d'assurance maladie-invalidité, c'est, affirme le mem 
bre, qu'elles consistent à réduire les avantages pçntr les 
assurés sociaux, sans pour autant qu'en contrepartie les 
intérêts de ces derniers soient effectivement sauvegardés, 
l'efficacité du -régime assurée et les sacrifices équitablement 
répartis. A cet égard, le Gouvernement a fait voter par la 
majorité, Ja loi qui permet la réduction des avantages aux 
assurés, en annonçant que la souche fiscale serait appliquée 
au 1er octobre. Or cette dernière mesure est restée lettre 
morte. Le Gouvernement l'a reportée au 1 cr janvier 1967, 
Est-cc pour la reporter une nouvelle fois à cette date? 

D'autre part, il ne Eait rien contre la grève administrative 
qui sévit actuellement dans différentes provinces. 

Le membre s'est inquiété, comme certains de ses collè 
gues, de la situation difficile des établissements hospitaliers 
qui grève aussi la situation financière de I' ensemble de 
J'A. M.I. A l'ouverture de la période définitive, c'est-à-dire 
au 1 '''" janvier 1967, quelles sont les conclusions que l'on 
peut tirer en ce qui concerne la fixation du prix de la jour 
née d'entretien? 
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\Velk.e zijn Inzake de vcrqoedtnq wegens loonverlies 
de ramingen voor het aanzuiveren van het nadcliq sa ldo van 
minstens een m iljur d ? 
Vervolgens betreurt hetzelfde lid dat het Forfa it stclse l 
- dat alleen in staat is de uitgaven te stnbiliscr cn en bezui 
nigingen op de \'erzckeriug tot stand te brengen - niet 
tocqepast kon worden, wat in strijd is met de wet. 
Steeds in verband met de Z.I. V. vraagt het lid of de 

Regerinçi voornemens is de subsidie van I 96ï op 11. ! mil 
jard te blokkeren. Dit cijfer schijnt 1109111 willek curiq te zijn 
uekozen, daar de budgettaire ramingen van de Z. I.V .. 
welke afhangen van de ontwikkeling der uitgaven tijdens 
de referentieperiode, moeilijk vastgesteld kunnen worden. 
Deze referentieperiode g.1at immers tcruq tot 1963 en ook 
de beste statistici kunnen niet vermijden dat er vrij belang 
rijke verschillen bij de ramingen genoteerd worden. De 
uitbreiding van de verzekering tot nieuwe categorieën, waar 
onder het overheidspersoneel. die inmiddels een feit is ge 
worden, is een bijkomende faktor van onzekerheid. 
Verder zij er op gewezen dat de financiële toestand van 

de V. Z.I. voor elk der dienstjaren 1965 en 1966 een ver 
schil van 1 miljard meer dan de ramingen aan het licht heeft 
gebracht. 

Andere factoren laten vermoeden dat de subsidie ontoe 
reikend zal zijn : 

- de in uitzicht gestelde verbeteringen van het lot der 
kanker- en teringlijders en van de behoeftigen, welke een 
herziening van sommige posten en een stijging van de uit 
gaven met zich zullen brengen. In dit opzicht rijst de 
vraag hoe de lasten van die verbeteringen gespreid zullen 
worden over de begroting van Sociale Voorzorg enerzijds en 
eventueel over die van het Speciaal Onderstandsfonds 
anderzijds; 
- de gestegen uitgaven in de Z.I. Ve-sector welke uit 

een verhoging van de werkloosheid kunnen voortspruiten. 
Volgens het lid bezondigt de Regering zich terzake aan 
overdreven optimisme. 

- de te lage raming van de uitgaven in de sector ver 
plichte verzekering voor geneeskundige verzorging : 600 
miljoen; de toestand is dezelfde als die van de sector der 
uitkeringsverzekering; 

,....., de te lage raming van het aantal vrijwillig verz ekerden 
(cijfer van de Regering : 54 000; objectieve cijfers : tussen 
150 000 en 160 000) en de overdreven rarning van het aan 
tal bijdrageplichtigen · in de regeling van de aanvullende 
verz ekerinq : de subsidie voor de vrijwillige verzekering 
zal wellicht 160 miljoen te laag liggen. 

Het lid besluit dat in de Z.I. Vi-sector de budgettaire 
werkelijkheid ver te zoeken is, hoewel de Regering zich 
zulks ten doel gesteld had, en die sector vraagt om een 
algehele wederaanpassinq. 
Een lid herinnert eraan dat de meerderheid heeft inge 

stemd met de eventuele afschaffing of vermindering van 
bepaalde tussenkomsten en met de dienovereenkomstige in 
voering van een matigingsticket omdat deze maatregelen 
in bepaalde voorwaarden tot de sanerin q van het stelsel 
kunnen bijdragen. Die maatregelen moeten echter op een 
wijze manier en zonder overdrijving worden toegepast. en 
daarbij mag men niet, zoals het er soms de schijn van 
heeft, alleen maar oog hebben voor het financiële aspect. 
Zo staat het lid evenals sommigen van zijn collega's aar 
zelend tegenover de overwogen maatregelen betreffende de 
tandprothesen en de aderspatkousen. 
Men moet uitgaan van het beginsel dat prestaties die 

geneeskundig verantwoord zijn tegen het werkelijk bedrag 
Yan de kostprijs moeten worden vergoed en het gaat niet 

En matière diud cumisation pour perte de sn laiie quelles 
sont les perspectives pour la c.o uvc rt ure d'un mali d'un 
m il lia rd au moins? 
Le mèmc rncmbre il déploré ensuite que le système du 

forfait qui est le seul capable de stabtliscr les d cpcnses cl de 
foire réaliser des économies n l'assurnncc. a i: été mis dans 
l'impossibilité de fonctionner, cc qui est corurn irc ù hi loi. 
Toujours au sujet de l'A. M.I. il demande si le Gou 

vernement a l'intention de bloquer le subside pour l 967 
..1u niveau de 11, 1 milliards, Ce mon ta n t semble pourtant 
assez arbitraire, les prévisions bud qótaires de l'A. M.I. q ui 
sont fonction de l'expansion des dépenses au cours de la 
période de référence, étant difficiles à établir. Cette période 
de référence remonte en effet à 1963 et les meilleurs statis 
ticiens n'éviteront pas des écarts assez importants. L'exten 
sion réalisée dans l'intervalle de l'assurance à de nouvelles 
catégories dont le personnel des services publics, constitue 
un facteur d'incertitude supplémentaire. 

On se rappellera aussi que la situation de trésorerie de 
l'A. M.I. a relevé, pour chacun des exercices 1965 et 1966, 
un écart de plus d'un milliard par rapport aux prévisions. 

D'autres facteurs font encore présumer que le subside 
. sera insuffisant : 

- les améliorations envisagées du sort des cancéreux. 
tuberculeux et nécessiteux qui entraîneront une rcviston de 
certains postes et une augmentation des dépenses. A cet 
égard, la question se pose de savoir comment seront répar 
ties les charges qu'entraîneront ces améliorations, entre Ic 
budget de la Prévoyance sociale d'une part, et, le cas 
échéant, celui du Fonds spécial d'assistance d'autre part; 

- les dépenses accrues dans Ie secteur A. M. I. que 
risque d'entraîner un accroissement du chômage. Selon le 
membre la prognose du Gouvernement à ce sujet pèche par 
un excès d'optimisme. 

- la sousestirnation de" dépenses dans Je secteur assu 
rance maladie obligatoire soins de santé: 600 millions; la 
situation est analogue dans le secteur de l' assurance-tndem 
nités. 
- la sousestimation aussi du nombre des assurés libres 

( chiffre du Gouvernement: 54 000; chiffres réalistes : entre 
150 000 et 160 000) et la surestimation du nombre de coti 
sants à l'assurance complémentaire; le subside à l'assurance 
libre risque d'être déficitaire de quelque 160 millions. 

Conclusion du membre : on est très éloigné dans le sec 
teur A. M.I. de la réalité budgétaire, objectif que le Gouver 
nement s'est assigné, et le secteur postule une réadaptation 
d'ensemble. 
Un membre rappelle qt1e la majorité a marqué son 

accord sur la réduction ou la suppression éventuelles 
de certaines interventions et à l'instauration parallèle d'un 
ticket modérateur, ces mesures pouvant, sous certaines 
conditions, contribuer à l'assainissement du régime. Toute 
fois, ces mesures demandent à être appliquées sagement et 
sans exagération; à cet égard, il ne convient pas d'envisager 
uniquement, comme il semble parfois, l'aspect: financier 
de la question. C'est ainsi que le membre, appuyé par cer 
tains de ses collègues, doute de l'opportunité des mesures 
envisagées en ce qui concerne les prothèses dentaires et 
les bas pour varices. 

Il fout partir du principe que des prestations, justifiées 
du point de vue médical, doivent être indemnisées au mon 
tant réel du prix de revient. et il est inconcevable d' ëcono- 
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op dat men 100 miljoen zou besparen ten koste van de 
vrouwen voor wie ndcrspatkouscn absoluut onontbeerlijk 
zijn. 

Destijds werd ook ingestemd met de intrckk inq Will het 
besluit op de blokkering van de honoraria ten einde de 
Munster in de mogelijkheid le stellen met de or qanisatic s 
van geneesheren in een meer ontspannen a trnos l ecr te 
onderhandelen. Ondertussen is er van een verbeterde at 
mosfeer niet veel te merken : het grootste qcnecshcrcnsyn 
dicaat laat niet af te onderstrepen dat het met de ziektever 
zekering niet wenst mede te werken. 

Men heeft zich zeer toegevend getoond, maar men kan 
niet steeds hetzelfde spel blijven spelen; de ziekteverzeke 
ring is cr niet in het belang van de geneesheren, maar van 
de werkelijke zieken. 

Het lid zou wensen te vernemen welke maatregelen de 
Minister overweegt om tot een min of meer normale toe 
stand te komen indien de medewerking van de geneesheren 
uitblijft. 

In dat verband stelt een andere spreker de vraag of de 
door de Eerste Minister gevolgde procedure. nl. het richten 
van brieven tot de organisaties van geneesheren om op be 
paalde punten hun akkoord k bekomen, wel de goede is ? 
Het wekt bevreemding dat het Algemeen Syndikaat in de 
commissie artsen-ziekenfondsen is opgenomen hoewel het 
antwoord van die orqanisane toch neerkwam op een voor 
waardelijke medewerking. 
Wat kan er gedaan worden, nu praktisch over het gehele 

land de basishonorarin worden overschreden, om verdere 
wrijvingen met het geneesherenkorps te voorkomen ? 

Een lid vraagt op zijn beurt of de uitqetrokken kredieten 
zullen volstaan om de verplichtingen van de Staat op het 
stuk van de z iekteve rz ckerinq tijdens het dienstjaar 1967 te 
honoreren? 

Spreker betwij feit zulks. 
Vooreerst is de berekeningsbasis zelf van de staatstus 

senkornst zeer onvolmaakt. 
Oie berekeningsbasis is alvast niet die bepaald bij de wet 

van 9 augustus 1963. Het is inderdaad moeilijk zich te steu 
nen op boekjaren die nog niet afgesloten zijn. En het is ook 
wel het vermelden waard dat nog maar onlangs de beqro 
tingsvooruitzichten van de instellingen van de maatschappe 
lijke zekerheid - waaronder het R. I. Z.I. V. - voor 1966 
werden rondgedeeld. 
Verder behelst de begroting een verhoging van de staats 

toelagen aan de ziekteverzekering met circa 5 % . 

Welnu in de voorbije vijf jaar zijn de uitgaven voor de 
ziekteverzekering met 20 % gestegen, terwijl voor de jaren 
vóór 1964, dus in het kader van het stelsel van de vaste 
schaal der terugbetalingen, een stijging van de uitgaven 
voor gezondheidszorgen van 7 % per jaar te noteren viel, 
welke stijging dus enkel voortvloeide uit het veelvuldiger 
beroep op die zorgen. 

Mag men dan niet terecht eraan twijfelen of de uitgetrok 
ken staatstoelagen voor 1967 zullen volstaan? 

Er werden daarenboven door verscheidene leden een 
reeks vragen gesteld die betrekkinq hadden op de volgende 
aangelegenheden : 

- de u itbreidinq van de verplichte verzekering tot 
nieuwe kategorieën; 

- de Iiscn le strook en de eventuele sancties die voorzien 
zijn in de wetgeving op de ziekteverzekering en in deze op 
de inkomstenbelastingen indien de voorgeschreven formulie 
ren niet worden gebruikt; 

- de financiële problemen van de verzekeringsorga 
nisrncn: 

miser 100 millions au détriment des femmes polir gui des 
bas pour varices sont absolument indispensables. 

Naguère. la majorité a cqalemcnt marqué son accord 
sur le retrait de l'nrrctè r elnt if au blocage des ho no 
rancs. afin de permettre ;1u Minist re de nè qoc ic r avec les 
orqanisa tions de médecins dans une atmosphère plus sereine. 
Entrc-lemps, l'atmosphère ne semble pas s'être apaisée: 
le syndicat de médecins le plus irn portant ne mnn que pas 
de mettre l'accent sur le fail qu'il ne désire pas collaborer à 
lassurnnce mnladlc. 

On s'est montré très conciliant. mais il est impossible 
de cont.inuer ù jouer le même jeu : l'assurance maladie 
n'existe pas dans l'intérêt des médecins, mais bien dans 
celui des malades réels. 

Le membre aimerait apprendre quelles mesures le Minis 
tre envisage pour aboutir ù une situation plus ou moins 
normale, au cas où la collaboration des médecins continue 
rait ~ faire défaut. 

A ce propos. un autre intervenant demande si la procé 
d urc suivie par le Premier Ministre, en l'occurrence l'envoi 
de lettres aux org,misations de médecins afin d'obtenir leur 
accord sur certains points, est bien la bonne. li est éton 
nant que l'« Algemeen Syndicaat» ait été admis au 
sein de la commission médico-mutualiste. bien que Ia 
réponse de cette orqanisation se soit révélée comme une 
promesse de collaboration conditionnelle, 
Que peut-on faire, à présent que les honoraires de base 

sont dépassés clans la quasi-totalité du pays, pour éviter 
d'autres frictions avec le corps médical? 
Un membre demande à son tour si les crédits inscrits au 

budget suffiront pour honorer les engagements de l'Etat 
dans le domaine de l'assurance maladie au cours de I' exer 
cice 1967. 

L'orateur en doute. 
Tout d'abord, la base de calcul de l'intervention de 

l'Etat est très imparfaite. 
Cette base de calcul n'est certes pas celle qui a été 

prévue par la loi du 9 août 1963. En effet. il est difficile 
de se fonder sur des exercices comptables non encore 
clôturés. Et il convient également de mentionner que ce 
n'est que tout récemment qu'ont été distribuées les prévi 
sions budgétaires des institutions de la sécurité sociale, dont 
l'l. N.A. M.I., pour l'exercice 1966. 
Par ailleurs, le budget prévoit une majoration des sub 

ventions de l'Etat à l'assurance maladie, à concurrence 
de 5 % environ. 
Or, au cours des cinq dernières années, les dépenses de 

l'assurance maladie ont augmenté de 20 % , cependant 
que pour les années antérieures à 1964, c'est-à-dire dans le 
cadre du régime des barèmes fixes de remboursement, les 
dépenses de soins de santé ont augmenté de 7 % par an, 
cette augmentation résultant donc uniquement d'un recours 
plus abondant à ces soins. 
N'est-il pas permis, dès lors, de mettre en doute que 

les subventions de l'Etat, inscrites au budget pour 1967, 
puissent suffire ? 

Plusieurs membres ont: encore posé de nombreuses ques 
tions relatives aux problèmes suivants : 

- l'extension de l'assurance obligatoire à de nouvelles 
catèqories: 

- la souche fiscale et les sanctions prévues éventuelle 
ment dans la législation sur l'assurance maladie et dans 
la législation relative aux impôts sur les revenus, lorsqu'il 
n'a pas été fait usage des documents prescrits; 

- les problèmes financiers des organismes d'assurance; 
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,~ de sanerinsismaatregclen voorgesteld door de reqe rinq 
en de tegenvoorstellen uitgaande van het Beheerscomité van 
de Dienst v~mr geneeskundige verzorging, 

Antwoorden op die interventies 
en op bepaalde vragen. 

1, ~ De uitbreiding /Jém de ocrplichtc: ocrzekcringj 
tot nieuwe kntcqoricën. 

Artikel 22 van de wet betreffende de ziekte- en 
invnliditeitsverzekering machl iq t de Koning bij een ge 
motiveerd en in Ministerraad overlegd besluit de toepas 
singssfeer van deze wet geheel of gedeeltelijk te verruimen 
tot de zelfstandigen, de leden van de geestelijkheid en van 
de kloostergemeenschappen, de dragers van een publiek 
ambt, de dienstboden, de personen die wegens hun licha 
melijke of geestelijke toestand ongeschikt zijn erkend tot het 
verrichten van winstgevende arbeid en die een tegemoet 
koming genieten toegekend bij toepassing van de wetten 
betreffende de gebrekkigen en verminkten, alsmede tot de 
jonge intellectuele arbeiders die onderwijs van het derde 
niveau volgen. 

Deze bepaling werd reeds toegepast op de zelfstandigen 
en het overheidspersoneel. De Regering is voornemens 
deze maatregel binnen de kortst mogelijke tijd uit te breiden 
tot de gehandicapten die een tegemoetkoming genieten toe 
gekend bij toepassing van de wetten betreffende de gebrek 
kigen en verminkten en die nog niet onder een of andere 
vorm van de verplichte verzekering vallen. De uitbreiding 
tot de andere kategorieën is in onderzoek en hierdoor stelt 
zich begrijpelijkerwijze in nog scherpere verhoudingen 
het probleem van de vrijwillige verzekering, 

Voor deze verzekering werd een totale Rijkstoelage uitge 
trokken van 950 miljoen verdeeld onder 10 rubrieken zoals 
blijkt uit de blz. 38 tot 41 van het bij het. begrotingsontwerp 
gevoegde verantwoordingsprogramma. Indien in de loop 
van de uitvoering van de begroting mocht blijken dat een 
van die rubrieken onderschat is en een andere overschat, 
bestaat er mogelijkheid van compensatie tussen deze rubrie 
ken onderling, vermits er geen begrotingsspecialiteit is. Het 
globaal krediet zal echter, behoudens onvoorziene omstan 
digheden, niet overschreden worden, Het is op dit ogenblik 
onmogelijk meer preciese ramingen op te maken wegens de 
verschuivingen die zich in de sector van de vrijwillig verze 
kerden voordoen. 

Met betrekking tot de vrijwillige verzekering zal de 
Regering eerstdaags maatregelen voorstellen die een dub 
bd gevolg zullen hebben : 

1. - De uitbreiding van de moederschapsveraekerinq, 
in het kader van de vrouwenverzekering, tot de verplicht 
verzekerde vrouwen, Op dit ogenblik is deze dienst inder 
daad alleen toegankelijk eensdeels voor de echtgenoten van 
verplicht-verzekerden die zelf niet onderworpen zijn, en 
anderdeels voor de vrouwen-ambtenaren. 

2. - De schorsing van de clausule van het goed beheer 
voor de jaren 1965 en 1966, 

Oit heeft tot gevolg dat de landsbonden niet verplicht 
worden in deze moeilijke overgangsjaren voor de vrije ver 
zekering onmiddellijk hun bijdrage al te sterk te ver 
hogen, 

-- les m cxu n-s d'c1ssainisscU1cnt proposées par le Gou 
vernement et les contrepropositions émanant du Comité de 
gestion du Service des soins de santé. 

Réponses à ces interventions 
ainsi qu'à certaines questions, 

!. Extension de: la ssurtincc obligilfoire 
à de nouocllcs cat6gorics. 

L'article 22 de la loi relative à l'assurance maladie-invali 
dité autorise le Roi à étendre, par arrêté motivé et délibéré 
en Conseil des Ministres, en tout ou en partie, le champ 
d'application de la loi aux travailleurs indépendants, aux 
membres du clergé et des communautés religieuses, aux titu 
Iaires de fonctions publiques, aux travailleurs domestiques. 
aux personnes qui en raison de leur état physique ou men 
tal sont reconnues incapables d'effectuer un travail lucratif 
et qui sont bénéficiaires d'une allocation accordée en appli 
cation des lois relatives aux estropiés et mutilés, ainsi qu'aux 
jeunes travailleurs intellectuels qui suivent J' enseignement du 
troisième niveau. 

Cette disposition a déjà été appliquée aux travailleurs 
indépendants et au personnel des services publics, Le Gou 
vernement a l'intention d'étendre cette mesure, dans les 
délais les plus brefs possibles, aux handicapés qui son; béné 
ficiaires d'une allocation accordée en application des lois 
relatives aux estropiés et mutilés et qui ne sont pas encore 
assujettis à l'une ou l'autre forme d'assurance obligatoire. 
L'extension aux autres catégories est à l'étude et, par consé 
quent, il est compréhensible que le problème de l'assurance 
libre se pose encore d'une manière plus aiguë. 

Pour ce secteur de 1' assurance, il a été prévu une subven 
tion globale de l'Etat d'un montant de 950 millions est sub 
divisée en 10 rubriques, ainsi qu'il ressort des pages 38 à 41 
du programme justificatif annexé au projet de budget. Si, au 
cours de l'exécution du budget, il devait "apparaître qu'une 
de ces rubriques a été sous-évaluèe et une ·autre surévaluée, 
il y a possibilité de compensation entre ces rubriques, étant 
donné l'absence de spécialité du budget. Sauf circonstances 
imprévues, le crédit global ne sera toutefois pas dépassé, A 
l'heure actuelle, il est impossible d'établir des prévisions plus 
exactes, en raison des glissements qui se produisent dans le 
secteur des assurés libres. 

En ce qui concerne l'assurance libre, le Gouvernement 
proposera, dans les tout prochains jours, des mesures dont la 
conséquence est double : 

1. - L'extension, dans le cadre de l'assurance des fem 
mes, de l'assurance maternité aux femmes qui sont assurées 
obliqatoires. A l'heure: actuelle, peuvent seules bénéficier de 
ce service, d'une part, les épouses des assurés obliga 
toires qui ne sont pas elles-mêmes assujetties et, d'autre 
part, les fonctionnaires féminins. 

2, - La suspension de la clause de bonne gestion pour les 
années 1965 et 1966. 

Il en résulte que les unions nationales ne seront pas 
amenées, au cours de ces années de transition, difficiles 
pour l'assurance libre, à augmenter immédiatement leurs 
cotisations dans une mesure trop excessive. 
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De clausule z onls zij nu in hel koninklijk beslui; van 
13 upril 1965 verval lifJI. bepaalt dal· de mutualiteiten hun 
bijdraqcn moelen aanpassen met dien verstande dat voor 
elk dienstjaar de bijdrnqcn plus de d aarbijhorc nclc fojks 
toclaqcn, plus een aandeel van de reserves dar ten hoogste 
10 ~!ri van de bijclwgcn mag bedragen, 105 r,,; van de 
voorziene uu quvcn moeten dekken. De letterlijke toepassing 
van deze bepaling zou in vele gevalle11 tol gevolg hebben 
dat de bijdrngen voor de vrij-verzekerden aanzienlijk moe 
ten worden verhoogd. Om terzake een meer geleidelijke 
evolutie mogelijk te maken, is de ReS:Jering ingegaan op de 
wens van alle landsbonden om gedurende de eerste twee 
jaar van het nieuwe regime voor de vrije verzekering een 
soepeler regeling mogelijk te maken. Oit houdt o.ru , in dat 
de mutualiteiten, wanneer zij daartoe de mogelijkheid heb 
ben, een ruimer aandeel van hun reserves mogen aanspre 
ken. 

2. De verhoudingen niet het Gcnecsherenk orps, 

De Regering wenst trouw te blijven aan het stelsel der 
verbintenissen waarvan de tekst wordt voorbereid in de 
nationale commissie artsen-ziekenfondsen. 
Aangezien de vroeger aangegane verbintenissen op 

31 december 1965 verstreken waren, moest de mogelijk 
heid worden geschapen om deze commissie opnieuw te 
doen vergaderen in een geest van wederzijds vertrouwen. 
Ten einde deze atmosfeer te scheppen, heeft de Regering 
het koninklijk besluit van 24 januari 1966 ingetrokken en 
vervangen door een nieuw besluit van 6 juni 1966 waardoor 
verplichte: erelonen werctvn opqcleqd ten gunste van de 
sociale kategorie:ën er: dezelfde verplichting tijdelijk werd 
geschorst voor de andere kateqorieën in afwaclitmq dat een 
verbintenissenstelsel zoi: worden uitgevaardigd. Onder 
tussen zou de Regering een oplossing nastreven --. · her 
oog op de represer .. ~'-✓iteit van de geneeskundige i. ,1,s 
organisaties. 
Op dit ogenblik onderzoekt de nationale commissie art 

sen - ziekenfondsen de mogelijkheid tot nieuwe verbinte 
nissen te komen; een beperkt comité in de schoot van de ge 
noemde commissie werd ermede belast een onderzoek te 
wijden aan een sociaal statuut voor de geneesheren die 
bereid worden gevonden de nieuwe verbintenis te onder 
schrijven. 
Wat de toepassing betreft van de in de regeringsver 

klaring vermelde erelonen blijkt inderdaad dat het genees 
herenkorps in verscheidene streken van het land - in 
andere is de toestand gunstiger -- niet de nodige goede 
wil heeft aan de <lag gelegd ten aanzien van de 
oproep van de Regering om de honoraria die in de rege 
ringsverklaring vervat waren, vrijwillig na te leven. Deze 
bemerking slaat hoofdzakelijk op de honoraria voor raad 
plegingen en bezoeken. 
Er moet een onderscheid gemaakt worden tussen de nale 

ving van de erelonen voor de sociale kategorieën en voor 
de andere verzekerden. De aandacht van de Minister werd 
gevestigd op het feit dat ook ten aanz ien van de invaliden, 
weduwen, gepensioneerden en wezen de cerbiediqinq van 
de opgelegde honoraria, in enkele streken van het land, 
te wensen overlaat. Hij is van oordeel dat deze misbruiken 
moeten opgespoord en aangeklaagd worden bij de parket 
ten: zulks moet niet noodzakelijk door de belanghebbende 
zelf gebeuren, Sedert de maand auqustu s zijn de bedoelde 
knteqorieén van ver z ckerdcn trouwens in het bezit van de 
vignetten en dokurnenten waardoor zij hun rechten duide 
lijk en onbetwistbaar Legenover de geneesheren kunnen 
doen gelden. 
Wétt de andere verzekerden betreft, is de toestand in ver 

scheidene gewesten niet van die aard dat de verzekerden 
een voldoende vrije keuze hebben onder de geneesheren 
die de in de regeringsverk!élring vervatte honoraria naleven; 

Cette clause. telle quc lh- Iiqure dans l'arrête royal du 
13 avril l 96"i, prévoit que les mul ualitcs sont tenues 
d'ajuster leurs cotisations de manière que, pour chaque 
exercice, les corisations nu qmcnrccs des subsides corrcs 
pendants de l'Etat cl d'une partie des réserves limitée tout 
au plus à l O '.; des cotisnncns couvrent 105 r;t: des dépenses 
prévues, L'app lication littérale de cette disposition entraîne 
mit. en de nombreux cas, une auqmcntnnon sensible des 
cotisations des assurés libres. En vue de. rendre possible 
une évolution plus proqressive en cc domaine, le Gouver 
neme nt ,1 rencontré le désir exprimé par l'ensemble des 
unions nationales. de pouvoir mstau rcr une réglemcntiltion 
plus souple pour l'assurance libre. pendant les deux pre 
m iè res années du nouveau régime. Ceci implique entre 
autres que les mutualités peuvent affecter une partie plus 
importante de lems réserves lorsqu'elles en ont la possibilité. 

2, Rapports aucc Ic Corps médical. 

Le Gouvernement entend rester fidèle au système des 
engagements dont le texte est élaboré par !<1 commission 
nationale médico-mutualist c. 
Etant donné que les cnqap ements antérieurs avaient pris 

fin au 31 décembre 1965, il fallait créer la possibilité de 
réunir à nouveau cette commission dans un esprit de 
con fiance mutuelle, Afin de créer cette atmosphère, le 
Gouvernement a abrogé l'arrêté royal du 24 janvier 1966, 
y substituant, en date du 6 juin ! 966, un nouvel arrêté 
qui impose des honoraires obligatoires pour certaines caté 
gories sociales et suspend cette même oblig<1lion pour 
d'autres catégories en attendant que puisse être instauré 
un régime de conventions. Entre-temps le Gouvernement 
s' cf forcerait de parven ir à une solution en ce qui concerne 
> représentativité des organismes professionnelles de 
médecins. 

Actuellement. la cornnussron nationale mèdico-ruutualiste 
examine la possibilité de conclure de nouvelles conventions: 
un comité restreint, constitué au sein de ladite commission, 
est chargé d'étudier un projet de statut social des médecins 
disposés à souscrire aux nouvelles conventions. 

En ce qui concerne l'application des honoraires prévus 
par là déclaration gouvernementale, il apparaît en effet 
qu'en plusieurs régions du pays - la situation est meilleure 
en d'autres - le corps médical n'a pas fait preuve de bonne 
volonté pour répondre à l'appel du Gouvernement de res 
pecter volontairement les honoraires prévus dans la décla 
ration gouvernementale. Cette remarque concerne prin 
cipalement les honoraires des consultations et des visites 
à domicile. 

Il y a lieu de distinguer entre le respect des honoraires 
imposés pour les catégories sociales, et ceux qui sont appll 
cables aux autres assurés. L'attention du Ministre a été 
attirée sur le fait que, dans certaines régions du pays, le 
respect des honoraires imposés laisse également à désirer en 
ce qui concerne les invalides, les veuves, les pensionnés et 
les orphelins. Il estime que ces abus doivent être dépistés et 
dénoncés aux parquets; ce n'est pas nécessairement l'inté 
ressé lui-même qui doit le faire. D'ailleurs, depuis le mois 
d'août, les catégories d'assurés en question disposent de 
vignettes et de documents, sur la base desquels ils peuvent 
fa ire valoir leurs droits de façon formelle et indiscutable 
vis-à-vis des médecins, 

Quant aux autres assurés, la situation dans les diverses 
régions n'est pas de nature à leur offrir une liberté de choix 
suffisante entre les médecins qui respectent les honoraires 
prévus par la déclaration gouvernementale. En effet, il a 
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er wordt inderdaad Vé1stnestelcl, dal voor e en raad picqinq 
80 F en voor een bezoek aan huis 130 F qevraaqd worclr. 
Er is nochtans niets dat er op wijst dat die toestand een 

a anvanq heeft genomen met het koninklijk besluit van 6 juni 
1966 : bij bestond reeds van bij de aanvang van het jaar, 
ook onder het stelsel van verplichte erelonen. De Minister 
meent te mogen zeggen dat het voornoemd besluit van 6 juni 
1966 een dubbel gevolg heeft gehad : onder de geneesheren 
die vroeger reeds hoqcre erelonen vroegen, z ijn de enen 
voor'.t]ty2~,;; '"':~ l:l.'t vr~1.9en van die honoraria, terwijl ande 
ren zich vrijwilliq hebben geschikt naar de bedragen ver 
meld in de reqcrinnsver klartnq: anderen die tot dan toe 63 
en 105 F vroegen hebben hun tarieven verhoogd tot 70 en 
125 F. 

In verband met het koninklijk besluit van 6 juni 1966 
heeft de Regering haar veranrwoo rde lijkhe id opgenomen in 
hooldaaak omdat zij het verhintcnissens(elsel voor de toe 
komst wilde vrijwaren. Dit is dan ook de voornaamste be 
kommernis, tijdens de eerstvolgende maanden opnieuw tot 
een behoorlijk en vrij algemeen regime van verbintenissen 
te komen. 

3. De [i sknl» strook, 

Zoals reeds werd aangestipt, betreurde een lid dat de 
Regeting haar woord niet heeft gehouden en de fiskale 
strook niet algemeen heeft toegepast met ingang van ] okto 
ber 1966. Zal deze belofte worden nageleefd met ingang 
van I januari 1 967 ? Zal de Regering maatregelen nemen 
om een einde te maken aan de administratieve staking ? 
Een ander lid wenste te vernemen over welke sanctie 

maatrcqelen men beschikt tegenover de geneesheren die 
geen gebruik maken van de officieel voorgeschreven docu 
menten. 

Antwoord: 

a) Fiscale strook. 

Met betrekking tot de fiskale strook werd in het alge 
meen akkoord van 25 juni 1965 dat tussen de vertegen 
woordigers der geneesheren en tandheelkundigen eens 
deels en de vertegenwoordigers der verz ekerinqsinstellinq en 
anderdeels werd gesloten, een overeenkomst bereikt waar- 
van de tekst luidt als volgt : 

« Het recht van de zieken op vergoeding is niet gebon 
den aan het uitreiken van een honorar-îu m kwitnnt ie doch 
wel aan het uitreiken van een getuigschrift voor verstrekte 
hulp. Dat getuigschrift gaal samen met· een fiscale strook 
waarop de naam van de zieke niet voorkomt en welke door 
de geneesheer ter beschikking wordt gehouden van het 
bestuur der belastingen. Dat dokument mag niet als supple 
ment komen bij de dokumenten welke thans door dit 
bestuur worden geëist. » 

De uitvoering van deze bepaling werd onder de vorige 
Regering in 1965 voorbereid. Er werden toen besprekingen 
gevoerd met het geneesherenkorps ten einde tot een gemeen 
schappelijk akkoord omtrent de inhoud van de zogenaamde 
fiscale strook te komen. 
Uit de inlichtingen waarover de Minister beschikt, blijkt 

dat geen volledige overeenkomst werd bereikt met alle be 
trokken beroepsorganisaties van geneesheren. 

De vorige Regering heeft dan ook een formule uitgewerkt 
die thans door de Miruster van Financiën werd over 
genomen. 

De toepassingsdatum was oorspronkelijk vastgesteld op 
l oktober 1966; dit bleek echter uchtcraf materieel orimoqe 
lijk om de volgende reden : 

été const.rtc qu'on avait demandé IW F pour une cousulta 
tion et 130 F pour une visite à domicile. 
Toutefois, rien n'indique que cette situation ,1 com 

mencé lors de l'entrée en vique ur de l'arrêté royal du 
G juin 1966 : elle cx ist a it Ô('jà au d ébut de l'année, et 
(·galement sous le rcq ime des honoraires obligatoires; le Mi 
nistre croit pouvoir dire que l'arrêté pré cite a eu une double 
conséquence : parm i les médecins qui demandaient déjà au 
paravant des honornires plus élevés, les uns ont continué à 
demander ces honora irr-s. alors que les autres se sont 
librement conformés aux Laux mentionnés dans la décla 
ration ÇJouverncmrntale: cl'nutres. qui dcrnandnlcnt jus 
qu'alors 63 et 105 F, ont auqrnenté leur tarifs à 70 et 
125 F. 
Le Gouvernement a pris ses responsabl lités en ce qui con 

cerne l'arrêté royal du 6 juin 1966 parce qu'il entend, avant 
tout, sauvegarder pour l'avenir le régime des engagements. 
Son principal souci est dès lors d'en revenir, dans les 
prochains mois, à un régime d'engagements adéquat et quasi 
général. 

3. Souche [iscnic . 

Comme il a déjà été signalé, un membre déplore que le 
Gouvernement n'ait pas tenu parole et n'ait pas appliqué 
d'une man iè re générale la souche fiscale à dater du L'" octo 
bre 1966. Cette promesse sera-t-elle remplie à dater du 
l er janvier 1967 ? Le Gouvernement prendra-t-il des mesu 
res pour mettre fin à la grève administrative? 
Un .iut rc membre désire savoir quelles sont les sanc 

tions dont on dispose à l'encontre des médecins n'usant 
pas des documents imposés officiellement. 

Réponse : 

a) S011che fiscale. 

Au sujet de la souche fiscale, l'accord général conclu le 
25 juin 1964 entre les représentants des corps médical et 
dentaire, d'une part, et les représentants des orqanisrnes 
assureurs, d'autre part. comprenait un accord dont le texte 
est libellé comme suit : 

« Le droit des malades au remboursement n'est pas lié à 
la délivrance d'une quittance d'honoraires mais hien à celle 
d'une attestation de soins donnés. Cette attestation est dou 
blée d'une souche fiscale ne mentionnant pas le nom du 
malade et qui est tenue à la disposition de I'adnunistrntion 
des contributions par le médecin. Ce document ne peut pas 
faire double emploi avec ceux actuellement exigés par la 
dite administration. » 

L'application de cette disposition a été préparée en 1965 
sous le Gouvernement précédent. Des négociations furent 
menées avec le corps médical afin de parvenir fi un accord 
général au sujet de la teneur de la souche, dite fiscale, 

Des renseignements dont le Ministre dispose, il résulte 
qu'un accord général n'a pu être réalisé avec toutes les orga 
nisations professionnelles de médecins intéressées. 
C'est pourquoi le Gouvernement précédent a mis au point 

1111e formule qui est actuellement reprise par le Ministre 
des Finances. 

Initialement, la date de la mise en vigueur avait été fixée 
au 1 °' octobre 1966; par après, il est aperçu qu'il était maté 
riellement impossible de maintenir cette date pour les motifs 
suivants : 
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l. ~ de eerste ,1fä~vering van de hasisdokumenten kon 
slechts geschieden rond 15 augustus; 

2. - de identi licatie van 18 mi ljoc n formulieren ( 13 000 
geneesheren X 1 000 attesten ·· ongeveer 500 geneesheren 
die meerdere k ablneucn bedienen of die formulieren vau 
een verschillend Iormaa t of in de L wee de ï aal verlanqeu ). 
vraagt aan de orclinator on qevee r drie en een halve maand 
tegen 24 uren per d,1g. 

Wegens deze technische moeilijkheid heeft de Regering 
besloten in principe de fiscale strook toe te passen en toc 
le laten voor de uitbetaling door de verzekeringsorganisrnen 
met ingang van 1 oktober 1I.; van l oktober tot 31 decem 
ber wordt in een overqan qsperfode voorzien en het gebruik 
z al verplicht worden gesteld met ingang van 1 januari 1967. 

b) Streimestrcgclen. 

Wat de strafmaatregelen betreft wordt verwezen naar 
de wet tot inste!Jing en organisatie van een regeling voor 
verplichte ziekte- en invaliditeitsverzekering alsmede naar 
de bepalingen vervat in het Wetboek op de Inkomsten 
belastingen. 

Wanneer een geneesheer weigert de Iiskale dokumenten 
in te vullen die opgelegd worden door het ministerieel 
besluit van 23 september 1966, kunnen de sancties worden 
toegepast waarin is voorzien door het Wetboek op de 
Inkomstenbelastingen, en meer bepaald : 

1) administratieve geldboeten van 200 tot 10 000 F: 
2) strafrechterlijke sancties die bij herhaalde inbreuken 

worden toegepast of wanneer er valsheid in geschrifte is 
vastgesteld. 

Deze sancties omvatten geldboeten of, voor zwaardere 
misdrijven, ook gevar1ge11isstra ffen. 

Bovendien beschikt de administratie der belastingen, 
bij weigering om de fiskale dokumenten voor te leggen, 
over andere aanslagmiddelen, zoals de aanslag bij verge• 
lij king met de norm a le inkomsten van andere geneesheren, 
of de aanslag van ambtswege. 
Ten slotte kunnen de belastingen op de niet aangegeven 

inkomsten onder bepaalde voorwaarden tot het drievoudige 
opgevoerd worden, zonder het bedrag van die inkomsten 
te mogen overschrijden. 
Wat de ziekteverzekering betreft, wordt herinnerd aan de 

bepalingen van artikel 103, b), van de wet van 9 augustus 
1963, gewijzigd bij de wet van 8 april 1965. Op grond 
van deze bepaling worden gestraft met een geldboete van 
26 tot 500 F per inbreuk de geneesheren die na waarschu 
wing betekend door de beambten bevoegd om de inbreuk 
vast te stellen, meermaals weigeren aan de rechthebbenden 
in de vastgestelde vormen de bescheiden uit te reiken die 
zijn voorgeschreven door de wet en de uitvoeringsbesluiten 
en- verordeningen. 
Het Beheel'scomüé van de Dienst voor geneeskundige 

verzorging heeft in zijn zitting van 3 oktober jl. beslist dat 
de verzekeringsinstellingen een nominatieve lijst zullen a1:111- 
leguen van de ge1u.esheren die na 30 september 1966 de 
officiële documenten niet zouden gebruiken. De inspecteurs 
van de dienst voor ad m in isrrutieve controle zullen aan de 
hand van deze lijsten de inbreuken vaststellen bepaald 
bi] artikel 103, b) van de wet op de ziekteverzekering en 
naar de geneesheren die in overtreding zijn, de nodige waar 
schuwing sturen. Wordt de overtreding meermaals vast 
gesteld, dan zullen de Landsbonden klacht indienen bij 
de politierechtbanken. 

l. - La délivrance des documents de base ne pouvait 
se foire pour Lt première fois que vers Ic- 15 noüt: 

2. - L'Jdc nt ihcnuon cle 18 millions de formulaires 
( 13 000 médecins X 1 000 ccrt.i Iicut s ·! quelque 5 000 mé 
decins disposaru de plusieurs cabtners ou qui demandent des 
Iorinulairc s d'un format différent ou établis dans la se 
conde lan qur-] dcmaudc à lordinnt eur un travail de trois 
mois el dc1111 à raison de 24 heures pm jour. 

Ces dil licu lt cs techniques ont amené le Gouvernement il 
décider, en princ ipc, l'application de la souche fiscale et son 
remboursement par les orqanisrues assureurs à dater du 
1,·, octobre dernier; il est prévu une période de transition du 
J •·• octobre au 3 1 décembre et I' utilisation de cette souche 
fiscale sera rendue obliqatoire à partir du l" janvier 1967. 

b) Mesrues pénales. 

En ce qui concerne les mesures pénales, il est renvoyé 
á la loi instituant et orqauis.mt un régime d'assurance obli 
oatoire contre la maladie et I'rnvalidité ainsi qu'aux disposi 
tions du Code des Impôts sur les Revenus. 

Lorsqu'un médecin refuse de délivrer les documents fis 
caux imposés par l'arrêté minîstériel du 23 septembre 1966, 
des sanctions prévues par le Code des Impôts sur les Reve~ 
nus pourront être appliquées, notamment : 

1) des amendes administratives de 200 F à 10 000 F; 
2) des sanctions pénales qui sont appliquées en cas de 

récidive ou lorsque des faux en écritures sont constatés. 

Ces sanctions comprennent des amendes, ainsi que des 
peines de prison pour des délits plus graves. 

E11 outre, en cas de refus de produire des documents 
fiscaux, l'administration des contributions dispose d'autres 
moyens de taxation, tels que la taxation par comparaison 
avec les revenus normaux d'autres médecins ou la taxation 
d'office. 
Enfin, sous certaines conditions, les impôts sur les reve 

nus non déclarés peuvent être portés au triple, sans qu'ils 
puissent dépasser le montant de ces revenus. 

En ce qui concerne l'assurance maladie, il y a heu de rap 
peler les dispositions de !' article 103, b), de la loi du 9 août 
I 963, modifiée par la loi du 8 avril 1965. En vertu de ces 
dispositions sont punis d'une amende de 26 à 500 F par 
infraction, les médecins qui, après avertissement signifié 
par les agents qualifiés pour constater l'infraction, refusent 
à plusieurs reprises de remettre aux bénéficiaires, dans les 
formes déterminées, les documents prescrits par la loi et les 
arrêtés et règlements d'exécution. 

En sa séance du 3 octobre dernier, le Comité de gestion 
du Service des soins de santé a décidé> que les organismes 
assureurs établiront une liste nominative des médecins qui 
n'utiliseraient pas les documents officiels après le 30 sep 
tembre 1 966. Sur base de ces listes, les inspecteurs du ser 
vice du contrôle administratif constateront les infractions 
prévues par l'article 103, b), de la loi sur l'assurance mala 
die et enverront l'avertissement requis aux médecins en 
faute. En cas de récidive, les unions nationales porteront 
plainte devant les tribunaux de police compétents. 
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1. - Onderhoudsprijs in de uerplcgingsinstcllingcn. 1 4. - Prix de ln [ournc: dcntrcticn 
dans les l't:1hliss,'111,'11ts hospitnlil'rs. 

VrMlfJ: 1 Q11cslion: 

Verscheidene leden hebben de aandacht gevestigd op 
de moeilijkheden waarin de verpleçiingsin;;tellinucn ver kc 
ren ingevolge de toepasslnq met inga119 van 1 jnn uar: 1967, 
v,;111 het definitief stelsel van de wet op de ziekenhuizen. 

Antwoord: 

Wat de verpleeg dagprijs voor de z ic ken huizen betreft, 
wenst de Minister eraan te herinneren dat op l j anua ri 1967 
het definitief stelsel van de ziekenhuiswet in werking treedt. 
Dit houdt o.m. in dat mrt ingang van die datum één vierde 
van de normale verpleegdagprijs ten laste valt van het 
departement: van Volksgezondheid en de overige drievierde 
van de ziekteverzekering. 
De Minister van Volksgezondheid heeft nog geen defi 

nitieve beslissing genomen omtrent de normale verpleeg 
daqprijs die voor het jaar 1967 zal worden vastgesteld. Men 
mag verwachten dat deze prijs gemiddeld z.il worden ver 
hoogd tot 350 F per ligdag berekend arm index 129,25. 
Volgens de in lichtingen die werden verstrekt. houdt het 
ontwerp van begroting dat aan het Beheerscomité: van de 
Dienst voor geneeskundige verzorging werd overgelegd, 
rekeninq met deze voorziene verhoging en met de prijs 
verhoging die na onderzoek van de boekhouding, aan be 
paalde instellingen kan worden toegestaan. 
Er mag nochtans niet worden vooruitgelopen op de dis 

cussie over de begroting, waarmede het Beheerscomité: thans 
een aanvang maakt. Zo mogelijk zullen dienaangaande in 
openbare vergadering meer precieze gegevens worden ver 
strekt. 

Vraa.g: 
5. ,_.., Financiële problemen. 

Werden de rekeningen 1965 van de verzekerinqsorqa 
nisrnen ingeleverd? Welk is de toestand van elk verzeke 
ringsorganisme? 

Antwoord: 

a) het is de Minister op dit ogenblik niet mogelijk op die 
vraag een bevredigend antwoord te geven. De rekeningen 
van het jaar 1965 werden nog steeds niet a[gesloten. Daar 
omtrent werden inlichtingen gevraagd aan het Rijksinsti 
tuut en er werd verzekerd dat over enkele weken deze 
rekeningen zullen kunnen worden afgesloten. 

b) De toestand van de onbetaalde rekeningen per ver 
zekeringsinstelling op 30 september jl. vindt men in tabel I. 

Berekend per rechthebbende in de onderscheiden ver 
zekeringsinstellingen wordt de toestand weergegeven in 
tabel 2. 
Het is niet ·gemakkelijk om een volledige verklarlnq te 

geven van het verschil in de onbetaalde rekeningen per 
verzekermqslnstellinq (rekening gehouden natuurlijk met 
het aantal rechthebbenden). Er bestaat terzake een verschil 
lende Hnancierinqspolitiek van de ene landsbond tot de 
andere (bv. leningen bij de vrije verz ekerinq, kredietope 
ningen). Anderzijds is- het bedrag van de schulden tegen 
over de zorgenverstrekkers ook afhankelijk van de toe 
gekende voorschotten en deze staan in functie van de 
rekeningen van iedere verzekeringsinstelling voor het 
laatste gekende dienstjaar ( 1964). Zodra de verdeling der 
voorschotten op basis van het dienstjaar 1965 zal kunnen 
gebeuren, mag men verwachten dat deze voorschotten de 

Plusieurs membres ont nt tiré J'atlc11tio11 sur les difficultés 
clans lesquelles se trouvent les ct abl issc mcnts hospitnlicrs. 
en raison de l'npplicatiou. il p art ir du I',. j.mvier 1967, du 
rèqimc définitif de 1.-i loi sur les hôpitaux. 

Réeonsc _. 

En ce qui concerne le prix de la journée d'entretien dans 
les hôpitaux. Ic Ministre désire rappeler que le régime défi 
nitif de la loi sur les hôpitaux entre en vigueur le J •·•· jan 
vier 1967. Il s'ensuit notamment qu'à partir de cette date le 
prix normal de la journée d'entretien sera, pour un quart. à 
charge du département dr. la Santé publique. les trois autres 
quarts incombant à lassura nce ma lad ie. 

Le Ministre de: la Sauté publique n'il pils encore pris de 
décision définitive au sujet du prix normal de la journée 
d'entretien pour 1967. Il est permis de s'attendre à ce que 
ce prix soit porté en moyenne à .350 F par journée d'entre 
tien à l'indice 129,25. Selon les renseiqneruerus qui ont été 
fournis, le projet de budget qui a été soumis au comité de 
gestion du Service des soins de santé tient compte de l'aug 
mentation prévue et de la majoration de prix qui peut être 
consentie à certains établissements après examen de fa 
comptabilité. 

On ne peut pourtant pas anticiper sur la discussion du 
budget, que Ic comité de gestion entame en ce moment. 
Dans la mesure du possible, des renseignements plus pré 
cis seront fournis à ce sujet en séance publique. 

Question: 
5. - Problèmes financiers. 

Les comptes des organismes assureurs. pour 1965 ont-ils 
été déposés ? Quelle est la situation de chaque organisme 
assureur ? 

Réponse: 

a) Le Ministre n'est en ce moment pas en mesure de 
donner une réponse satisfaisante à cette question. Les 
comptes pour l'année 1965 n'ont toujours pas été clôturés. 
A ce propos des renseignements ont été demandés à 
l'I. N.A. M.I. et l'assurance a été donnée que ces comp 
tes pourraient être clôturés dans quelques semaines. 

b) la situation quant aux opérations en souffrance {im 
payés) au 30 septembre et par organisme assureur, figure 
au tableau l. 

La situation dans les divers organismes assureurs, cal 
culée pa r ayant droit, figure au tableau 2. 

Fournir une explication complète de la différence dans 
les impayés par orqanisrne assureur ( en tenant compte 
évidemment du nombre des ayants droit n'est pas 
chose facile. Il y a par ailleurs, en ce domaine, une poli 
tique de financement {p. ex. en ce qui concerne les prêts 
clans le secteur de l'assurance libre, l'ouverture de crédits) 
qui diffère d'une union nationale à l'autre. D'autre part le 
montant des dettes vis-à-vis des dispensateurs de soins 
dépend également des avnnccs accordées, et ces dernières 
sont fixées en fonction des comptes de chaque organisme 
assureur pour le dernier exercice connu ( 1964). Dès que 
la répartition des avances pourra se faire sur la base de 
l'exercice 1965 il est permis d'escompter que le montant de 



TABLEAU 1. 

Staat van de onaf gedane (onbetaalde) verrichtingen per 30 september 1966 
bij de verschillende verzekeringsinstellingen. 

( In duizendtallen F.) 

TABEL 1. 

Relevé des opérations en souffrance (impayés) au 30 septembre 1966 
dans les divers organismes assureurs. 

(En milliers de F.) 

1 
1 : 

Verplegings- 1 Totaal To·aal t 
inrichtingen Geneesheren 1 Apothekers Diversen op 30-9-1966 op 31-8-1966 Verschil 

Verzekeringsinstellingen - - - - - - - Organismes assureurs 
Etablissements Médecins Pharmaciens Divers Totaux Totaux Différence 
hospitaliers au 30-9-1966 au31-8-!966 

i 
! i 

Christelijke mutualiteiten 

Onzijdige mutualiteiten 

Socialistische mutualiteiten 

Liberale mutualiteiten 

Beroepsmutuahtetren 

Hulpkas V. Z. L 

•.• 1 368 ï27 

1 172 626 ••• 1 

1 

427 352 

66 383 

128 759 

21 400 

67009 

12 585 

127 445 

54 009 

JO 512 

6 263 

573 693 

245 483 

509 515 

189 552 

+ 61178 A. N. Chrétienne. 

55 931 U. N. Neutre. 

-!- l?ï 646 U. N. Socialiste. 

42 451 L. N. Libérale. 

-'- 62 087 U. N. Profcssionnclie. 

4 584 CA.A.M. I. 

.J;>.. 
\0 

Totaal einde september l 966 . . . . . . . . . . . 1 185 247 + 406 sr: Totaux à fit, septembre 1966. 

Totaal einde augustus 1966 . 931 922 

]3 473 108 279 15 225 564 329 386 683 

4 9I8 21 937 3 069 96 307 53 856 

12 986 37 554 14084 ]93 383 131 296 

1 359 2 892 59 25 710 21126 

112 330 352 116 19212 1 698 905 - 
84182 23'1 214 41 710 - i 1292028 Totaux ~ fin aoùt !956. 

% van het totaal einde september 1966 ... 

% van het totaal einde augustus 1966 ... 

69,77 

72.13 

6,61 

6,52 

20.73 

18,13 

2,89 

3,22 

100 

100 

% du total à fin septe mbre J 966. 

% du total ;, fin aoû: ! 956. 

'f x 
~ - - 
'-!:> 
:J\ 
::;\ 

'-!:> 
~ ~- 

z 
N 



~ x < - - - 
'° O', :,-, 
' 
'° 0-,. 
---1 

TABEL 2. 

Opgave van de achterstand in de betalingen over een periode van 3 maanden, 
per rechthebbende in de onderscheiden verzekeringsinstellingen. 

z 
TABLEAU 2. tv 

Relevé des retards de paiement sur une période de 3 mois, 
par ayant droit, pour les différents organismes d'assurance. 

Gemiddelde der 
achterstallen Achterstal par 

voor juli, auqus- rechthebbende 
Achterstallen op Achterstallen op Achterstallen op tus, september Aantal kolom 4: 

31-7-1966 31-8-1966 30-9-1966 1966 rechthebbenden kolom 5 - - - - - ~ 
Arriérés au Arriérés au Arriérés au Moyenne des Nombre Arriérés par 
31-7-1966 31-8-1966 30-9-1966 arriérés pour dayants droit ayant droit 

les mois de colonne 4: 
1 1 juillet. août et colonne 5 

1 
i septembre 1966 

1 1 

1 1 

Christelijke mutualiteiten .................. ! 827 936 i 509 515 573 693 637 048 -î 098 090 155.4 Mutualités chrétiennes. 

Onzijdige mutualiteiten .................. 279 212 189 552 245 483 238 082 1 010031 235.4 Mutualités neutres. 

Socialistische mutualiteiten ............... 534 906 386 683 564 329 495 306 2 275 478 217.6 Mu.tu.alités socialistes. 

Liberale mutualiteiten ..•................. , lil 975 53 856 96307 97739 ! 513 270 179.2 Mutualités libérales. 

Beroepsmutuallteiten ... , ................. 232 741 131 296 193 383 185 806 866 985 21i,3 Mutualités professionnelles. 

Hulpkas ................................. 22167 21126 25 710 23001 87 879 261.7 Caisse auxiliaire. 

·--- 

1 Total. Totaal ......... 2 038 937 1 292 028 1698905 1676622 S 881 733 188.1 

V1 
0 
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uitgaven voor het lopende jaar dichter z u lien bc n adc rcu. 
Inderdaad het jam l 964 was in vele opz ich ten een over 
g,uitJSjaar wat betreft het af sluiten v an de re kcningcn 
eu bovendien zijn er sedert 1 april 1965 wijzigingen inqc 
treden in cle onderlinge verhoudingen van de ledentallen per 
laudsbond. \,1egens de verplichte aansluinnq van het over 
heidspersoneel. 

* * * 

Vraag: 

Wat de Hnanciële toestand van de Dienst Uitkeringen 
betreft, werd de vraag opgeworpen welke maatregelen de 
Regering overweegt om het tekort in deze scktor op te 
slorpen. 

Antwoord : 

In zijn inleiding heeft de Minister reeds ge,vezen op 
de problemen die zich stellen in de sektor van de: uitkeringen. 
Het ontwerp van begroting voor het dienstjaar 1967 laat een 
deficit van 389,2 miljoen F. Het beheersc ornité van de 
Dienst voor uitkeringen zal worden verzocht op zijn 
eerstkomende vergadering die op het einde van de maand 
november plaats heeft, voor ste ile n voor te leggen om het 
financieel evenwicht te bereiken. 

Bovendien stelt zich het probleem van de: aanzuivering 
der vorige dienstjaren. Volgens de huidige vooruitzichten 
moet worden gerekend met een mali van 490 miljoen F 
voor 1965. De wet van 7 juli 1966 laat de Koning toe de 
uitslagen van de jaren 1964 en 1965 te cumuleren, Dit zou 
meebrengen dat. er voor beide dienstjaren een vermoedelijk 
mali blijft van 490 miljoen F ~ 257 miljoen F ( boni van 
1964) = 233 miljoen F. Voegt men daarbij het verwachte 
mali voor 1966 "'' 415 miljoen F. dan zou het totale deficit 
tot het einde van het lopende dienstjaar 648 miljoen F 
bedragen. 

De Regering zal ten gepasten tijde, wanneer zij in het 
bezit is gesteld van de definitieve rekeningen, over de toe 
stand moeten beraadslagen, rekening houdend met de 
verbintenissen die in het Sint-Jans akkoord van 25 juni 
1964 werden aangegaan. 

6. - For{ ait aire betaling 11ar1 prestaties. 

Een lid betreurde dat het forfaitaire stelsel alhoewel wet 
telijk voorzien .. niet toegepast wordt. 

Antwoord: 

Wat het forfait betreft, moet er op gewezen wor:den dat 
alles in het werk wordt gesteld, van bij de start van deze 
Regering, om het afsluiten van forfaitaire akkoorden moge 
lijk te maken. 
Volgens de wet van 9 augustus 1963, ge\Vij zigd door de 

wet van 8 april 1965, is de toepassing van het Forf aitairc 
stelsel afhankelijk van de werking van een Commissie belast 
met het afsluiten van forfaitaire akkoorden (art. 34/cr). 
Deze Commissie werd opgericht bij koninklijk besluit 
van 20 april 1966. Het spreekt vanze lf dat de personen of 
instellingen die een akkoord over forfaitaire betaling van 
geneeskundige prestaties wensen aan te gaan, een aanvraag 
moeten indienen bij de bedoelde Commissie, Welnu, tot op 
heden heeft deze Commissie geen enkele aanvraag ontvan 
gen. De afvaardigingen der ziekenfondsen z ijn herhaaldelijk 
bijeengeroepen, maar hun werkzaamheden liggen praktisch 
verlamd door het uitblijven van de aanvn1gen. Deze toe, 
stand heeft tot gevolg dat er niet alleen geen definitieve 
regeling voor de forfaitaire betaling kan worden uitgewerkt, 

de ces avances se rapprochera davanta He de ce lul des 
dépenses pour l'année en cours. En effet, l'année 1964 
est à maints égards, une année de trnnsirion en ce qui 
concerne la clôture des comptes; en outre, depuis le l ''" avril 
1965. du Fait de l'affiliation ob liqn roirc du personnel des 
services publics .. des c hanqcruent s sont intervenus clans 
I'im port ance cornpn ró e des cf Icr tils de membres de chaque 
union nationale. 

* • * 

Question: 

En ce qui concerne la situation Iinanciëre du service 
des indemnités, il a été demandé quelles mesures sont 
envisagées par le Gouve mem ent pour résorber Ic déficit de 
ce secteur. 

Réponse: 

Dans son introduction, le Ministre a déjà attiré l'atteu 
tion sur les problèmes qui se posent dans le secteur des 
indemnités. Le projet de budget pour l'exercice 1967 pré 
sente un déficit de 389,2 millions de francs. Il sera demandé 
au comité de gestion du service des indemnités de soumettre 
au Ministre lors de sa prochaine réunion, qui a lieu à la fin 
du mois de novembre, des propositions propres à assurer 
I' équilibre financier. 
En outre se pose également le problème de l'apurement 

des exercices antérieurs. D'après les prévisions actuelles, 
il faut escompter un déficit de 490 millions de francs pour 
1965. La loi du 7 juillet 1966 autorise le Roi à cumuler 
les résultats des exercices 1964 et 1965. li en résulte que, 
pour les deux exercices, il subsistera un mali probable 
de 490 millions de F - 257 millions de F (boni de 1964) 
::.."" 233 millions de F. S'il y est ajouté le déficit probable pour 
1966 (415 millions de F), l'impasse totale jusqu'à la fin de 
l'exercice en cours s'élèverait à 648 millions de F. 

Le Gouvernement devra, en temps utile. c'est-à-dire lors 
qu'il sera en possession des comptes définitifs, délibérer 
de la situation compte tenu des engagements souscrits 
dans l'accord de la Saint-Jean du 25 juin 1964. 

6. - Paiement forfaitaÎ/'e des prestations. 

Un membre déplore que le régime forfaitaire n'est pas 
appliqué. bien qu'il soit prévu par la loi, 

Réponse: 

En ce qui concerne le forfait, il y a lieu de sign,:t!er que 
dès l'entrée en fonction du Gouvernement actuel, tout 
a été mis en œuvre pour permettre la conclusion d'accords 
forfaitaires, 
Conformément à la loi du 9 août 1963, modifiée par la loi 

du 8 avril 1965, l'application du système forfaitaire est 
subordonnée au fonctionnement d'une commission chargée 
de la conclusion d'accords forfaitaires ( article 34ter}, Cette 
commission a été: créée par l'arrêté royal du 20 avril 1966. 
Les personnes ou les organismes qui souhaitent conclure Lill 
accord prévoyant le paiement forfaitail'e des prestations 
médicales doivent évidemment introduire une demande en 
ce sens auprès de ladite commission, Or, jusqu'à présent 
cette commission n'a reçu aucune demande. Les représen 
tants des mutualités ont été convoqués à plusieurs reprises, 
mais l'absence de demandes paralyse pratiquement leurs 
travaux. li en résulte que non seulement le reglement défi 
nitif en matière de paiements forfaitaires n'a pu être mis au 
point, mais qu'en outre il n'a pu être prévu de paiement pro- 
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maar ook dat niet worden voorzien in een voorlopige uit· 
beti1lin11 wat de prestaties betreft. die. volgens de no rmcn 
uitqcwcrk ; door het Bchecrscomitè van uc Dienst voor 
geneeskundige ver ror qinq. voor het forb:iil in aanmerking 
komen. Men nwg immers niet uit 00~1 verliezen dat de com 
missie voor de forfaitaire akkoorden gebonden is door de 
normen clic het Beheerscomité in zijn zitting van 28 [anuar: 
jl. heeft vastgesteld, en clic o.m, bepalen dat de raadpleq in 
gcn niet in aanmerking komen voor een Iorfaunir« r cqelmq. 
De leden von de commissie zullen begrijpen dat het zowel 
voor de Mlnist er als voor de commissie zelf onmogelijk is 
om deze beslissing ongedaan te maken of er geen rcke nîno 
mede te houden. 

De Minister is steeds voorstanndcr geweest van de Iorlait. 
en hij is bereid, indien zulks nodig mocht blijk en. zijn g<lede 
diensten aan te bieden om het verwezenlijken van de akk cor 
den te bespoedigen, Maar bij moet terzake de regelen van 
het spel eerbiedigen. 
Zijn conclusie blijft dan ook deze welke hij reeds meer 

maa ls heeft uiteengezet, dat de eerste stap tot het sluiten 
van een forfaitair akkoord moet worden gezet door de 
instellingen, die deze regeling wensen. 

7. ~ Saneringsmaatregelen. 

De aandacht van verscheidene leden ging naai· de voor 
stellen die door de Regering werden voor çeleqd aan het 
Beheerscomité van de Dienst voor Geneeskundige Ver zor 
ging bij het Rijksinstitullt voor Ziekte- en Invaliditeits 
verzekering. Sommige leden zijn van oordeel dat die voor 
stellen een ongunstige weerslaq hebben op de z ie ken, 
hetzij wegens de afschaffing van de tussenkomst, hetzij 
wegens de verplichting een persoonlijk aandeel te betalen. 
Er werd aangedrongen opdat in deze aangelegenheid op 
een bezadiqde wijze zou worden tewerk gegaan e11 opdat 
de verzekerden in hun belangen niet zouden worden ge 
schaad. 

Antwoord 

De voorgestelde bezuinigingsmaatregelen hebben een 
dubbel doel : 

1. ~ de overconsumptie tegen te gaan en te trachten een 
einde te maken aan de prestaties die niets gemeens hebben 
met het herstel van de gezondheid; 

2, - het financieel evenwicht tussen de inkomsten e11 de 
uitgaven te waarborgen zonder een, beroep te moeten doen 
op een bijdraqeverhoqinq noch op een verhoging van de 
st.iatstussenkornst 

Deze voorstellen werden voor advies overgelegd aan 
het Beheerscomité van de Dienst voor geneeskundige ver, 
zorqinq, dat tegenvoorstellen heeft gedaan, Deze worden 
hierna gekommentarieerd en vergeleken met de voorstellen 
van de Minister van Sociale Voorzorg. 

A. - Voorstellen van de Minister. 
Bezuinigfag 
(in miljoen 

F) 

1. V ccmindcrin q waarde K sleutelletter unn 
12.60 tot JO: 

radtoloqie 
klinische 
radio- en 

biologie 
radiumr herapie 

Subtotaal 

199,3 
132,0 
10.4 

341.7 

visoir c pour les prest at ions qui, d'après les normes établies 
par Ic r0111i1(, de qcsr ion du service des soins de santé, pour, 
raient faire l'objet d'un [orlnir . En effet, il ne peut être 
pr-relu de vue que lil commission des accol'(h Ior+ait ai rc s est 
liée p ar les nonnes qui ont dé fixées par Ic comité de \]CS· 
lion en sa seance du 28 ja nvicr dernier et qui prévoient. 
notamment, que les consu ltnuons ne peuvent faire l'objet 
d'un règlement lorfnitaire. Les membres de la commission 
comprendront qu'il est impossible au Ministre. comme à la 
commission. d'annuler cette décision ou de ne pas en tenir 
compte, 

Le Ministre a toujours été partisan du forfait et il est 
disposé, le cas échéant. à prêter ses bon offices afin d'accc 
Jc,rer la conclusion des accords. En l'occurrence, il est toute 
fois obligé de respecter les règles du jeu. 

La conclusion du Ministre reste donc identique à celle 
qu'il a formulée à plusieurs reprises, à savoir que le premier 
pas vers la conclusion d'un accord forfaitaire doit être fait 
par les organismes désireux de voir instaurer ce régime. 

7. -- Mesures d'assainissement. 

L'attention de divers membres s'est portée sur les pro 
positions faites par le Gouvernement au comité de gestion 
du Service des soins de santé relevant c\e l'Institut national 
d'assurance maladie-invalidité. Certains membres estiment 
que ces propositions sont défavorables aux malades. soit 
en raison de la suppression de l'intervention, soit du fait 
de l'obligation de payer t111e cotisation personnelle, Il a été 
insisté pour qu'il soit fait preuve de modération dans ce 
domaine, afin de ne pas nuire aux intérêts des assurés. 

Réponse: 

Les mesures d'assainissement ont un double objectif : 

1. - combattre la surconsommation et s'efforcer de met 
tre fin aux prestations étranqères au rétablissement de la 
santé; 
2. ~- gorantir l'équilibre financier entre les recettes· et les 

dépenses, sans devoir recourir à une. majoration des cotisa 
tions ou à une augmentation de l'intervention de l'Etat. 

Ces propositions ont été soumises, pour avis, au comité 
de gestion du Service des soins de santé, lequel a fait des 
contrepropositions. Celles-ci sont commentées et compa 
rées ci-après avec les propositions du Ministre de la Pré 
voyance sociale. 

Propositions du Ministre. 

radiologie .. . .. . .. . .. . , .. . .. 
biologie clinique . . . , . . . . . . .. 
radiothérapie et radiumthérapie 

Sous-total 

Economies 
( en millions 

de F) 

1. Diminution de la valeur de la lettre-clé !( de 
12,60 à 10: 

199,3 
132,0 

10,4 

341,7 
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2. Persoonlijk aandcc! 11,111 2.5 ~;i, in de lcostcn 
der {!Jsiothcrap('11fisc/l(' prrs/ntic.s ( niet voor 
sociale katcgoneën ) . 

3. Prothesen : 

Gchoorprolhcsistcn: vermindering met 20 \·;. 
van de prijs der gehoorapparnten . 

Optie kers. 

Geen tussenkomst meer voor gekleurde gla 
zen (zelfde tussenkomst als voor witte gla 
zen) en kon tak tg lazen ( behalve in geval van 
keratoconus) .. . . .. . .. ... .. . .. . .. . .. . .. . 

Bandagisten: 

a) afschaffing tussenkomst aderspatkousen 

Vermindering met 20 7o van de prijs der or 
thopedische schoenen en zolen en [u m hosta- 
ten · . 

4. Paramedici. 
Nihil. 

Rekapitulatle. 

1. 
2. 
3. 
4. 
5. 

Totaal 

B. - Tegenvoorstellen Beheerscomité. 

44, 1 

15,6 

15.9 

86,3 

b) vermindering met 20 % van de prijs voor 
sommige gordels, de orthopedische zolen 
en de lumbostaat . .. .. . .. . . .. 14.1 

Subtotaal .. . .. . .. . 100,4 
Orthopedisten. 

2,3 

341,7 
44, 1 

134.2 

520,0 

Bezuiniging 
( in miljoen 

F) 

1. Tegenooorstellcn medisch-technische raad: 

a) fysische aanwezigheid vereist van spe 
cialist voor radiologie. physiothera.pie en 
klinische biologie; 

b) geen cumul van honoraria en technische 
prestaties op het gebied van radiologie en 
klinische biologie; beperking van deze 
cumul op het gebied van physiotherapie 
en radiotherapie; 

c) vermindering met 15 % van de waarde 
der akten inzake radiologie, physiothera 
pie en klinische biologie, als deze niet 
worden uitgevoerd door een geneesheer 
erkend voor deze specialiteiten; 

d) belangrijke wijziging in de nomenclatuur 
der prestaties inzake klinische biologie en 
radiologie; 

2. Portici1>ilfio11 personnelle de 25 % duns les 
(mis des {Jtcstations en mnt icr« de ph11siothé 
rnpi,' (s,'Juf pour les c:-itèuorics sor ialcs ) ... 

/'\comticicns: diminution de 20 Sé, du prix 
des appareils auditifs . 

Optici('ns. 

Plus d'intervention pour des verres t·cintés 
( ln ruê nrc intervention que pour les verres 
blancs) et verres de contact (sauf en cas de 
kérntocone ) .. . .. . .. . .. . . .. . .. .. . .. . .. . 

Bandoqistcs : 

;:i) Suppression de l'intervention pour les bas 
pour varices . .. .. . . .. .. . . .. .. . ... .. . 86.3 

b) diminution de 20 %, du prix de certaines 
ceintures. semelles orthopédiques ~t lom- 
bostnts ... ... ... ... ... ... . ..... 14,l 

Sous-total 100.4 
Orthopédistes. 

Diminution de 20 % du prix des chaussures 
et semelles orthopédiques, ainsi que des Iorn- 
bostats .. . .. . .. . . .. .. . . .. .. . .. . .. . . .. .. . 

01. Pam-médicaux. 
Néant. 

44, 1 

15,6 

15,9 

2,3 

Récapitulation. 

1. 
2. 
3, 
4. 
5. 

Total 

341,7 
44,1 

134,2 

520,0 

Contrepropositions du Comité de Gestion. 

Economies 
( en millions 

de F) 

1. Contrepropositions du conseil technique mé 
dical: 

a) La présence physique du spécialiste est 
exigée polir la radiologie, la physiothéra 
pie et la biologie clinique; 

b) Le cumul des honoraires et des actes 
techniques est supprimé dans le domaine 
de la radioloqie et la biologie clinique; 
limitation de ce cumul dans le domaine 
de la physiothérapie et de la radiothéra 
pie; 

c) diminution de 15 % de la valeur des 
actes en radiologie, physiothérapie et bio 
Jouie clinique lorsqu'ils ne sont pas effec 
tués par un médecin agréé pour ces spé 
cialités; 

d) modification importante de la nomencla 
ture pour les prestations en biologie clini 
que et rndioloqie: 
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e) in de fysiotherapie, geen cumul meer tus 
sen de plafonds K 12 ( geneesheren-spe" 
clalisten ) en M 12 (kinesitherapeuten), 

149,82 ( 1) 
70 (2) 

219,82 (3) 

2. Voorstanders en tegenstanders u,m dit per- 
soonlijk unndccl .. , '14.1 

3. Prothesen. 

Gcfzoorprothcsistcn: 

a) geen automatische indcx-aaupassinq 
meer; de index voor 1967 blijft ongewij 
zigd : 13,428 F is waarde van de sleutel- 
letter . . . . . . .. . .. . .. . . . . .. . . .. • .. 

b) geen publiciteit . .. . .. . .. .. . . . . . .. .. . 
c) vermindering met 7,5 % van de prijs der 

9ehoorappar,1ten .. . . .. .. . . .. ,, . . .. .. . 
cl) de minderheid in de commissie wil een 

persoonlijk aandeel bij het aanschaffen 
van gehoorapparaten. 

Subtotaal . 

Bandagisten : 

a) geen automatische index-aanpassing 
meer; de index voor 1967 blijft ongewij 
zigd : sleutelletter 13,428 F .... ,, ... 

b) afschaffing van de tussenkomst aderspat" 
kousen, maar nieuw onderzoek aan de 
hand van geneeskundige adviezen voor 
1968 . 

c) Riem Glénard: Y 42 - Y 35 ) 
d) Buikgordel naar maat : J. P. V Y ) 

100 verschillende waarden, van Y 75 ) 
tot Y \20 ) 

e) Schrapping van n" 7012 in de nomen- ) 
clatuur (riem na heelkundige bewer- ) 
king; komt niet voor in het voorstel ) 
van de Minister) .. . .. . .. . .. . .. . . .. . .. 

f) Nie uwe waarden ( met strengere ei- ) 
sen) voor orthopedische zolen (n" ) 
7610) ) 

g) Lumbostaat : J. P. V. - Y l 50 waarden ) 
Y 120, Y 130 of Y 140, naar gelang ) 
van de hoogte .. . . . . . .. . .. . .. .. . ) 

h) Bijkomende voorstellen i.v.m. erkenning 
van bandagisten, verminderde terugbeta 
ling voor degenen die geen overeenkomst 
hebben getekend en identificering van de 
artikelen. 

i) sommige leden wensen persoonlijk aan 
deel. 

1,23 
14,43 

5,85 

21.51 
Optiekers: 
a) geen automatische Index-aanpassinq 

meer; de index voor 1967 blijft ongewij- 
zigd : sleutelletter 13,428 F ... ... ... 5,1 

b) gekleurde glazen en contactglazen: cf. 
voorstel Minister. behoudens bepaalde 
opmerkingen fJemaakt door vertegenwoor- 
digers der optiekers ... ... ... ... ,.. 15,9 

21 

2,4 

86,3 

14.9 

Subtotaal . . . . . . . . . 1 03,6 

( 1) Klinische biologie. 
(2) Radiologie. 
(3) Berekeningen konden alleen voor d) worden gemaakt. 

e) en physiothérapie, plus de cumul entre les 
pin fonds K ! 2 ( médecins spécialistes ) et 
M 12 (kinésithérapeutes). 

2. Partisuns et ndocrsnircs de cette participa- 
tion personnelle .. , , . , , , , , . , . , . '14.1 

3. Prothèses. 

/vcousticicns : 

a) plus d'adaptation nu tomatique à l'index: 
pour 1967 l'index reste inchangé : la w,- 
leur de la lettre-dé reste fixée à 13.428 F 1,23 

b) pas de publicité ... ... ... ... ... ... ... 14,43 
c) diminution de 7,5 % du prix des appa- 

reils auditifs ... ... ... ... ... ... ... ... 5.85 
d) une minorité de la commission veut in 

staurer une pnrticipation personnelle pour 
les appareils auditifs. 

Sous-total .. . . .. 21 ,51 
Opticiens: 

a) plus d'adaptation automatique à l'index; 
J' index pour 1967 reste inchangé : la va- 
leur de la lettre-clé reste fixée à 13,128 F 5.1 

b) verres teintés et verres de contact : cfr 
proposition du Ministre, sauf certaines 
remarques formulées par les repré 
sentants des opticiens ... ... ... ... ... 15,9 

Bandagistes : 

a) plus d!adaptéition automatique à l'index; 
l'index pour 1967 reste inchangé : la va 
leur de la lettre-clé reste fixée à 13,428 F 

6) suppression de l'intervention pour les bas 
pour varices. mais réexamen à la lumière 
d'avis médicaux pour 1968 . 

c) sangle de Glénard: Y 42 à Y 35 
d) ceinture abdominale sur mesure : 

lieu de Y 100, différentes valeurs 
Y 75 à Y 120 . 

) 
au) 
de ) 

) 
) 
) 
) 
) 
) 
) 
) 
) 
) 
) 

h) propositions complémentaires en ce qui 
concerne l' aqréation des bandagistes, di 
minution du remboursement pour ceux 
gui n'ont pas souscrit un engagement et 
identification des articles: 

i) certains membres souhaitent une partici 
pation personnelle. 

e) suppression du ri" 7012 de la nomencla 
ture (sangle post-opératoire; ne figu 
re pas dans les propositions du Minis- 
tre , . 

f) nouvelles valeurs ( avec critères plus 
sévères) pour les semelles orthopêdi- 
ques . 

g) lombostat : au lieu de Y 150, des va 
leurs Y 120, Y 130 ou Y 140 d'après 
la hauteur .. . .. . .. . .. . . .. . .. .. .... 

149,82 ( 1) 
70.~ (2) 

219,FQ (3) 

21 

2,4 

86,3 

14,9 

Sous-total .. . .. . .. . 103,6 

( 1) Biologie clinique. 
(2) Radiologie. 
(3) Des estimations n'ont pu être effectuées que pour le Ilttéra d), 
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Orthopedisten : 1 Orthopédistes : 

;:i) geen automat ische koppeling mm de index 
meer; de index 1967 blijft ongewijzigd: sleu- 
letter 13,428 F . 

b) Lumbostatcn: 

7610 : zie handaqisten .. . . .. . . 
761 l en 7612: nauwkeuriqcr omschrijvinq 

c) Orthopedische zolen: zie bandaqlsren ... 
d) Orthopedische schoenen : nfschaffingen en 

verminderingen .. . .. . .. . .. . .. . . .. .. . 
e) Bijkomende voorstellen tot vermindering 

van de prijs van minerven en orthopedi 
sche corsetten .. . . .. .. . . .. .. . . .. .. .... 

2, 1 

8 

Subtotaal . 10, 1 

4, Petamedici , 

a) Kinesitherapeuten : geen automatische 
aanpassing aan de index meer. De index 
voor 1967 blijft ongewijzigd : sleutelletter 
13,428 F . 

b) Apothekers-bioloqistcn : geen automati 
sche aanpassing aan de index meer. De 
index voor 1967 wordt teruggebracht van 
13,428 Fop 12,60 F zoals voor de genees 
heren biologisten .. . .. . .. . .. . . .. .. . .. . 

N. B, De aangegeven bezuiniging door het ver 
zaken van de automatische inde xaanpassinq 
vertrekt van de hypothese dat cr in 1967 
slechts een enkele index-aanpassing zou 
gebeuren. 

4.9 

5.2 

Rekapitulatie. 

l. 
2. 
3. 
4. 
5. 

Totaal 

Verschil: een bedrag van 90 miljoen F, dat 
moet opgeleverd worden door de nog niet 
berekende onderafdelingen van de voorstel 
len van de medisch-technische Raad. 

219,82 
44,10 

156,20 
4,90 
5,20 

43D,22 

8, ,-, Varia. 
Vraag: 

Ten slotte hebben verscheidene leden de aandacht geves 
tigd op de toestand van de gehandicapten tewerkgesteld in 
de beschutte werkplaatsen. Aangezien deze tewerkgestel 
den een laag loon verdienen is de waarde van de bijdrage 
bon bestemd voor de verzekeringsinstelling lager dan het 
vereiste minimumbedrag en moet een supplement worden 
betaald. 

Antwoord: 

Op dit ogenblik worden de nodige maatregelen voorbe 
reid ten einde het minimumbedrng van de bijdragedocumen 
ten aan te passen aan de lage lonen van de belanghebbende 
werknemers, Het ligt in de bedoeling aan de door 

a) plus d'adaptation automatique à l'index: 
l'index 1967 reste inchangé : la valeur de 
la lettre-clé reste Iixëe à 13,428 F . .. .. . 

b) lombostats: 

2,1 

7610: voir bandagistes . 
7611 et 7612: description plus précise 

c) semelles orthopédiques : voir bandagis- 
tes , . 

d) chaussures orthopédiques: suppres- ) 8 
sions et diminutions .. , . . . . . . . . . . .. 

e) proposition complèmenraires en vue de 
la diminution du prix des minerves et 
des corsets orthopédiques . 

Sous-total .. . . .. .. . 10, 1 

4. Pnra-mediceux, 

a) Kmésùluuapeutes : plus dada pt ation au 
tomatique à l'index, L'index pour 1967 
reste inchangé : la valeur de la lettre-clé 
reste fixée à I 3.428 F ... .. . .. . ... .. . 4,9 

b) Pluinnecicns-bioloqistcs . plus dadapta 
tion automatique à l'index. L'index pour 
1967 est ramené de 13,428 F à 12,60 F 
comme pour les médecins-biologistes . . . 5,2 

N.B. L'économie proposée en renonçant à 
l'adaptation automatique à l'index part de 
l'hypothèse qu'en 1967 il n'y -aun1it qu'une 
seule adaptation à l'index. 

Récapitulation. 

1. 
2, 
3. 
4. 
5. 

219,82 
44.10 

156,20 
4,90 
5,20 

430,22 

Dl] fén:nce : un montant de 90 millions de F 
doit être produit par les autres sous-sections 
(non encore calculées) des propositions éma 
nant du Conseil technique médical. 

8. - Divers. 
Question: 

Enfin. certains membres ont attiré l'attention sur la situa 
tion des handicapés mis an travail dans les ateliers pro 
tégês. Etant donné que 'ces travailleurs n'ont qu'un salaire 
modeste, la valeur du bon de cotisation destiné à l'orga 
nisme assureur est inférieure au montant minimum requis 
et il faut payer un supplément. 

Réponse: 

En ce moment sont élaborées les mesures nécessaires en 
vue d'adapter le montant minimum des documents de coti 
sation aux salaires modestes des travailleurs intéressés, L'In 
tention est de donner au bon de cotisation introduit par ces 
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die werknemers ingediende bijdraqebon de rechten te waar 
borgen op de voordelen die voortspruiten uit de wetgeving 
op de ziekteverzekering zonder bctalmq van enige supple 
mentaire bijdrage. 

Beschouwingen naar aanleiding van de a nrwo or-den 
van dl' Minister, 

Een lid verwijst n aa r een persbericht volgens hetwelk, 
luidens de be qrotiuqscijfers die door de bevoegde organen 
van het R. I. Z. l. V. zelf zijn opgemaakt, de begroting van 
dit Instituut met 1 900 miljoen zou zijn onderschat. wat de 
Rijksbegroting zou bezwaren met een mceruttqav« van 
500 miljoen frank, 
Hierop antwoordt de Minister dat de kwestie vnn de 

begroting van het R. I. Z.I. V. zijn aandacht gmmdc houdt, 
maar dat hij nog niet in het bezit is gesteld van de bedoelde 
begrotingscijfers, zodat hij op de ~1estelde vraag onmoge 
lijk kan antwoorden. 
Een ander lid vra aqt nogmaals of het cij Ic r van 

de Staatstussenkornst ten behoeve van de ziekteverze 
kering van de loontrekkenden, nl. 11, 1 miljard, al dan niet 
gebaseerd is op de beg roting van het R. I. Z. I. V, en, zo. 
niet, of de Regering ofwel dit cijfer als definitief beschouwt 
ofwel voor aanpassing vatbaar acht. 

De Minister antwoordt dat de Regering zich voorlopig 
houdt aan het in de begroting vooropgezette cijfer. maar 
de haar door de wet opgelegde verplichtingen zal nakomen. 
Een lid doet opmerken dat de Minister blijkbaar terug 

komt op het antwoord dat in het Bulletin van Vragen en 
Antwoorden 111• 29 van 5 juli 1966 werd gegeven op de 
vraag n" 84 van de h. Nazè. dd. 21 juni 1966, betreffende 
de interpretatie- van artikel 70 van de wet van 24 december 
1963 in hoofde van de weduwen van vóór l januari 1964 
gepensioneerde mijnwerkers slachtoffers van beroeps 
ziekten, 

Hij wijst op de betekenis die de administratie en de 
bevoegde rechtsmachten aan de in het bedoelde bulletin 
verschijnende antwoorden hechten : deze geven eventueel 
tot nader order, de officiële interpretat ie van een wetstekst 
weer; hij acht het derhalve wenselijk dat de Minister de 
gewijzigde visie op het probleem ook in het Bulletin van 
Vragen en Antwoorden zou doen verschijnen. 

De Minister verklaart zich bereid eventueel op een 
desbetreffende aanvullende vraag te antwoorden, 

Hij doet evenwel opmerken : 

a) dat een antwoord op een parlementaire vraag geen 
geldende interpretatie van de wet inhoudt; 

b) dat het aangevochten antwoord slechts een gedeelte 
lijk antwoord was en een bepaald punt van de wet uit 
juridisch oogpunt behandelde, dan wanneer een volledig 
antwoord ook met de kontekst van de wet in haar geheel 
moet rekening houden. 

Wat de grond van de zaak betreft, meent de Minister 
dat, waar de titularis zelf geen recht kan doen gelden, 
dit a fortiori ook geldt voor de rechthebbenden, 

Zonder de Minister daarvoor verantwoordelijk te willen 
stellen, betreurt een lid dat de wijze, waarop op bepaalde 
parlementaire vrngen wordt geantwoord, het krediet zelf 
van deze vorm van parlementaire informatie en toezicht in 
het gedrang brengt. 
Een lid verontschuldigt zich dat hij door ornstcllldig~ 

heden onafhankelijk van zijn wil belet was een aantal 
vergaderingen van de Commissie bij te wonen en dus in 
de bespreking tussenbeide te komen; vervolgens legt hij 
namens de P. V. Vi-leden. de volgende verklaring af: 

(rnvai lleurs la garantie des droits aux avantages résu ltant 
de la législation sur l'assurnucemnlndie. sans le payement 
d'une cotisation supplémentaire. 

Considérations relatives aux réponses du Ministre. 

Un membre se réfère ù un communiqué de presse selon 
lequel. d'après les chiffres budgétilircs établis par les orqa 
nes compétents de 11. N.A. M.I. même. le budget de 
cet Institut serail sous-évalué ù raison de 1 900 millions, 
cc qui entraîncralt un supplément de dépenses de 500 mil 
lions de F à charge du budget de l'Etilt. 

Le Minisl re répond que le problème du budget de 
l'I. N.A. 1\1. 1. retient son attention. mais qu'il n'est pas 
encore en possession des chiffres budgétaires y afférents, 
ce qui l'empêche de répondre à la question. 

Un autre membre demande si le chiffre de 11, 1 mil 
liards représentant l'intervention de l'Etat dans l'assuran 
ce maladie des travailleurs salariés est ou non basé sm le 
budget de l'i. N.A. M. [. et, dans la négative, si le Gou 
vernement considère ce chiffre comme définitif ou s'il 
estime qu'il peut encore être ajusté. 

Le !'vlinistre répond que le Gouvernement s'en tient pro 
visoirement au chiffre prévu clans le budget, mais qu'il 
remplira les obligations que la loi lui impose. 
Un membre fait remarquer que le Ministre revient appa 

remment sur sa déclaration parue au n° 29 du Bulletin des 
Questions et Réponses, du 5 juillet 1966, e11 réponse à la 
question 11° 84 de M. Nazé, du 21 juin 1966, au sujet de 
l'interprétation de l'article 70 de la loi du 24 décembre 
1963 en ce gui concerne les veuves de mineurs atteints de 
maladies professionnelles et pensionnés avant le, 1 "'" jan 
vier 1964. 

Il souligne l'importance que l'administration et les juri 
dictions compétentes attachent aux réponses parties audit 
bulletin : en effet. celles-ci constituent éventuellement et 
jusqu'à nouvel ordre l'interprétation officielle d'un texte 
légal; c'est pourquoi il estime souhaitable que le Ministre 
fasse publier au Bulletin des Questions et Réponses ses 
conceptions ainsi modifiées du problème. 

Le Ministre se déclare disposé à répondre éventuelle 
ment à une question complémentaire en ce sens. 

Toutefois, il fait remarquer: 

a) que la réponse à une question parlementaire ne consti 
tue pas une interprétation valable de la loi; 

b/ que la réponse controversée ne constituait qu'une 
réponse partielle et ne traitait qu'un point précis de la loi, 
considéré sous l'angle juridique, tandis qu'une réponse 
complète se doit de tenir compte également du contexte de 
la loi dans son ensemble. 

Quant au fond de la question, le Ministre estime que, 
le titulaire ne pouvant lui-même faire valoir des droits, il 
en est n fortiori de même de ses ayants droit. 

Un membre déplore - sans prétendre en attribuer la 
responsabilité au Ministre - que la façon dont il est 
répondu aux questions parlementaires compromette le crédit 
même de ce mode d'information et de contrôle parlemen 
taires. 
Un membre s'excuse de n'avoir pu, pour des raisons 

indépendantes de sa volonté. assister à un certain nombre 
de réunions de b Commission et de n'avoir pas été en 
mesure, de ce fait, d'intervenir dans la discussion. Il fait 
ensuite, au nom des membres du P, LP., la déclaration' 
suivante: 
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« Wij zullen deze bcqrot iuq goedkeuren. 
Zulks belet evenwel niet dat sornmiqe vraqen gesteld 

blijven, meer bepaald inzake het socinal beleid ten opzichte 
van de zcltstandi9cn. 

l) De rcprcsenrnucve orqanïsnues v an Je z clfstancliqcn 
geven hun onqenoeqen te kennen over het feit dat het qchec l 
van de sociale toelagen in deze sector verminderd wordt 
met 100 miljoen. Hiervoor bestaat een technische vcrk la 
ring. Het ware wenselijk dat de RegerillÇJ de bclanqheb 
bende kringen daaromtrent zou voorlichten en. vooral, dat 
zij de verbintenis zou aauqaan dat, indien de ontworpen her 
vorming van de sector van de kinderbijslag niet de ver 
hoopte resultaten oplevert, net zoals in 1965 en 1966, de 
nodige bijkredietcn zullen worden gevraagd zodat geen 
bijdrnoeverhogingen zullen vereist zijn om het evenwicht 
in deze sector te vercekeren. 

2) De aanqckonrliqde verbeteringen in het stelsel van 
de kinderbijslag voor loontrekkenden hebben, terecht, 
twijfel doen ontstaan nopens de inz icht cn van de Regering 
voor wat betreft een gelijkaardige aanpassinq in de sec 
tor van de kinderbijslag voor zelfstandigen. 
Wij spreken de hoop uit dat vóór de discussie van de 

begroting in de Kamer, de Regering zich klaar en duidelijk 
zal uitspreken voor een parallelle n anpassmq i11 de sector 
van de kinderbijslag voor zelfstandigen. 

3) Ten slotte spreken wij de hoop uit dat de Regering 
alle twijfel ZOLt weqnemen nopens haar inzicht, om, naarge 
lang van de progressieve verbetering van de budgettaire toe 
stand, een deel van de besclukbure middelen aan te wen 
den voor de geleidelijke verwezenlijking van een doeltref 
fende sociale pariteit. 
Het is wenselijk dat de Regering klaarheid zou scheppen 

vóór het openbaar debat over de begroting. Het is onder 
dit voorbehoud dat wij thans de begroting goedkeuren. » 

ln zijn antwoord verwijst de Minister naar de vergelij 
kende cijfers die hij heeft gegeven betreffende de tussen 
komsten van de Staat ten bate van de regimes van de loon 
trekkenden eensdeels en die van de zelfstandigen ander 
deeh. 
Hij herinnert eraan dat de technische commissie klaar is 

met haar verslag over het sociaal statuut van de zelfstandl 
gen. 
Dit verslag werd aan de bevoegde instantie, nl. de werk 

groep Allard, overgezonden. 
Deze werkgroep moet ook over de financiële aspecten 

van het statuut advies uitbrengen en het is in het licht van 
zijn voorstellen dat de Regering haar verantwoordelijkheid 
zal opnemen. 
Het lid dat de verklaring heeft voorgelezen bevestigt de 

inhoud ervan en wenst vóór de bespreking van de begroting 
in openbare vergadering hieromtrent een formele verklaring 
van de Minister te verkrijgen. Het is onder dit voorbehoud 
dat het lid en zijn fractie de begroting in commissie zullen 
goedkeuren. 

Een intervenant doet opmerken dat men uiteindelijk niet 
meer weet welke cijfers betreffende de zelfstandigen, o.m. 
op het stuk van de kinderbijslag, door de Regering zul 
len worden aangehouden : die van de begroting of die door 
het laatste lid gewild. 

Een fractie van de meerderheid gaat dus, zo vervolgt 
spreker, voorlopig bevestigend stemmen over al even voor 
lopige cijfers. 

« Nous voterons cc budget. 
Mais eert aines questions continueront ù se poser, plus 

particulicrcmcnr en cc qui concerne Li politique socLrle à 
l'éqard des md épc ndnnts : 

l) les orqa nisauons rcpréscnrntivcs des t rnv.ulleu rs iP<lé: 
pendants expriment leur 111écontcnkrnt>nt du foit que les 
subsides soc iuu x de ce scct cu r sont diminués lie 1 ()O mi I 
lions. Ceci peut s'expliquer sur Ic pl,111 technique. Le Gou 
vcruem cut doit en informer les milieux intéressés. Il doit. 
daut rc part. prendre J'e11g:-incmc11t que si le projet de réfor 
me du secteur des a llocnt ions f;1miliales ne donnait p:.1s 
les résultats escomptés, des crédits supplémentaires seront 
demandés comme en 1965 et en 1966 de sorte qu'il ne sera 
pas procédé à une auqmentation des cotisations afin d'assu 
rer l'équilibre du secteur. 

2) l'annonce de l'nuq mcntation des allocations Iam iliales 
dans le secteur des travailleurs s:-ilariés a. à juste titre, 
fait naître des cloutes quant aux intentions du Gouverne 
ment concernant une adaptntion analogue pour les travall 
leurs indépendants. 
Nous espérons que Ic Gouvernement se prononcera clai 

rement e11 faveur d'un ajuste ment parallèle clans le secteur 
des allocations familiales pour les travailleurs indépendants 
et ce, avant la discussion publique à la Chambre; 

3) enfin, nous espérons que le Gouvernement [èver a 
toute équivoque q11,111t à ses intentions et s'engagera à affec 
ter à ln réalisation progressive d'une véritable parilé sociale 
une partie des moyens financiers qui seront rendus dispo 
nibles grâce à 1' assainissement budgétaire. 

Il est souhaitable que le Gouvernement écarte toute 
ambiguïté avant la discussion publique du budget. C'est 
sous cette réserve que nous adoptons maintenant le bud 
get.» 

Dans sa réponse, le Ministre renvoie aux chiffres com 
paratifs qu'il a cités concernant les interventions de l'Etat au 
profit du régime des travailleurs salariés. d'une part, et de 
celui des travailleurs indépendants, d'autre part. 

Il rappelle que la commission technique a terminé son 
rapport sur le statut social des travailleurs indépendants. 

Ce rapport a été transmis à l'instance compétente, en 
l'occurrence le groupe de travail Allard. 
Ce groupe de travail doit également émettre un avis sur 

les aspects financiers du problème, et c'est à la lumière de 
ses propositions que le Gouvernement prendra ses respon 
sabilités. 

Le membre qui a lu la déclaration en confirme la teneur et 
souhaite obtenir à cet égard, avant la discussion du budget 
en séance publique, une déclaration formelle du Ministre. 
C'est sous cette réserve que le membre et son groupe adop 
teront le budget en Commission. 

Un membre fait remarquer qu'il est finalement impos 
sible de savoir quels chiffres relatlfs iaux travailleurs indé 
pendants seront retenus par le Gouvernement, notam 
ment dans le domaine des allocations familiales : s'agit-il 
des chiffres du budget ou de ceux que l'intervenant prêcé 
dent réclame. 
Un groupe de la majorité, poursuit l'orateur, va donc 

émettre un vote provisoirement positif sur des chiffres tout 
aussi provisoires. 



;H~VIH (1966-1967) N, 2 l 58 J 

Stemming over de artikelen en eindsstemminq. 1 Vote sur les articles et vote final. 

De artikelen geven geen aanletdinq tot opmerkingen en 
worden elk met 12 stemmen voor en 5 tegen aanqenomen. 

* ·,li; * 

Een lid stelde voor de stemming over de gehele begroting 
uit te stellen tot de goedkcrning van het verslag. omdat de 
begrotingen van de verschillende parastatale instellingen die 
van het departement van Sociale Voorzorg afhangen, niet 
bij het ontwerp zijn gevoegd. Die opmerking slaat niet op 
de begroting van het R. 1. Z. I. V. omwille van de moeilijk 
heden die men in de sector van de z iekteve rz eke rinq kent. 

Maal' het zou bv. interessant zijn de kredieten die op de 
begroting van het departement voor de kinderbijslag zijn 
uitgetrokken, te kunnen toetsen aan de cijfers die door de 
betrokken parastatale instellingen zijn vooropgesteld. 
De Minister is het met het lid eens over de wenselijkheid 

van een gelijktijdige ronddeling van de begroting van het 
departement en van de begrotingen v an de verschillende 
parastatale instellingen. 
Hij heeft zich trouwens beijvert om tot dergelijke gelijk 

tijdige ronddeling te komen. Maar men kent de vrij om 
slachtige procedure die de voorstellen van de betrokken 
beheerscomités moeten volgen. 

Op dit ogenblik berusten de bedoelde begrotingen voor 
onderzoek op het Ministerie van Financiën. 
De Minister heeft erop aangedrongen dat dit onderzoek 

zo spoedig mogelijk zou worden ufgedaan. 
Alleen wat het R. I. Z.I. V. betreft, is er, om de gekende 

l'e den, vertraging. 
Een lid ziet niet in waarom de stemming over de begro 

ting van het departement zou moeten worden uitgesteld 
wegens het feit dat de begrotingen van de parastatale instel 
lingen nog niet zijn rondgedeeld en stelt voor - hierin door 
de meerderheid gesteund - onmiddellijk tot die stemming 
over te gaan. 

De gehele begroting wordt vervolqcns met 12 stemmen 
voor en 5 tegen aangenomen. 

* * • 

Dit verslag werd eenparig goedgekeurd. 

De Verslag9e11er, De V ooritter, 

J. POSSON. L. MAJOR. 

Les art icles ne donnent lieu à aucune observation et sont 
adoptes chacun par 12 voix contre 5. . . . 

Un membre a proposé de différer Ic vote sur l'ensem 
ble du budget jusqu'à l'adoption du rapport. les budgets 
des différents orqarusmes parastata u x qui dépendent du 
département de la Prévoyance sociale n'étant pas joints 
nu projet. Cette ohscrvarion ne porte pas sur le budget de 
l'i. N. A.1\.1. 1.. en raison des difficultés rencontrées dans 
cc secteur de I'nxsu ra nc e maladie. 

Il serrur toutefois inrércssant. par exemple, de pouvoir 
comparer les crédits inscrits pour les allocations Iamiliales 
au budget du département aux chiffres correspondants 
proposés par les orqarusmes parastataux intéressés. 

Le Ministre est d'accord avec le membre pour estimer 
souhaitable b distribution simultanée du budget du départe 
ment et de ceux des divers organismes parastataux. 

li s'est d'ailleurs efforcé de parvenir à cette simultanéité 
dans la distribution, mais nul n'ignore la complexité rela 
tive de la procédure à laquelle sont soumises les propo- 
sitions des comités de gestion en cause. 

Les budgets en question sont actuellement à l'examen au 
Ministère des Finances. 

Le Ministre a insisté pour que cet examen soit terminé 
au plus tôt. 

Il n'y a <le retard que pom l'i. N, A. M.I. et les raisons 
en sont connues. 

Un membre n'aperçoit pas pourquoi le vote du budget 
du département devrait être remis en raison de la non 
distribution des budgets des organismes parastataux et 
propose, appuyé en cela par la majorité, qu'il soit procédé 
immédiatement au vote. 

L'ensemble du budget est ensuite adopté par 12 voix 
contre 5. 

* * * 

Le présent rapport a été adopté à l'unanimité. 

Le Rapporteur, Le Président, 

J. POSSON. L. MAJOR. 



BIJLAGE I. 

FINANCIERINGSPLAN 
ARBEIDERSPENSIOENREGELING. 

Evoluti~ hij constante waarden (index 132 vanaf 1 januari 1967). 

Forfaitaire pensioenbedragen : 
basis : index 132. 
Gezinnen 51 200 F. 
Alleenstaanden 37 333 F. 
Weduwen 33 112 F. 

(In miljoen frank.) 

ANNEXE I. 

PLAN DE FINANCEMENT DU REGIME DE PENSION 
DES OUVRIERS. 

Evolution à prix constants (indice 132 à partir du 1°•· janvier 1967). 

Montants forfaitaires de la pension: 
base : indice 132. 
Ménages 51 200 F. 
Isolés 37 333 F. 
Veuves 33 112 F. 

( En millions de francs.) 
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1965 

1966 

1967 

1968 12,5 

1969 i 12,5 

1970 

1971 

12 

12.2 

12,5 

12,5 

12,5 

14 655 1 

16 450 

18 335 

19 160 

20 020 

20 925 

21 865 

2 500 

2500 

2 525 

2 800 

2 800 

2 800 

2 800 

305 

200 

161 

358 

368 

378 

388 

152 239 168 

220 

209 

221 

230 

251 

264 

u, 
\D 

~ 
z 

t, 
< 

i 
1 18 019 

' 19 370 

21 230 

22 539 

23 418 

24 354 

15 301 

18 110 

19 870 

20 860 

21 900 

23 000 

25 317 1 21150 
i 

295 

328 

370 

395 

420 

445 

170 

]07 

98 

88 

77 

48 

37 

26 

181 

212 

215 

619 

223 

227 

231 

80 

101 

80 

64 

48 

32 

20 

459 

356 

356 

356 

356 

356 

1 

15 964 : 

i 19311 

20 979 

22 3ï1 

22 995 1 

24 097 

2 055 

+ 59 

+ 251 

+ 168 
+ 123 

+ 257 
25 253 ! ...:.. 64 1 

1 ' 

' 

4 119 

4 i78 

4129 

4 597 

5 020 

5 277 

5 341 

1264 

3 593 

3022 

2 047 

1468 

885 

298 

145 

585 

+ 1407 
+ 2550 
+ 3 552 
-,- 4 392 

-- 5 013 

(1) Vanaf 1967, verhoging van de loonmassa ten bedrage van 4,5 % per jaar (loon en 
tewerkstelling). 

(2) Kapitalisatievoet: 5 %. 
(3) Op 31 december 1965 beschikte de regeling bovendien over een schuldvorderinq op 

het Rijk ten bedrage van 2 767.1 miljoen F terugbetaalbaar per annuiteiten vanaf 1971 die 
thans geen interest opbrengt. 

( l) A partir de 1967, auqmentation de Ia masse coti sable au taux de 4,5 % par an ( ernp.oi 
et rémunérations). 

(2) Taux de capitalisation, 5 %. 
(3) Au 31 décembre 1965, le régime disposait en outre d'une enfance sur l'Etat de 

F 2 767,1 millions remboursable par annuités à partir de 1971, et ne portant pas intérêt 
actuellement. 
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~ < =: - BJJLAGE II. 

FINANCIERINGSPLAN VAN DE PENSIOENREGELING 
VOOR BEDIENDEN. 

Evolutie tegen constante prijzen (Indexcijfer op 1 januari 1967; 132). 

Forfaitaire bedragen (indexcijfer op 1 januari 1967: 132) : 

Gezinnen ; 67 9J6. 
Alleenstaanden (maoneo) : 59 651. 
Alleenstaanden (vrouwen) ; 53 808. 
Weduwen: 15 290. 

(in miljoenen F) 

ANNEXE II. 
\C 

°' f· 
PLAN DE FINANCEMENT DU REGIME DES PENSIONS 

DES EMPLOYES. 

Evolution à prix constants (Indice 132 au 1" janvier 1967). 

,-=, o. --.i 

2 
N 

Taux forfaitaires (indice 132 au l" janvier 1967) : 

Menages : 67 936. 
Isolês (hommes) : 59 65 !. 
Isolés (femmes)': 53 808. 
Veuves : 45 290. 

( en millions de F) 

1 1 
1 1 ' 

Bijdragen Andere O b t ; 
Bedrag: inkomsten P re~gs Totale Beheerskosten Totale Reservefonds 

Jaren 7,25 % (1) Rijkstoelage (2) b Ivan. e inkomsten Uitkeringen - uitgaven Overschotten (3) 
- - - - e eggmgen - - Frais - - ' - 

Années Cotisations Subv. Etat I Autres p odult d . Total Prestations dadrninis- .
1 

Total Excédents : Ponds de 
Taux: 7,25 % i recettes rl lil ets des recettes tration des dépenses ; ' réserve (3) 

(!) 1 (2) pacemens I ; . 
, i ! 1 1 

1 ' ' 1965 ... ... ... ... ... ... ... ... ... ... ... - 1 - - - - - - 
1 

- - ! 17 482 (41 
1 

1966 1577 - 1267 8ï1 6718 5516 115 5661 .!. 1057 1 18539 

1967 '1988 47 1 392 1 927 7 365 5 995 120 6 115 ' .•. 1 250 : 19 789 
i 

1968 5 212 615 1 393 1 989 8 209 6 235 125 6 360 ~- 1 849 21 638 

1969 5 447 628 1 484 l 082 8 641 6 475 130 6 605 + 2 036 23 674 

1970 •·· . .. .. . 5 692 611 1 575 J 184 9 092 6 715 135 6 850 + 2 242 25 916 

1971 • .. . . . . 5 948 653 1 666 1 296 9 563 6 955 140 7 095 + 2 468 28 384 
1 ' 

0\ 
0 

{ l) Vanaf 1967 : verhoging van de loonmassa waarop een jaarlijkse bijdrage van 4,5 % 
wordt geheven ( tewerkstelling en bezoldiging). 

(2) Gesubrogeerde renten. beheerswinst van de verzekeringsinstellingen en rechtstreeks 
geïnde bijdragen. 

(3) Kapitalisatievoet, 5 %. 
( 4} Op 31 december 1965 had de regeling bovendien nog een voor het ogenblik renteloze 

schuldvordering op de staat ten bedrage van 836,4 miljoenen. 

(I) A partir de 1967 augmentation de ia masse cotisable au taux de 4.5% l'an (emploi et 
rémunération). 
, . ( 2) Rentes subrogées, bénéfices de gestion des orqanismes assureurs et cotisations perçues 
cnrectemcnt. 

(3) Taux de capitalisation: 5 %, 
(1) Au 31 décembre 1965. le régime disposait en outre d'une créance sur tErar de f 836.4 

milltons ne portant pas intérêt actuellement. 



[ 61 1 4-XVIII ( 1%6-1 %?) N. 2 

BIJLAGE III. 

25 oktober 1966, 
Persconfcreutie van de Regering. 

SOCIALE POLITIEK. 

RUIMER EN VERDER. ZIEN. 

HET ESSENTIEEL DO1.iL t 
SOCIALE VOORUITGANG VOOll ÀI.LE BELGEN. 

De Regering is zeven maanden aan het bewind: einde juni heeft 
zij de balans voorgelegd van de eerste drie maanden van haar beleid. 
Sedertdien heeft zij een groot deel van ham werkz aamhedcn besteed, 
eerst aan de voorlegglng binnen strenge termijnen van een sluitende 
bc9rntinç1 voor 1967, vervolgens aan dt, uttwerkinq ven bclunqrfjkc 
maatrcqclcn voor de heropleving van de streekeconomte. 
Daarom heeft zij echter niet - Integendeel zelfs - het doel uit het 

uog verloren dat voor haar csscntlccl is : de sociale vooruitgnrig. 
Het bcqrotinqscvcnwlcht of de ccouornlschc expansie mogen neen 

doel zijn op zlchaclf. Het einddoel is het behoud en de vc rsnellînq vun 
d,· sociale voorultqnnq voor alle Belgen. 

Het lijkt ons mogelijk, zonlct nocdzukcltjk, de opvatting te herzien 
die men totnogtoe over de sociale vooruitgang had. 

De Regering meent dut het nodig en mogelijk is mimer en verder te 
zien. 

F?11imer: De sociale politiek overschrijdt het traditionele raam der 
« sociale voordelen » in de strikte zin; zij dekt talrijke domeinen gaande 
van de rnaatschappelijke zekerheid in eigenlijke zin tot de mogelijk 
heden inzake culturele ontplooiing e11 vrl )ctljdsbestcding via de huis 
vestinqspolitick en de democratisering van het onderwijs. Het sociaal 
beleid moet globE1al zijn. 

Verder: De maatschappij van morgen zal radicaal verschillen van die 
van gisteren. De maatreqeleu mogen dus niet worden genomen op een 
empirische wijze, op korte termijn, zomaar volgens de omstandigheden. 
De sociale porgrnmmatie i~ een noodzakelijkheid geworden, net als de 
economische proqrarnmatic. 

Zij moet: 

- kiezen wat nodig is, 
__, opnieuw in vraaq durven te stellen wat andermaal in vraag 

gesteld moet worden, 
- zonder aarzelen vraagstukken aanpakken die vaak worden opqe 

worpen doch zelden opgelost. 

DB MIDDELEN t tol,9 MILJARD VOOR 1967, 

Het onderwijs en de cultuur meegerekend, zullen de «sociale» kre 
dieten in 1967, de som van 101,9 miljard halen tegen 91,6 miljard ln 
1966 (goe<loekeurde begroting), of een vermeerderinq uan 11 %- 

Vandaag wil de Regering verduidelijken op welke sectoren zij haar 
inspanningen in de loop van de komende 12 maanden bij voorrang zal 
richten. 

l. Bcstrtjdinq van de verborgen diende. 
2. Vanaf 1967, intensivering van de hulp aan de gekende mlnder- 

bedeelden, 
3. Kansen op welslagen voor iedereen. 
4. Voor de vrouwen: een geschikt statuut. 
5. Voor de gepensioneerden: grotere arbeidsvrijheid. 
6. Het modern gezin. 
7. Het kapitaal « qezondhcid ». 
8. Sociaal statuut dei· zelfstandigen. 
9. Sociale programmatie in de openbare sector. 

ANNEXE III. 

Le 25 octobre 1966. 
Conférence de Presse du Gollvernement, 

POLITIQUE SOCIALE. 

VOIR PLUS LARGE ET PLUS LOIN. 

NOTRE BUT ESSENTIEL t 
LE PROGRES SOCIAL POUR TOUS LES BELGES. 

Le Gouvernement a 7 mois d'existence: fin juin il a présenté Je 
bilan de ses trois premiers mois d'activité. Depuis lors, il a consacré 
une qraude partie de ses activités dubord ,i ln présentation dans des 
délais rigoureux d'un budget équlllbré pour 1967, ensuite à l'é labo 
ration dIm portantc s mesures de relance économique ré qlonale. 

Il n'en a pas pour autant -- bien au contraire - perdu de vue le 
hut qu'il s'est assiqué comme essentiel : ic progrès social. 
L'équilibre budqétatre ou l'ex panslon économique ne peu-vent être une 

fin en sol. L'objectif final est le malntlen et l'accèlcratton du proqrès 
social pour tous les Belges. 

Il nous parait possible. sinon nécessaire de revoir la conception que 
l'on « pu avoir jusqu'à présent du progt·ts social. 

Le Gouvernement croit qu'il fout et que l'on peut ()Oir plus forge 
et plus loin. 

Plus large : La politique sociale dépasse le cadre traditionnel des 
« avantaqcs sociaux » au sens étroit des termes; clic couvre des 
domaines multiples allant de la sécurité sociale proprement dite aux 
possibilités de culture, de loisirs, en passant par la politique du loge 
ment et la démocratisation de J' enseignement. La politique soclale 
doit être globale. 

Plus loin : La société de demain sera radic;i!e,~ent différente <le 
celle d'hier. Les mesures ne peuvent donc pas être prises de manière 
empirique, ,, court terme. au grf de circonstances. Une véritable pro 
yrRmmntion sociale, tout comme la programmatîon économique. est 
devenue une nécessité. 

Elle doit : 

faire les choix qui s'Imposent, 
oser remettre en question ce qui doit l'être, 

aborder de Iront des problèmes souvent évoqués mais rarement 
résolus. 

LES MOYENS, 101,9 MILLIARDS POUR 1967. 

· Y compris l'enseignement et Ja culture, les crédits « sociaux » 
atteindront en 1967, !a somme de 101,9 mllllards contre 91,6 milliards 
en 1966 (budçjet voté), soit un accroissement de 11 o/o, 

Le Gouvernement entend prcciscr dès aujourd'hui dans quels sec 
teurs il portera ses efforts par priorité au cours des 12 mois à venir, 

1. Lutte contre la nuscre cachée. 
2. Dès 1957, Intenslftcatlon de l'aide aux déshérités connus. 

3. Des chances de réussi te pour tous. 
4. Pour les femmes : un statut adéquat. 
5. Pour les pensionnés : plus grande liberté de travail. 
6. La famille moderne. 
7. Le capital « santé». 
8. Statut social des indépendants. 
9. Proqramrnation sociale dons le secteur public. 
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I. Bestrijding van de verborgen ellende. 

Niettep,·usti\and,, de verwezenlijkte vooruitqanq blijft 111 ons 1,-,,,d 
een urocp van door de maatschappij « aan-hun-Ict-ovcrqclntcncn >> 
bc.stilan clic door de wetten en regelingen niet worden gedekt en wier 
miserie, ofschoon vaak vcrhorqcn. daarom niet minder recel is. 
Een dcrqclljkc toestand is natuurlijk niet eigen aan ons land. Her is 

d,1,1ro111 echter niet minder ongeoorloofd en de Regcrin1J is vast beslo 
ten al het moqclijk e te dom om die toestand te verhelpen. 
Vont· 1967 is op de bq:iroting van de Eerste-Minister een krediet van 

•1 miljocu uitqctrokkcu voor liet verrichtr n van studies, ten einde 
qcs chiktc oplossingen uit te werken. 
ln de eerste maanden van 1967 zal een « liulpplnn Poor de minst 

bedeelden ,,. bckcndqcmaakt worden, 

Il, Vanaf 1967, 
intensivering van de hulp aan de gekende mlndcrbcdecldcn. 

1 J 1>VcrklooshcidsPcrgocding: --j 10 o/o. De Regering zal de werk 
looshcldsvcrqocdlnqcn vanaf 1 iununri lf/67 met 10 % verhogen. 

2) Wrxlerh11is1Jcstinu: subsidie van 50 miljoen om vergoedingen toc 
te kennen waardoor de mlnderbcqoede gezinnen die in krotten wonen 
zullen worden geholpen zich fatsoenlijk te huisvesten, 

3) Beschermde u/crkplnntsen : voortzetting van een politiek van sub 
sidieverlening orn het land te voorzien van een uitgebreid net van deze 
werkplaatsen met het oog op de sociale rcclassertnq der gehandicapten, 

4) Buitcnqeusoon onclcrsolis : De Regering zal de goedkeuring van 
een orgunieke wet op het buitengewoon onderwijs vragen 0111 de jonge 
gehandicapten in te schakelen in de maatschappi}, dank zij een betere 
intellectuele, pcda qoqlsche en beroepsvorming, 

5) Bijzonder bijstamls[onds : verhoging van de tegemoetkoming van 
het Rijk ten gunste van behoeftige kanker- en teringlijders, krankzin 
nigen, doofstommen, blinden en geh,rndicapte kinderen die in medisch 
pcdaqoqtschc instituten geplaatst zijn. 

6) Verzekering gezondheidszorgen , uitgebreid tot de gebrekkigen 
en verminkten die niet werken en die niet ten laste zijn van een werk 
nemer. 

7) Kinderbijslaqen: vcrbcterlnq van de wetgeving teneinde deze uit 
te breiden tot de gevallen die bijzonder aandacht verdienen. Deze 
maatreq elen beogen met name de gefwnclicaplen, de wezen van vader 
of moeder die door de nog levende ouder verlaten zijn, de ongehuwde 
of verlaten moeders die niet kunnen werken, de gedetineerden die kin, 
deren ten laste hebben, enz. 

8) Renten aan de .slachtoffers van erbeidsonqevnllen : progressieve 
herwaardcrinq. 

9) Beroepsziekten : uitbreiding van de lijst der erkende ziekten. 

10) Sociaui sttituut der z1vnar gelwnclicapten: oprichting van een 
werkgroep met vertegenwoordigers van de betrokken kringen om de 

, grondslagen van dit statuut uit te werken, 

III. Kansen op welslagen voor iedereen, 

De fundamentele factor van gelijke kansen ligt in het onderwijs 
en de vorming, 

lJ Stuátebeurzen , 850 miljoen, 

De inspanningen tot democratisering zullen worden voortgezet in de 
geest v,H1 het schoolpact met name dank zij een verder doorgezette 
politiek van studiebeurzen. De Regering zal in 1967 meer dan 850 mil 
joen F besteden aan niet terug te betalen studiebeurzen, 

2) Kredieturcn voor jonge erbeitlets-stttdentcn. 

De Regering zal een wetsontwerp indienen dat gericht is op de 
progressieve toekenning van krcdieturen aan de jonge arbeiders die hun 
avondstudies voortzetten. Dit systeem bestaat erin de arbeider-student 
de gelf'genhcid te geven op de fabriek of op kantoor gedurende een 
aantal uren in verhouding met hun aantal lesuren afwezig le zijn, zon 
der verlies van loon ol wedde. 

3) Ondcnvijs met beperkte lessenrooster, 

Hcrwaarderinq van de diploma's van het onderwijs met beperkte 
lessenrooster. 

I. Lutte contre la misère cachée, 

Mulqré les progrès 1·1'.1lisés, il subslste clans notre pays une couche 
de , Iaisscs-pour-comptc " de 1" société dont les prohlomcs ne sont 
pas couverts par les lois N r,'glemcnts et dont la misère. pom ,'t1·e 
souvent cachée. ncn est pets moins réelle. 

Semblable situation n'est c vldc mmr-n t p.is propre i, notre pays. Elle 
n'en est pas moius inadmissible et le Gouvernement c st fermement 
décide ù tout mettre en r eu vrr pour y rcmórlir-r . 
lin crédit dl' 4 millions " cté prévu pour 1967 au budqct du 

Premier Ministre eu vue de mener des études indispensables à l'e ln 
borntion de solution adéquates. 

Un « plan d'aide aux plus malheureux ,, scr,1 rendu public dans les 
prt-micrs mois de 1967. 

II. Dès 1967, intcnsificution de l'nldc aux déshérités connus, 

1) Allocation de chôma11c : + /0 o/0• Le Gouvernement relèvera de 
10 % il par tir du 1"' ianoier 1967 le taux des allocations de chômage, 

2) /?cloyemcnt : subside de 50 millions destiné a accorder des allo 
cations aldant los Iam llles défr1vorisécs or cupanr des taudis à se reloger 
décemment. 

3) Ateliers protégés : poursuite d'une politique d'octroi de subsides 
pou!' doter le PilYS d'un vaste réseau de ces ateliers en vue du reclus 
scmcnt social des handicapés. 

4) Enseignement spécial , Le Gouvernement demandera m, Parlo 
ment le vote d'une loi or quniqu« de l'cnsdgnnncnt spécial polit' inté 
grer les jeunes handicapés dans la société, g räcc n une meilleure for, 
mation intellectuelle, pédagogique et professionnelle. 

5) Fonds spécial d'assistance : auq mentn tion de l'intervention de 
l'Etat en faveur des cancéreux et tuberculeux nécessiteux, aliénés, 
sourds-muets, aveugles et enfants handicapés placés dans des établis 
sements médico-pédaqoqiqncs. 

6) Assurance soins de santé étendue aux estropiés et mutilés qui 
ne travai llent pas et ne sont pils a charge d'un travailleur. 

7) Allocetions [emilinlcs : amclioration de la législation en vue 
d'étendre celle-ci a des cas particullèrcment dignes d'intérêt. Ces 
mesures visent notamment les handicapés, les orphelins de père ou 
de mère, abandonnès par l'auteur survivant, les mères célibataires ou 
abandonnées qui ne peuvent travailler, les détenus qui ont des enfants 
n charge. etc. 

8) Rentes aux accidentés du travail revalorisation proqressive. 

9) Maladies professionnelles extension de la liste des maladies 
reconnues. 

10) Statut social des handicapés grauc,s : constitution d'un groupe 
de travail, comprenant des rcpréacntants des milieux intéressés, pour 
déterminer les bases de ce statut. 

Ill Des chances de réussite pour tous. 

Le facteur fondamental d'égalité de chances réside dans l'enseigne 
ment et dans la formation. 

1) Bourse« d'études : 850 millions. 

Les efforts de démor ratlsatlon seront poursuivrs conformément à 
l'esprit du Pacte scolaire grâce notamment à une politique accrue des 
bourses d'études. Le Gouvernement consacr era en 1967 plus de 850 mil 
lions de francs aux bourses d'études à fonds perdu, 

2) Crédit d'heures pour jeunes trnoniileurs-étudients, 

Le Gouvernement déposera un projet de loi visant à l'octroi progres 
sif d'un crédit d'heures aux jeunes travailleurs qui poursuivent leurs 
études le soir. Le crédit d'heures consiste à permettre mix travailleurs 
étudiants de s' absenter de leur usine ou de lem bureau pendant un 
nombre d'heures proportionnel au nombre d'heures de cours, sans 
perte de seleire 011 de traitement. 

3) Enseignement i, horaire réduit, 

Revalorlsatlon des diplômes de l'enseignement :'1 horatrc réduit. 
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IV. Voor de vrouwcn i een gcschik( statuut. 

T'cr bcvortlerinq van een aan onze tijd aanqepast statuut van de 
vrouw acht de Reger:ng het nodig bcp ao ldc hinderpalen uit de wt•,J 
te ruimen die de vrije keuze van de echtgenote en de moeder hc moe i 
hjken tussen, enerzijds de exclusieve uitoefening vun haar taak in gezin en huishouden. en .md crzij ds dr cumulru!e van die taak met het uitoc 
Ionen V'1n een bcrocpsbczqhcld. 

Zes concTctc· voorstellen, 

Op beslissing van de Regering zijn de bevoegde lvlinistcrs ermee 
belast welomschreven voorstellen in te dienen: 

1. aanpassln q van de socinlc zekerheid <1;111 de arbeid met gedeelte• 
lijkc ,ucrktijd. 

2. ucrsocpc/i111-J van bcpualdc repels die gelden in de openbare sec 
tor, 

3. nieuwe studierichttnocn i11 het technisch onderwijs voor meisjes, 

'L ontwikkeling V;J.n de dic!lsfcn voor gezinshulp, 
5, annpasslnq van de wctqcvlnq inzake de bcschcrminq 1>an de 1ucr 

kcndi: urouw, 
6. meer aanqcpastc beroepsoriêntcrinq voor de jonge meisjes, dank 

zij een inspanning op het gebied v,111 de voorlichting. 

V. Voor de gepensioneerden t grotere arbeidsvrijheid. 

ln qcnenrlelc wil de Regering het ruimschoots verdiende recht op 
rust der arbeiders die de pensioengerechtigde leeftijd bereikt hebben in 
het gedrang te brengen. 
Anderzijds is zij zich bewust van de noodzaak de gepensioneerden 

een behoorlijk inkomen te verzekeren. Te dien aanzien hebben de jongste 
wetten een substantiële verhoging der pensioenbedragen gebracht; zij 
hebben trouwens ook verschillende maatrcqclen ter vereenvoudiging 
ingevoerd. 
Doch het is niet wenselijk degenen die 60 of 65 zijn geworden maar 

verder willen blijven werken en zich daartoe in staat achten, tot inac 
tiviteit te dwingen. 

Daarom: 

A. Zal de Regcriug een wetsontwerp indienen dat de toekenning 
beoogt van een pensioenbontiicntie per bijkomend erbcidsianr boven 
65 jaar voor de ruurmcn en boven 60 jaar voor de vrouwen. 

B. Wordt vandaag aan de Nationale Arbeidsraad een ontwerp 
gezonden dat ertoe strekt de huidiqe grenzen van de toegelaten arbeid 
voor de gepensioneerden le versoepelen (de huidige grens van 60 
uren per maand wordt algemeen op 90 uren qebracht}. 

VL Het modern gezin. 

De snelle mutat ics van het economisch en sociaal leven hebben de 
taak en de functies van het gezin gro!ldig gewijzigd. 

Rekening houdend met deze mutaties wil de Regering in grote lijnen 
een gezinsbeleid uitstippelen dat verder reikt dan de kinderbijslagen en 
dat gericht is op een tegemoetkoming aan de werkelijke behoeften van 
de meest verscheiden d: en sten. 

1. Kinderbijslagen. 

,- Vereenuoudi qinq en een rationalisering van de administratieve 
voorschriften, bijv. bij de toekenning van. de familiale prestaties aan de 
gezinnen van werklozeu. 
- De Regering znl de Rijksdimst voor Kinderbijslagen voor de 

,verknemecs en de Commissie voor Kinderbijslagen voorstellen voorleg 
gen die ertoe strekken met ingang vnn 1 umueri 1967 de bijslagen voor 
het tweede kind te brengen op 900 fi per maand en de toeslagen voor 
het derde en de volgende kinderen op 1 250 F. Deze voorstellen werden 
tegelijk ingegeven door de zorg om het lot te verbeteren van de qczin 
ncn die het meest nodig hebben en door de bekommernis om een onrnls 
baar demografisch beleid na te streven. 

2. Diens/en ,,aar gczi11shulp. 

De van in 1966 ondernomen inspanning om de diensten voor qez ins 
hulp te ontplooien zal worden voortgezet en uitgebreid in 1967, [aar 
waarvoor de kredieten op de begroting het dubbele zijn van die va11 
1965. 

IV. Pour les femmes I un statut adéquat. 

Pour prumonvo;r un stnr ut de b femme, ë.1cfoptL;, {1 notre epoque, le 
Cuuv<·nH.'111<..•nt P"-timC' 1lot11rnn1t.'nt n(·ccs.s;lin.· de xupp-unc r cerl,1ins 
obstac lc s au llh-r- rhoi-, de l'cpous« et ch .... la mê rc entre, cl'u nr- part, 
l'exercice exclusif de ses ráchcs L11Hil1:d('S l't ménaqèrcs et, d'autre p(1rt, 
le cumul de- ers t.ftehcs avec lcx crric c d'une dctiv1tt rr0Fes."iit.1n11c-llr--, 

Six pro position« concdtc::; 

Sur décixion du Gouvc rnc mt-nt. les Minlstrc s l'0111pdents ont L;.10 
ch8ru(·~ dl' présenter des propositions précisi-s : 

2. ossouplisscmcnt uc certaines règles en ui,quc11r dans le secteur 
pu/.,/ic. 

3. nouvelles fina/ih's pour l'enseignement technique pour [cuncs 
filles, 

4. dévr-loppcrnr-nt dc's services d'aide mix [ennillcs, 
5. adaptation de la k9isht1on rclanvc i1 lil protection de lil femme 

au travail, 
6. orientation proicssionnelle pins ;idéq11ale des jrn11es filles, par 

un effort d'information, 

V Pour les pensionnés I plus grande liberté de travail, 

En aucune manière le GonvC'rnem<."nt ne vent remettre en cause k 
droit nu repos larq cme nt mér itó des travatllcurs qu i ont atteint Lige 
normal de l~ pension. 

Il est daut re port conscient de lu néccsslté d'assurer aux pensionnés 
un rci,e1111 décent. l\ cet rçprcl, les récentes lois ont introduit un 
relèvement substantiel des montnnts de pensions: elks ont d'al lleurs nussi 
apporté diverses mesures de simplification. 

Mais i1 n'est pas souhaitable de contraindn- ù linnctivité ceux-hl 
qui, ayant atteint 60 ou 65 rins, désirent et sont en mcxure de continuer 
à tra-voilier. 

C'est pourquoi: 

A, Le Gouvernement déposera un projet de loi visant ,, octroyer 
une bonification de lt1 pension par année supplémentaire de trnvni! 
au-delà de 65 ans pour les hommes et de 60 uns pour les femmes. 

B. Le Conseil National du 'Truvnil est si1isi cc jour d'un projet 
tendant à nssouplir les limites actuelles de trtnrai! aurorrsé des pen 
sionnés (relèvement génèn1l à 90 heures de l'actuelle limite de 
60 heures par mois). 

VI. La famille moderne. 

Les mutations rapides de la vie économique et sociale ont transformé 
profondément le rôle et les fonctions de la famille. 
C'est compte tenu de ces mutations que le Gouvernement veut 

dêgaget· les lignes directrices d'une politique familiale qui aille bien 
au-delà des a llocations familiales et tende ù couvrir les besoin» réels 
de services les plus divers, 

1. A/locntions familiales. 

,_ Sim pliiicution et rntionalisntton des règles administrati ves, pnr 
exemple dans l'octrol des prestations familiales aux familles des 
chömeurs. 
- Le Gouvernement soumettra an Comité de Gestion de l'Office 

Nattonnl dAllocntions familiales '1LIX travnilleurs salariés et à 1'1 
Commission des Allocations familiales des propositions visant à 
re/ever éi partir du !"" janvier 1967 les nllocntions des deuxièmes 
enfants à 900 F par mois et les allocations des troisièmes enfants et 
suivants il 1 250 F. Ces propositions sont Inspirées à la fois par le 
souci d'améliorer le mrt des Farnllles qui en ont le plus besoin et 
par celui de poursuivre une Indlspensable politique démographique. 

2. Service d'aides familiales. 

L'effort entrepris dès I 966 pour développer les services d'aides 
Iamiliales sera poursuivi et amplifié en 1967. année pour laquelle les 
crédits inscrits au budget sont doublés par rapport ,i 1965. 
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3, Vc,,Jocc/iny voor opncniinu in ('ell ziekenhuis. 

ln het r aa m van de vrije z ir-ktcvcrz.ekering zal met inçi,1119 van 
[anuari 1967 con hospitnnlvcrqoediuq voor opnr-minq i11 een zieken 

huis worden ingcvocrcl ten gunste van de vrouwelijk verzekerden. 

Bouu-prcmics. 
4. Hui svcstim), 

De rechthebbenden zullen kunnen krozen tussen een niet terug te 
betalen premie of een bijkomende lcnin11 tegen verlaagde rentevoet 
met Stna tswa arboro. 

Leningen. 

De tcmgbctalinustei·mlj11cn zullen herzien worden. 
De maaride lljkse aflossinqcn zullen zó geregeld kunnen worden dat 

ze minder zwaar doorwegen op de budqcttcn in de eerste jaren gedu 
rende welke de inkomsten vnnk minder hoog liggen en de \JCZins 
lasten zwaarden zijn. 

Sanering uw, het wo11inr;patrimonh1m, 

De slopinqsprcmie s zullen op sclecticvcrc wijze worden ror-qekcnrl. 
Dank zij de aldus gedane bcspartuçcn z al de sanering van ons 
woningpatrimonium bevorderd worden. 

Sociale woningen. 

De vcrblutenlssen van de Nationale Maatschappij voor de Huis 
vesting, van de Nationale Maatschappij voor de Kleine Landeigendom 
en van het Woningfonds van de Bond voor Grote Gezinnen zullen 
de 5 miljard kunnen halen. 

5. Ouders en jongeren. 

~ Om de peda'gogisçhc samenwerking tussen gezin en school doel 
matiger te maken znl in de loop van dit schooljaar een Nationale 
Ouderraad geïnstalleerd worden. 
- Een studie zal worden ondernomen met betrekking tot de vijl 

daqeuwec k i11 het onderwijs. en dit in het raam van een algemene 
herziening van de programma's en van een aanpassing der lessen 
roosters. 
~ Sedert 1 september 1966 houdt de Regering de hand aan de 

uitvoering van de wet van 8 april 1965 op de jet1gdbcschcr,ni11,7. In 
1967 zullen de kosten daarvoor 100 miljoen belopen. 

VII. Het kapitaal gezondheid. 

Het gezondheidsbeleid overschrijdt ruimschoots het kader van de 
z lcktcverzekerlnq. 

1. De uitoefening c1an de geneeskunde. 

De Mlnlster van Volksgezondheid zal vanaf begin 1967 verschel 
dene ontwerpen indienen die betrekking hebben op de uitoefening van 
de geneeskunde. de rechten en plichten van degenen die ze beoefenen, 
de oprichting van paritaire comltés ln de qezondheidsinstelltnqen. 

2. Nieuwe maatregelen zullen worden getroffen inzake toezicht op de 
ectu,aren, het drinkiuoter en de gcneesmidde/c11. Hetzelfde geldt 
voor de lucht- en watervcrontrei11iging. 

3. Preventieve geneesfonde. 

- Een Hoge Raad voor de kanker zal worden opgericht met name 
voor het zoeken naar een geschikte oplossing voor het preventief 
opsporen van deze ziekte; 
- Het verplicht medisch schooltoezicht zal worden uitgebreid tot 

het secundair onderwijs; 
~ Nieuwe mogelijkheden worden onderzocht om de oorzaken zelf 

van de geestesziekten te bestrijden; 
,- Aanpassing van onze snnitnire inirestt uctuur aan de preventieve 

geneeskunde via gezondhcidscen tra. 

VUL Sociaal statuut der zelfstandigen, 

1) 1967 : het beslissend jaar. 

De vereenvoudiging en de rationalisering der bestaande regelingen 
in de drie sectoren - Kindertocslaqen, ouderdomspensioenen en 
ztcktcverz.ekcrluq --. die het sociaal statuut van de zelfstandige arbei 
ders vormen, is een essentieel element van de Regeringspolitiek ten 
gunste van de middenstand. 

3. l11cl,·m11ilc' dï,ospilnlisulion. 

Dt1ns Ic cadre de l';1ssllri1t1c(• mutuultstc libre, une mdr-mntté f,11ni~ 
llalc d'hospitalisation ser;1 inst auré« en faveur des as~1Héi?s obllj a 
toircs. ù p.utir du l 1

•
1 jn nvir-r i 067. 

P/'/111cs ;i lu construction, 
4. [,oyc11wnt 

Les bCnéficiairc- . .:: pnnrronl choisir entre une prinu: Z1 tonds perdu ou 
un prét comp lcrnc nt.ii n- à intérêt rl·duit ~lVl'L ç1.:1n1nlit· de l'Etnt. 

Pri.'ts. 

L0~ ch;lais de· rcmbcsurscnie nt seronl revus. 
Les rncnsua lités pourront être ctabhcs de telle sorte- qu'elles pèsent 

moins lourdement sur les hudqcts au cours des premières .11111écs pen 
dant lesquelles les revenus sont souvent moins élevés et les charges 
de Ia mille plus élevées. 

Assainissement immobilier. 

Les primes de démolitlon seront octroyées de mnnièrc plus sélective. 
Grárc aux économies ainsi réulisécs. I'assulnlssemcnt de notre putri 
moine i mrnobi lie r sera cncournqé. 

Loqcmcnis sociaux, 

Les engagements de la Soc iété nationale du Logement, de la Société 
nationale de b Petite Propriété Tcrricnnc et d,, Fonds du Logement 
de la Ligue des Familles Nombreuses pourront attctndrc les 5 mtlliurds. 

5. Parents et jwncs. 

~· Pour rendre plus efficace ln collabor atlou pédagogique entre 
la famille et l'école, un Conseil nntionnl des perent« sera installé dans 
le courant de cette année scolatrc. 
- Mise â ]' étude de la semaine des 5 jours dans l'enseignement, 

ceci dans Ic cadre d'une refonte générnlc des programmes et d'une 
adaptation des horaires. 

- Le Gouvernement assure depuis le 1°' septembre 1966 l'exécution 
de la loi du 8 avril 1965 relative à la protection de la jeunesse. Pour 
1967, l'incidence globale de cette mise en exécution est de 100 millions. 

VII. Le capital santé, 

La politique de santé dépasse largement le cadre d,, I'ussurnncc 
soins de santé. 

l. L'exercice de la médecine, 

L<' Ministre de la Santé publique déposera, dès le début de 1967, 
divr-rs projets relatifs à l'exercice <le l'art de guérir, aux droits et 
obligations des praticl ens de cet art, à la création de commissions pari 
taires dans Jes institutions de soins. 

2. Des nouvelles mesures seront prises en matière de contrôle des 
denrées alimentaires, cattx de- boisson et mécllcuments, IJ en sera de 
même en matière de lutte contre la pollution de l'eau el de Lair. 

3. Médecine pcé uentive. 

- Un Conseil supérieur du cancer sera créé, en vue notamment, 
de rechercher une solutlon adéquate au dépistage préventif de cette 
maladie; 
- L'inspection médicnle scolaire obligatoire sera étendue à l'en 

seignement secondaire; 
- De nouvelles possibilités de IL1ttE" contre les muscs ruërnc des 

mnladies mentales sont tl l'examen: 
- Adaptation de notre inirastructurc sonit aire .'1 b prévention par 

le canul des centres de santé. 

VIII. Statut social des indépendants, 

1) 1967 : l'onnée décisive, 

La simplification et la rationalisation des réglementations existantes 
dans les trois secteurs - allocations familiales, pensions de retraite 
et assurance maladie - qui constituent le statut social des trava illcurs 
indépendants est un élément essentiel de la politique gouvernementale 
en faveur des classes moyennes. 
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Het [an r 1967 z;,1 voor de 7.l'lfst,mdiuc·n dus het jaar van de tot 
staudkomtnq van bun srn:î:-1~11 statuut zijn. 
De dcsbctrelf cndc wcrkza.uuhcdcn zijn reeds ver acvorderd. De 

conclusies van ren commissie van experts zijn ovcrqclcqd th'ltl cil' 
regning die beslist heelt z,· voor le leggen a,111 de representatieve 
mi ddcnstundso r{) an is.i tic». 

ln elk qcval zullen de bcslissin(Jell m de loop van het komend [nar 
moeten gc11011w1, in eerbied voor het be qlnscl van het instttutlonne cl 
pluraltsmc. 

2) Pensioenen. 

Inzake pensioenen is het bijkrcdict van •100 miljoen dat in l 966 
werd tocqcstaun. op de begrolinu van 1967 op 500 miljoen gebrncht 
0111 de pcnstccnvcrhoqinq voorgeschreven in de wr-t van 7 [uni 1966 
te Ii nnncfe-n-n evenals de wccrslaq van de verhoging van het plafond 
der qcùnmuntscerdc inkomsten. 

De modnlitettcn voor het onderzoek naar de bcstaunsnuddclcu zul 
lcn versoepeld worden. Het beoogde doel is een oplosstuq mogelijk 
te maken voor de socinlc gevallen, slachtoffers van de strengheid 
die eigen is aan alle onderzoeken : qevallcn der weduwen die kinderen 
ten laste hebben. wcerslaq op de pcnsioentockenninq. de lijfrenten, de 
Inkomsten voortkomende uit de onteiqcnluq van gebouwen, enz. 

3) Klndcctcesl surcn. 

ln afwachting van een algemene hervorming in het kader van het 
sociaal statuut Is een extra-krediet van 266 miljoen toegekend aan het 
stelsel der gezinstoelagen van de zelfstandigen om opnieuw reserves 
aan te leggen eu de vereffening van de voordelen mogelijk te maken ln 
1967. 
Verder zal de vereenvoudiging van de wetgeving actief worden 

voortgezet. Deze veronderstelt de verwezenlijking van annpassinqen 
parallel met dcqcne die in uitzicht gesteld zijn voor de sector der loon 
t re kkcnden. 

IX. Sociale program.matie in de openbare sector, 

Eerbiediging der verbintenissen. 

1. Overeenkomstig het sociaal proqrammatteakkoord heeft de Rege- 
ring in 1966 rnaatrcqelen getroffen op gebied van: 

-- bezoldiging der onregelmatige prestaties: 
- vakantiegeld van 4 000 F op 5 000 F gebracht; 
- vakantiegeld van 500 F op 300 F voor de gepensioneerden 

met bescheiden inkomen; 
- eerste aanpassinqsfase voor de pensioenen toegekend vóór 1 juli 

1962; 
- vcrhoqlnq 'van het gewaarborgd minimum: 
- hcrstructurertnq N. M. B. S.; 
_, herziening der weddeschalen ( 1 april 1966: 3 000 P met uitzon 

dering van het maximum}: 
- herstructurering in het onderwijs: 
- de eerste etappe· van de herstructurerlnq der ministeries is aan 

cle gang; 
-- eerste fase van de aanpassinq der haard- en standplaatstoelaqen. 

2. ln 1967 zullen de volgende maatreqelen worden uitgevoerd : 

- vakantiegeld brengen op 5 500 F; 
- tweede nanpassluqsfase voor de pensioenen toegekend vóór I juli 

1962; 
herziening der weddeschalen ( 1 april 1967 : 3 000 F. het maxi 

mum inbegrepen); 
- tweede etappe ln de herstructurering der ministeries; 
- tweede etappe ( 1 Juli 1967) wat de haard- en standplaats toelage 

betreft; 
- voor de arbetdsonqcvullen, toekenning V<1n gelijkaardige voorde 

len als die voor de privésector ( 1 juli 1967); 
- pensioenen: verhoging als gevolg van de aanpassinq der wedden. 

De bcgrotirigcn der ministeriële departementen voor 1967 zijn opge 
steld rekening houdend met deze elementen. 

EEN BELANGRIJKE ETAPPE 
DIE REKENING HOUDT MET DE BUDGETTAIRE GEGEVENS. 

1967 ml dus een nieuwe belangrijke etappe zijn in de verbetering 
van de lev cnsvcorwnarden van onze medeburqers, 

De Regering is nid de mening toeqedaan dat aldus alle soclale objec 
tieven bereikt zijn. maar verzekert dat, rekening houdend met de beqro 
tlngselemèntcn, aan de eisen van sociale rechtvaardigheid en solidariteit 
een maximale prior itett is gegeven. 
Oc gestelde doeleinden zouden met de huidige stand van zeken niet 

overschreden worden zonder het risico van financiële consequenties te 
lopen die voor iedereen schadelijk zouden zijn. 

L'année 1'167 sera donc. ;'\ i't'(J,ll'[l des tndcpcuclanrs. celle de lorq a 
nir::al1nn de lcur statut socin l. 

LC"s truvau-c l.'11 l'espèce sont dl~j{1 fort av;1ncès. Let, ronrluxious 
d'une Commo.sion d'experts ont été remises au Gouvernement qui <1 
décidé de les sou mettre aux orçJ anis ations représentatives des indé 
pendants. 
De toute 111;i11ière, les décisions seront prises ,•11 1967, ,bus le rcs 

pcct du priuctrx- du plur alismc institutionnel. 

2) Pensions. 

En matière· de pensions, le crédit supplémentaire de <Jü0 millions 
consenti en 1966 a été port é (> 500 millions m1 budget de 1967 pour 
financer l'auqrncutauon des pensions prévue par la loi du 7 juin 1966, 
ainsi que l'incidence du relèvement du plafond des ressources lmmu , 
ntsccs. 

Les modalüés de l'enquëre sur les ressources seront nssoupllcs. Le 
but poursuivi est de permettre de donner une so lution aux cas sociaux. 
victimes de la r iqi ditó inhérente à toute cuquê te sur les ressources : 
ms des veuves ayant des enfants à charge, incidence sur l'octroi de 
lil pension des rentes viaqèrcs, des revenus résultant de l'ex propriation 
d'immeubles, etc. 

3) A/locations [eunili sles. 

En attendant une réforme qéué ra lc dans le cadre du statut social, 
un crédit supplémentaire de 266 millions a été alloué ,1u régime d'alto 
cations familiales des indépendants pour reconstituer les réserves et 
permettre lil ltquidation des avantages en 1967. 

Par ailleurs. la simplification de b léHislntlon sera activement pour 
suivie. Celle-ci suppose la rénllsutinn dnménaq emcnts parallèles ù 
ceux cnvisaqés dans Ic secteur des snlnrtés. 

IX. Programmation sociale dans Ic secteur public. 

Respect des cnga9cmc11/s 

1. Conformément à l'accord de proqrammattcn sociale, le Gouverne- 
ment <1 prts, en 1966, des mesures en matière de : 

- rémunération des prestations irrégulières; 
-~ pécule de vacances porté de 4 000 F à 5 000 F; 
- pécule de, vacances de 500 ou .300 F pour les peusionnés de 

condition modeste; 
- première étape de rattrapaqe des peuslous accordées avant le 

I" juillet 1962; 
--- relèvement du minimum garanti; 
- restructuration S. N. C.B.: 
- revision des taux de traitement (1••· avril 1966 : 3000 F. à 

l'exclusion du maximum); 
restructur atîon dans I'enseiqncrnent: 

- première étape de restructuration des m inistèr-es (en cours); 

- première étape de ladaptatiou des allocations de foyer et de 
résidence. 

2. Les mesures suivantes seront exécutées en 1967: 

- pécule de vacances porté à 5 500 F; 
-- deuxième étape de rattrapage des pensions octroyées avant Ic 

1" juillet 1962: 
- revislou des taux de traitement ( ]''" avri l 1967 : 3 000 F, y 

compris le maximum}: 
- deuxième étape de r cstructuratton des ministères; 
- deuxième étape (]"' juillet 1967) en ce qui concerne le taux 

des allocations de foyer et de résidence; 
- octroi, en matière d'accidents du travail, <l'avantages slmllaircs 

i, ceux du secteur privé (1er juillet 1967); 
- pensions : majoration résultant de l'adaptation du traitement. 

Les budgets des départements ministériels pour 1967 ont é/é établis 
en tenant compte de ces éléments. 

UNE ETAPE IMPORTANTE 
om TJENT COMPTE DES ELEMENTS llUDGETAIRES. 

1967 sera donc une nouvelle étape importante dans l'amélioration 
des conditions de vie de nos conc itoycns. 

Le Gouvernement n'estime pas que tous les objectifs sociaux sont 
ainsi atteints, mai, il affirme que, compte tenu des déments budgé 
talres. c'est une priorité maximale qui a été réservée a ux Impérutifs 
de justice et de solidarité sociale. 

Les objectifs fixés ne pourraient être dépassés dans l'état actuel 
des choses sans risque de conséquences Hnauclcre s dommageables pour 
tous. 


